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سخنگوي شوراي نگهبان با بيان اينكه ناجا پشتوانه 
س��امت و امنيت انتخابات اس��ت، گفت: ش��وراي 
نگهبان اعتماد ويژه اي به گ��زارش نيروي انتظامي در 
بررس��ي صاحيت ها دارد. به گزارش ايسنا به نقل از 
شوراي نگهبان، عباس��علي كدخدايي قائم مقام دبير 
و سخنگوي ش��وراي نگهبان ديروز )ش��نبه، ۲۳ آذر 
۱۳۹۸( در نشس��ت روس��ا و مديران پليس اطاعات 
و امنيت كشور كه در ستاد ناجا برگزار شد با قدرداني 
از تاش هاي بي وقفه پليس به ويژه پليس اطاعات و 
امنيت گفت: همه اجزاء و اركان نيروي انتظامي تعامل 
بسيار سازنده و خوبي با ش��وراي نگهبان دارند. عضو 
حقوقدان شوراي نگهبان، نيروي انتظامي در جمهوري 
اسامي را پيشخوان و پيشگام در تأمين امنيت دانست 
و تصريح كرد: ناجا در عرصه هاي مختلف عمومي نظير 
تأمين امنيت ش��هرها و كنترل ترافيك با شهروندان 
سروكار دارد؛ از اين رو بايد قدردان زحمات آنها باشيم. 
وي با تأكيد بر اينكه همواره بايد اقتدار ناجا حفظ شود، 
افزود: برخي اوقات در رسانه ها ادعاهاي ناصواب عليه 
ناجا نسبت داده مي شود كه اين درست نيست؛ شايد 
نقدهاي واردي وجود داشته باشد، اما نبايد هرگز اقتدار 
ناجا مخدوش شود و اگر ش��خص يا گروهي اين كار را 
انجام دهند قطعاً گناهي نابخشودني مرتكب شده اند. 
قائم مقام دبير ش��وراي نگهبان در ادامه سخنان خود 
به بحث انتخابات اش��اره و خاطرنش��ان كرد: در اكثر 
نظام هاي سياسي دنيا، انتخابات به عنوان يك روش 
براي رس��يدن به نهادهاي عالي يك كشور همچون 
پارلمان، رياست جمهوري و... مطرح است كه در قانون 
اساس��ي جمهوري اس��امي نيز به اين روش تصريح 
ش��ده، اما با اين تفاوت كه انتخابات در كشور ما عاوه 
بر روش به يك ارزش ملي نيز تبديل ش��ده است. وي 
افزود: انتخاب��ات همواره در نظام جمهوري اس��امي 
از اهميت وي��ژه اي برخوردار بوده ك��ه در اين مقطع، 
حساسيت آن دوچندان شده است و همه بايد تاش 
كنند تا ميزان مشاركت مردم همچون گذشته خوب 
باش��د. كدخداي��ي در همين زمينه ب��ه نقش پليس 
در انتخابات اش��اره كرد و با بيان اينكه ناجا در تأمين 
س��امت و مش��اركت بالا در انتخابات، نقش بسزايي 
دارد، افزود: همه نظام هاي سياسي دنيا مدعي مراقبت 
از سامت انتخابات خود هستند و با متخلفان انتخاباتي 
برخورد مي كنند. در كشور ما انتخابات، حزبي نيست 
اگرچه احزاب و گروه ها در انتخابات موثر هستند. وي 
با بيان اينكه وجود ش��وراي نگهبان براي پاسداري از 
رأي مردم است، خاطرنشان كرد: در سال ۸۸ دشمن 
و عده اي فريب خورده تاش كردند انتخابات را ناسالم 
جلوه دهن��د، اما ش��وراي نگهبان پاس��دار رأي ملت 
بود؛ از اين رو اگرچه ما نظ��ام انتخاباتي حزبي نداريم، 
اما احزاب و افراد بايد معيارهاي قانوني را بشناس��ند 

چراكه در ه��ر انتخاباتي به ص��ورت طبيعي يك عده 
پيروز و عده اي ناكام هس��تند، مهم اين است كه همه 
در سامت انتخابات كوشا باشند. سخنگوي شوراي 
نگهبان تأكيد كرد: اين شورا هم در بررسي صاحيت ها 
و هم در روند نظارت بر اجراي انتخاب��ات و پس از آن 
تمام تاش خود را كرده و مي كند تا سامت انتخابات 
حفظ شود. در اين مراحل نيز نقش و همكاري پليس 
با شوراي نگهبان بسيار مهم است. به طور مثال و طبق 
قانون در روند بررسي صاحيت ها، هم در هيات هاي 
اجرايي و ه��م در هيات ه��اي نظ��ارت، گزارش هاي 
ارس��الي نيروي انتظامي كه يكي از مراجع چهارگانه 
اس��ت، نقش تعيين كننده اي دارد كه خداي ناكرده 
فرد ناصالح و متخلفي وارد كارزار انتخابات نش��ود كه 
اين امر همچون گذشته دقت مضاعف شما را مي طلبد. 
وي تأكيد كرد: دبير، اعضاء و كارشناس��ان ش��وراي 
نگهبان اعتماد ويژه اي به گزارش هاي ارسالي نيروي 
انتظامي دارند و اين گزارش ها را در كنار گزارش هاي 
ساير مراجع ديگر در روند بررسي صاحيت ها مدنظر 
قرار مي دهند؛ از اين رو بايد دقت شود كه همگي اين 
گزارش ها مستند باشد. قائم مقام دبير شوراي نگهبان 
افزود: الان روند بررس��ي صاحيت ه��ا در هيات هاي 
اجرايي آغاز شده و مطلع هستم نيروي انتظامي از چند 
ماه قبل آمادگي لازم را براي ارئه گزارش ها داشته است 
كه پس از اتمام رسيدگي به صاحيت ها در هيات هاي 
اجرايي، هيات هاي نظارت شوراي نگهبان رسيدگي به 
شكايات و نظارت بر بررس��ي صاحيت ها را بر اساس 

گزارش هاي مراجع قانوني انجام خواهد داد. 
وي خاطرنش��ان كرد: هيات ه��اي اجرايي بايد وفق 
قانون عمل كنن��د، اما متأس��فانه در برخي مقاطع 
هيات ه��اي اجراي��ي به وظاي��ف خود به درس��تي 
عمل نكردند و بس��ياري از افراد فاقد شرايط را تأييد 
صاحيت كردند كه البته با هوش��ياري هيات هاي 
نظارت، اين افراد تأييد صاحيت نشدند. سخنگوي 
شوراي نگهبان گفت: اميدواريم كه در اين دوره نيز 
روند بررس��ي صاحيت ها در هيات هاي اجرايي با 
دقت انجام شود و ناجا با ارسال گزارش هاي مستند 
به هيات ه��اي اجرايي و نظارت موجب��ات برگزاري 
انتخابات س��الم و پرش��كوه را فراهم كن��د؛ چراكه 
همه وظيفه داريم از آراي مردم كه حق الناس است 
حفاظت كنيم. وي در بخش ديگري از سخنان خود 
به بحث ميزان مش��اركت در انتخابات اشاره كرد و 
گفت: امروزه در برخي كش��ورهاي اروپايي به ميزان 
مشاركت مردم در انتخابات چندان توجهي نمي شود 
به طور مثال در فرانسه مكرون با حدود ۵۰ درصد به 
رياست جمهوري رس��يد يا در انگليس با »اكثريت 
ساده س��اده« دولت تشكيل مي ش��ود، اما در ايران 

ميزان مشاركت از ابتداي انقاب مهم بوده و هست. 

 كدخدايي در جمع روساي پليس اطلاعات و امنيت كشور: 
 شوراي نگهبان اعتماد ويژه اي به گزارش ناجا 

در بررسي صلاحيت ها دارد
مجيد اعزازي |

دبير گروه راه و شهرسازي |
۱- سهم ۵۰ تا 6۰ درصدي قيمت زمين در قيمت 
تمام ش��ده مس��كن، اهميت آن را بي��ش از پيش 
در معادله تهيه س��رپناه ب��راي خانواره��اي ايراني 
افزايش داده اس��ت. از آنجا ك��ه جهش هاي قيمتي 
طي س��ال هاي ۸6، ۸۹، ۹۱ و ۹7 ت��وان متقاضيان 
مصرف��ي مل��ك را به ط��ور چش��مگيري تحلي��ل 
برده اس��ت، بخش��ي از تحليل هاي كارشناس��انه و 
برنامه ه��اي دولتي به س��مت يافت��ن راهكارهايي 
براي كاهش قيمت زمين س��وق يافته اس��ت. البته 
اين مساله، طي دهه هاي اخير هر از گاه و متناسب 
با ش��رايط اقتصادي وقت مطرح و گاه��ي اجرايي 
نيز شده است. اعطاي زمين ش��هري به خانوارهاي 
بدون س��رپناه در دهه 6۰ و  س��اخت مس��كن مهر 
با زمين ه��اي اج��اره اي ۹۹ س��اله دو نمون��ه بارز 
سياست هاي اجرا ش��ده براي حذف قيمت زمين از 

قيمت كل مسكن به شمار مي روند.
۲- در همين چهار چوب، وزارت راه و شهرس��ازي 
نيز ت��اش دارد قيمت زمي��ن را از قيمت كل واحد 
مس��كوني حذف كند تا ش��رايط را ب��راي خانه دار 
شدن گروه هايي از مردم تسهيل كند. اما گويا براي 
اجراي اين سياست، شروطي دارد. چه آنكه محمد 
اسامي، وزير راه و شهرس��ازي گفته است، »ما نذر 
نداريم كه زمين بدهيم تا عده اي كسب و كار كنند. 
زمين دولتي را واگذار مي كنيم تا براي جامعه هدف 
ما، يعني اقش��ار متوس��ط و ضعيف كش��ور مسكن 
ايجاد ش��ود. ما نياز به خانه س��ازي انب��وه داريم.« 
به طور قطع، در نظر گرفتن تدابيري براي ممانعت از 
توزيع رانت زمين ميان گروه هاي برخوردار يا سفته 
بازان قابل توجه اس��ت، اما به هم��ان ميزان، پرهيز 
از انبوه سازي به ويژه در ش��هرهاي كم جمعيت نيز 
شايسته توجه مس��وولان اس��ت. چه آنكه زندگي 
بخش بزرگ��ي از جمعيت كش��ور در مجتمع هاي 
آپارتماني در كان شهرها )فقط ۱۵ درصد جمعيت 
كش��ور در واحدهاي مسكن مهر س��اكن هستند( 
مناسبات فرهنگي جامعه ايراني را وارد فاز جديدي 
كرده اس��ت كه البته ش��رح و بس��ط آن مس��تلزم 

نگارش يادداش��تي مس��تقل اس��ت و در اين مقال 
نمي گنجد.

۳- در ابت��داي دول��ت دوازدهم،  حس��ن روحاني از 
نوسازي بافت فرس��وده و همچنين نوسازي ناوگان 
حمل و نق��ل ج��اده اي به عن��وان دو برنام��ه اصلي 
اين دولت ي��اد ك��رد. در كنار هدف اصلي نوس��ازي 
بافت فرس��وده كه فراه��م آوردن س��رپناهي امن در 
برابر حوادث طبيعي براي س��اكنان اي��ن بافت ها به 
شمار مي رود، در اين طرح، مس��اله اشتغال زايي و به 
حركت در آوردن صنايع وابس��ته به مسكن س��ازي 
نيز مورد نظر دولت بوده اس��ت. انج��ام اين كار تحت 
عنوان »بازآفريني ش��هري« البته مستلزم واگذاري 
زمين هاي دولتي تحت اختيار دس��تگاه هاي دولتي 
به وزارت راه و شهرس��ازي براي استارت كار نوسازي 
بافت فرسوده و استقرار س��اكنان كنوني اين بافت ها 
بود. البته س��اخت مس��كن حمايتي و اجتماعي نيز 
در اين زمين ها از س��وي دولت پيگيري مي ش��د. اما 
تاكنون آنگونه كه مس��وولان وزارت راه و شهرسازي 
گزارش كرده اند، هيچ دس��تگاه دولت��ي زمين خود 
را در اختيار اين وزارتخانه قرار نداده اس��ت. از اين رو، 
مشاهده مي شود كه دس��ت كم در شهر تهران، زمين 
مناسبي براي ساخت و س��از ولو از نوع انبوه آن وجود 
ندارد يا دستگاه هاي دولتي )به استثناي خروج برخي 
پادگان ها از پايتخت كه در حال اجرا ش��دن اس��ت( 
حاضر به ارايه آن نيستند. با اين حال، نبود يا كمبود 
چنين زمين هايي را بايد به ف��ال نيك گرفت چرا كه 
كان ش��هري همچون تهران از جمعيت اشباع شده 
است و از سوي ديگر، اين شهر در معرض مخاطراتي 
همچون زلزله و فرونشست و س��يل و... قرار دارد و از 
همين رو، افزاي��ش جمعيت آن از طريق س��اخت و 
سازهاي انبوه به صاح نيست. اما سويه ديگر ماجرا، 
ضرورت تمركز زدايي كان ش��هرها و توسعه كمي و 
كيفي شهرهاي كوچك از طريق واگذاري زمين هاي 
متوسط متراژ )حدود ۲۰۰ متر مربع( با هدف ساخت 
خانه هاي ويايي توس��ط س��ازندگان حرفه اي براي 
ش��هروندان ايراني است. مس��اله اي كه مي تواند هم 
مساله سرپناه ساكنان اين شهرها را حل كرده و هم از 

مهاجرت آنها به كان شهرها جلوگيري كند.

مساله  زمين
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

مساله  زمين
ت��ا 6۰  س��هم ۵۰   -۱
درصدي قيمت زمين در 
قيمت تمام شده مسكن، 
اهمي��ت آن را بي��ش از 
پي��ش در معادل��ه تهيه 
سرپناه براي خانوارهاي 
ايراني افزايش داده است. 
از آنجا ك��ه جهش هاي 
قيمت��ي ط��ي س��ال هاي ۸6، ۸۹، ۹۱ و ۹7 توان 
متقاضيان مصرف��ي ملك را به طور چش��مگيري 
تحليل برده است، بخشي از تحليل هاي كارشناسانه 
و برنامه هاي دولتي به س��مت يافتن راهكارهايي 
براي كاهش قيمت زمين س��وق يافته است. البته 
اين مساله، طي دهه هاي اخير هر از گاه و متناسب 
با ش��رايط اقتصادي وقت مط��رح و گاهي اجرايي 
نيز شده است. اعطاي زمين شهري به خانوارهاي 
بدون س��رپناه در دهه 6۰ و  س��اخت مسكن مهر 
با زمين ه��اي اج��اره اي ۹۹ س��اله دو نمون��ه بارز 

سياست هاي اجرا شده براي حذف قيمت...

مجيد  اعزازي

 صفحه14  

صنعت،معدن و تجارت

كسري تراز تجاري با اروپا 
گروه تج�ارت | تج��ارت ايران با كش��ورهاي 
اروپايي تا پايان فصل س��وم سال ۲۰۱۹ چگونه 
رقم خورده است؟ صادركنندگان و واردكنندگان 
ايراني چه كالاهاي��ي را صادر ي��ا وارد كرده اند و 
اينكه مهم ترين مبادي صادراتي و وارداتي ايران 
كدام كشورها بوده اند؟ تحليل داده هاي آماري 
بيانگر اين اس��ت كه تراز تجاري كالايي ايران با 
اتحاديه اروپا در نه ماهه نخست ۲۰۱۹ با كسري 
۲.۸ ميليارد يورويي همراه بوده است، كه علت 

افزايش 4.۵ميليارد يورويي كسري تجاري...

كلان

ادعاي كسري بودجه 99 
نادرست است

س��ازمان برنامه و بودجه كش��ور روز گذش��ته در 
واكنش به مطل��ب درج ش��ده در روزنامه تعادل با 
عنوان »تشريح نقاط ضعف بودجه ۹۹« كه به نقل 
از علي اصغر يوسف نژاد عضو هيات رييسه مجلس 
شوراي اسامي در روزنامه تعادل منتشر شده بود، 
جوابيه اي تحت عن��وان »ادعاي كس��ري بودجه 
۹۹ نادرست اس��ت« ارسال كرده اس��ت. در متن 
اين جوابيه آمده اس��ت:  لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ 
با پيش بيني 4۸4 هزار ميليارد تومان منابع بودجه 
عمومي تنظيم ش��ده است كه س��هم درآمدهاي 
عمومي شامل درآمدهاي مالياتي، حقوق ورودي 
و ساير درآمدهاي دستگاه هاي اجرايي، ۲6۱هزار 
ميلي��ارد تومان اس��ت كه در مقايس��ه با س��قف 
پيش بيني شده هزينه ها يعني۳67 هزار ميليارد 
توم��ان، بيانگر ح��دود ۱۰6 هزار ميلي��ارد تومان 
كسري تراز عملياتي اس��ت كه به اشتباه به عنوان 

كسري بودجه از آن ياد مي شود.
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سخنگوي وزارت امور خارجه ايران  خبر داد

چرخش هاي حوزه انرژي و  بي اعتباري تحليل ها؟

 آمادگي ايران  براي مبادله 
همه زندانيان با امريكا 

شگفتي سازي نفت و گاز در گذر تاريخ

قضايي

وكيل محمدعلي نجف��ي از اباغ رأي محكوميت 
موكلش خبر داد. حميدرضا گودرزي در گفت وگو 
با فارس، گف��ت: رأي دادگاه لحظاتي پيش به ما 
اباغ ش��د؛ 6 س��ال و نيم حبس براي قتل عمد و 
يك س��ال و ۳ ماه حبس نيز براي نگهداري ساح 
غيرمجاز براي موكلم »محمدعلي نجفي« صادر 
ش��ده اس��ت. وي ادامه داد: ما به اين رأي اعتراض 
خود را                                         خواهيم كرد و به ديوان عالي فرجام خواهي 
مي كنيم. گودرزي با تاكيد بر اينكه حتما نسبت به 
راي صادرشده اعتراض مي كنيم، گفت: ما اين قتل 
را                                         شبه عمد مي دانيم؛ چراكه نظر كارشناسي دلالت 
بر شبه عمد بودن آن دارد؛ چراكه موكلم تعادل و 
اختياري در ارتكاب جرم نداشته است. وي افزود: 
همچنين بر اساس نظر كارشناسي گلوله در يك 
نقطه به دس��ت خورده و اگ��ر از نزديك مُچ خارج 
شده و تغيير مسير داده، با زاويه و غيرمستقيم به 
قفسه سينه اصابت كرده است و اين نشان دهنده 
آن است كه قتل ش��به عمد اتفاق افتاده و از دست 
كمانه كرده اس��ت. اين وكيل دادگستري گفت: 
ديوان عالي نيز به صراحت كمانه زدن گلوله را                                         قتل 
غيرعمد دانسته، اما دادگاه خاف آن را                                         تاييد كرد 
و ما ابهامات زيادي را                                         در اين زمينه داشته ايم. اولا 
اينكه گلوله به لبه وان خورده و در آن فرو رفته، به 
همين دليل تقاضاي آزمايش DNA روي گلوله 
را با خون مرحوم ميترا اس��تاد داشته ايم، اما انجام 
نشد. گودرزي افزود: اگر ابهامات كماكان بماند، كار 
كارشناسي اثرگذار نخواهد بود، ثانيا مطرح شد كه 
گلوله با جناق سينه برخورد كرده و تقاضاي نبش 
قبر شد، در حالي كه در سند رسمي پزشكي قانوني 
جناق سينه صدمه اي نديده است و دفرمه شدن 
گلوله به دليل اصابت آن به ديواره هاي حمام بوده 
است. وي تصريح كرد: كمانه كردن در فرهنگ ما 
اين نيست كه گلوله به جايي بخورد و برگردد، بلكه 
اگر تغيير مس��ير دهد كمانه كرده است، بنابراين 
اعتقاد من اين اس��ت دفاعيات بايد ب��ر پايه هاي 
جديد علمي و قضايي تعبير و تفس��ير شود و راي 
صادره غيرواقعي بوده و اصول و انصاف و عدالت در 
آن ناديده گرفته شده اس��ت. وكيل نجفي گفت: 
همچنين بر اساس تبصره ۲ ماده ۱6 قانون حمل 
اس��لحه آمده؛ اگر فردي س��اح را                                         در مدت 6 ماه 
تسليم كند، از مجازات معاف است و تسليم ساح 
پس از مهلت فوق در پرونده موكلم باعث تخفيف ۲ 
درجه اي مي شود. در نتيجه اصا موكلم بر اساس 
اين قانون از تعدد حكم خارج مي شد و فقط اتهام 
قتل به او وارد مي مان��د و اگر قتل غيرعمد برايش 
صادر مي شد، حبس ۳ تا 7 سال را                                         داشت و چنانچه 
جهات مخففه متعدد نيز مطرح مي شد، به موكلم ۲ 
درجه تخفيف مي خورد و حبس ايشان از يك سال 

هم كمتر مي شد.

رأي محكوميت »نجفي« 
ابلاغ شد

اخبار

معاون استانداري تهران از تعطيلي تمامي مدارس 
استان به جز دو شهرستان فيروزكوه و دماوند در 
روز يك شنبه خبر داد. به گزارش ايسنا، تقي زاده 
در جلس��ه كميته اضطرار آلودگي ه��واي تهران 
كه ديروز به رياست استاندار تهران برگزار شد، با 
اشاره به انباش��ت آلاينده ها و غلظت ذرات معلق 
هواي ته��ران گف��ت: تمامي مدارس اس��تان در 
تمامي مقاطع در دو شيفت صبح و بعدازظهر به 
جز دو شهرستان فيروزكوه و دماوند روز يك شنبه 
تعطيل است. وي گفت: فعاليت كليه معادن شن 
و ماسه نيز متوقف و تردد كاميون ها نيز در سطح 
ش��هر ممنوع مي ش��ود. همچنين فعاليت هاي 
ورزشي نيز متوقف خواهد بود. اين در حالي است 
كه محسني بندپي، استاندار تهران از نيم بهاء شدن 
بليت اتوبوس و مترو در روز يك شنبه خبر داد. وي 
افزود: همچني��ن طرح زوج و ف��رد از درب منازل 
اعمال خواهد ش��د. اس��تاندار تهران در خصوص 
تصميمات براي تعطيلي روز دوش��نبه نيز اظهار 
كرد: تصميمات براي روز دوشنبه بدون تشكيل 
جلس��ه و تنها با اخذ گزارش دستگاه هاي مرتبط 

صورت و اطاع رساني خواهد شد.

تعطيلي مدارس استان تهران 

جهان

 توقف جنگ تجاري
 ميلياردها دلار تعرفه حذف شد

15 2

راه هاي توسعه و تقويت شبكه ملي اطاعات در جلسه 
شوراي عالي فضاي مجازي به رياست حجت الاسام 
والمسلمين حسن روحاني رييس جمهوري و با حضور 
كليه اعضا بررسي شد. به گزارش پايگاه اطاع رساني 
رياست جمهوري، راه هاي توسعه و تقويت شبكه ملي 
اطاعات به عنوان زير ساخت ارتباطي فضاي مجازي، 
در جلسه امروز شوراي عالي فضاي مجازي مورد بحث 

و بررس��ي قرار گرفت. در اين جلس��ه ضمن تشريح 
وضعيت شبكه ملي اطاعات در كشور مقرر شد اين 
شبكه به نحوي گسترش يابد كه اقتصاد ديجيتال در 
كشور به صورت تاب آور توس��عه يابد و در اين رابطه 
موانع كسب و كار بخش خصوصي به نحوي برطرف 
شود كه توسعه شبكه ملي اطاعات عمدتا توسط اين 

بخش انجام گيرد.

راه هاي توسعه و تقويت شبكه ملي اطلاعات بررسي شد

فضاي مجازي

 كيوان خسروي س��خنگوي دبيرخانه شوراي 
عالي امنيت ملي در واكنش به اظهارات برايان 
هوك مسوول پرونده ايران در كاخ سفيد گفت: 
امني��ت ملي امريكا ب��ا تصميم��ات نابخردانه 
رهبران آن تهديد مي شود. خسروي در واكنش 
نسبت به اظهارات اخير برايان هوك كه گفته 
قصد ما براي تحريم ايران جلوگيري از تهديد 
امنيت ملي امريكا بوده است گفت: امنيت ملي 
امري��كا را رهبران نابخ��رد آن تهديد مي كنند 
كه با اتخاذ تصميم ه��اي يكجانبه، غيرقانوني 
وتنش آفرين همه جهان را به هم آوردي با خود 
وادار كرده اند. وي اظهار داش��ت: فرار از اجراي 
تعهدات قانوني از سوي امريكا و استفاده ابزاري 
از تحريم و تروريسم اقتصادي كه هدفي  غير از 
فشار بر معيشت، سامت و پيشرفت مردم ايران 
را دنبال نمي كند توجيهي ابلهانه براي جنايت 
عليه مردمي اس��ت كه با همه بدعهدي ها پاي 
تعهدات خود ايستادند. س��خنگوي دبيرخانه 
ش��وراي عالي امنيت ملي خاطرنش��ان كرد: 
امريكا با خروج از توافقي بين المللي كه پشتوانه 
قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان ملل را 
دارد عم��ا صلح و امنيت جهان��ي را به چالش 
كش��يد و نمي تواند با گرفتن ژست گفت وگو و 
مذاكره از پاس��خگويي به افكار عمومي جهاني 

فرار كند.

امنيت امريكا با تصميمات نابخردانه 
رهبرانش تهديد مي شود



روي موج خبر

ش�ركتهايدولت�يازهزينهكرده�ا
وسفرهايغيرضرورمنعشدند؛پاد|

اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهوري در 
بخشنامه اي به همه ش��ركت هاي دولتي به منظور 
صرفه جويي و انضباط مالي بيشتر، هرگونه هزينه زائد، 
تشريفاتي و غيرضرور از جمله سفرهاي غيرضروري از 
محل اعتبارات شركت هاي دولتي را ممنوع اعلام كرد. 
در اين بخشنامه آمده است: به منظور صرفه جويي و 
انضباط مالي بيشتر و در راستاي بند ۱۶ سياست هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي و بند ۲۱ سياست هاي كلي نظام 
اداري مبني ب��ر صرفه جويي در هزينه هاي عمومي 
كشور از طريق حذف هزينه هاي زائد و در اجراي قانون 
نحوه اعمال نظارت بر كاهش هزينه هاي غيرضرور و 
جلوگيري از تجمل گرايي مصوب ۱۳۷۰، انجام هر 
گونه هزينه هاي زائد، تشريفاتي و غيرضرور از جمله 
سفرهاي غيرضروري از محل اعتبارات شركت هاي 
دولتي ممنوع بوده و تخل��ف از آن به موجب ماده ۳ 
قانون مذكور، در حكم تص��رف غيرقانوني در اموال 
عمومي محس��وب و طبق قوانين و مقررات مربوط 

رسيدگي خواهد شد.

گامپنجمراهمبرميداريم؛تسنيم|
محمد ابراهيم رضايي رييس كميته هس��ته اي 
مجلس مي گويد: اروپايي ها از زماني كه امريكا از 
برجام خارج شد صرفا موضع گيري هاي سياسي 
انجام داده اند و گام اساس��ي براي ايفاي تعهدات 
خود برنداشته اند. محمد ابراهيم رضايي با بيان 
اينكه تا زماني ك��ه اروپايي ها ب��ه گفتاردرماني 
بپردازند، گام هاي برجامي ايران براي كاهش سطح 
تعهدات برداشته خواهد شد، ادامه داد: بر اساس 
تمامي گزارش هاي آژانس بين المللي انرژي اتمي، 
ايران به كليه تعهدات هسته اي خود عمل كرده، 
نبايد اين گونه باشد كه ايران به تعهدات خود در 
برجام عمل كن��د و طرف مقابل تنه��ا به گفتار 

درماني و صدور بيانيه هاي سياسي بسنده كند.

محورهاياستيضاحوزيركشور؛ايسنا|
۳۹ نماينده مجلس خواستار استيضاح وزير كشور 
به دليل عملكرد وي در ناآرامي هاي آبان ماه شدند. 
به گفته علي مطهري متن استيضاح وزير كشور به 
همراه محورهاي استيضاح به شرح زير است: »اول؛ 
وزير كش��ور از طرف دولت مس��وول اصلي اجراي 
تصميم ش��وراي هماهنگي اقتصادي سران قوا در 
خصوص مديريت مصرف سوخت بوده است. ايشان 
مقدمات و تمهيدات لازم براي اجراي اين تصميم 
خصوصا در جريان قرار دادن و اقناع مردم را فراهم 
نكرده و آسيب جدي به نظام جمهوري اسلامي وارد 
كرده است«. در ادامه اين متن آمده است: »دوم؛ وزير 
كشور حتي براي شرايط آغاز اجراي طرح نيز تدبير 
كافي نينديشيده بود و شوراهاي تأمين استان ها دير 
وارد عمل شدند. اگر تدبير و تلاشي كه از روز سوم 
ناآرامي ها از نظر حفاظت از محل هاي حساس اعمال 
شد از ابتدا اعمال شده بود، قطعا اين مقدار خسارت 

مالي و جاني پديد نمي آمد.«

آمادهرفعتحريمهاوازس�رگيريروابط
ديپلماتيكباايرانهستيم؛ايسنا|

رييس گروه اقدام عليه ايران در وزارت خارجه امريكا 
با متهم كردن ايران به انجام اقدامات خصمانه گفت: 
تحريم ه��اي ايران به منظور مجازات اين كش��ور 
نيست بلكه به منظور تامين امنيت ملي امريكا است. 
برايان هوك كه براي شركت در »سمينار دوحه« به 
كشور قطر سفر كرده است در گفت وگويي با شبكه 
الجزيره گفت: اگر ايران فعاليت هاي خصمانه خود 
را متوقف كند ما آماده رفع تحريم ها و از سرگيري 
روابط ديپلماتيك با اين كش��ور خواهيم بود. وي 
افزود: تحريم ايران به منظور مجازات اين كش��ور 
نيست بلكه براي تضمين امنيت ملي ما است. هوك 
در ادامه گفت: مي ت��وان به توافق بهتري با تهران 
رسيد. اين ديپلمات امريكايي همچنين خاطرنشان 
كرد: اميدواريم كه تب��ادل زندانيان با ايران گامي 

براي آزادي زندانيان ديگر باشد.

امريكامانعارسالتجهيزاتپزشكيكره
بهايراناست؛ايرنا|

خبرگزاري يونهاپ كره جنوبي در گزارشي با اشاره به 
مخالفت امريكا براي صادرات كالاهاي بشردوستانه 
مانند دارو، غذا و تجهيزات پزشكي به ايران نوشت 
سئول در اين ارتباط در حال گفت وگو با امريكا است. 
يونهاپ ديروز در مطلبي نوشت ايران اين مساله را در 
جريان احضار سفير كره جنوبي در تهران به اطلاع 
وي رسانده و به توقف صادرات كالاهاي بشر دوستانه 
اعتراض كرده و خواس��تار از س��رگيري آنها شده 
است. اين گزارش از قول وزارت خارجه كره جنوبي 
آورده اس��ت كه اين كش��ور از مواضع ايران اطلاع 
حاصل كرده و با تهران و واشنگتن در مورد تجارت 
انسان دوستانه در حال رايزني است. خبرگزاري كره 
جنوبي مي افزايد: گفت وگوهايي در جريان است تا 
اقلام تجاري بشردوستانه همچون تجهيزات پزشكي 
به ايران ارسال شود و اين كار مي تواند با سامانه هاي 

بانكي با ارز كره جنوبي انجام شود.

انتقادنخس�توزيرمالزيازتحريمهاي
امريكاعليهايران؛ايلنا|

نخس��ت وزير مالزي ديروز تحريم  هاي امريكا عليه 
ايران را نقض منشور سازمان ملل و قانون بين المللي 
برشمرد. به گزارش ايلنا  وبه نقل از رويترز، »محمد 
مهاتير« نخس��ت وزير مالزي -شنبه- در كنفرانس 
دوحه ب��ا حضور »تميم بن حمد آل ثاني« امير قطر 
گفت: »مالزي از اعمال مجدد تحريم  هاي يكجانبه 
امريكا عليه ايران حمايت نمي  كند«. مهاتير محمد 
در ادامه افزود: »مالزي و كش��ورهاي ديگر به دليل 
تحريم  هاي تحميلي بر ايران بازار بزرگي را از دست 
داده  اند. كاملا روشن است كه اين تحريم  ها با منشور 
سازمان ملل و قانون بين المللي در تناقض است«. وي 
تأكيد كرد كه اجراي تحريم ها فقط از سوي سازمان 
ملل و بر اساس منشور بين المللي آن امكان پذير است.

ايران2

سخنگوي وزارت امور خارجه ايران  خبر داد

 آمادگي ايران  براي مبادله همه زندانيان با امريكا 
در حالي كه بع��د از ماجراي تبادل زنداني��ان بين ايران و 
امريكا بحث بر سر اين موضوع كه آيا مي توان اين الگو را در 
ساير حوزه هاي ارتباطي نيز تسري داد مطرح شده است، 
س��خنگوي وزارت امور خارجه كشورمان مي گويد: بعد از 
آزادي دكتر سليماني، آقاي ظريف پيشنهاد نقل و انتقال 
به صورت پكيج��ي را در توييت خ��ود داد و الان هم  آماده 
هستيم تا همه گروگان هايي را كه ما در امريكا داريم در قالب 
يك پكيجي مبادله كنيم. سخنگوي وزارت امور خارجه با 
اشاره به تبادل زنداني بين ايران و امريكا در هفته گذشته و 
احتمال تداوم آن در آينده گفت: بعد از آزادي زنداني ايراني 
در امريكا، آقاي ظريف پيشنهاد نقل و انتقال به صورت بسته 
را در توييت خود مطرح كردند و اكنون هم بعد از مبادله ما 
آماده هستيم تا همه گروگان هايي كه در امريكا داريم مبادله 
كنيم و توپ در زمين امريكاست. موس��وي افزود: امريكا 
هميشه از ترفند فشار استفاده كرده ولي اين ما هستيم كه 
بايد مصون سازي در مقابل فشارها را داشته باشيم و روند 
وزارت امور خارجه نيز بر همين مبناست و البته به برخي 
كش��ورها اعلام كرده ايم كه استقلال خود را حفظ كرده و 

درگير فشار و موضوعات بيهوده نشوند.
موسوي همچنين در پاسخ به پرسش هايي كه با موضوع 
آزمايش ه��اي موش��كي ايران مطرح ش��ده ب��ود، گفت: 
قطعنامه هاي س��ازمان ملل هرگز ايران را از آزمايش هاي 
متعارف موشكي منع نكرده است و ايران مبتني بر منافعش 
در اي��ن زمينه برنامه هايش را به پي��ش خواهد برد.  بعد از 
برگزاري نشست خبري سخنگوي دولت در ساير استان ها، 
سخنگوي وزارت خارجه نيز ديروز ۲۳ آذرماه، اولين نشست 
خبري خود را در خارج از تهران و در شهر تبريز برگزار كرد. 
نشستي كه در جريان برگزاري آن به مهم ترين پرسش هاي 
مطرح شده از سوي خبرنگاران در حوزه ديپلماسي پاسخ 
داده شد و ابعاد و زواياي برنامه هاي آتي ايران در اين خصوص 
نيز تشريح شد.درخصوص حال و هواي اين نشست اما سيد 
عباس موسوي در صفحه شخصي خود در توييتر نوشت: 
»به احترام مردم  آذربايجان، خبرنگاران و رسانه هاي استاني، 
نخستين نشست خبري س��خنگوي وزارت امور خارجه 
جمهوري اس��لامي ايران خارج از تهران را در تبريز برگزار 
كردم. تجربه بسيار خوبي بود كه اميدوارم در مناسبت هاي 
مختلف و در سفرهاي احتمالي به ساير استان ها نيز تكرار 
شود.« سيدعباس موسوي ظهر ديروز در نشست خبري 
خود در تبريز گفت: سياست خارجي دولت در دو دوره اخير 
متوازن و فعال بوده است و همسايگان را به عنوان اولويت هاي 
اصلي قرار داديم. وي با بيان اينكه گاهي برخي همسايگان 
بر اساس توهمات از ما دوري مي كنند، افزود: استان هاي 
مرزي م��ا و آذربايجان ه��اي ما نقش مح��وري در حوزه 
روابط به ويژه اقتصادي دارند، تبريز موقعيت استراتژيك 

دارد و مي تواند قطب مراودات با همسايگان باشد و برخي 
تفاهمنامه ها در اين راستا امضا شده است. موسوي ادامه داد: 
مسائل داخلي كشورها و انتخابات آنها به ما ارتباطي ندارد و 
اين مساله در انگلستان هم براي ما صادق است، اميدواريم 
دولت جديد انگليس به تعهدات خود در برجام پايبند بماند 
و اقدامات عملي براي بازگش��ت به تعهدات خود را انجام 
دهد. س��خنگوي وزارت امور خارجه گفت: بعد از سركار 
آمدن ترامپ در امريكا، او از بسياري معاهدات بين المللي از 
جمله برجام خارج شد و طوري رفتار كرد كه انگار انقلاب 

اتفاق افتاده است.

  اميدواريم تبادل زندانيان
 منجر به گفت وگوي گسترده تر شود

در همين خصوص سخنگوي وزارت خارجه امريكا با بيان 
اينكه اميدواريم تبادل زندانيان ميان تهران و واش��نگتن 
منجر به گفت وگوي گسترده تر در امور كنسولگري بشود، 
افزود: تا زماني كه ايران به رفتارهاي خود ادامه دهد ما نيز 
به سياست فش��ار حداكثري ادامه خواهيم داد. به گزارش 
ايسنا، اريكا چيوسانو، سخنگوي وزارت خارجه امريكا در 

گفت وگو با پايگاه خبري اخبار اليوم در پاسخ به اين سوال 
كه آيا امريكا براي مقابله با ايران در كنار كشورهاي عربي 
حاشيه خليج فارس خواهد ايستاد؟مدعي شد: ما از طريق 
سياست فشار حداكثري و تحريم هاي بي سابقه اي كه عليه 
ايران وضع كرديم اين كشور را از منابعش محروم كرديم. 
وي افزود: علاوه بر اين ما تلاش هاي مشتركي براي تقويت 
آزادي كشتيراني و مقابله با تهديدات تجارت بين المللي در 
تنگه هرمز داريم. سخنگوي عربي زبان وزارت خارجه امريكا 
در پاسخ به اين سوال كه آيا واشنگتن از نيروهاي خود در 
عراق براي مقابله با ايران استفاده خواهد كرد، گفت: ائتلاف 
بين المللي همچنان در كنار دولت عراق ايس��تاده است تا 
شكست قطعي و دايمي داعش در عراق و سوريه را تضمين 
كند. چيوسانو در گفت وگو با اين پايگاه خبري مصري در 
پاسخ به اين س��وال كه آيا همان گونه كه حسن روحاني، 
رييس جمهور ايران در س��وم دس��امبر جاري اعلام كرد، 
واشنگتن پيام هايي محرمانه براي مذاكره با تهران فرستاده 
است خاطرنشان كرد: دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا 
به طور علني اعلام كرد كه هر وقت شرايط مناسب فراهم 

شود من آماده مذاكره خواهم بود.

  اهداف سفر روحاني به ژاپن
همچنين سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: سفر آينده 
روحاني به ژاپن جهت ثمربخشي است، ژاپن روابط ديرينه 
با ما داشت و از مشتريان اصلي نفت ما بود كه براثر فشارهاي 
غيرقانوني امريكا دست كش��يد و اين براي ما قابل قبول 
نيست. موسوي ابراز داشت: پيشنهادات دولت ژاپن براي 
كاهش تنش در منطقه از روي حسن نيت است و جمهوري 
اسلامي ايران از اين حسن نيت استقبال مي كند. وي ادامه 
داد: حذف رواديد بين دو كشور ايران و جمهوري آذربايجان 
از دستور كارهاي دو دولت است، كشور آذربايجان از دوستان 
ماست و ما از طرف خود حسن نيت براي حذف رواديد اتباع 
آن كشور را انجام مي دهيم. موسوي افزود: در برجام صرفا 
براي موضوع هسته اي جمهوري اسلامي مذاكره كرديم كه 

آنها سعي كردند مساله موشكي را مطرح كنند.

  محكوميت رزمايش موشكي  امريكا 
سخنگوي دستگاه ديپلماسي كشورمان گفت: از رزمايش 
موش��كي اخير ايالات متحده ابراز نگران��ي كرده و محكوم 

مي كنيم كه خروج يكجانبه از پيمان با روسيه است و باعث 
بي ثباتي در جهان مي شود. موسوي گفت: اعتراض خود را از 
اقدامات اشرار در عراق عليه كنسولگري ايران در نجف اعلام 
كرديم، پيگيري هاي حقوقي و سياس��ي ما همچنان براي 
جبران اين امر و مجازات مس��ببان ادامه دارد. وي گفت: هر 
كسي داخل ايران جرم مرتكب شود، طبق قانون اتباع ايراني 
محسوب ش��ده و مجازات مي شود و ادعاي دولت فرانسه در 
خصوص زندانيان با تابعيت دوگانه فرانسوي وارد نيست. وي 
گفت: اگر زمينه عفو براي هر زنداني فراهم باشد، طبق قانون 

مشمول مي شود و تفاوتي بين ايراني و اتباع دوگانه ندارد.

  مواضع ايران در مورد منطقه قره باغ 
موسوي ادامه داد: مواضع جمهوري اسلامي در مورد منطقه 
قره باغ روشن است و در چارچوب قوانين بين المللي اعلام 
موضع كرديم و آماده همكاري براي كاهش تنش بين دو 
كشور همسايه جمهوري آذربايجان و ارمنستان هستيم و 
راه هاي مسالمت آميز براي حل اختلافات را بيان كرديم. وي 
در خصوص عدم حضور پوتين و اردوغان در تبريز و برگزاري 
اجلاس سه جانبه گفت: دلايل لغو سفر پوتين و اردوغان به 
تبريز در شهريور سال قبل عدم هماهنگي تشريفاتي بين 
كش��ورهاي ميزبان و ميهمان بود. وي گفت: تبريز نقش 
تاريخي و محوري در حفظ ثبات، اقتدار و صلابت ايران داشته 
و ايران مديون تبريز و تبريز مديون ايران است. اينكه امروز 
كنفرانس مطبوعاتي خود را در تبريز برگزار مي كنم جاي 
اميدواري است كه تبريز همچون گذشته جايگاه بين المللي 

ويژه در عرصه بين المللي داشته باشد.

  پيگيري مسائل زيست محيطي رود ارس
وي گف��ت: رودخانه هاي م��رزي ما با همس��ايگان يكي از 
موضوعات مهم براي دو طرف است و مسائل زيست محيطي 
رود ارس هم براي ما مهم بود و نشست ها و پيگيري هاي زيادي 
در خصوص آلودگي رود ارس از طرف ارمنستان صورت گرفته 
و به جاهاي خوبي رسيده است. وي همچنين گفت: امريكا 
هميشه ادعا داش��ت دارو و غذا جزو موارد تحريمي نيست و 
مساله انساني است اما عملا راه رسيدن دارو و غذا را به كشور 
ما بستند و اخيرا در بدترين اقدام بانك مركزي را تحريم كرد 
تا نتواند پول براي دريافت دارو را پرداخت كند، اينها تروريسم 
اقتصادي و جنايت عليه بشريت است و مغاير با حقوق بين الملل 
است. موسوي ادامه داد: امريكا ادعاي بي جايي كرده كه ايران 
مسوول حمله موش��كي به آرامكو بوده و سازمان ملل بعد از 
تحقيقات به اين نتيجه رسيد كه ايران نقش نداشته و امريكا 
اين روسياهي را هم بايد تحمل كند. سخنگوي وزارت امور 
خارجه گفت: موضوع حج از مسائل عمده اي است كه جدا از 
روابط ايران و عربستان است و رايزني هايي براي برپايي حج 

عمره انجام شده است.

لاريجاني پيش از آغاز دوازدهمين مجمع عمومي مجالس آسيايي مطرح كرد

ايجاد سازوكار  در حوزه هاي اقتصاد، امنيت و علم  بين دولت ها
دوازدهمين مجمع عمومي مجالس آسيايي به ميزباني 
تركيه و با حضور علي لاريجاني رييس مجلس كشورمان 
آغاز به كار كرد. پيش از آغاز اين مجمع عمومي، روساي 
هيات هاي شركت كننده نشست مشتركي داشتند و 
در زمينه هاي اقتصادي و بازرگاني با هم به تبادل نظر 
پرداختند. علي لاريجاني، رييس مجلس دهم پيش 
از عزيمت به كشور تركيه براي حضور در دوازدهمين 
مجمع مجالس آسيايي در جمع خبرنگاران گفت: سفر 
به تركيه براي حضور در مجمع مجالس كش��ور هاي 
آس��يايي انجام مي ش��ود. در چند دهه اخير، ش��اهد 
جهش قابل ملاحظه كشور هاي آسيايي در حوزه هاي 

علم، فناوري، تجارت و روش هاي حل مسائل سياسي 
بوده ايم. رييس مجلس افزود: نمونه اين گونه ارتباطات 
در سال هاي گذشته بين دولت ها و مجالس كشور هاي 
آسيايي ملاحظه و سازوكار هايي در حوزه هاي اقتصاد، 
امنيت و علم فراهم ش��ده كه شانگهاي نمونه اي از آن 
در عرصه روابط بين دولت هاي آسيايي است. او تصريح 
ك��رد: مجمع مجالس آس��يايي در س��ال هاي اخير، 
تلاش هاي خوبي براي ايجاد فرصت هاي تجاري، علمي 
و همچنين رايزني در حوزه مس��ائل امنيتي و امنيت 
پايدار فراهم كرده است و در اين اجلاس نيز همين تفكر 
دنبال خواهد شد؛ چرا كه رويكرد قرن معاصر، توجه به 

تاثيرگذاري كشور هاي آسيايي است. لاريجاني اظهار 
كرد: مجمع مجالس آسيايي فرصت رايزني براي بهتر 
شدن روابط اقتصادي بين كش��ور ها و گسترش انواع 
همكاري ها با توجه به سنخيت كشور ها با يكديگر است.

  ايران و تركيه در ايجاد امنيت پايدار منطقه 
نقش فعال دارند

در حاشيه اجلاس مجمع عمومي مجالس آسيايي در 
تركيه، رييس مجلس كشورمان و رييس مجلس ملي 
كبير تركيه با يكديگر ديدار كردند و س��پس در جمع 
خبرنگاران حاضر شدند. رييس مجلس كشورمان در 

س��فر به تركيه بر فعال بودن تهران و آنكارا براي ايجاد 
امنيت پايدار در منطقه تأكيد كرد.

مصطفي شنتوپ رييس مجلس ملي كبير تركيه در 
جمع خبرنگاران اظهار كرد: امروز نشس��ت مجالس 
آس��يايي را داريم و در اين چارچوب با رييس مجلس 
شوراي اس��لامي ايران ديدار كرديم؛ اين ديدار بسيار 
مفيد بود و مس��ائل مهم منطقه اي مورد ارزيابي قرار 
گرفت. وي همچنين از سفر رييس مجلس كشورمان 

به تركيه تشكر كرد.
علي لاريجاني نيز در جمع خبرنگاران از رييس مجلس 
ملي كبير تركيه براي ميزباني مجمع عمومي مجالس 

آسيايي قدراني كرد و افزود: تركيه و ايران دو كشور مهم 
در منطقه هس��تند و ما روابط دوستانه و صميمانه اي 
داريم كه اين روابط بين دو ملت، دو دولت و دو پارلمان 
وجود دارد. رييس مجلس ادامه داد: ما در روابط دوجانبه 
و توس��عه روابط اقتصادي بين دو كشور در اين جلسه 
با دكتر ش��نتوپ به طور تفصيلي صحبت كرديم و در 
زمينه مس��ائل مهم منطقه اي و فعال بودن دو كشور 
براي ايجاد امنيت پايدار منطقه نگاه هاي بسيار نزديكي 
با هم داشتيم كه اميدوارم اين همكاري نزديك بين دو 
پارلمان بتواند به سود ملت هاي دو كشور مهم منطقه 

يعني ايران و تركيه باشد.
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 ۲۰ درصد از مديران 
دستگاه هاي اجرايي زنان هستند
مع��اون رييس جمهوري 
در ام��ور زن��ان و خانواده 
گفت: ش��مار مديران زن 
در دس��تگاه هاي اجرايي 
از ۱۳.۸ درصد در س��ال 
۹۶ به ح��دود ۲۰ درصد 
در س��ال جاري افزايش 
پيدا كرده اس��ت. معصومه ابتكار ديروز در جلس��ه 
شوراي مش��ورتي با زنان اس��تان همدان افزود: در 
دولت دوازدهم سهم زنان در عرصه مديريتي بايد 
۳۰ درصد باشد كه با همكاري مديران بخش هايي 

اجرايي عملياتي مي شود.
وي با بيان اينكه هم اكنون زنان ۴۱ درصد از كاركنان 
دولت را نيز تش��كيل مي دهند، اف��زود: ۲۷ درصد 
اعضاي هيات علمي كش��ور زنان هستند و انتظار 
م��ي رود زنان بيش��تري را در بخش هاي مديريتي 
دانشگاه ها داشته باشيم.  ابتكار اظهار داشت: عدالت 
يكي از مباحث محوري در جامعه است، چراكه هم از 
جهت فرهنگ و باورهاي ديني و هم به لحاظ ارزش ها 
و آرمان هايي كه انقلاب اسلامي پايه گذاري كرده 

همواره جزو موضوعات مهم در جامعه است.
مع��اون رييس جمه��وري در امور زن��ان و خانواده 
گفت: در برنامه ششم توسعه، سياست ابلاغي رهبر 
معظم انقلاب و در سياست هاي اختصاصي ابلاغي 
رييس جمه��وري و برنامه هاي دول��ت دوازدهم، 
فرصتي است كه بتوانيم بر اساس آنها براي عدالت 

جنسيتي برنامه ريزي كنيم.
ابتكار با اشاره به تصويب سند ارتقاي زنان و خانواده 
در همدان و ديگر استان ها گفت: در سطح ملي و براي 
هر استان سند ارتقاي وضعيت زنان مبتني بر اطلس 

هر استان و نيازهاي خاص آنها پيگيري مي شود.

 تصويب لايحه
 شوراي حل اختلاف

رييس مركز امور شوراهاي 
حل اخت��لاف كش��ور در 
خصوص لايحه شوراي حل 
اختلاف گفت: رييس قوه 
قضاييه به مناس��بت هاي 
مختل��ف به ش��وراي حل 
اخت��لاف پرداخت��ه و اين 
لايحه به تصويب وي رس��يده و به دولت ارسال شده 
اس��ت. به گزارش مهر، حجت الاسلام مظفري ضمن 
تقدير از عملكرد رييس شوراهاي حل اختلاف استان 
تهران گفت: به جهت مس��ائل عديده خصوصا حجم 
پرونده هاي وارده به ش��وراي حل اختلاف مشكلات 
فراواني در شوراهاي حل اختلاف استان تهران وجود 
داشت كه اقدامات موثري دراين رابطه انجام شده است. 
وي افزود: شفاف س��ازي در نيروها و پرداخت ها انجام 
شده و نظارت فراگيري در فعاليت شعب، مجتمع ها 
و اجراي احكام صورت گرفته است. رييس مركز امور 
شوراهاي حل اختلاف كشور در خصوص لايحه شوراي 
حل اختلاف ني��ز عنوان كرد: رييس ق��وه قضاييه به 
مناسبت هاي مختلف به شوراي حل اختلاف پرداخته 
و اين لايحه به تصويب وي رس��يده و به دولت ارسال 
شده اس��ت. حجت الاسلام مظفري در ادامه گفت: در 
يكي از مواد قانوني به دولت تكليف ش��ده ظرف س��ه 
سال اعضاي دفتري و كاركنان شوراي حل اختلاف كه 
داراي شرايط استخدام در دولت هستند را به استخدام 
دربياورد كه اين استخدام ها بايد حتما در مركز اتفاق 
بيفتد و يكي از نقاط قوت لايحه اين است كه مركز امور 
شوراي حل اختلاف كشور را داراي تشكيلات اداري 
مستقل پيش بيني كرده كه اگر اين لايحه در دولت و 
مجلس تصويب شود طبعا زمينه استخدام اين عزيزان 
در درون خود شوراي حل اختلاف فراهم خواهد شد. 

هزينه مسكوت گذاشتن 
تصميم گيري هاي مهم

ي��ك عض��و فراكس��يون 
اميد مجل��س دهم معتقد 
است: مس��كوت گذاشتن  
تصميم گيري هاي مهم براي 
كشور يكي از ايرادات نظام 
ماس��ت و اين امر مي تواند 
هزينه هاي زيادي براي ما 
داشته باشد. جلال ميرزايي در گفت وگو با ايلنا، درباره 
اينكه باتوجه به شرايط كشور و تحريم ها برخي از تندروها 
در مجمع مانع مي شوند كه تكليف »FATF« مشخص 
ش��ود، گفت: انتقادي كه درباره روش��ن شدن تكليف 
»FAFT« دارم اين است كه نه موافقان سعي كردند در 
اين مدت مخالفان را به يك نشست دعوت و دلايل خود 
را بيان كنند و نه مخالفان كه معتقد هستند پيوستن به 
اين سازمان كشور را دچار مشكل مي كند، اين كار را انجام 
دادند. اين عضو فراكسيون اميد خاطرنشان كرد: اصلا 
فرض را بر اين بگذاريم كه مخالفان درست هم مي گويند 
اما نبايد آنها بخشي از جامعه كه خواستار پيوستن به 
FATF هستند را قانع كنند؟  وي ادامه داد: عجيب ترين 
قس��مت ماجرا اين اس��ت كه هر دو طرف پيگيري را 
مسكوت گذاش��ته اند و تلاشي هم براي اقناع يكديگر 
نكردند و براي يكديگر آثار و تبعات را كالبدش��كافي 
نكردند. وي درباره اينكه اعضاي مخالف مجمع به نظر 
مي رسد قدرتي بيش��تر از وكلاي ملت دارند، بنابراين 
مجلس نمي تواند پيگير آن چيزي باش��د كه خودش 
به تصويب رسانده است، گفت: ايراد كار اينجاست كه 
چندين نهاد براي يك موضوع تصميم گيري مي كنند؛ 
دولت، مجل��س و مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
تصميم گيرنده در مساله »FAFT«  هستند حتي اگر 
چند نهاد م��وازي ديگر هم احداث كني��م در اين باره 

نتيجه اي نخواهيم گرفت. 

بي نيازي  با وجود سامانه هاي 
دفاع موشكي داخلي

س��خنگوي كميس��يون 
امنيت ملي مجلس گفت: 
برد، دقت و تكنولوژي به روز 
سامانه هاي دفاع موشكي 
تولي��د ش��ده در داخل به 
اندازه اي اس��ت كه م��ا را از 
سامانه هاي خارجي بي نياز 
كرده و ما در اين زمينه هيچ احتياجي به تهيه سامانه هاي 
دفاع موشكي از خارج نداريم. سيدحسين نقوي حسيني 
در گفت وگو با فارس گفت: طي پيش��رفت هايي كه در 
حوزه موشكي در سال هاي گذشته در كشور حاصل شده 
ما ديگر نيازمند سامانه دفاعي موشكي خارجي نيستيم. 
وي افزود: سامانه هاي دفاع موشكي كه در داخل توليد 
مي شوند از نظر برد، دقت و تكنولوژي از پيشرفت هاي 
لازم برخوردار است و اين پيشرفت به اندازه اي است كه 
ما نيازي به سامانه هاي دفاع موشكي خارجي نداريم و 
سامانه هاي دفاع موشكي توليد شده در داخل ما را بي نياز 
كرده است. سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس با اشاره به آغاز بررسي لايحه بودجه سال 
۹۹ در كميسيون هاي تخصصي مجلس اظهار داشت: 
 كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس همه 
تلاش خود را به كار خواهد گرفت تا در حوزه دفاعي در 
حد مقدورات اعتباري كشور بودجه مناسبي تخصيص 
داده شود. نقوي خاطرنشان كرد: بودجه دفاعي كشور 
براي ما اهميت زيادي دارد ما كشوري هستيم كه علنا از 
سوي بعضي از قدرت هاي متجاوز تهديد مي شويم بنابر 
اين ضرورت دارد حوزه دفاعي كشور تقويت شود. توجه به 
پرسنل فعال در حوزه دفاعي كشور به ويژه بازنشستگان، 
حوزه دفاعي پرسنل نيروي هاي مسلح، نيروي انتظامي و 
بخش هاي مربوطه حتما در جريان بررسي بودجه مورد 

توجه خواهد بود .

توهم تهاجم به مرزهاي 
دريايي براي دشمنان 

مع��اون هماهنگ كنن��ده 
ني��روي درياي��ي ارت��ش 
جمهوري اس��لامي ايران 
گفت: تهاجم ب��ه مرزهاي 
درياي��ي اي��ران ب��ا حضور 
همه جانبه سربازان ولايي 
نيروي درياي��ي جمهوري 
اسلامي براي دشمنان به توهم و رويا تبديل شده است. 
امير دريادار حمزه علي كاوياني عصر ش��نبه در آيين 
افتتاح ميدان اميردريادار شهيد محمد ابراهيم همتي 
افزود: اقتدار ني��روي دريايي روز به روز افزايش مي يابد 
و امريكايي ه��ا با اقتدار اين نيروه��اي ولايي از منطقه 
خارج خواهند ش��د. وي خاطرنش��ان كرد: حراست از 
آب هاي دريايي ايران در اولويت اس��ت و اين مس��يري 
اس��ت كه فرمانده كل قوا براي ما ترسيم كردند. معاون 
هماهنگ كننده نيروي دريايي ارتش جمهوري اسلامي 
ادامه داد: موقعيت جغرافيايي ايران براي جهانيان مهم 
است و در نظريه هاي مختلف تاكيد شده است كه ايران 
در قلب جهان قرار دارد. وي اضافه كرد: برگزاري آيين 
بزرگداشت شهيد دريادار همتي نش��ان از ارادت مردم 
سمنان به شهدا است.  معاون هماهنگ كننده نيروي 
دريايي ارتش جمهوري اس��لامي ايران گفت: دريادار 
همتي با فرمان هاي اقتدارگونه خود كشور را از تجاوز به 
درياهاي ايران نااميد كرد و در كنار رزم زميني رزمندگان 
اسلام در هشت سال دفاع مقدس، در صحنه دريا نيروي 
دريايي جمهوري اس��لامي اقتدار خ��ود را به نمايش 
گذاشت و نيروي دريايي رژيم بعث عراق گرفتار اقتدار 
سربازان ملت ايران شد. اميردريادار كاوياني گفت: نيروي 
دريايي عراق با كاركنان ورزي��ده خود با تلاش دريادار 
همتي و ياران با وفايش نابود شد و كاركنان نيروي دريايي 

ارتش با جانفشاني خود جاودانه شدند.

چهره ها



3 كلان

در گفت وگو  با »تعادل« تحقق 195 هزار ميليارد تومان درآمد مالياتي در بودجه 99  بررسي شد

افزايش درآمد مالياتي با تكيه بر كدام قوانين؟
گروه اقتصاد كلان|ريحانه مهدوي|

يك كارش�ناس اقتصادي با تشكيك در توانايي 
دولت براي دريافت 195 هزار ميليارد تومان درآمد 
مالياتي براي س�ال آينده اين پرس�ش را مطرح 
مي كند، كه دولت چه زيرساختي را براي افزايش 
درآمد مالياتي خود فراهم كرده است؟ او البته اين 
را هم اضافه مي كند كه دولت اگر بخواهد مي تواند 
از طرقي درآمدهاي مالياتي خود را افزايش دهد 
مثلا اينكه جلوي فراره�اي مالياتي با ارقام بالا را 

بگيرد به شرطي كه عزم آن را داشته باشد.
غلامرضا س�لامي در عين حال ب�ه اين نكته هم 
اش�اره مي كند كه بايد براي بالا رفتن درآمدهاي 
مالياتي به دنيال افزودن پايه هاي مالياتي مهمي 
مانند بازار سوداگري مس�كن يا بازار سوداگري 
ارز و بازار سوداگري س�هام بود. كه البته با توجه 
به رو به اتم�ام بودن دوره اين مجلس بعيد به نظر 
مي رسد كه به كارگيري اين قبيل پايه هاي مالياتي 
حداقل براي مدت زمان كوتاه در دستور كار باشد. 
بنابراين نمي توان انتظار داشت كه با شرايط موجود 
درآمدهاي مالياتي پيش بيني شده در بودجه 99 

محقق شود.
به گزارش »تع�ادل«، 195 هزار ميلي�ارد تومان 
پيش بيني درآم�د مالياتي براي س�ال 1398 از 
س�وي دولت اس�ت. اين در حالي است كه طبق 
برآوردها دولت تا پايان سال 1398 قادر به تامين 
172 ه�زار ميليارد تومان پيش بيني ش�ده براي 
درآمد مالياتي سال جاري هم نخواهد بود. سوال 
اين اس�ت كه افزايش ذكر ش�ده از س�وي دولت 
براي درآمد مالياتي س�ال آينده ب�ا تكيه بر چه 
منبعي اس�ت؟ اين در حالي است كه گزارش ها از 
واحدهاي توليدي حاكي از آن است كه بسياري 
از اين واحدها در ركود هستند. و امكان پرداخت 
مالياتي كه سال هاي گذشته پرداخت مي كردند 
ندارند. در عين حال با توجه به ايجاد محدوديت 
در واردات، درآم�د حاصل از ماليات ب�ر واردات 
دولت هم كم خواهد شد. س�وال اين است كه آيا 
در چنين شرايطي امكان درآمدهاي پيش بيني 
شده در لايحه بودجه 99 براي دولت وجود دارد. 
اين موضوعي است كه رضا سلامي، اقتصاد دان و 
كارشناس امور مالي در گفت وگو با »تعادل« به آن 

پاسخ گفته است.
در ادامه مشروح اين گفت وگو را مي خوانيد: 

 درآمده�اي پيش بيني ش�ده از مح�ل ماليات 
در بودجه 99 تا چه ميزان امكان تحقق دارد؟

از نظر من با تكيه صرف بر پايه هاي مالياتي قديم امكان 
تحقق درآمدهايي كه دولت براي ماليات در بودجه 99 
برآورد كرده بعيد است. اگر دولت پايه هاي جديدي را در 

نظر بگيرد يا تا حدي از فرارهاي مالياتي جلوگيري كند 
امكان وصول درآمدهاي مالياتي محقق خواهد شد اما 
با روال گذشته امكان اينكه ما به رقم 195 هزار ميليارد 

تومان برسيم دور از ذهن است. 
ما در سال گذشته بيش از حدود 120 هزار ميليارد تومان 
نتوانستيم ماليات بگيريم به اين معنا كه صرفا حدود 60 
درصد مبلغ پيش بيني شده براي بودجه 99 را توانسته ايم 
وصول كنيم. ب��ا توجه به اينكه اقدام قابل توجهي هم از 
سوي دولت براي فراهم كردن زيرساخت هاي دستيابي به 
درآمد مالياتي بيشتر فراهم نشده است، بعيد مي دانم ارقام 
ارايه شده براي درآمد مالياتي در سال  آينده محقق شود.

 دولت بايد چه كند كه زمينه هاي افزايش درآمد 
مالياتي فراهم شود؟ 

دولت بايد عزم خ��ود را براي كش��ف فرارهاي مالياتي 
بيشتر جزم كند تا بتواند ماليات هاي بيشتري را وصول 
كند اما مس��اله اي كه بايد به آن توجه داشت اين است 
كه وقتي ما نتوانيم نفت بفروشيم طبعا روي واردات اثر 
مي گذارد. در عين حال وقتي ميزان واردات كاهش پيدا 
كند طبيعي است كه درآمدهاي مالياتي ما كه مربوط به 
ماليات بر واردات كالا اس��ت حذف مي شود. به اين معنا 
كه ميزان فروش نف��ت روي درآمدهاي مالياتي هم اثر 
خود را مي گذارد، حتي مالي��ات توليد هم كاهش پيدا 
مي كند چون بسياري از توليدكنندگان به دليل در دست 
نداشتن مواد اوليه و واسطه اي نمي توانند به ميزان توليد 

قبلي برسند.
 از ديدگاه من 195 هزار ميليارد تومان رقمي غير قابل 
دس��تيابي اس��ت حال اينكه دولت چاره هاي ديگري 
انديشيده باشد مشخص نيست اما به طور كل بر اساس 
اطلاعات و آماري كه در دست داريم بعيد است كه به رقم 

اصول مالياتي در سال 99 برسيم.
 به جلوگيري از فرارهاي ماليات اش�اره كرديد، 
آيا دولت امكان كشف بيش�تر فرارهاي مالياتي 

را دارد؟ 
بله دول��ت مي تواند البته اگر بخواه��د. همان گونه كه 
تاكنون نيز در مواردي كه شروع به رصد فرارهاي مالياتي 
كرده است، افرادي كه فرارهاي مالياتي زيادي داشتند 
مورد شناس��ايي قرار گرفته اند. براي مثال ش��ماري از 
پزشكان با وجود درآمدهاي ميليوني و بعضا ميلياردي 
از پرداخت ماليات س��ر باز مي زنند. اين موضوعي بود 
كه دولت مورد توجه ق��رار داد و اقداماتي هم درباره آن 

انجام داد.
سازمان امور مالياتي با دسترسي به حساب هاي بانكي 
موديان مي تواند به شناسايي تعداد كثيري از فراريان 
پرداخ��ت از ماليات بپردازد. به هر حال كس��اني كه به 
واس��طه گري مش��غول بوده اند يا در زمين��ه ارز و طلا 
درآمدهاي بسياري داشته اند از اين طريق قابل شناسايي 
هستند كمااينكه تاكنون تعداد بسياري از اين افراد هم 

در دام سازمان امور مالياتي افتادند.

 با توجه به شرايط امروز اقتصاد ايران، مي توان به 
درآمدزايي از محل لوايح مالياتي بلاتكليفي مانند 
لايحه ماليات بر عايدي سرمايه و غيره اميد داشت؟

بعيد اس��ت. براي اين كه زمان چنداني تا پايان مجلس 
دهم زماني باقي نمانده اس��ت اما در لوايحي كه روي آن 
كار مي كنند پايه هاي مالياتي جديد ديده ش��ده است. 
اكنون از محل ماليات بر فروش ملك، سهم و ديگر اقلام 
دارايي مي توان درآمدهاي جديدي حاصل كرد، البته از 
معافيت هاي مالياتي در لوايح جديد كاسته شده است و 
اين درآمدهاي مالياتي را بالاتر مي برد اما بعيد است به 

سال 99 برسد.
 عده اي مي گويند با ركود اقتصادي ماليات ها بايد 
كمتر مي شد، آيا اين مفهموم را ندارد كه ماليات 

ابزار سياست گذاري مالي نيست؟
بله درست اس��ت، كمبود ارز دامنه ركود را گسترده تر 
مي كند و چون توليدكننده به ميزان قبل نمي تواند توليد 
كند و كساني كه مواد اوليه توليد خود را با واردات تامين 
مي كنند آسيب مي بينند. از طرفي هم قدرت خريد مردم 
كاهش پيدا كرده است بنابراين دامنه ركود در كوتاه مدت 
و ميان مدت با شرايط تحريمي وسيع تر خواهد شد اما 
اميد است كه از ميزان زياد فرارهاي مالياتي كاسته شود.

 بار سنگين درآمدهاي مالياتي در بودجه 99 بر 
دوش ماليات بر ارزش افزوده اس�ت، آيا ظرفيت 

اينكه از محل ماليات بر ارزش افزوده درآمد مورد 
نياز حاصل شود امكان پذير است؟

به طور كل بايد بگويم ماليات بر ارزش افزوده ماليات خوبي 
است اما در ايران در برابر آن مقاومت مي شود. نرخ ماليات 
بر ارزش افزوده در ايران حدود 10 درصد است درحالي 
كه اين ميزان در كشورهاي اروپايي بالاي 25 درصد است 
بنابراين نرخ ماليات بر ارزش افزوده در كشور ما نسبت به 
ديگر كشورها پايين است و در عين حال ماليات بر ارزش 
افزوده بر بس��ياري از كالاها هم معاف است و به نوعي با 
نرخ صفر محاس��به مي ش��ود بنابران به نظر من يكي از 
ماليات هاي سالمي كه قابل وصول است ماليات بر ارزش 
افزوده است. مالياتي كه مستقيما با مصرف مردم سركار 
دارد اما نه مصرف اقلام خوراكي اوليه اي كه مردم عادي 
و كم درآمد تغذيه مي كنند مانند لبنيات، نان، گوشت و 
ديگر اقلام. يا بهداش��ت و آموزش كه از ماليات بر ارزش 
افزوده معاف هستند بنابراين اگر فرض كنيم كه از مصرف 
طبقات متوسط به بالا ماليات گرفته شود، ماليات معقولي 
است. در نهايت از ديدگاه من وصول اين ماليات واقع بينانه 
است هرچند كه مقاومت در برابر پرداخت آن زياد است.
 معافيت مالياتي هنرمندان را چطور مي بينيد؟

يكي از اقشار پردرآمد در ايران سلبريتي ها هستند البته 
نه لزوما همه هنرمندان اما كساني كه به عنوان سلبريتي 
چه در ورزش و چه در هنر شناخته مي شوند از درآمدهاي 

بالايي برخوردار هستند و قاعدتا نبايد از ماليات بر درآمد 
معاف شوند و اتفاقا بايد ماليات از اين قبيل افراد اخذ شود.
 به طور كلي راهكار و پيشنهاد مالياتي شما براي 

بودجه 99 چيست؟
طبق قانون اساسي ما مالياتي را نمي توانيم اخذ كنيم مگر 
به موجب قانون. متاسفانه يكسري از پايه هاي مالياتي ما 
از ماليات معاف هستند مانند بازار سوداگري مسكن يا 
بازار سوداگري ارز و بازار سوداگري سهام، از اين بازارها 
رقم هاي بزرگي را مي توان ماليات گرفت چون نوسان در 
معاملات اين بازارها بالا است اما در قانون براي دريافت 
ماليات از اين بازارها مقرراتي نداريم مگر اينكه در اين مدت 
كوتاه چند ماده قانوني با چند فوريت را به تصويب برسانند. 
البته اين نوع از ماليات گرفتن ها هم حساسيت زاست و 
اصول پيچيده اي دارد بنابراين بايد بر آن تعمق ش��ود. 
اگر هم بدون مطالعه و غيركارشناس��ي بخواهيم پيش 
برويم كه مشكل روي مشكل تلنبار كرده ايم. بعضي از 
زمزمه ها مانند ماليات بر سود سپرده هاي بانكي هم راه به 
جايي نخواهد برد چرا كه سود سپرده بانكي 20 درصد 
درحالي كه تورم 40 درصد اس��ت و اين مورد در شرايط 
كنوني اقتصاد ايران قابل پذيرش نيست. در نهايت بايد 
بگويم كه زمان كمي كه براي مجلس باقي مانده است 
به نظر مي رس��د كه فرصت چنداني براي پيگيري اين 

موارد وجود ندارد.
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جوابيه

ادعاي كسري بودجه 99 
نادرست است

سازمان برنامه و بودجه كشور روز گذشته در واكنش 
به مطلب درج شده در روزنامه تعادل با عنوان »تشريح 
نقاط ضعف بودجه 99« كه به نقل از علي اصغر يوسف 
نژاد عضو هيات رييس��ه مجلس شوراي اسلامي در 
روزنامه تعادل منتشر شده بود، جوابيه اي تحت عنوان 
»ادعاي كس��ري بودجه 99 نادرست است« ارسال 

كرده است. در متن اين جوابيه آمده است: 
لايحه بودجه س��ال 1399 با پيش بيني 484 هزار 
ميليارد تومان منابع بودجه عمومي تنظيم شده است 
كه سهم درآمدهاي عمومي شامل درآمدهاي مالياتي، 
حقوق ورودي و ساير درآمدهاي دستگاه هاي اجرايي، 
261 هزار ميليارد تومان است كه در مقايسه با سقف 
پيش بيني ش��ده هزينه ها يعني367 هزار ميليارد 
تومان، بيانگر حدود 106 هزار ميليارد تومان كسري 
تراز عملياتي است كه به اشتباه به عنوان كسري بودجه 
از آن ياد مي شود.البته در ادبيات بودجه نويسي، عدم 
تكافوي درآمدهاي عمومي براي تأمين هزينه هاي 
عمومي دولت را كسري تراز عملياتي مي نامند كه از 
محل واگذاري دارايي هاي مالي يا واگذاري دارايي هاي 
سرمايه اي تأمين مي ش��ود.توجه به اين نكته مهم 
است كه مجموع درآمد دولت ناشي از صادرات نفت 
خام به ميزان 10.5 ميليارد دلار به كالاهاي اساسي 
با نرخ 4200 تومان اختصاص يافته است كه كاهش 
آن نسبت به ارقام سال جاري ناشي از كاهش ميزان 
صادرات نفت خام اس��ت نه اينك��ه دولت اين رقم را 
كاهش داده باش��د، ضمن اين كه، درخواست هاي 
وزارتخانه هاي ذي ربط بابت واردات كالاهاي اساسي، 
دارو و تجهيزات به همين ميزان بوده است. همچنين 
با دورانديشي هاي انجام شده در سال جاري، وضعيت 
ذخاير كالاهاي اساس��ي در حد بسيار مطلوبي قرار 
دارد.درمورد بحث انتش��ار اوراق مالي، ميزان اعتبار 
مصوب سال جاري 44 هزار ميليارد تومان بوده است 
كه تاكنون بابت انتش��ار 40 هزار ميليارد تومان آن 
اقدام شده اس��ت و باقي مانده ظرفيت نيز در دست 
اقدام است؛ از اين رو، اطلاعات ارايه شده در اين بخش 
نياز به اصلاح دارد.در ضمن فروش اوراق مالي اسلامي 
توسط دولت با سازوكارهاي مناسب و در هماهنگي 
با سياست هاي پولي كشور نه تنها تورم زا نيست، بلكه 
حجم نقدينگي س��رگردان را هم كنترل مي كند و 
به كاهش تورم و كنترل ن��رخ بهره نيز مي انجامد.از 
طرفي، اجازه قانوني اخذ شده در قالب بند )ه ( تبصره 
)4( لايحه بودجه س��ال 1399، براي دومين س��ال 
است كه پيش  بيني شده است و فقط دو ميليارد يورو 
آن مربوط به تقويت بنيه دفاعي است و غيراز تقويت 
بنيه دفاعي، 10 مورد ديگر به شرح جدول ذيل بند 
يادشده، نيز مربوط به طرح هاي توسعه اي و زيربنايي 
و نوآورانه است و بر خلاف آنچه كه در مطلب روزنامه، 
مصرف آن به شكل هزينه اي عنوان شده است. شايان 
ذكر است كه درآمدهاي مالياتي نيز با احتساب ماليات 
ارزش افزوده، با 25 درصد رشد نسبت به مصوب سال 
جاري منظور شده است كه با در نظر گرفتن عملكرد 
مناسب و تلاش هاي سازمان امور مالياتي كشور در 
وصول مبالغ پيش بيني شده س��ال جاري و فرض 
عدم اعمال هيچ گونه فشار مالياتي مضاعف به موديان 
موجود پيش بيني شده است.سخن پاياني هم اين 
است كه، اطلاعات و مستندات بودجه شركت هاي 
دولتي نيز به طور كامل با جزيي��ات، يك ماه زودتر 
در اختيار مجلس محترم قرار گرفته است و به نظر 
مي رسد در سال جاري، فرصت كافي براي بررسي اين 
بخش از بودجه فراهم باشد. گفتني است كه ماليات 
شركت هاي دولت به اس��تناد قانون تجارت و ماده 
)4( قانون الحاق )2( از سود شركت هاي دولتي نه از 
درآمدها به صورت ماهيانه علي الحساب يك دوازدهم 
اخذ مي ش��ود، لذا مقايسه ميان ماليات پيش بيني 
شده با درآمد 1400 هزار ميليارد توماني شركت هاي 

دولتي محل تأمل است.

خبر كلان

ساماندهي شغلي كارگران 
پروژه اي در انتظار هيات دولت

كورش يزدان ، مديركل روابط كار و جبران خدمت 
وزارت كار در گفت وگو با مهر، درباره آخرين وضعيت 
اجراي آيين نامه امنيت ش��غلي كارگران شاغل در 
مشاغل غيرمس��تمر اظهار كرد: در راستاي ارتقاي 
سطح امنيت ش��غلي اين گروه از كارگران كه البته 
ذيل تبصره يك ذيل ماده 7 قانون كار نيز تكليف شده 
است، در سال گذشته وزارت  كار آيين نامه اي با عنوان 
» امنيت شغلي كارگران مشاغل غيرمستمر«، تدوين 
كرد كه  در كميسيون اجتماعي دولت تصويب شده و 

در نوبت تصويب در هيات وزيران قرار دارد.
وي افزود: مشاغل غيرمستمر مربوط به كارگاه هايي 
اس��ت كه براي انجام ماموريتي خاص ايجاد ش��ده 
و ماموريت آنها در تاريخ معيني به اتمام مي رس��د. 
پروژه هاي سدسازي، راه س��ازي، ساخت كارخانه و 
نظاير آنها، از جمله مشاغل غيرمستمر هستند.وي 
با بيان اينكه پس از تصويب شدن آيين نامه در هيات 
وزيران، شاهد س��اماندهي وضعيت كاري كارگران 
 مش��اغل غيرمس��تمر خواهيم بود، اف��زود: در اين 
آيين نام��ه حداكثر مدت موقت ب��راي كارهايي كه 
ماهيت آنها جنبه غيرمستمر دارد، 3 سال تمام در نظر 
گرفته شده است. يعني اگر اين گروه از كارگران بيش از 
سه سال در يك پروژه حضور داشته باشند، بايد تا اتمام 
پروژه در همان پروژه به كار گرفته شوند و امكان قطع 
همكاري وجود ندارد. يزدان تاكيد كرد: با تصويب اين 
آيين نامه، قرارداد كار كارگراني كه به صورت متوالي 
يا متناوب در اين دسته از مشاغل حضور دارند، پس از 
گذشت 3 سال از تاريخ ايجاد آن كار، دايمي محسوب 
خواهد شد و كارگران بايد تا اتمام كار در پروژه حضور 
داش��ته باش��ند؛ بنابراين كارفرمايان و پيمانكاران 
نمي توانند بعد از سه سال و قبل از پايان پروژه، بدون 

دليل موجه نسبت به اخراج كارگر اقدام كند.

مردم، قدرت و منافع )134( 
نوشته:  جوزف  استيگليتز|

ترجمه:  منصور  بيطرف|
    فصل نهم 

    احي�اي ي�ك اقتص�اد پويا همراه با ش�غل و 
فرصت براي همگان

     تضمين اشتغال كامل 
هيچ سياستي مهم تر از اشتغال كامل براي برابري، رشد 
و كارآمدي نيست . و داشتن يك شغل شريف مهم ترين 
جزو در س��بك زندگي طبقه متوسط است . همين امر 
ايجاب مي كند كه ش��غل هايي وجود داشته باشد- يك 
چارچوب كاري اقتصاد كلان كه اشتغال كامل را تضمين 

مي كند. به رغم اين حقيقت كه بسياري از اقتصاددانان 
محافظه كار معتقدند كه بازارها هميشه به طور كارآمد 
كار مي كنند، بايد اين حقيقت مشهود را ديد كه دوره هاي 
طولاني از زمان بوده اس��ت كه در آن بازار به خودي خود 
براي دستيابي به اش��تغال كامل شكست خورده است . 
بيكاري وسيع به معناي هدر رفت زياد منابع است. بسياري 
از اقتصاددانان معتقدند كه سياست پولي – پايين آوردن 
نرخ بهره – ابزاري است كه بايد از اول به آن چسبيد. اين 
بحث چه درست باشد چه غلط، واضح است كه زمان هايي 
بوده است – مثل دهه قبل – كه سياست پولي براي احياي 
اشتغال كامل در كشور كفايت نكرد . در چنين زمان هايي، 

نياز به سياست هاي مالي قوي – افزايش هزينه هاي دولت 
يا كاهش ماليات – وجود دارد و اگر كسري بودجه اي هم 
درست شود چاره اي جز اين نيست.يك دهه وقت برد، ده 
سال پس از شروع ركود بزرگ، تا ايالات متحده بالاخره به 
اشتغال كامل نزديك شد. )در سپتامبر سال 2018، فقط 
3.7 درصد از نيروي كار بدون شغل بودند.( هر چند كه 
اين آمارها، تصوير قشنگي را مي دهد: اما فقط 70 درصد 
از جمعيت در سن كار شغل دارند، خيلي پايين تر از ديگر 
كشورها مثل سويس و ايسلند كه در آن كشورها به ترتيب 
80 و 86 درصد از جميعت در س��ن كار، ش��غل دارند . و 
بسياري از افراد كه در ايالات متحده كار مي كنند – حدود 

3 درصد – به طور غيرداوطلبانه پاره وقت كار مي كنند چون 
نتوانسته اند شغل تمام وقت گير بياورند . نرخ بيكاري امريكا 
مي تواند در صورتي كه بسياري از افراد در زندان نباشند – 
تقريبا يك درصد جمعيت در سن كار در زندان هستند كه 
بيشتر از هر كشوري در جهان است – بالاتر باشد . بازتاب 
ضعف هاي بازار كار اين اس��ت كه دستمزدهاي واقعي 
به طور فزاينده اي رو به كاهش است – حتي پس از سال ها 
ركود طي بحران بزرگ، در س��ال 2017 دستمزدهاي 
 واقعي براي كارگران تمام وقت بالاي 16 سال سن فقط
1.2 درصد افزايش داش��ت و اين دستمزدها پايين تر از 

سطح سال 2006 است.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

پاورقي اقتصادي

ضرورت ارتقاي سامانه بررسي و تعيين ارزش توسط گمرك240 هزار شغل با احياي هزار بنگاه اقتصادي
مديركل حمايت از مشاغل و بيمه بيكاري وزارت كار گفت: 
در جهت صيانت از نيروي كار و پايداري توليد و حفظ حيات 
اقتصادي بنگاه ها در سال 98 با حمايت هاي موثر از حدود 
هزار بنگاه موجبات تثبيت حدود دويست و چهل هزار نفر 

شغل فراهم آمد.
كريم ياوري، مديركل حمايت از مش��اغل و بيمه بيكاري 
وزارت تعاون، كار و رف��اه اجتماعي گفت: اكنون كارگران 
علي رغم مضائق مالي و دستمزدهاي حداقلي با تمام توان 
در پايداري توليد و حفظ حيات اقتصادي بنگاه ها دوش به 

دوش كارفرمايان در رفع مشكلات بنگاه ها اهتمام دارند.
وي افزود: شناسايي ورصد، پيگيري، و بررسي و رسيدگي 
و حل و فصل مشكلات بنگاه هاي اقتصادي مشكل دار در 
ابتدا به عهده س��هامداران- مالكان- كارفرمايان و مديران 
بنگاه هاي اقتصادي است و چنانچه موفق به حل مشكل 
نش��وند از طريق وزارتخانه صادر كننده مجوز تاس��يس و 
بهره برداري و پس از آن از طريق كارگروه هاي استاني و ملي 
تسهيل و رفع موانع توليد بايستي پيگيري و اقدام نمايند. 
وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي پيگيري و حل و فصل، 
مشكلات بنگاه هاي اقتصادي در جهت صيانت از نيروي كار 
و تثبيت اشتغال و پايداري توليد و حفظ حيات اقتصادي 
بنگاه ها رصد و پيگيري مي نمايد اين موضوع از اولويت هاي 
كارگروه هاي تسهيل و رفع موانع توليد استان هاي كشور 
و كارگروه ملي به ش��مار مي رود.وي گفت: براي صيانت از 
نيروي كار، كارفرمايان، كار آفرينان و سرمايه گذاران و حفظ 
حيات بنگاه هاي اقتصادي و پايداري توليد و تثبيت اشتغال 
رسيدگي حل و فصل مشكلات بنگاه هاي اقتصادي مشكلدار 
ضروري اس��ت.ياوري ادامه داد: كارفرمايان، كار آفرينان و 
سرمايه گذاراني كه بخواهند هر گونه تغيير يا بازسازي خط 
توليد و جابه جايي كارگاه و ماشين آلات به منظور كاهش 
وابستگي و بهينه كردن توليد كه در راستاي سياست هاي 

اقتصادي و اجتماعي دولت صورت دهند و اصلاح ساختار 
انجام دهند كارگران آنان در طول مدت زمان تغيير اقتصادي 
با مصوبه شوراي عالي كار تحت پوشش بيمه بيكاري قرار 
مي گيرند.كريم ياوري افزود: مشكلات بنگاه هاي اقتصادي 
مشكلدار فقط نقدينگي نيست بلكه پاره اي از مشكلات درون 
كارگاهي است همانند )بالا بودن هزينه هاي توليد، انباشت 
محصولات توليدي، نياز به اصلاح س��اختار، اختلاف بين 
سهامداران، بعضاً سوء مديريت و..( و بخش برون كارگاهي 
همانند )ركود صنعت، تحريم ه��ا، واردات بي رويه، قاچاق 
كالا، مطالبات از ساير سازمان ها و...( معاون وزير كار گفت: در 
شرايطي كه بنگاه هاي اقتصادي با مشكل مواجه مي گردند، 
نيروي كار و كارگران عزيز بايد نهايت همراهي و همكاري 
را براي حل مشكل در جهت پايداري توليد و حفظ حيات 

اقتصادي بنگاه با كارفرمايان به عمل آورند.
ياوري بيان كرد: از ابتداي س��ال 1398 تاكنون بنگاه هاي 
اقتصادي از محل رونق توليد براي تثبيت اشتغال و بهينه 
كردن خطوط توليد و ادامه فعاليت حدود بيش از نه هزار 

ميليارد تومان تسهيلات دريافت نمودند.
وي گفت: در سال 1398 طرح رونق توليد براي واحدهاي 
صنعتي و معدني كوچك و متوسط اجرا مي گردد همچنين 
بنگاه هايي كه نياز به بازسازي و نوسازي دارند و طرح هاي 
نيمه تمام با پيشرفت فيزيكي 60% اجراء و به آنان تسهيلات 
پرداخت مي گردد. كه در س��ال 98 نيزازهر گونه تغيير يا 
بازس��ازي خط توليد، جابه جايي كارگاه و ماشين آلات به 
منظور كاهش وابس��تگي و بهينه كردن توليد در راستاي 
سياست هاي اقتصادي و اجتماعي دولت صورت پذيرد با 
تاييد و تصويب طرح اصلاح ساختار توسط شوراي عالي كار 
حمايت موثر بعمل مي آيد.كريم ياوري تصريح كرد: در جهت 
صيانت از نيروي كار و پايداري توليد و حفظ حيات اقتصادي 
بنگاه ها در سال 98 با حمايت هاي موثر از حدود هزار بنگاه 

موجبات تثبيت حدود دويس��ت و چهل هزار نفر ش��غل 
فراهم آمد مسائل مربوط به حدود 1281 بنگاه مشكل دار 
را با جديت رصد، پيگيري و دنبال مي كنيم و در جهت رفع 
مشكلات آنان براي پايداري توليد از هيچ كوششي دريغ 
نمي كنيم.وي افزود: استانداران به عنوان رييس كارگروه 
 تس��هيل و رفع موانع توليد به همراه كليه اعضاء كارگروه 
به گونه اي برنامه ريزي نمايند كه هر روز يك بنگاه مشكلدار 
يا بحراني را مورد بازديد قرار داده و از محل بنگاه با هم فكري 
مديران، كارفرمايان و سهامداران كارگران مشكلات آنها را 
بررسي و رسيدگي و حل و فصل نمايند.وي گفت: مديران 
و كارفرمايان بنگاه هاي اقتصادي متقاضي اصلاح ساختار 
اقتصادي بايد طرح خ��ود را به تصويب وزارتخانه ذي ربط 
برسانند.ياوري ادامه داد: سامانه ستاد تسهيل براي تسهيل 
ارتباط متقاضيان با ستاد و شفاف سازي و تسريع در مراحل 
رسيدگي به پرونده ها و نظارت ستاد بر روند اقدامات توسط 

دستگاه ها در ماه سال جاري راه اندازي خواهد شد.
كريم ياوري، مديركل حمايت از مش��اغل و بيمه بيكاري 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در كارگاه آموزشي حمايت 
از مشاغل و بيمه بيكاري گفت: بيمه بيكاري يك حمايت 
اجتماعي اس��ت و تامين اجتماعي با درياف��ت وي افزود: 
حق بيمه مقرر به بيمه شدگان مشمول قانون كار و تامين 
اجتماعي كه طبق مقررات قانون بيمه بيكاري بدون ميل 
واراده از كار بيكار مي شوند بيمه بيكاري پرداخت مي نمايد.

وي گفت: بيمه شدگان مشمول قانون كار و تامين اجتماعي 
كه به دليل بروز ح��وادث قوه قهريه و غير مترقبه از قبيل 
سيل، زلزله، جنگ، آتش سوزي و.... بيكار مي شوند مشمول 
دريافت مقرري بيمه بيكاري مي گردند. تمامي كارگران 
و كاركنان مش��مول قانون كار و تأمين اجتماعي در طول 
اصلاح ساختار اقتصادي مش��مول دريافت مقرري بيمه 

بيكاري مي گردند.

معاون فني گمرك گفت: سازمان گمرك موظف شده تا 
نسبت به بهبود سامانه بررسي و تعيين ارزش به عنوان كد 
شناسايي كالا و استفاده از آن براي تعيين دامنه حداقل و 

حداكثري براي ارزش كالاها اقدام كند.
مهرداد جمال ارونقي در گفت وگو با تسنيم با اشاره به احكام 
ابلاغي وزير امور اقتصادي و دارايي به سازمان هاي تابعه در 
راستاي بهبود فضاي كس��ب وكار گفت: به منظور اصلاح 
رويه هاي ارزش گذاري كالا، گمرك جمهوري اس��لامي 
ايران موظف گرديده است تا نسبت به بهبود سامانه بررسي 
و تعيين ارزش به عنوان كد شناسايي كالا و استفاده از آن 
براي تعيين دامنه حداقل و حداكثري براي ارزش كالاها 
اقدام كند. همچنين اين س��ازمان مكلف گرديده اس��ت 
توس��عه و بهره گيري از سيس��تم خبره و داده كاوي براي 
تعيين سيستمي ارزش كالاها را در دستور كار خود قرار دهد.
معاون امور گمركي گمرك ايران افزود: جهت رسيدن به 
موارد فوق پيگيري هاي متعددي از س��وي گمرك ايران 
صورت پذيرفته و جلساتي در اين زمينه تشكيل شد تا نهايتاً 
تصميمات جامع و كاملي اتخاذ گرديد كه به نظر مي رسد 

ظرف هفته جاري ابلاغ و مورد اجرا واقع شود.
ارونقي به لزوم به روز كردن ارزش هاي مندرج در س��امانه 
تعيين ارزش گمرك ايران پرداخت و اعلام كرد: شناسه هاي 
ارزش مندرج در سامانه بايد با توجه به شرايط موجود به روز 
و تقويت شوند تا تناقض غيرمنطقي ميان ارزش كالاهاي 
اظهارشده و ارزش هاي موجود در سامانه وجود نداشته باشد. 
در اين راستا تشكيل كارگروه تعيين ارزش اقلام صادراتي و 

وارداتي مصوب ستاد تنظيم بازار ضروري به نظر مي رسد.
معاون گمرك ايران با تش��ريح مصوبات ستاد تنظيم بازار 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت و نيز كارگروه هماهنگي 
تجاري بانك مركزي گمرك ايران گفت: با عنايت به مفاد 
مصوبات اشاره شده و تصميماتي كه اتخاذ شده، در بررسي 

ارزش كالاهاي گروه يكم از نظر بحث اعلام بيش بود ارزش، 
به دو شيوه اقدام خواهد شد؛ ارزش مندرج در ثبت سفارش 
برخي از اق��لام اين گروه، وفق ارزش مندرج در مجوز ثبت 
سفارش، به همان صورت پذيرفته شده ليكن ارزش ساير 
اقلام گروه مذكور با تلورانس قابل قبولي مورد پذيرش قرار 
خواهد گرفت.ارونقي در ادامه با اشاره به نحوه بررسي ارزش 
اقلام گروه دو كالايي اشاره كرد و گفت: درخصوص بررسي 
اقلام اين گروه كالايي نيز تلورانسي از نظر بحث بيش بود 
ارزش در كارگروه هماهنگي تجاري مورد تصويب قرار گرفته 
و به كارگروه ستاد تنظيم بازار ارايه شده كه درصورت تصويب 
مورد اشاره شده در جلسه هفته جاري ستاد تنظيم بازار، اين 
مورد نيز جهت اجرا به گمركات اجرايي ابلاغ خواهد گرديد.
معاون امور گمركي گمرك ايران درخصوص بخش��نامه 
اخير صادره و ايجاد تأخير در انجام تشريفات گمركي افزود: 
اصولا بخشنامه جديدي از س��وي گمرك ايران صادر و به 
گمركات اجرايي ابلاغ نشده ليكن اقدامات صورت پذيرفته 
درخصوص ارزش ب��ه مراجع مافوق گزارش و رونوش��ت 
اقدامات به گمركات اجرايي جهت آگاهي ابلاغ ش��ده بود 
كه برخي از گمركات با طرح ابهامات پيش آمده، از گمرك 
ايران نحوه اقدام را جويا شدند كه به قيد فوريت راهنمايي 
لازم صورت پذيرفته و ابلاغ گرديد كمافي السابق و به روال 
معمول نسبت به بررسي ارزش اقلام وارداتي با رعايت قانون 
و مقررات مربوطه اقدام نمايند كه مش��كل پيش آمده در 
حداقل زمان ممكن رفع ش��د.ارونقي در پايان با دعوت از 
كليه اتحاديه ها و سنديكاها در راستاي همكاري با كارگروه 
تعيين ارزش گمرك ايران ابراز اميدواري كرد با كمك اين 
مراجع تخصصي در حداقل زمان ممكن نس��بت به به روز 
نمودن ارزش هاي مندرج در سامانه بررسي و تعيين ارزش 
و تبيين نقشه راه و چارچوب ارزش گذاري در اين خصوص 

اقدام شود.



اخبار

»تعادل«ازتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

تقويت پوند در بازار جهاني و كاهش ارزش دلار در بازار داخلي

پوششبيمه500ميليارددلاريداراييهادرايران
رييسكلبيمهمركزياعلامكرد

گروه بانك و بيمه|
روز ش��نبه 23 آذر 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس طلا 
1476 دلار قيمت گذاري شد و قيمت دلار نيز در بازار آزاد 
و معاملات نقدي به 12750 تومان كاهش يافت و نسبت 
به هفته هاي قبل كه به كانال 14 هزار تومان افزايش يافته 
بود، در مجموع بيش از 1500 تومان ظرف چند روز اخير 
كاهش داشته اس��ت. در سامانه سنا نرخ لحظه اي قيمت 
خريد دلار به 12 هزار و 700 تومان و قيمت فروش آن به 
12 هزار و 800 تومان رسيد. همچنين نرخ لحظه اي هر 
يورو به قيم��ت 14 هزار و 50 تومان خريداري و به قيمت 
14 هزار و 150 تومان به فروش رس��يده است. به گزارش 
»تعادل«، روز شنبه 23 آذر 98، به دنبال كاهش قيمت دلار 
در روزهاي اخير، قيمت طلا و سكه نيز با كاهش همراه شده 
و بر اين اساس مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار 
يك ميليون و 930 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 445 
هزار و 600 تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون و 440 هزار 
تومان، طرح قديم 4 ميليون و 400 هزار تومان، نيم سكه 
2 ميليون و 400 هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 500 
هزار تومان و سكه گرمي نيز 910 هزار تومان معامله شد. 
سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز چهارشنبه 21 آذر 
98 را براي دلار 13 هزار و 135 تومان، يورو 14 هزار و 511 
تومان، پوند انگليس 16 هزار و 862 تومان، درهم امارات 
3 هزار و 400 تومان، لير تركيه 2 هزار و 271 تومان و يوآن 
چين يك هزار و 777 تومان اعلام كرد. در بازار ارز رسمي 
نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز شنبه اعلام كرد كه 
بر اساس آن نرخ 14 ارز مانند يورو كاهش و قيمت 24 واحد 
پولي ديگر مانند پوند افزايش يافت؛ نرخ دلار و 8 ارز ديگر نيز 
ثابت ماند، بر اساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي 
روز »شنبه بيست و سوم آذر ماه 98« بدون تغيير نسبت 
به روز پنج شنبه 42 هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر 
پوند انگليس نيز با 482 ريال افزايش نسبت به روز پنج شنبه 
55 هزار و 998 ريال و هر يورو نيز با 97 ريال كاهش نسبت 

به روز پنج شنبه 46 هزار و 705 ريال ارزش گذاري شد. 

     نرخ سكه شكست
همچنين به گفته  نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران، 
با توجه به كاهش قيمت ارز از اواس��ط هفته، قيمت سكه 
نيز در روزهاي پاياني هفته حدود ٣٠٠ هزار تومان نسبت 
به ابتداي هفته كاهش داشته است. چنانچه در هفته هاي 
آينده، روند نزولي دلار ادامه دار باش��د، بازهم قيمت ها در 
بازار سكه و طلا كاهشي خواهد بود. محمد كشتي آراي، 
در گفت وگو با ايسنا، در رابطه با اوضاع و احوال بازار سكه و 
طلا در هفته اخير اظهار كرد: جالب است كه با وجود اينكه 
در ابتداي هفته شاهد بالاترين رشد قيمت طلا و سكه در 
٩ ماه اخير بوده ايم و در واقع افزايش لجام گسيخته اي ايجاد 
شده كه در ٩ ماهه گذشته سابقه نداشته است؛ اما در اواسط 
هفته كاهش نرخ ارز باعث شد قيمت سكه و طلا نيز كاهش 
يابد. در حقيقت قيمت سكه و طلا در حدود ٣٠٠ هزار تومان 
نسبت به روزهاي ابتدايي هفته كاهش قيمت داشته  است.

نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران تاكيد كرد: علاوه بر 
اين نكته قابل توجه ديگر اين است كه افزايش قيمت  سكه 
و طلا در اوايل هفته در حالي ايجاد شد كه تغييرات قيمت 
جهاني طلا، بسيار مختصر بوده است. در روزهاي پاياني 
هفته افزايش ١٠ دلاري ايجاد شد اما مجدد قيمت انس 
جهاني به قيمت  روزهاي ابتدايي هفته بازگشت؛ بنابراين 
افزايش قيمت سكه و طلا در بازار داخلي ناشي از افزايش 
قيمت هاي جهاني نبود بلكه تنها ناشي از قيمت ارز بوده است 
كه در اوايل هفته قيمت سكه و طلا را هم افزايش داده بود اما 
از اواسط هفته، محدوديت تراكنش هاي بانكي كه توسط 

بانك مركزي اعلام شد، سبب شد قيمت ارز كه تا ١4 هزار 
و ٢5٠ تومان هم افزايش پيدا كرده بود، كاهش��ي شده و 

يك باره به زير كانال ١٣ هزار تومان برسد.
وي افزود: اي��ن كاهش قيمت ارز باعث ش��د كه يك باره 
قيمت سكه در يك روز حدود ٢٢٠ هزار تومان كاهش يابد. 
وضعيت هفته اخير بازار سكه و طلا، ركورد بي سابقه اي بوده 
است كه قيمت سكه به شدت افزايش و يك باره مجدد در 
طول هفته كاهش يابد. كشتي آراي تاكيد كرد: جالب است 
كه در اين نوبت زماني كه قيمت سكه و طلا افزايش پيدا كرد، 
هيچگونه تقاضاي كاذبي در بازار ايجاد نشد. براي يك روز در 
اوايل هفته قيمت سكه به دليل افزايش نرخ ارز، داراي حباب 
شد اما مجدد در روزهاي پاياني هفته اين حباب ازبين رفته 
و روز پاياني هفته )پنج شنبه( قيمت ها به روال عادي خود 

باز گشته با قيمت هاي جهاني منطبق شد.
نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران پيش بيني كرد: 
طبيعتاً چنانچه قيم��ت ارز در هفته هاي آينده همچنان 
كاهش��ي پيش رفته و مجدد افزايش نرخ ارز ايجاد نشود، 
قيمت سكه و طلا نيز كاهشي خواهد بود. همانطور كه اشاره 
شد، اين روزها قيمت جهاني طلا نوسان زيادي نداشته  و 
قيمت  سكه و طلا در بازار تحت تأثير قيمت ارز پيش رفته 
است؛ بنابراين طبيعتاً اگر قيمت ارز توسط بانك مركزي به 
همين شكلي كه اكنون مديريت شده، كنترل شود، شاهد 
ثبات و حتي كاهش قيمت سكه و طلا در بازار خواهيم بود.

     احتمال برابر افزايش يا كاهش قيمت طلا
از سوي ديگر، در نظرسنجي هفتگي كيتكونيوز، كارشناسان 
وال استريت پس از اعلام توافق تجاري مقدماتي امريكا و 
چين، درباره روند افزايش قيمت طلا به اكثريت نرسيدند اما 
سرمايه گذاران همچنان به رشد قيمت طلا در هفته جاري 
بسيار خوش بين هستند. به گزارش ايسنا، در نظرسنجي 
هفته جاري كيتكونيوز از تحليلگران وال استريت، 16 نفر 
شركت كردند كه از ميان آنها شش نفر معادل 38 درصد 
افزايش قيمت طلا و به همي��ن تعداد كاهش قيمت اين 
فلز را پيش بيني كردند در حالي كه چهار نفر معادل 25 
درصد نظري درباره روند قيمت طلا نداشتند. در اين بين، 
704 نفر در نظرسنجي آنلاين كيتكونيوز از سرمايه گذاران 
شركت كردند كه از ميان آنها، 465 نفر يا 65 درصد افزايش 
و 144 نفر مع��ادل 20 درصد كاهش قيمت طلا را پيش 
بيني كردند و 104 نفر يا 15 درصد هم نظري نداش��تند. 
براي هفته گذشته 44 درصد از تحليلگران وال استريت 
كاهش قيمت طلا را پيش بيني كرده بودند در حالي كه 
61 درصد سرمايه گذاران انتظار افزايش قيمت را داشتند. 
بهاي هر اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار آتي امريكا 
هش��ت دلار و 90 سنت معادل 0.6 درصد افزايش يافت و 
در 1481 دلار و 20 سنت بسته شد و براي كل هفته 1.1 
درصد افزايش به ثبت رس��اند. عمده توجه بازار در دو روز 
گذش��ته به مذاكرات تجاري امريكا و چين معطوف شده 
اس��ت. دولت امريكا پنج شنبه گذشته اعلام كرد توافقي 
حاصل شده است و چين پيشرفت مذاكرات تجاري را تاييد 
كرد. به گفته تحليلگران، اگر چنين باشد، بهبود تجارت به 
معناي بهبود چشم اندازهاي اقتصادي خواهد بود و احتمالا 
قيمت طلا را با فشارهاي كاهشي روبرو مي كند، با اين حال 
تحليلگران همچنان در تلاشند دريابند آيا اين دو كشور 
پيشرفت نهايي را در مذاكرات تجاري داشته اند يا توافقي 

را اعلام خواهند كرد.
چارلي ندوس، استراتژيس��ت ارش��د بازار در گروه لاسال 
فيوچرز انتظار دارد طلا به دليل ترديدها نس��بت به حل 
شدن مسائل تجاري امريكا با چين دوباره صعود كند. وي 
همچنين به عقب نشيني شاخص دلار امريكا اشاره كرد. 

دلار ضعيف تر معمولا از قيمت طلا پش��تيباني مي كند. 
جورج گرو، مديركل شركت “آر بي سي ولث منيجمنت “ 
نيز در گفت وگو با كيتكونيوز افزايش قيمت طلا را پيش بيني 
كرد و گفت: معامله گران در برابر هر گونه افزايش چشمگير 
قيمت به فروش اقدام كرده و در صورت افت شديد قيمت ها، 
خريدار خواهند بود زيرا نوسان قيمت طلا بين 1450 تا 
1500 دلار محدود مانده اس��ت. اما كالين سيژينسكي، 
استراتژيست ارشد بازار در شركت مديريت دارايي SIA تا 
حدودي نسبت به روند صعودي طلا بدبين بود و گفت: اخبار 
زيادي كه وجود دارد، مثبت هستند. شاخص هراس بازار 
)VIX( رو به كاهش بوده و ممكن است در صورت بهبود 
روند رشد اقتصاد جهاني، بانك هاي مركزي از ارايه اقدامات 
محرك مالي بيشتر خودداري كنند. تنها عاملي كه به رشد 
قيمت طلا كمك خواهد كرد، ضعيف شدن نرخ برابري دلار 
در برابر يورو و پوند و بالا رفتن نرخ تورم خواهد بود. در غيراين 
صورت دورنماي طلا ثابت يا رو به كاهش خواهد بود مگر 
اينكه دوباره دعواي امريكا و چين تشديد شود، افشين نوابي، 
مدير معاملات گروه  ام كي اس سوييس به كيتكونيوز گفت: 
انتظار دارد قيمت طلا با نزديك شدن به معاملات پايان سال 

نوسان چنداني نداشته باشد.

     تقويت پوند به دنبال پيروزي محافظه كاران 
بريتانيا

همچنين همزمان با انتشار نتايج اوليه انتخابات پارلماني 
بريتانيا كه از پيروزي قاطع ح��زب محافظه كار حكايت 
داشت، نرخ برابري پوند استرلينگ در مقابل يورو به بالاترين 

حد از ژوئن 2016 تاكنون رسيد.
به گ��زارش ايبِنا، در حالي كه پيش از آغ��از انتخابات روز 
پنج ش��نبه بريتانيا، هر پوند در براب��ر 1.18 يورو مبادله 
مي شد، اين نرخ با مسجل ش��دن غلبه محافظه كاران بر 
مجلس عوام به رهبري بوريس جانسون تا 1.21 افزايش 
يافت. تحليل گران بازار جهان��ي ارز تقويت ارزش برابري 
پوند را تحت تاثير تاكيد جانسون بر اجراي سريع برگزيت و 
اميدواري ها نسبت به پايان يافتن جدال سياسي سه ساله 

و بلاتكليفي اقتصادي در بريتانيا مي دانند. در همين حال 
ارزش براب��ري هر پوند در مقاب��ل دلار امريكا نيز طي 48 
ساعت گذش��ته از 1.31 به 1.35 افزايش يافت. همزمان 
با تاكيد دوباره نخست وزير بريتانيا براي اجراي برگزيت تا 
پيش از پايان ماه ژانويه آينده، دونالد ترامپ، رييس جمهوري 
امري��كا نيز در واكن��ش به پيروزي بوريس جانس��ون در 
انتخابات پارلماني بار ديگر وعده خود مبني بر امضاي توافق 
تجارت آزاد با بريتانيا تكرار كرد و آن را مفيدتر از توافق اين 
كشور با اتحاديه اروپا ارزيابي كرد. نتايج انتخابات پارلماني 
روز پنج شنبه بريتانيا با پيروزي قاطع حزب محافظه كار 
به رهبري بوريس جانسون رقم خورد. حزب محافظه كار 
اعلام كرده كه توافق اخير بوريس جانسون با اتحاديه اروپا 
را بلافاصل��ه پس از آغاز به كار پارلمان در دس��تور كار آن 
قرار خواهد داد تا مسير اجراي سريع برگزيت هموار شود. 
در خبري ديگر به دنبال پيروزي قاطع محافظه كاران در 
انتخابات انگليس ارزش دلار كاهش يافت. به گزارش رويترز، 
سرانجام پس از ماه ها انتظار، دو تحول بسيار مهم در بازرهاي 
مالي اتفاق افتاد: دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا اعلام 
كرده است كه چين و امريكا پس از 17 ماه اختلاف بر سر 
مسائل تجاري به فاز نخست توافق دست يافته اند. قرار است 
امريكا از برنامه قبلي خود براي افزايش تعرفه روي واردات 
محصولاتي به ارزش 156 ميليارد دلار از چين صرف نظر 
كند و در طرف مقابل، چين ميزان افزايش خريد محصولات 

كشاورزي از امريكا را افزايش دهد.
توافق اوليه امريكا و چين بر سر مسائل تجاري مي تواند تا 
حد زيادي به نگراني ها از يك جنگ تجاري تمام عيار خاتمه 
دهد. ش��اخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از 
ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد، با 0.23 درصد كاهش در 
مقايسه با روز جمعه و در سطح 97.176 واحد بسته شد. 
نرخ برابري هر فرانك سويس معادل 1.016 دلار اعلام شد.
جاين دويل، قائم مقام بخش تجارت در موسسه »تمپوس 
اين« گفت: بازارها با اخبار مهم متعددي روبرو ش��دند و 
احتمالا تا مدت ها شاهد جنگ تعرفه اي بين چين و امريكا 
نخواهيم بود. در نتيجه به يك پايان شگفت انگيز رسيده ايم 

هرچند كه كمبود جزييات توافق باعث شده است تا برخي 
معامله گران هنوز به ديده ترديد به مساله توافق نگاه كنند.

واقع مهم ديگ��ر در بازارهاي مالي در حوزه برگزيت اتفاق 
افتاد: حزب حاكم محافظه كار به رهبري بوريس جانسون 
به پيروزي قاطعي در برابر رقباي خود دس��ت يافت كه از 
زمان نخست وزيري مارگارت تاچر تاكنون بي سابقه بوده 
است. حزب كارگر كه طرفدار برگزاري همه پرسي مجدد 
درخصوص برگزيت بود، در بسياري از پايگاه هاي سنتي 
خود نيز دچار شكس��ت شد و در نتيجه اين اتفاق، جرمي 
كوربين، رهبر اين حزب اعلام كرد از سمت خود كناره گيري 
مي كند. كارولين فيربرين، مدير موسس��ه »سي بي آي« 
گفت: پيروزي قاطع محافظه كاران باعث شده است تا عدم 
قطعيت به حداقل برسد. سوال اينجاست كه نخست وزير 
تا چه حد از اين اكثريت براي تعيين شرايط آينده روابط با 
اتحاديه اروپا اس��تفاده خواهد كرد و كار واقعي تازه شروع 
شده است. براي دولت اين خيلي خيلي مهم خواهد بود كه 
اطمينان را به فعالان تجاري باز گرداند و اين كار بايد هرچه 
زودتر صورت گي��رد. فعالان نمي خواهند ديگر با كابوس 
خروج بدون توافق مواجه شوند. در آخرين دور از معاملات، 
پوند با افزايش بسيار نيرومند 1.38 درصدي نسبت به روز 
جمعه و به ازاي 1.3331 دلار مبادله شد. يورو نيز به مانند 
بس��ياري از ارزهاي ديگر در برابر دلار صع��ودي بود و به 
1.1119 رسيد. همچنين هر دلار امريكا به 1.3139 دلار 
كانادا كاهش يافت. در برابر همتاي سنگاپوري، هر دلار به 

ازاي 1.3538 دلار سنگاپور مبادله شد.
آدام كول، كارشناس ارشد مس��ائل ارزي در موسسه »آر 
بي سي كپيتال ماركتس« گفت: هنوز نا اطميناني هايي 
زيادي در خصوص آينده رواب��ط انگليس و اتحاديه اروپا 
وج��ود دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد كه چه 
اتفاقي در نهايت رخ خواهد داد، در معاملات بازارهاي ارزي 
جهاني، همچنين هر دلار به 109.5124 ين رسيد. در برابر 
همتاي اس��تراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.4543 دلار 
مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 6.9746 يوان 

چين اعلام شد.

آن طور كه رييس كل بيمه مركزي اعلام كرد حدود 14 
هزار ميليارد تومان از كل پرتفوي بيمه اي، سهم بيمه 
شخص ثالث اس��ت. غلامرضا سليماني در گفت وگو با 
ايسنا، در رابطه با وضعيت بيمه در بخش هاي مختلف با 
اشاره به اينكه در حال حاضر پوشش بيمه اي در كشور 
به حدود500 ميليارد دلار مي رسد، توضيح داد: پوشش 
بيمه در كليه صنايع كشور و همه بخش ها از پالايشگاه، 
ني��روگاه، صنايع و خودرو و هرجايي ك��ه دارايي وجود 
داشته باشد اعمال شده است و حتي حوادث طبيعي، 
زلزله و س��يل در پوشش بيمه قرار دارند كه مجموعا به 
500 ميليارد دلار مي رسد. وي در رابطه با بيمه صنعت 
خودرو نيز گفت: خودرو يكي از بخش هايي اس��ت كه 

سهم قابل توجهي در پوش��ش بيمه اي دارد؛ به طوري 
كه در حال حاضر از حدود 22 ميليون خودرو در سطح 
كش��ور بيش از 90 درصد تحت پوشش بيمه هستند. 
وي با اشاره به سهم بالاي بيمه شخص ثالث اظهار كرد: 
در س��ال گذشته 14 هزار ميليارد تومان از كل پرتفوي 
بيمه اي سهم بيمه شخص ثالث بوده است، رييس كل 
بيمه مركزي البته در رابطه با اينكه هر يك از شركت هاي 
خودروسازي چه ميزان در پوشش بيمه اي سهم دارند 

توضيحاتي ارايه نكرد.
اين در حالي اس��ت ك��ه آخرين گزارش��ي كه چندي 
پي��ش ريي��س كل بيمه مرك��زي در م��ورد وضعيت 
بدهي ش��ركت هاي خودرو و به طور خاص دو شركت 

خودروسازي سايپا و ايران خودرو اعلام كرد از اين حكايت 
داشت كه شركت س��ايپا بدهي حدود 1000 ميليارد 
توماني به صنعت بيمه داشت كه مدتي حاشيه ساز شده 
بود ام��ا ظاهرا با ورود بيمه مركزي و طي توافقات انجام 
شده، سايپا در حال پرداخت بدهي هاي خود است و از 
سوي ديگر خودروهاي جديد اين شركت به روال عادي 
بيمه مي ش��وند، اما در مورد ايران خ��ودرو هم به گفته 

سليماني مشكلي در بخش بدهي و بيمه وجود ندارد.

     توانگري مالي بيمه ها 
يك كارش��ناس صنعت بيمه معتقد است كه ضريب 
توانگري مالي شركت هاي بيمه، توانايي پرداخت خسارت 
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فرصت مشمولان حذف سود 
مركب تا پايان سال 98

براساس طرح تسهيل تسويه بدهي بدهكاران 
شبكه بانكي كش��ور برخي اشخاص با داشتن 
شرايط اين طرح مشمول اجراي قانون حذف 

سود مركب مي شوند.
به گ��زارش ايبِنا، ط��رح دو فوريتي تس��هيل 
تسويه بدهي بدهكاران شبكه بانكي كشور در 
جلسه 20 آذرماه 1398 به تصويب رسيد كه 
مهم ترين نكات اجرايي آن به شرح زير است: 

اين مصوبه شامل تسهيلات گيرندگاني است 
كه تمام يا بخش��ي از بدهي سررس��يد ش��ده 
خود را تا پايان س��ال 1397 پرداخت نكرده و 
بخواهند بدهي غيرجاري خود را تا ش��هريور 
99 نقداً تسويه نمايند، قراردادهاي تجديد يا 
امهال نشده، مشمول اين قانون نبوده و همان 
قرارداد اصلي آنها ملاك محاس��به آنان است، 
صرفا تس��هيلاتي ك��ه براي توليد اعطا ش��ده 
مشمول اين قانون اس��ت )نه كليه تسهيلات 
توليدكنندگان( قراردادهاي فروش و واگذاري 
دارايي هاي بانك )اجاره به ش��رط تمليك( و 
تس��هيلات ارزي از شمول اين قانون مستثني 
هس��تند، در مورد قراردادهايي كه يك يا چند 
نوبت از طرقي مانند انعقاد توافقنامه، قرارداد 
جديد يا اعطاي تسهيلات جايگزين، تجديد يا 
امهال شده باش��د: در صورتي كه قرارداد اوليه 
بانك يا موسسه اعتباري با تسهيلات گيرنده، 
قبل از 1393.1.1 منعقد شده، آخرين قرارداد 
يا توافق نامه قب��ل از تاريخ مزب��ور، »قرارداد 
ملاك محاسبه« تلقي و محاسبه مانده بدهي 
مشتري براساس آن انجام مي شود، در صورتي 
كه قرارداد اوليه بعد از 1393.1.1 منعقد شده 
باش��د، ملاك محاس��به، اولين قرارداد بعد از 

تاريخ يادشده است.
مبلغي كه تس��هيلات گيرنده باي��د به صورت 
نقدي بپ��ردازد، عبارت اس��ت از مانده اصل و 
س��ود قبل و بعد از سررس��يد )تا تاريخ تسويه 
نقدي( كه با اس��تفاده از فرم��ول ابلاغي بانك 
مركزي، براساس نرخ سود ساده و غير مركب 
مندرج در »قرارداد ملاك محاسبه«، با حذف 
كليه جرايم متعلقه و س��ودهاي ناشي از آن، و 
با در نظر گرفتن پرداخت هاي مشتري و زمان 

پرداخت هاي وي محاسبه مي شود.
 اين مبلغ را بانك مركزي محاس��به مي كند و 
نه خود بانك طلبكار مشمولان تا پايان اسفند 
1398 مهلت دارند درخواست خود را به بانك 
ارايه كنند. بانك مكلف اس��ت حداكثر ظرف 
مدت دو ماه، كلي��ه دريافت ها و پرداخت هاي 
مش��تري را ك��ه مربوط ب��ه »ق��رارداد ملاك 
محاس��به« اس��ت به همراه زم��ان دريافت يا 
پرداخت، در سامانه اي كه بانك مركزي اعلام 
مي كند، ثبت نمايد. سپس بانك مركزي بدهي 
واقعي پس از بخش��ودگي را ب��ه بدهكار اعلام 
مي كند و وي فرصت دارد تا پايان شهريور 99 
آن را بپردازد كه اين مدت تمديد نخواهد شد.

 تعداد كارتخوان هاي فعال
 به 7.8 ميليون دستگاه رسيد

جديدترين گزارش منتش��ره از سوي شاپرك 
نش��ان مي دهد كه تعداد كارتخوان هاي فعال 
سيستمي و داراي تراكنش در آبان ماه با رشد 
نس��بت به مهر ماه به 7 ميلي��ون و 830 هزار 

دستگاه رسيده است.
به گزارش ايبِنا، جديدترين گزارش منتشره از 
سوي شركت شبكه الكترونيكي پرداخت كارت 
از وضعيت شبكه پرداخت در آبان ماه 98 نشان 
مي دهد كه تعداد ابزارهاي فعال سيستمي در 
اين مدت نسبت به مهر ماه سال جاري با رشد 
همراه بوده اس��ت؛ در حقيقت تعداد ابزارهاي 
پذيرش اينترنتي و موبايلي در آبان ماه نسبت 
به مهر ماه با رش��دي به ترتي��ب 2.25 و1.44 

درصدي همراه بوده است.
اين در حالي اس��ت كه مي��زان افزايش تعداد 
كارتخوان هاي فعال سيس��تمي 1.08 درصد 
بوده كه نش��ان از ادامه روند گسترش توسعه 
زيرساخت ابزار پذيرش كارتخوان فروشگاهي 
در ش��بكه پرداخ��ت الكترونيك كش��ور دارد 
كه انتظ��ار مي رود با توجه ب��ه افزايش هزينه 
سرمايه گذاري در بخش كارتخوان فروشگاهي 
و حركت به س��وي تراكنش ه��اي اينترنتي و 
موبايلي، ميزان رش��د كارتخوان هاي فعال در 

آينده با رشد محدودتري روبرو باشد.
تع��داد كارتخوان ه��اي فروش��گاهي فع��ال 
سيس��تمي در ش��بكه پرداخت الكترونيك با 
افزاي��ش 1.08 درصد ي به تع��داد 7 ميليون 
و 830 هزار دستگاه رس��يده است؛ همچنين 
تع��داد ابزار پذي��رش اينترنتي فع��ال به يك 
ميليون و 93 هزار اب��زار و تعداد ابزار پذيرش 
موبايلي فعال به يك ميليون و 260 هزار ابزار 
پذيرش افزايش داش��ته اس��ت؛ بر اساس آمار 
اعلام شده از سوي ش��اپرك، تعداد ابزارهاي 
پذيرش در شبكه پرداخت الكترونيك در آبان 
ماه نسبت به مهر ماه سال جاري 1.25 درصد 
رشد داشته و به بالغ بر 10 ميليون و 184 هزار 

ابزار فعال سيستمي رسيده است.
بررسي سهم تعداد هر يك از ابرازهاي پذيرش 
فعال سيس��تمي از تمام ابزارهاي پذيرش در 
آبان ماه حاكي از افزايش س��هم ابزار پذيرش 
اينترنتي و موبايلي با كاهش س��هم كارتخوان 
است؛ كارتخوان فروشگاهي در آبان ماه سهمي 
76.89 درص��دي را به خ��ود اختصاص داده و 
در ادامه، س��هم بازار ابزار پذي��رش اينترنتي 
و موبايل��ي از تم��ام ابزارهاي فعال در ش��بكه 
پرداخت آبان بال��غ بر 10.74 و 12.37 درصد 

بوده است.

را در شركت هاي بيمه نشان مي دهد، اما در عين حال 
شركت هاي بزرگ به سراغ بيمه هاي بزرگ مي روند. رضا 
عباس موحدي در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه توانايي 
شركت بيمه در پرداخت خسارت ها نسبت به سرمايه اي 
كه دارد را توانگري مالي مي نامند، اظهار كرد: توانگري 
مالي ربطي به ثروت و مشتري يك بيمه ندارد. براي مثال 
بيمه ايران شايد نقدينگي بسيار بالايي داشته باشد، اما 
ضريب توانگري اين شركت اكنون به حدود عدد 4 رسيده 
است. وي افزود: در واقع اين شركت نمي تواند به خوبي 
گذشته از عهده خسارت هايش برآيد و اين در حالي است 
كه مثلا بيمه تعاون شايد يك پانصدم سرمايه بيمه ايران 
را هم نداشته باشد، اما ضريب توانگري آن عملا در سطح 
1 قرار گرفته است؛ يعني نسبت به اندوخته اش، توانايي 
پرداخت خسارت خود را هم دارد. اين كارشناس صنعت 
بيمه ادامه داد: بالا بودن ضريب توانگري شركت هاي بيمه 
نشان از آن دارد كه اين شركت ها بيمه نامه هاي خود را به 

درستي صادر و خسارت را به درستي پرداخت مي كنند 
و ساير موارد را نيز به خوبي در نظر مي گيرند تا بتوانند از 
عهده پرداخت خسارت هاي خود برآيند. عباس موحدي 
با بيان اينكه توانگري مالي شركت هاي بيمه نشان دهنده 
امنيت اين ش��ركت ها براي عموم مردم است، تصريح 
كرد: مردم معمولا سراغ شركت هايي مي روند كه رتبه 
بهتري از نظر توانگري مالي دارند؛ چراكه خيالش��ان از 
بابت درستي بيمه نامه ها و س��ادگي دريافت خسارت 
راحت است، شركت هاي بيمه هم براي بالابردن اعتبار 
خود به توانگري مالي اهميت داده و تلاش مي كنند كه 
آن را افزايش دهند. اين كارشناس صنعت بيمه همچنين 
درخصوص فاكتورهاي مهم ب��راي انعقاد قراردادهاي 
بيمه اي با شركت هاي بزرگ گفت: عوامل زيادي در اين 
باره دخيل است. ضريب توانگري مالي شركت هاي بيمه 
يك امتياز است، اما فقط اين ضريب براي انعقاد قراردادها 

ملاك نيست.

رمز يك بارمصرف با پيامك سامانه »هريم« بانك مركزي
بانك مركزي ب��ا راه اندازي س��امانه هري��م )هدايت رمز 
يك بارمصرف( امكان ارسال رمز دوم پويا در قالب پيامك 
از س��وي بانك ها را با تس��هيل تجربه كاربري امكان پذير 

كرده است.
به گزارش ايبِنا، از اوايل تابس��تان سال گذشته به دليل 
افزايش فيشينگ در كشور بحث بهره گيري از رمز دوم پويا 
)يك بارمصرف( و حذف رمز دوم ايستا در كشور مطرح شد. 
در طرح اوليه قرار بود بانك ها زيرساخت لازم براي توليد 
رمز دوم يك بارمصرف در قالب اپليكيشن را فراهم كنند 
و بهره گي��ري از رمز دوم يك بارمص��رف از اول خردادماه 
سال 98 اجباري شود؛ اما به دليل اينكه تمام كاربران به 
گوشي هاي هوش��مند دسترسي نداشته يا علاقه مند به 
نصب برنامك رمز ساز روي گوشي خود نبوده و همچنين 
تعدادي از بانك ها زيرس��اخت لازم ب��راي راه اندازي اين 
طرح را در اختيار نداشتند الزامي شدن آن به تعويق افتاد 

و اختياري شد.
بر اساس اين گزارش، با توجه به ادامه روند افزايش چشمگير 
فيشينگ و حجم بالاي تخلفات ناشي از سرقت اطلاعات 

كارت بانكي و خالي كردن حساب هاي مردم بانك مركزي 
با رصد تجربه هاي جهاني در اين بخش و همچنين توجه به 
دسترسي پذيري خدمت رمز دوم يك بارمصرف براي تمام 
كاربران و با هدف تسهيل تجربه كاربري در اين طرح، الزامات 
جديد رمز دوم پويا را ابلاغ و سامانه هريم را براي هدايت رمز 

دوم يك بارمصرف در قالب پيامك راه اندازي كرد.
تمام بانك هاي كش��ور بعد از اتصال به سامانه هريم بانك 
مرك��زي مي توانند درخواس��ت رم��ز دوم يك بارمصرف 
مش��تريان خود را دريافت و پاس��خ را در قالب پيامك به 
مشتريان خود ارايه دهند كه از اين مسير افرادي كه فاقد 
گوشي هوش��مند هستند و همچنين افرادي كه ميلي به 
نصب چندين اپليكيشن براي پرداخت هاي غيرحضوري 
خود ندارند، مي توانن��د از رم��ز دوم يك بارمصرف )پويا( 

بهره برداري كنند.
افزون بر اين، در الزامات جديد بانك مركزي به منظور پوشش 
تمام آحاد جامعه براي اس��تفاده از رمز دوم يك بارمصرف 
دس��ت بانك ها براي راه اندازي اين خدم��ت از كانال هاي 
مختلف ازجمله تلفن گويا، پس��ت الكترونيكي، پيامك، 

كانال USSD و اپليكيشن هاي رمز ساز باز گذاشته شده 
است؛ البته كارشناسان معتقدند با توجه به راه اندازي سامانه 
هريم بانك مرك��زي دريافت رمز از كانال پيامك منجر به 
تسهيل تجربه كاربري مي شود؛ زيرا با تمهيداتي كه بانك 
مركزي انديشيده بعد از اتصال كامل تمام بانك ها به سامانه 
هريم تمام درگاه هاي پرداخ��ت غيرحضوري به آيكون و 
دكمه اي مجهز خواهند شد كه كاربر بعد از فشردن آن رمز 
يك بارمصرف خود را در قالب پيامك دريافت مي كند كه 
اين روند تجربه كاربري در اجراي اين طرح را بسيار تسهيل 

كرده است.
همچنين با راه اندازي سامانه هريم شناسايي سايت هاي 
جعلي تسهيل مي شود؛ زيرا در اين روند هر درگاه پرداختي 
كه به آيكوني براي درخواس��ت ارسال رمز يك بار مصرف 
واقعي مجهز باش��د قطعاً صفحه پرداخ��ت اصلي بوده و 
صفحات پرداخت جعلي اصولًا امكان دسترسي به سامانه 
هريم را ندارند. البته اگر يك درگاه پرداخت غيرحضوري 
جعلي ني��ز آيكون هري��م بانك مركزي را شبيه س��ازي 
كند هنگامي كه كاربر با فش��ردن آن آيكون و دكمه رمز 

يك بارمصرف خود را دريافت نكند، امكان سوءاس��تفاده 
توسط درگاه جعلي منتفي است. كارشناسان معتقدند، 
يكي از بحث هايي كه در خصوص امنيت ارسال رمز دوم 
يك بارمصرف در قالب پيامك عنوان مي ش��ود اين است 
كه در الزامات بانك مركزي به بانك ها توصيه ش��ده رمز 
يك بارمصرف را به كد پذيرنده و مبلغ تراكنش لينك كنند 
تا رمز يك بارمصرفي كه بدين شكل و به صورت پويا توليد 
مي شود تنها براي يك مبلغ و استفاده از يك پذيرنده خاص 
كاربرد داشته باشد تا در صورت هك قابل استفاده در بقيه 
موارد نباشد كه نكته درستي است و حسب شنيده ها بانك 
مركزي هم قصد دارد بعد از اجراي اوليه اين طرح در گام دوم 
اين مهم را براي تمام بانك ها الزام كند؛ اما آنچه در اجراي 
اوليه بسيار مهم است و برخي منتقدان بدون توجه به اين 
موضوع طرح را نقد كرده اند اين است كه تغيير رقم تراكنش 
در ارسال رمز پويا از كانال پيامك تنها در صورتي رخ مي دهد 
كه درگاه پرداخت جعلي باش��د؛ درصورتي كه با توجه به 
توضيحات قبلي در اين يادداشت، با راه اندازي سامانه هريم 
بعد از اجراي اين طرح تمام درگاه هاي پرداخت غيرحضوري 
اصلي به آيكون درخواست رمز دوم يك بارمصرف مجهز 
مي شوند و درصورتي كه صفحه پرداخت واقعي نباشد اين 
آيكون كار نمي كند و كاربران متوجه خواهند شد كه در 

يك سايت جعلي قرار دارند و در سايت اصلي نيز اگر مبلغ 
تراكنش تغيير كند اين اشتباه متوجه بانك يا ارايه دهنده 
خدمت پرداخت است و به راحتي قابل پيگيري و بازگشت 
وجه را در پي دارد و به مثابه فيش��ينگ نيست؛ ازاين رو در 
همين مقطع نيز با راه اندازي سامانه هريم و افزوده شدن 
آيكون درخواس��ت ارس��ال رمز يك بارمصرف شناسايي 

درگاه هاي جعلي بسيار آسان تر از قبل شده است.
افزون بر اين، البته اين امر بانك مركزي را از الزام لينك كردن 
كد پذيرنده و مبلغ هر تراكنش به رمز يك بارمصرف و ايجاد 
رمز پويا در گام بعدي بازنمي دارد؛ اما در ش��رايط حساس 
فعلي اجراي اين طرح جلوي بسياري از فيشينگ ها و سرقت 
اطلاعات بانكي را گرفته و در مرحله بعد با تكميل تر شدن 
اين روند شاهد كاهش شديد فيشينگ و سرقت اطلاعات 
كارت هاي بانكي خواهيم بود. در انتها يادآوري مي ش��ود 
افرادي كه از برنامك رمز س��از استفاده مي كنند نيازي به 
فشردن كليد دريافت رمز يك بارمصرف نخواهند داشت و 
مستقيماً مي توانند رمز دريافتي از برنامك خود را وارد كرده 
و تراكنش را انجام دهند. در اين حالت كاربران بايد مراقبت 
كنند كه به دام صفحات پرداخت جعلي نيفتند چرا كه رمز 
مزبور طي طول عمر 120 ثانيه اي خود ممكن است يك بار 

مورد سوءاستفاده قرار گيرد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

در گفت وگو با يك كارشناس بازار سهام مطرح شد

چرخش بازار به سوي نمادهاي سنگين وزن
گروه بورس|

بازار سرمايه طي روزهاي گذشته رشدي دور از انتظار را 
به ثبت رسانده است. در حالي كه تا همين چندي پيش 
انتظار مي رفت شاخص كل بورس تهران از كانال 300 
هزار واحدي نيز پايين تر برود و مسيري پايدار از ركود را 
در پيش بگيرد، دگرگوني انتظارات سبب تغيير جهت 
بازار ش��د. از آن زمان يعني آغاز آذرماه تاكنون تمامي 
شاخص هاي بازار سرمايه تقريبا با رشدي بدون وقفه به 

روند صعودي خود ادامه دادند. 
در اين مدت غلبه تقاضا بر عرضه باعث شد تا  طي روزهاي 
گذشته ضمن شكسته شدن ركورد پيشين نماگر اصلي 
بورس تهران در سطح 330 هزار واحد، شاخص ياد شده 
به راحتي خود را به سطوح بالاتر برساند. طي معاملات 
روز گذشته ش��اخص بورس تهران به كانال 343 هزار 
واحدي رس��يد. اين رشد س��بب ش��د تا ارزش هزار و 
252 هزار ميليارد توماني بورس تهران نش��انگر بهاي 
98.6 ميليارد دلاري اين بازار باشد. بر اين اساس اگرچه 
مهم ترين بستر معاملات س��هام در حال حاضر ركورد 
ارزش ريالي خود را زده اس��ت با اين حال ارزش دلاري 
آن با مهرماه سال جاري )106 ميليارد دلار( همچنان 
فاصله دارد. دليل اين امر رشد بهاي ارز در هفته هاي اخير 
است كه قيمت سهام شركت ها را به شدت متاثر كرده و در 
كنار روشن شدن زواياي پنهان لايحه بودجه رشد تقاضا 

را در پي داشته است.
آن طور كه به نظر مي رسد بازار سهام در حال حاضر به 
لطف تغيير در انتظارات تورمي و آرامش حاكم بر لايحه 
بودجه از پتانس��يل كافي براي رشد برخوردار است. در 
حالي ك��ه انتظار مي رفت با كاهش قيم��ت ارز در بازار 
آزاد بازار سهام در نخستين روز هفته وارد اصلاح شود با 
اين حال حتي اين عامل رواني مهم نيز نتوانست امروز 
جريان معاملات را به سمت عرضه منحرف كند. زنجيره 
اين رويدادها سبب شده تا بسياري اين سوال را مطرح 
كنند كه مس��ير پيش روي بازار س��رمايه به كدام سو 

خواهد رفت؟
در همين راستا يك كارشناس بازار سرمايه به ذكر اين 
نكته كه دولت در لايحه بودجه س��ال 99 در مقايسه با 
سال هاي گذشته تمركز بيشتري بر بازار سرمايه داشته 
به بررسي چالش ها و فرصت هاي پيش روي بازار سهام 

پرداخت. به گزارش ايرنا، سينا سليماني روند معاملات 
بورس در هفته اي كه گذشت را مورد ارزيابي قرار داد و 
گفت: هفته گذشته هفته خوبي براي بازار سرمايه بود 
كه چند عامل بر رشد شاخص بورس و افزايش تحرك 

نقدينگي اين بازار تاثير داشت.
وي نخستين عامل تاثيرگذار بر رشد شاخص بورس را 
مشخص شدن قطعي جزييات بودجه دولت اعلام كرد 
و افزود: به نظر مي رسد انتظار انتشار مفروضات بودجه 
موضوعي است كه منجر به عقب نشيني بازار سرمايه از 

ماه مهر تا 2 هفته گذشته شد.
سليماني خاطرنش��ان كرد: مشخص شدن مفروضات 
بودجه و مثبت بودن آن زمينه ايجاد سرمايه گذاري در 
اين بازار را براي سرمايه گذاران و فعالان بازار فراهم كرد.

اين كارشناس بازار سرمايه تحرك قيمت دلار را عامل 
ديگر رش��د بازار اعلام كرد و اظهار داشت: در چند روز 
اخير ش��اهد تاثير افزايش قيم��ت دلار در همه بازارها 
بوديم، با نزديك شدن به توافقات تجاري امريكا و چين، 
قيمت هاي جهاني رشد پيدا كرد كه اين دو عامل در كنار 
يكديگر باعث افزايش شكل گيري رقابت در بورس كالا 
و افزايش فروش بس��ياري از شركت ها و تاثير بر قيمت 

سهام آنها شد.
س��ليماني بحث جزييات بودجه دولت در بخش اسناد 
خزانه اس��لامي و بازار س��رمايه را آخرين عامل رش��د 
ش��اخص بورس در بازار هفته گذش��ته مط��رح كرد و 
گفت: برنامه ريزي دولت براي انتش��ار اوراق و واگذاري 
بنگاه هاي دولتي نكته بسيار مهمي بود كه مورد توجه 
بازار قرار گرفت. وي افزود: در بودجه سال ٩٩ مبلغ ٨٠ 
هزار ميليارد تومان براي انتشار اوراق در نظر گرفته شده 
كه نسبت به سال گذش��ته حدود 40 درصد افزايش را 
نشان مي دهد، اين عدد قابل تحقق است و ممكن است 

به 90هزار ميليارد تومان هم برسد.
سليماني معتقد است با توجه به بودجه دولت، چشم انداز 
بازار سرمايه نگران كننده نيست مگر اينكه دولت بخواهد 
سياست گذاري جديد را بر بازار اعمال كند كه اين موضوع 

به طور حتم بر روند بازار تاثيرگذار است.
اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه به دليل وجود 
حجم گسترده اي از نقدينگي رشد بازار ادامه دار خواهد 
بود، افزود: تا چند وقت گذشته تاثيرگذاري بازار ناشي 

از نرخ دلار بود، اين در حالي اس��ت كه اكنون جنس و 
ماهيت بازار تغيير كرده و ركود همه بازارهاي كالايي و 
مالي كه بيشتر فعالان بازار در انتظار آن بودند در حال 

شكسته شدن است.
س��ليماني با بيان اينكه وجود حجم نقدينگي در بازار 
ب��ه حدي گس��ترش يافته ك��ه ديگر رك��ود مفهومي 
ندارد و چش��م انداز س��ال آينده بازار بيشتر وابسته به 
حجم نقدينگي اس��ت، گف��ت: به دلي��ل حجم بالاي 
نقدينگي علاوه بر اينكه بازار س��ود بهتري را در اختيار 
سرمايه گذاران قرار مي دهد باعث مي شود تا در اين مدت 

افت معناداري را هم تجربه نكنيم.
اين كارشناس بازار س��رمايه با اشاره به اينكه بخشي از 
نقدينگي بازار به سمت سهم هاي كوچك فعال است، 

گفت: س��هم هاي كوچك و ش��اخص هم وزن در حال 
رشد هستند، وجود نقدينگي بر صنايع كوچك مانند 
سيماني ها، ساختماني ها و گروه تجهيزات، فعال است 
اما تغيير قابل مش��اهده، ورود نقدينگي محسوس در 
گروه هاي اصلي بازار مانند فلزات اساس��ي و معدني ها 

است.
وي گفت: از اواسط هفته گذشته بازار وارد فاز احتياط 
ش��د كه دليل آن هم ناشي از جهش نرخ دلار بود و بازار 
منتظر ماند تا ببيند نرخ دلار سركوب مي شود و به كانال 

11 هزار تومان باز مي گردد يا خير؟
س��ليماني با بيان اينك��ه از امروز اقبال بازار به س��مت 
سهم هاي بزرگ مي رود و دوباره شاهد افزايش تقاضا در 
بازار براي اين سهم ها خواهيم بود، افزود: در نخستين 

روز هفته بازار محتاط تر عمل مي كند اما از روز دوشنبه 
به سمت س��هم هاي بزرگ خواهد رفت كه در كنار آن 

سهم هاي كوچك هم به رشد خود ادامه مي دهند.
اين كارش��ناس بازار سرمايه رشد گروه خودرو در چند 
وقت اخير را ناشي از افزايش س��رمايه دانست و افزود: 
ماهيت رشد خودرويي ها متفاوت با گروه بانك و بيمه 
است و به نظر مي رسد كه رشد اين گروه ادامه دار باشد.

سليماني با تاكيد بر آنكه چشم انداز گروه بانك در بازار 
سال آينده ايجاد فضاي سوددهي براي سرمايه گذاران 
است، اظهار داشت: در وضعيت كنوني سهام اين گروه 
در بازار م��ورد اقبال قرار گرفته و پيش بيني مي ش��ود 
تا شهريور سال آينده س��هام برخي از بانك ها بازدهي 
100درصدي را در اختيار سرمايه گذاران قرار خواهد داد.

نفسراحتبازارهاباحصولاولينگامازتوافقتعرفهاي
در حالي ك��ه قرار ب��ود از روز يك ش��نبه دور جديدي 
از تعرفه ه��ا اجرايي ش��ود، چين و امريكا ب��ه توافق فاز 
يك رس��يدند. س��رمايه گذاران نفس راحت كشيدند و 

شركت هاي فناوري بيشتر از همه منتفع شدند.
به گزارش ايرنا، روز جمعه چين و امريكا به توافق تجاري 
اوليه رسيدند. آنها رسيدن به توافق موسوم به »فاز يك« را 
اعلام كردند كه البته هنوز به امضا نرسيده است. بر اساس 
اين توافق، وضع تعرفه هاي جديد 15 درصدي روي 160 
ميليارد دلار كالاهاي مصرفي چيني در روز يك ش��نبه 
معلق ش��د. چند هفته قبل از كريسمس، 115 ميليارد 
دلار از اين تعرفه ها ش��امل آيفون، لپ تاپ و ساير لوازم 
الكترونيكي مي شد.بر اساس گزارش رويترز، همچنين 
به موجب اين توافق، امريكا تعرفه هاي موجود فعلي روي 
ساير كالاها را نيز كاهش مي دهد. چين نيز پذيرفته  است 
كه واردات كالاهاي امريكايي در حوزه انرژي، دارويي و 
محصولات كشاورزي را افزايش دهد. البته مقامات چيني 
جزيياتي از ميزان كالاهاي امريكايي كه پكن متعهد به 
خريد آنها شده است، اعلام نكردند.علاوه بر توافق فاز يك، 
دونالد ترامپ، رييس جمهوري ايالات متحده امريكا در 
پيامي توييتري اع��لام كرد كه گفت وگوهاي مربوط به 
فاز دوم اين توافق را نيز به شكلي فوري آغاز خواهد كرد.

ترامپ در دو پيام توييتري نوش��ت: »با چين بر سر فاز 
يك اين معامله، توافق كرديم. آنها بسياري از تغييرات 
ساختاري همچنين خريد گسترده محصولات كشاورزي، 
انرژي، توليدات كارخانه ها و بسياري چيزهاي ديگر را 
پذيرفتند.«او ضمن تاكيد بر اينكه افزايش 25 درصدي 

تعرفه ها همچن��ان باقي مي ماند، اف��زود: »تعرفه هاي 
جريمه اي كه قرار بود از 15 دس��امبر اعم��ال آنها آغاز 
شود، با اين معامله اجرا نخواهند شد. ما به جاي اينكه تا 
پايان انتخابات 2020 ميلادي منتظر بمانيم، مذاكرات 
مربوط به فاز دوم را نيز فورا آغاز مي كنيم. اين معامله اي 
فوق العاده براي همه است.« رويترز معتقد است كه اين 
توافق بيش��تر از همه به نفع اپل اس��ت. اين خبرگزاري 
مي نويسد: »اگر توافق فاز يك جنگ تجاري امضا شود، 
تسكيني براي اپل خواهد بود. اپل بين تمام شركت هاي 
امريكايي بيش��ترين آس��يب را از جنگ تجاري ديده 
است،چرا كه اغلب تراشكارهايي كه قطعات دستگاه هاي 

اپل را مي سازند، در چين هستند.«
در همي��ن رابط��ه »دان اي��وز« تحليلگ��ر ش��ركت 
سرمايه گذاري ويدباش با تاكيد بر تمركز اين توافق روي 
15 درصد تعرفه جديد نوشت: »ما باور داريم كه توافق 
فاز يك چراغ سبزي براي بازار سهام شركت هاي فناوري 
است. اين بازار ديگر نگران تعرفه هاي 160 ميليارد دلاري 
نخواهد ب��ود. اگر اين تعرفه ها در روز يك ش��نبه اعمال 
مي شدند، درآمد اپل در سال 2020 به ازاي هر يك سهم 

4 درصد كاهش مي يافت.«
در طول سال 2019 با وجود تمام بي ثباتي هاي تجاري 
اپل اطمينان س��رمايه گذار به رسيدن چين و امريكا به 
توافقي نهايي را ۷0 درصد افزاي��ش داده بود.اعتماد به 
حل و فصل جنگ تجاري، همچنين ش��اخص بورسي 
S&P500 را نيز در وال اس��تريت به جلو راند. شاخص 
SPX در س��ال 2019، 26 درصد رشد كرد. بورس هاي 

جهاني روز جمعه را نيز بعد از اعلام خبر توافق اوليه چين 
 S&P500 و امريكا با شادي به پايان رساندند. شاخص
در روز گذشته 0.01درصد رشد كرد كه بالاترين ركورد 
آن طي دو روز اخير بوده است. نماد بورسي اپل نيز 1.36 

درصد رشد كرد و به بالاترين ميزان ارزش خود رسيد.
سي ان ان بيزنس نيز درباره تاثير توافق اوليه چين و امريكا 
روي بازارها مي نويس��د: »بازار سهام روز جمعه را بعد از 
اعلام دستيابي به توافق فاز يك پيش از اوج گرفتن جنگ 
تعرفه اي در روز يك شنبه، با س��كون به پايان رساند.« 
براساس گزارش اين خبرگزاري، شاخص داوجونز كه در 
شروع روز بيش از 150 نمره صعود كرده بود، در نهايت 
روز جمعه را تنها با 3 نمره پيشرفت به پايان رساند. البته 
در روز پنج شنبه خبرهايي مبني بر احتمال بالاي رسيدن 
به توافق فاز يك منتش��ر شده و اين شاخص 220 نمره 
پيشرفت كرده بود. شاخص نزدك نيز با پيشرفت اندكي 

هفته را به پايان رساند.
اما بر اساس تحليل رويترز، بيشترين تاثير توافق فاز يك 
جنگ تجاري روي بازار فناوري بوده و در سال 2020 نيز 
همين بازار بيشترين نفع را از پايان اين تنش ها خواهد 
برد. بخش فناوري در سال 2019، يك درصد افت داشته 
و حالا پيش بيني مي شود كه در س��ال ميلادي آينده، 

10درصد رشد كند.
»نيكولاس ك��ولاس« بنيان گذار ش��ركت تحقيقاتي 
ديتاترك مي گويد: »بازارها امسال به وضوح در سكون 
بوده اند و انتظار مي رود كه در سال 2020 عملكرد بسيار 

بهتري داشته باشند.«

وابستگي17درصدبودجهبهبازارسرمايه
لايحه بودجه سال 99 در حالي هفته گذشته تقديم مجلس 
شوراي اسلامي شده است كه اقتصاد كشور و همچنين ماليه 

دولت شرايط خاصي را تجربه مي كند.
به گزارش سنا، همايون دارابي، كارشناس بازار سرمايه ضمن 
بيان اين مطلب گفت: شرايط خاص كه ناشي از تحريم نفتي 
ظالمانه اس��ت موجب شده دولت در مسير تعادل بخشي 
به بودجه سال آينده خود توجه ويژه اي را به مراكزي نظير 
بازار سرمايه نشان دهد كه در گذشته چنين توجهي وجود 
نداشت. اين كارشناس بازار سرمايه افزود: البته هنوز بودجه 
دولت راه زيادي تا تبديل شدن به قانون دارد و احتمال تغيير 
مف��اد آن وجود دارد و حتي حرف هاي��ي در مورد احتمال 
تفويض بودجه به صورت دو دوازدهم نيز وجود دارد؛ چراكه 
مجلس در آخرين ماه هاي خود ق��رار دارد و احتمال آنكه 
به دليل نزديكي انتخابات، مجلس كنوني بررس��ي دقيق 
بودجه را ب��ه بعد از انتخابات يا حتي مجل��س آتي واگذار 
كند، وجود دارد. دارابي با بيان اينكه در لايحه بودجه سال 
آينده 1۷درصد بودجه به صورت مستقيم و غير مستقيم به 
وضعيت بازار سرمايه بستگي دارد، اظهار داشت: بحث فروش 
دارايي هاي دولتي كه از رقم 4هزار و 450ميليارد تومان در 
سال 98 به 50 هزار ميليارد تومان افزايش يافته است، قطعا 
در برگيرنده فروش برخي از دارايي هاي دولت در بازار سرمايه 
نيز خواهد بود. وي در كنار اين بخش، پيش بيني 124هزار 
ميليارد تومان واگ��ذاري دارايي مالي كه 80هزار ميليارد 
تومان آن فروش اوراق دولتي خواهد بود نيز نيازمند يك بازار 
بدهي قوي و پويا است كه اين دو فرصت مناسبي براي بازار 
سرمايه است. اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: قطعا 

بازار سرمايه در سال آينده بايد با چشم باز به اين تحولات نگاه 
كند؛ از يك سو بايد با مطالعه و منضبط باشد و از سوي ديگر، 
از اشتباهاتي كه نظام بانكي در تسهيلات تكليفي مرتكب 
شد، دوري كند.  دارابي با اشاره به اينكه بازار سرمايه بايد براي 
تحقق اهداف بودجه سال آينده از هم اكنون برنامه ريزي 
كرده و شرايط را مهيا س��ازد، افزود: تعميق بازار سرمايه، 
بازبيني مقررات به خصوص اگر برنامه دولت دربرگيرنده 
فروش دارايي ها در قابل صندوق قابل معامله ETF باش��د 
عميق س��ازي بازار بدهي و مقابله با تهديدات اين بازار كه 
ناشي از محدود سازي ابزارهاي اين بازار از جمله صندوق ها 
بوده است، مي تواند نقش مهمي در موفقيت بازار سرمايه 
در سال 99داشته باشد. وي اظهار داشت: بازار سرمايه در 
سال 98 و 9۷ توانست خود را در برابر تورم و رشد بازارهاي 
كاذب اثبات كند و در برابر شرايط سخت اين دوسال كارنامه 
مناسبي را برجاي بگذارد. اين كارشناس بازار سرمايه افزود: 
سال 99 نيز سال اوج مشكلات و جنگ اقتصادي خواهد بود 
كه در اين شرايط آماده بودن و بررسي دقيق شرايط و امكانات 
و اهداف بسيار ضرورت دارد و اين امر در گام اول با بررسي 
دقيق لايحه بودجه ميسر خواهد شد. دارابي ادامه داد: در 
همين حال بايد بازار سرمايه خود را براي برخي از مسائل آتي 
كه ممكن است عملياتي شود آماده كند. وي با بيان اينكه 
يكي از احتمالات، تغيير در شرايط سهام عدالت و آزاد سازي 
صدها ميليارد تومان سهام اين بخش است، اظهار داشت: به 
نظر مي رسد اين مساله به عنوان يك كمك دولتي به عموم 
مردم پتانسيل عظيمي براي عمق بخشيدن به بازار دارد اما 

بايد براي آن از قبل بازار را آماده كرد.

گروه بورس|
طي معاملات نخس��تين روز از آخرين هفته آذر ماه 
رونق نس��بي بازار س��هام تداوم يافت و به موجب آن 
بسياري از نمادهاي فلزي- معدني و شيميايي با رشد 
مواجه شدند. همين امر سبب شد تا شاخص بورس 
تهران در پايان معاملات اي��ن روز به ميزان 3 هزار و 
905 واحد رشد كند. به موجب اين رشد، ارزش بازار 
ياد شده به ميزان 1.15 درصد افزايش يافت و به رقم 
هزار و 252 هزار و 598 ميليارد تومان رس��يد. رونق 
تقاضا طي روز شنبه سبب شد تا شاخص بورس تهران 

به سطح 343 هزار و 291 واحد برسد. 
بر اساس آمارهاي به ثبت رس��يده طي روز گذشته 
بيش��تر ش��اخص هاي بورس با رش��د مواجه شدند 
به طوري كه ش��اخص  قيمت »وزني - ارزش��ي« با 
1045 واحد افزايش معادل 1.15 درصد به 91 هزار 
و 950 واحد، شاخص كل »هم وزن« با 1982 واحد 
رش��د معادل 1.88 درصد به 10۷ هزار و 183 واحد، 
ش��اخص قيمت »هم وزن« با 1324 واحد افزايش، 
معادل 1.88 درصد به ۷1 هزار و 621 واحد، شاخص 
آزاد شناور با 4983 واحد رشد، معادل 1.24 درصد 
به 405 هزار و 550 واحد، شاخص بازار اول با 2249 
واحد افزايش معادل 0.92 درصد به 246 هزار 458 
واحد و شاخص بازار دوم با 10594 واحد رشد معادل 
1.51 درصد، ب��ه ۷11 هزار و 831 واحد رس��يد. از 

س��ويي ديگر طي روز گذشته ۷ نماد » فملي با 438 
واحد، تاپيكو با 291 واحد، فارس با 209 واحد، فولاد 
با 205 واحد، پارس با 202 واحد، نوري با 148 واحد 
و رمپنا با 14۷ واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر 
شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. بر اساس آمار 
به ثبت رسيده در بورس تهران در نخستين روز هفته 
شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي نيز با رشد مواجه 
شدند به طوري كه شاخص صنايع »كاشي و سراميك 
با 622 واحد صعود مع��ادل 5.09 درصد به 12 هزار 
و 589 واحد، س��اير معادن ب��ا 4154 واحد افزايش 
مع��ادل 4.3۷ درصد به 92 ه��زار 22 واحد، زراعت 
3430 واحد رش��د معادل 3.۷4 درصد به 95 هزار و 
50 واحد، محص��ولات چوبي 126۷6 واحد افزايش 
معادل 3.6۷ درصد به 35۷ هزار و 930 واحد، كاني 
غيرفلزي با 599 واحد رش��د، معادل 3.5۷ درصد به 
1۷ هزار و 381 واحد، محصولات كاغذ با 288۷ واحد 
افزايش معادل 3.04 درصد به 9۷ هزار و 8۷4 واحد، 
ماشين آلات با 2999 رش��د معادل 3.03 درصد به 
101هزار و 859 واحد« رس��يد. همچنين نگاهي به 
آمارهاي معاملاتي ديروز بازار س��هام حكايت از آن 
دارد كه قيمت سهام نمادهاي »بالبر، ونوس، كپارس، 
غنوش، غبشهر، سبهان و خلنت« بيشترين افزايش 
قيمت و نمادهاي »دزهراوي، پكوير، س��تران، آسيا، 
ولملت، پرداخت و سفانو« بيشترين كاهش قيمت را 

در بازار س��هام رقم زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت 
رس��يدند. به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز 
قبل بورس ته��ران، در 526 هزار نوبت معاملاتي، 5 
ميليارد و 248 ميليون برگ��ه اوراق بهادار به ارزش 

25 هزار و ۷۷5 ميليارد تومان در بورس معامله شد.
در فرابورس نيز كليت معاملات تشابه زيادي به بورس 
داش��ت. طي اين روز جريان تقاضا در بازار ياد ش��ده 
موجب شد تا شاخص كل فرابورس 63 واحد رشد كرد 
و شاخص بازار ياد شده به سطح 4 هزار و 449 واحد 
رس��يد. ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از 

256 هزار ميليارد تومان بالغ شد.
در اين روز معامله گران فرابورس بيش از 1.6 ميليارد 
سهام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 304 هزار معامله 

و به ارزش 1344 ميليارد تومان داد و ستد كردند.
 همچنين نمادهاي فولاد هرمزگان، هلدينگ صنايع 
معدني خاورميانه، مولد نيروگاهي جهرم، ذوب آهن 
اصفهان، بيمه كوثر، برق عسلويه مپنا و پتروشيمي 
مارون همگي در تقويت ش��اخص فرابورس اثر گذار 

بودند.
نمادهاي پربيننده فرابورسي شامل ذوب آهن اصفهان، 
صنايع كاغذ پارس، سرمايه گذاري ميراث فرهنگي، 
كارخانج��ات صنعتي تب��رك، بانك دي، كش��ت و 
صنعت شهداب ناب خراسان و توسعه مولد نيروگاهي 

جهرم، بودند.

شاخص كل به كانال 343 هزار واحدي رسيد
مروري بر معاملات بورس و فرابورس

مديرعام��ل فراب��ورس درب��اره تعيي��ن تكلي��ف 
شركت هايي كه در عين زيان دهي براي سهام داران 
سوددهي داشتند، افزود: يك سري مباحثي در اين 
زمينه وجود دارد كه از مراجع قانوني اين موضوعات 

را پيگيري مي كنيم.
به گزارش ايلنا، امير هامون��ي درباره وضعيت بازار 
پايه پس از اعمال اصلاحات و طبقه بندي شركت ها، 
اظهار داش��ت: از همان ابتداي اج��راي اصلاحات 
بازار پاي��ه به تمامي فعالان بازار اطمينان داديم كه 
س��ودآوري شركت و س��هام داران، فروش، هزينه، 
گردش وجوه نقد آزاد، اش��تغال و درآمد شركت ها 

تغييري نخواهد كرد.
وي با بيان اينكه هيچ ريزساختاري در بازار نمي تواند 
بر فعاليت ش��ركت ها اثر بگذارد، گفت: قبل و پس 
از اجراي اين اصلاحات چندين جلس��ه در مجلس 
درب��اره اي��ن موضوع برگزار ش��د و خوش��بختانه 
گزارش هاي تكميل��ي را به نمايندگان ارايه كرديم 
و بر اين اس��اس تصميمات گرفته شد و توانستيم 
دغدغه ه��اي س��هام داران و ابهامات اي��ن اقدام را 

برطرف كنيم.
مديرعام��ل فراب��ورس درب��اره تعيي��ن تكلي��ف 
شركت هايي كه در عين زيان دهي براي سهام داران 
سوددهي داشتند، افزود: يكسري مباحثي در اين 
زمينه وجود دارد كه از مراجع قانوني اين موضوعات 

را پيگيري مي كنيم. هاموني ادامه داد: در حال حاضر 
در بورس ايران 12 ميليون سهام دار حضور دارند و 
بورس ايران يك��ي از مردمي ترين بورس هاي دنيا 

محسوب مي شود. 
وي با اش��اره به آثار اصلاحات قواني��ن بازار پايه در 
همين مدت كوتاه اظهار داش��ت: در حال حاضر با 
توجه به رنگ بندي هايي كه درباره وضعيت شركت ها 
در بازار پايه انجام شد معاملات از شفافيت بالاتري 
برخوردارند به طوري كه در همين مدت كوتاه برخي 
از شركت ها با اعمال محدوديت هاي قانوني در تابلو 
زرد پذيرش گرفتند و ش��ركت ها خ��ود را با رژيم 
مالي كه برقرار ش��ده وفق دادند و در تابلوي اصلي 

پذيرش شدند.
هاموني گفت: براساس دس��تورالعمل جديد براي 
برخي نماد ها با صف خريد و فروش مواجه هستند 
و طبق برنامه ريزي  هاي انجام شده، تعداد حراج ها 
يا دامنه نوس��ان را تا دو برابر و سقف 5 درصد اضافه 

مي كنيم تا بازار به تعادل برسد.
مديرعامل فرابورس با اشاره به تغييرات انجام شده در 
مدت زمان اعمال اصلاحات قوانين بازار پايه گفت: 
در دو هفته گذشته دو شركت از تابلوي نارنجي به 
زرد منتقل شدند و همچنين سه شركت از تابلوي 
زرد منتقل و در تابلوي اصلي ب��ازار اول و دوم بازار 

پايه پذيرش شدند.

ورود مراجع قضايي به   شركت هاي مشكل دار
مديرعامل فرابورس بيان كرد
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  س�ود 636 ريال�ي »كي بي س�ي« در 
6ماهه نخس�ت:  شركت كي بي س��ي در دوره 
6ماهه منتهي به 31 ش��هريور ماه 1398، مبلغ 
184ميليارد و 436 ميليون ريال س��ود خالص 
كس��ب كرد و بر اين اس��اس، مبل��غ 636 ريال 
س��ود به ازاي هر س��هم خود اختصاص داد كه 
نسبت به دوره مشابه در سال گذشته از افزايش 
۷0 درصدي برخوردار اس��ت. به گزارش س��نا، 
شركت كي بي سي با سرمايه 290 ميليارد ريال، 
صورت هاي مالي 6 ماه��ه دوره مالي منتهي به 
29 اس��فند 1398 را به صورت حسابرسي شده 
منتشر كرد. اين شركت سود انباشته پايان دوره 
را با افزايش 21درصدي نسبت به دوره مشابه در 
سال گذشته، مبلغ 363 ميليارد و 2۷3 ميليون 
ريال اعلام كرده اس��ت. »كي بي س��ي« در دوره 
6ماهه سال مالي منتهي به اسفند 9۷، به صورت 
حسابرسي شده، مبلغ 89 ميليارد و 843 ميليون 
ريال سود خالص كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ 
3۷4 ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص 
داده بود. همچنين بر اس��اس اين گ��زارش، در 
صورت هاي مالي حسابرس��ي شده شركت كي 
بي سي در دوره 6 ماهه منتهي به 31 شهريور ماه 
نسبت به گزارش حسابرسي نشده، تنها افزايش 

يك ريالي در سود هر سهم مشاهده مي شود.

  سود هر سهم »ثامان« كاهشي شد:  شركت 
سامان گس��تر اصفهان در دوره 12 ماهه منتهي 
به 31 ش��هريور ماه 1398، به ازاي هر سهم خود 
31ريال كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در 
سال گذشته كه سود هر سهم 3۷ ريال اعلام شده 

بود، از كاهش 16 درصدي برخوردار بود.
ش��ركت س��امان گس��تر اصفهان با س��رمايه 
221ميليارد و 941 ميلي��ون ريال، صورت هاي 
مالي 12 ماهه دوره مالي منتهي به 31 ش��هريور 
1398 را به صورت حسابرسي نشده منتشر كرد.

شركت سامان گس��تر اصفهان در دوره ياد شده، 
مبلغ 6 ميليارد و 912 ميليون ريال سود خالص 
كس��ب كرد و بر اين اس��اس مبلغ 31 ريال سود 
به ازاي هر سهم خود اختصاص داد كه نسبت به 
دوره مشابه در سال گذشته از كاهش 16 درصدي 
برخوردار است. اين شركت سود انباشته پايان دوره 
را با كاهش يك درصدي نسبت به دوره مشابه در 
سال گذشته، مبلغ 188 ميليارد و 485 ميليون 
ريال اعلام كرده است. »ثامان« در دوره 12 ماهه 
س��ال مالي منتهي ب��ه ش��هريور 9۷، به صورت 
حسابرسي شده، مبلغ 8 ميليارد و 146 ميليون 
ريال سود خالص كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ 
3۷ ريال س��ود به ازاي هر سهم خود اختصاص 

داده بود.

  م�روري ب�ر صورت ه�اي مال�ي 6 ماهه 
»خپارس«:  شركت پارس خودرو در دوره 6ماهه 
منتهي به 31 شهريور ماه 1398، به ازاي هر سهم 
خود 283 ريال زيان شناس��ايي كرد كه نسبت 
به دوره مش��ابه در سال گذشته، افزايش در زيان 
مشاهده مي شود. اين شركت طي دوره 6 ماهه به 
اسفند 9۷، زيان هر سهم را 105 ريال اعلام كرده 
بود. شركت پارس خودرو با س��رمايه 22 هزار و 
۷20 ميلي��ارد و 2۷9 ميليون ريال، صورت هاي 
مالي 6ماهه نخست دوره مالي منتهي به 29اسفند 
139۷ را به صورت حسابرسي شده منتشر كرد. 
شركت پارس خودرو در دوره ياد شده، مبلغ 6 هزار 
و 422 ميليارد و 199 ميليون ريال زيان خالص 
محقق كرد و بر اين اساس مبلغ 283 ريال زيان 
به ازاي هر سهم خود شناسايي كرد كه نسبت به 
دوره مشابه در س��ال گذشته در شناسايي زيان، 
افزايش داشته است. لازم به ذكر است، در گزارش 
حسابرس��ي شده ش��ركت پارس خودرو نسبت 
به گزارش حسابرس��ي نش��ده، كاهش 5 ريالي 
در شناس��ايي زيان هر سهم مش��اهده مي شود. 
»خپارس« در دوره 6 ماهه سال مالي منتهي به 
اسفند 9۷، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 2 هزار 
و 3۷5 ميليارد و 868 ميليون ريال زيان خالص 
محقق كرد و بدين ترتيب مبلغ 105 ريال زيان به 
ازاي هر سهم خود شناسايي كرده بود. همچنين 
بر اساس اين گزارش، ش��ركت پارس خودرو در 
صورت هاي مالي تلفيقي دوره 6 ماهه نخس��ت 
سال مالي منتهي به 29 اسفند ماه 1398، زيان 
هر س��هم را 295 ريال و زيان خال��ص را 6 هزار و 
۷0۷ميليارد و 989 ميليون ريال اعلام كرده است.

  »شپترو« زيان خود را كاهش داد:  شركت 
پتروش��يمي آب��ادان در دوره 6 ماهه منتهي به 
31 ش��هريور ماه 1398، به ازاي هر س��هم خود 
154 ريال زيان شناس��ايي كرد كه نس��بت به 
گزارش حسابرسي نشده، كاهش 3 درصدي در 
زيان مشاهده مي ش��ود. اين شركت در گزارش 
حسابرسي نش��ده زيان هر س��هم را 158 ريال 
اعلام كرده بود. ش��ركت پتروش��يمي آبادان با 
سرمايه ثبت ش��ده 3 هزار و 520 ميليارد ريال، 
صورت هاي مال��ي 6 ماهه نخس��ت دوره مالي 
منتهي به 29اسفند 139۷ را به صورت حسابرسي 
شده منتشر كرد.  ش��ركت پتروشيمي آباداندر 
دوره ياد شده، مبلغ 542 ميليارد و 113 ميليون 
ريال زيان خالص محقق كرد و بر اين اساس مبلغ 
154ريال زيان به ازاي هر س��هم خود شناسايي 
كرد كه نسبت به دوره مش��ابه در سال گذشته 
كاهش 226درصدي در شناس��ايي زيان داشته 
است. شركت پتروشيمي آبادان كاهش بهاي تمام 
شده فروش را از دلايل اصلي كاهش 4 درصدي 
زيان خالص و زيان هر سهم در اين گزارش نسبت 
به گزارش حسابرس��ي نش��ده ذكر كرده است. 
»ش��پترو« در دوره 6 ماهه سال مالي منتهي به 
اس��فند 9۷، به صورت حسابرس��ي شده، مبلغ 
414ميليارد و 836 ميلي��ون ريال زيان خالص 
محقق كرد و بدين ترتيب مبلغ 658 ريال زيان به 

ازاي هر سهم خود شناسايي كرده بود.
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صنايعپاييندستيچگونهازقطاررشدبازميمانند

رييساتاقايرانخبرداد

پيشنهادهاي راهبردي براي توسعه متوازن صنايع

راه اندازي دفاتر منطقه اي اتاق بازرگاني بين المللي در كشور

گروه صنعت |
»بررس��ي الگوي توس��عه صنعتي و تاثي��رات آن بر 
صنايع بالادستي « در دس��تور كار پارلمان اقتصادي 
پايتخت قرار گرفت. اعضاي كميسيون صنعت ومعدن 
اتاق تهران، درباره »بهب��ود رقابت پذيري« در صنايع 
پايين دستي ش��امل »صنايع مس، فولاد، آلومينيوم 
و پتروش��يمي« نيز ب��ه بحث وبررس��ي پرداختند. از 
نگاه فعالان اقتصادي، »عدم امكان برنامه ريزي براي 
توليد آتي«، »صرف نظر كردن از بازارهاي قراردادي و 
بلندمدت«، »كاهش ظرفيت توليد، افزايش قيمت تمام 
شده« و »از دست دادن بازار داخلي و خارجي« از جمله 
مشكلات صنايع پايين دستي در ايران است. در همين 
رابطه، بخش خصوصي براي توسعه متوازن در صنايع 
بالادستي و پايين دستي به ارايه راهبردهاي پيشنهادي 
پرداخته است. نخستين پيشنهاد اتاق اين است كه با 
تغيير سياست هاي مالياتي در صادرات مواد اوليه، شيب 
قيمت مواد اوليه توليد صنايع بالادستي كشور از جمله 
»پتروشيمي، پالايش��ي، مس، فولاد و آلومينيوم« به 
سمت تأمين و تقويت صنايع مكمل داخلي برگردد. 
در اين راستا پيشنهاد شده كه معافيت ماليات بر درآمد 
صادرات مواد اوليه پتروش��يمي، پالايش��ي و فلزات 
پايه لغو ش��ود. اما پيشنهاد ديگر اتاقي ها اين است كه 
استرداد ماليات ارزش افزوده در صادرات مواد اوليه از 
جمله »نفت، گاز، پالايشي، پتروشيمي، مس، فولاد و 
آلومينيوم« متوقف ش��ود. اما راهكار اجرايي براي اين 
پيشنهاد نيز اين است كه كارگروهي مشابه كارگروه 
ماده 141 قانون ماليات هاي مس��تقيم محصولات را 

بررسي و مورد به مورد تصميم گيري كند. 

 آماري از وضعيت توليد 
در دوازدهمين نشست كميسيون صنعت و معدن اتاق 
تهران كه با حضور نمايندگان تش��كل هاي حرفه اي 
بخش خصوصي برگزار شد، در ابتدا و پيش از آغاز اين 
مباحث، حسين حقگو، كارشناس اين كميسيون در 
مرور برخي از مهم ترين خبرها در حوزه اقتصاد و صنعت 
و معدن ب��ه گزارش هفت ماهه آمار توليدات صنعتي، 
معدني و پتروشيمي اش��اره كرد و گفت: اين گزارش 
از رش��د توليد 33 قلم كالا و افت توليد 23 قلم كالا از 
مجموع 56 محصول منتخب حكايت مي كند. در اين 
ميان، بيشترين افت توليد در مدت زمان مورد بررسي 
به خودروسازان اختصاص داشته است. همچنين بايد 
به كاه��ش 10.3 درصدي توليد لاس��تيك خودرو و 
كاهش 5.3 درصدي توليد ان��واع تلويزيون و افزايش 
20.2 درصدي توليد تراكتور و افزايش 22.8 درصدي 
توليد نخ پلي استر و رشد 13.1 درصدي توليد ماشين 

لباسشويي طي هفت ماهه امسال اشاره كرد.
او ادامه داد: وزير صمت با بيان اينكه بايد تأثير واقعي 
سهميه بندي بنزين را بر قيمت برخي اقلام پذيرفت، 
گفته است كه 100 قلم كالاي پرمصرف هر روز رصد 
مي شود كه در اين مدت 50 درصد آنها افزايش قيمت 
داش��ته اند؛ البته برخي  افزايش ها بي��ن يك تا چهار 
درص��د بود. در عي��ن حال، افزاي��ش قيمت 23 قلم 
كالا بين صفر تا يك درصد بوده اس��ت؛ بعضي كالاها 
نيز بين يك تا پنج درصد افزايش قيمت داش��ته اند. 
حقگو همچني��ن به نقل از معاون س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان از انجام 31 هزار و 
344 مورد بازرسي از بازار كالاها در ايام پس از افزايش 
قيمت بنزين خبر داد و گفت كه 244۷ پرونده تشكيل 

شده است.

 نگاهي به الگوي توسعه صنعتي در ايران
در ادامه اين جلسه، عليرضا كلاهي صمدي، نايب رييس 
اين كميسيون گزارشي در باب الگوي توسعه صنعتي 
و تاثيرات آن بر صنايع بالادس��تي ارايه كرد. او با اشاره 
به مطالعاتي كه در موسس��ه مطالعات و پژوهش هاي 
بازرگاني در خصوص الگوي توسعه صنعتي و وضعيت 
صناي��ع در ايران انجام گرفته و برخ��ي از آنها هنوز در 
دست بررسي است، گفت: اين بررسي ها نشان  مي دهد 
كه صنايع ساخت محور رو به تحليل هستند و آن بخشي 
از صنايع رش��د را تجربه  مي كنند كه وابسته به منابع 
طبيعي هستند. او سپس به وضعيت صنايع پايين دستي 
اشاره كرد و گفت: عدم امكان برنامه ريزي براي توليد 
آتي، صرف نظر كردن از بازارهاي قراردادي و بلندمدت، 
كاهش ظرفيت توليد، افزايش قيمت تمام ش��ده و از 
دس��ت دادن بازار داخلي و خارجي از جمله مشكلات 

صنايع پايين دستي در ايران است.
كلاهي گفت: ارزش اف��زوده زيرگروه صنعت از توليد 
ناخالص داخلي به قيمت هاي ج��اري از 19.9 درصد 
در سال 13۷0 به 15.3 درصد در سال 1393 رسيده 
اس��ت. اين روند بر اساس قيمت هاي ثابت نيز در سال 

93 به 20 درصد رسيده است.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران همچنين در مورد 
تركيب رشته فعاليت هاي صنعتي كشور طي برنامه هاي 
توسعه اقتصادي برحسب سهم از ارزش افزوده صنعتي 
توضيح داد كه طي برنامه اول تا پنجم توس��عه، سهم 
كش��اورزي پايه از 38 ب��ه 16.5 درصد كاهش يافته، 
س��هم صنايع هيدروكربوري از 12.5 به 38.5 درصد 
رس��يده، صنايع معدني پايه از 16.5به 21.9 درصد و 
س��هم صنايع س��اخت محور از 12.1 به 10.8 درصد 

كاهش يافته است.
 كلاهي در مورد الگو و س��اختار توس��عه صنعتي در 
اقتصاد ايران گفت: سهم بنگاه هاي كوچك )49-10نفر 
كاركن( در نتيجه آس��يب پذيري بالاتر اين بنگاه ها از 
شرايط تحريم و ركود اقتصادي، با كاهش 21 درصدي 
مواجه بوده و بيشترين كاهش تعداد بنگاهي در صنايع 
»چاپ و انتش��ار، پوش��اك و چرم« اتفاق افتاده است. 
همچنين با وج��ود افزايش صورت گرفت��ه در تعداد 
بنگاه هاي متوسط و بزرگ طي دوره مورد بررسي نهايتا 
به مي��زان 1831 واحد بنگاهي از مجموعه بنگاه هاي 
صنعتي كشور حذف شده است. به لحاظ درصد استفاده 
از ظرفيت موجود تنها 24 درصد، 41 درصد و 48 درصد 
از بنگاه هاي كوچك، متوسط و بزرگ در ظرفيت بالاي 

۷0 درصد فعاليت دارند.
عليرضا كلاهي با اشاره به اينكه نتيجه رشد نامتوارن 
صنعتي در ايران، سهم 65 درصدي صنايع معدني از 
ارزش افزوده صنعتي است، ادامه داد: معادل 90 درصد 
صادرات صنعتي به بنگاه هاي بزرگ اتكا دارد. همچنين 
30.9 درصد صادرات بنگاه هاي بزرگ به هلدينگ هاي 

صنعتي بزرگ متكي است.
او كوچك بودن حجم صادرات، تنوع پايين محصولات 
صادراتي، تمركز ب��الاي مقاصد صادراتي و ماندگاري 
پايين در بازارهاي صادراتي را به عنوان وضعيت مبادله 
خارجي در كشور مورد اشاره قرار داد. كلاهي در بخش 
ديگري از اين گزارش به بررسي كلان صنعت فولاد و 
پتروشيمي پرداخت. او در بررسي قيمت هاي صادراتي 
و فروش داخلي فولاد به افزايش قيمت ها در شهريور 
96 نسبت به 95 اشاره كرد و گفت: افزايش بهاي واحد 
وارداتي ورق فولاد گ��رم، 42.9 درصد، افزايش بهاي 
واحد صادراتي 0.۷ درصد و افزايش بهاي بازار داخلي 

ورق ف��ولاد گرم معادل 59 درصد بوده اس��ت. اين در 
حالي است كه طي اين مدت قيمت ارز در بازار آزاد نيز 

با افزايش 9.6 درصدي مواجه بوده است.
او با بيان اينكه ارزش هر تن مصنوعات پليمري وارداتي 
برابر 1950 دلار و ارزش ه��ر تن مصنوعات پليمري 
صادراتي برابر ۷50 دلار است، به فرصت هاي اشتغال 
در زنجيره ارزش پتروشيمي اشاره كرد و گفت: تبديل 
يك ميليون ت��ن محصولات پليمري بالادس��تي به 
پايين دس��تي و صادرات آن، 1.4 ميليارد دلار درآمد 
صادرات��ي ايجاد كرده و با ايجاد حداق��ل 35 هزار نفر 
اشتغال مس��تقيم به افزايش اش��تغال پايدار كمك 

 مي كند.
نايب رييس كميس��يون صنعت و معدن اتاق تهران 
همچني��ن به اطلاعات به دس��ت آمده از بررس��ي 
موردي زنجيره ارزش مس اش��اره كرد و در ادامه به 
راهبردهاي پيش��نهادي اتاق بازرگاني ايران براي 
توس��عه متوازن در صنايع بالادستي و پايين دستي 
پرداخت. به گفته او، نخس��تين پيش��نهاد اتاق اين 
اس��ت كه با تغيير سياست هاي مالياتي در صادرات 
مواد اوليه، ش��يب قيمت مواد اولي��ه توليد صنايع 
بالادس��تي كش��ور )پتروش��يمي، پالايشي، مس، 
فولاد و آلومينيوم( به سمت تأمين و تقويت صنايع 
مكمل داخلي برگردد. در اين راس��تا پيشنهاد شده 
اس��ت كه معافيت ماليات بر درآم��د صادرات مواد 
اوليه پتروشيمي، پالايش��ي و فلزات پايه لغو شود. 
پيش��نهاد ديگر اتاق ايران اين اس��ت كه اس��ترداد 
ماليات ارزش افزوده در ص��ادرات مواد اوليه )نفت، 
گاز، پالايشي، پتروشيمي، مس، فولاد و آلومينيوم( 
متوقف ش��ود. راهكار اجرايي اين پيش��نهاد نيز آن 
است كه كارگروهي مشابه كارگروه ماده 141 قانون 
ماليات هاي مستقيم محصولات را بررسي و مورد به 
مورد تصميم گيري كند. كلاهي تاكيد كرد كه هدف 
از طرح اين پيشنهادات، يكسان سازي شرايط براي 

صنايع بالادستي و پايين دستي است.

 سياست هاي ناكارآمد در صنعت
پس از قرائت ساير راهبردهاي اتاق ايران، ساير اعضاي 
 كميسيون به طرح نظرات و ديدگاه هاي خود پرداختند.

مهدي پورقاضي اين توصيه را مطرح كرد كه رويكرد 
اين كميس��يون نبايد تحديد صنايع بزرگ باش��د. او 
افزود: رويكرد ما بايد اين باشد كه صنايع بزرگ، زماني 
نسبت به صادرات اقدام كنند كه نياز داخل تامين شده 
باشد يا اگر قيمت محصول را براي خريداران خارجي 
كاهش  مي دهد، اين كاهش را براي خريداران داخلي 

نيز اعمال كند.
 او ب��ا بي��ان اينك��ه باي��د ببينيم مش��كلات صنايع 
پايين دس��تي چيس��ت؟ ادامه داد: در بررسي موانع 
رشد صنايع پايين دستي بايد به سياست هاي صنعتي 
كشور و سياست هاي پوپوليستي دولت ها رجوع كرد. 
دولت هايي كه خود را قيم صنايع دانستند و با تصميمات 

خود موجب ناكارآمدي اين صنايع شدند.
 او با اشاره به اينكه در ايران گرايش ها بيشتر به صنايع با 
ارزش افزوده پايين اما سريع الوصول بوده است، افزود: 
اگر چه در صنايع بالادستي فساد وجود دارد اما صنايع 

پايين دستي نيز فاقد تحرك كافي هستند.
عباسعلي قصاعي، ديگر عضو اين كميسيون با اشاره 
به اينكه رش��د ناكافي صنايع پايين دستي ناشي از 
قوانين و مقررات است، ادامه داد: مقررات مربوط به 
بيمه، ماليات و البته ساير حوزه ها، به مثابه بندي به 
پاي توليدكنندگان و فعالان اقتصادي بس��ته شده 
اس��ت. بالا بودن نرخ مواد اوليه در داخل، ناش��ي از 
عدم تعادل است و عدم تعادل زماني ايجاد  مي شود 
كه صادرات آن محصول بيش از حد باشد. اين عدم 
تعادل صنايع پايين دستي را با مشكل مواجه كرده 

است.
عباس آرگون، ديگر عضو كميسيون صنعت و معدن 
اتاق تهران، هم با اشاره به اينكه كشور در شرايط تحريم 
قرار دارد، عنوان كرد كه ايجاد محدوديت براي صنايع 
بالادستي كه در ش��رايط كنوني براي كشور ارزآوري 

 مي كنند، ممكن است عواقبي به همراه داشته باشد. 
او در ادامه از ضرورت شناس��ايي مشكلات ساختاري 
صنايع پايين دستي و تلاش براي رفع آنها سخن گفت.

علي لشگري نيز كه به نمايندگي از جامعه صنعت كفش 
ايران در اين نشست حضور يافته بود، با اشاره به محتواي 
يكي از گزارش هاي مجمع جهاني اقتصاد گفت: رشد 
120 درصدي بنگاه هاي كوچك و متوسط در بازارهاي 
توسعه يافته تصادفي نيس��ت. اين بنگاه ها پيشتازان 
اصلي اقتصادهاي مدرن هستند و 90 درصد مشاغل 
در كشور هاي گروه جي 20 و 50 درصد اشتغال جهان 

مربوط بنگاه هاي كوچك و متوسط است.
او ادامه داد: در 5 برنامه توسعه اقتصادي پيش از انقلاب 
و 5 برنامه توسعه اقتصادي پس از انقلاب شاهد رشد 
اقتصادي در كش��ور بوده ايم اما اين رشد پايدار نبوده 
اس��ت. اين به دليل آن اس��ت كه زنجيره هاي ارزش 
نتوانسته اس��ت تا حلقه هاي پايين تسري پيدا كند. 
لشگري در بخش ديگري از سخنانش گفت: توقع ما اين 
نيست كه مواد اوليه را كمتر از قيمت جهاني در بورس 
خريداري كنيم. توقع اين اس��ت كه صنايع بالادستي 
دست كم با همان قيمت جهاني محصولات خود را به 

ما عرضه كنند.
محمدرضا فياض، عضو اين كميسيون، نيز بر اين عقيده 
بود كه نگرش صفر و يكي نتيجه اي حاصل نخواهد كرد 
و احتمالا صنايع بزرگ در مقابل اجراي پيش��نهادات 
اتاق ايران مقاومت خواهند كرد. حسين حقگو نيز به 
اين نكته اشاره كرد كه تا زماني كه رابطه موثري ميان 
صنايع بالادستي و پايين دستي ايجاد نشود، جراحي 
در يك بخش، هدف مورد نظر را محقق نخواهد كرد. 
در نهايت عبدالله صفايي پور كه از طرف معاونت معدني 
دفتر صنايع معدني وزارت صمت در اين نشست حضور 
داشت، از عدم ثبات در الگوهاي صنعتي كشور انتقاد 
كرده و پيش��نهاد كرد كه اتاق تهران معيارهاي خود 
را در زمينه توس��عه صنايع بالادستي و پايين دستي 

تعيين كند.

گروه تجارت |
رييس اتاق ايران در اولين جلسه استاني كميته ايراني 
اتاق بازرگاني بين المللي )ICC( خبر داد: اين كميته 
ظرفيت ارزش��مندي براي انع��كاس توانمندي هاي 
اقتصادي كشور در مجامع جهاني است و براي تقويت 
س��اختار آن، به زودي دفاتر منطق��ه اي اتاق بازرگاني 

بين المللي در سطح كشور ايجاد مي شود.
غلامحسين ش��افعي، در اولين جلسه استاني كميته 
ايراني اتاق بازرگاني بين المللي در اتاق مش��هد افزود: 
در اين برهه دش��وار كه گرفتار تحريم ها شده ايم، اتاق 
بازرگاني بين المللي، بايد نوك پي��كان حركت ما در 
مجامع بين المللي باشد و به ارتقاي ديپلماسي اقتصادي 

بخش خصوصي كشورمان كمك كند.
او تأكيد كرد: به رغم ظرفيت شايس��ته و برجسته اين 
ساختار، تاكنون از قابليت هاي آن به ميزان لازم بهره 
نگرفتيم و همين به منظور، توس��عه فعاليت هاي اتاق 
بازرگاني بين المللي، به ويژه در سطح اتاق هاي بازرگاني 
استان ها و همچنين با رويكرد منطقه اي، در دستور كار 

ما قرار گرفته است.
ش��افعي يادآور ش��د: اين ات��اق در س��ال هاي اخير 
ارتباط گس��ترده اي را با اتاق هاي بازرگاني جهان و با 
س��ازمان هاي بين المللي نظير س��ازمان ملل متحد، 
سازمان تجارت جهاني )WTO( و سازمان توسعه و 
همكاري اقتصادي )OECD( برقرار كرده است و در 

نشست هاي اين مجامع مشاركت فعال دارد.
او ادامه داد: اين سطح از نقش آفريني، مجالي را نيز براي 
ما فراهم مي كند تا نظراتمان را در حوزه هاي اقتصادي 
و تجاري، منتقل نماييم. اگر به ميزان شايس��ته اي در 
اين عرصه فعال بش��ويم مي توانيم نظراتمان را به اين 
مجمع كه مركز آن در پاريس است، منتقل كنيم يا از 
مسير جلسات مذكور، آنها را بيان نماييم. رييس اتاق 
ايران گفت: اتاق هاي بازرگاني بين المللي، در كشورهاي 
ديگر جه��ان داراي جاي��گاه وي��ژه اي در عرصه هاي 

تصميم س��ازي بوده و اثرگذاري فراواني بر رويكردها 
و سياس��ت گذاري هاي دولت ها دارن��د؛ از اين منظر 
توسعه تعاملات ما با اين اتاق ها در كشورهاي مختلف و 
توسعه ديپلماسي اقتصادي در اين بخش، مي تواند به 
جهت دهي سياست ها در سطح بين المللي نيز بينجامد.

شافعي، پيوستن ايران به اتحاديه اقتصادي اوراسيا را 
ظرفيت مهم ديگري دانس��ت كه ماموريت هاي اتاق 
بازرگاني بين المللي، مي تواند در راس��تاي توسعه آن 
قرار بگي��رد. او توضيح داد: در اتاق اي��ران، دپارتماني 
را با محوريت حوزه اوراس��يا ايجاد كرده ايم. بخشي از 
اقدامات اين س��اختار بر توجه به ظرفيت استان هاي 
مرزي كش��ور متمركز خواهد بود.  در اين نشس��ت، 
محمد خزاعي، دبيركل كميت��ه ايراني اتاق بازرگاني 
بين المللي،  نيز به تشريح برنامه ها و اقدامات آتي اين 
اتاق پرداخت و گفت: اتاق بازرگاني بين المللي را بايد 
ماش��ين حركت بين المللي بخش خصوصي توصيف 
كنيم كه به كارگيري ابزارها و ظرفيت هاي اين ساختار 

از اهميت بسزايي براي اقتصاد كشور و بخش خصوصي 
فعال در آن برخوردار است و براي ما نيز يك پتانسيل 
خ��وب، حت��ي در دوران تحريم به ش��مار مي آيد كه 
به رغم فشارهاي اقتصادي و سياسي، از كارآمدي لازم 

برخوردار است.
خزاعي ادامه داد: بايد اذعان كنيم كه يكي از چالش هاي 
ام��روز ما در ح��وزه تعاملات اقتصادي و ديپلماس��ي 
حاكم بر آن، ضعف آگاهي و تس��لط بر بعضي قواعد و 
حقوق جهاني در اين بخش است. اين امر حتي در بدنه 
كارشناسي دستگاه هاي دولتي متولي نيز قابل مشاهده 
است و بخش خصوصي هم از اين مساله مستثنا نيست. 
درواقع عدم اش��راف و تسلط به مسائل بين المللي در 
حوزه هاي مختل��ف نظير س��رمايه گذاري، تعاملات 
تجاري و... به بروز چالش هايي منجر مي شود و گاه زمينه 
ورود دلال ها و واسطه ها را به اين بخش فراهم مي كند.

وي يادآور ش��د: ام��روز در عرصه تج��ارت جهاني، 
مق��ررات و قوانين بين المللي حاكم اس��ت و عمده 

كشورها به صورت يكپارچه از آنها تبعيت مي كنند. 
درواقع مرزها در اين بخش برداش��ته ش��ده و همه 
بازيگ��ران، از قواع��دي جامع تبعي��ت مي كنند. به 
اين اس��تناد نيز، تج��ار و س��رمايه گذاراني در اين 
عرصه موفق هس��تند كه به مقررات بازي در سطح 

بين المللي آشنا و مسلط باشند.
خزاعي در ادامه به تشريح نقش اتاق بازرگاني بين المللي 
پرداخت و گفت: اين س��اختار به نوعي نماينده بخش 
خصوصي در جهان است و در راستاي تسريع و تسهيل 
مراودات تجاري در سطح بين المللي، از طريق تلاش 
در استانداردسازي سياست ها و مقررات مي كوشد. اين 
اتاق در سال هاي اخير ارتباط گسترده اي با اتاق هاي 
بازرگاني جهان ازيك طرف و با سازمان هاي بين المللي 

موثر از سوي ديگر داشته است.
او خاطرنشان كرد: امروز 45 ميليون شركت و اشخاص 
حقيقي صاحب نام عضو اين اتاق هستند و بيش از 3 هزار 
كارشناس فني متبحر نيز در حوزه هاي گمرك، ماليات، 
س��رمايه گذاري، تجارت، حق��وق و... به اين مجموعه 
سرويس ارايه مي دهند. علاوه بر آن، »ICC« از طريق 
تشكيل كميته هاي ملي، فعاليت خود را در بيش از 90 

كشور جهان گسترش داده است.
دبيركل كميته ايراني اتاق بازرگاني بين المللي  متذكر 
شد: سه سال پيش اين س��اختار به عنوان عضو ناظر 
مجمع عمومي سازمان ملل انتخاب شد و اگرچه نماينده 
آن، صاحب رأي نيست اما در كميسيون هاي داخلي و 
حتي در جلسات مجمع عمومي حضور مي يابد و اين 
فرصت را براي انتق��ال و انعكاس نظرات جامعه تحت 

پوشش خود، در اختيار دارد.
خزاعي ب��ه اقدامات كميت��ه ايراني ات��اق بازرگاني 
بين المللي اش��اره و عن��وان كرد: در ح��ال حاضر 9 
كميس��يون ذيل اي��ن س��اختار و در عناوين بانكي، 
تسهيلات گمركي و تجاري، بيمه، حقوقي و داوري، 
اقتصاد ديجيتال، تجارت و سرمايه گذاري، مقررات و 

رويه هاي بازرگاني و محيط زيس��ت و انرژي تشكيل 
شده كه ظرفيت طرح و بررسي بسياري از مشكلات 
فع��الان اقتص��ادي در آنه��ا وج��ود دارد. خروجي 
تصميمات اين كميسيون ها نيز به منظور گره گشايي 
از مش��كلات اعضاي اين اتاق، به اشكال مختلف در 
دس��تگاه هاي متولي پيگيري خواهد شد. به همين 
منظور مذاكرات و تعاملاتي نيز با بعضي دستگاه هاي 
دولتي داشته ايم. در اين مرحله، تلاش ما، فعال سازي 

كميسيون هاي مذكور است.
او با انتق��اد از حضور كم رنگ فعالان اقتصادي در بدنه 
اتاق بازرگاني بين المللي گفت: اين س��اختار مي تواند 
در نق��ش بازوي ارتباط��ات خارجي بخش خصوصي 
ايران ايفاي نقش كند، لذا عضويت اتاق هاي بازرگاني 
در آن از اهميت والايي برخوردار است. در حال حاضر 
200 عضو داريم كه اين رقم در قياس با تعداد اعضاي 
اتاق هاي بازرگاني سراسر كشور و جامعه تجار فعال در 

بخش اقتصادي، بسيار اندك است.
خزاعي، درباره خدمات اين اتاق به اعضاي خود گفت: 
ارايه آموزش در حوزه تعام��لات تجاري بين المللي و 
قواع��د فعاليت اقتصادي در عرص��ه جهاني، خدمات 
مشاوره اي و زمينه س��ازي براي حضور تجار و فعالان 
اقتصادي در عرصه ها و رويدادهاي بين المللي ازجمله 
خدمات اين اتاق به اعضاي خود است و ما در چارچوب 
مكاتبه با اتاق هاي سراسر كشور، از آنها خواسته ايم تا 
نماينده خود را به كميته ايراني اتاق بازرگاني بين المللي، 
معرفي كنند. به گفته او مقرر است تا ازاين پس جلسات 
مستمري با اين نمايندگان برگزار شود و توأمان تعامل 
با كميس��يون هاي تخصصي اتاق اي��ران نيز افزايش 
يابد. خزاعي برنامه ديگر خود را ايجاد نمايندگي هاي 
منطقه اي اين كميته عنوان و ابراز اميدواري كرد كه با 
همكاري و همراهي فعالان اقتصادي، بتوانيم از ظرفيت 
اين ساختار در توسعه تعاملات اقتصادي كشور، بهره 

بگيريم.
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 مشكل واردات دارو از 
كره جنوبي حل نشده 

ايرنا | دبير اتاق مشترك بازرگاني ايران و كره اعلام 
كرد ك��ه هنوز بانك هاي كره اي براي حل مش��كل 
تبادل مالي اق��دام خاصي انجام نداده اند و همچنان 
واردات دارو و غذا از اين كشور به ايران با مشكل مواجه 
است. قطع واردات دارو و مواد دارويي از كره جنوبي، 
خبري بود كه حدود دو ماه پيش در رسانه ها مطرح 
شد و آب پاكي روي دست كساني ريخت كه مدعي 
بودند تحريم ها تنها دولت ايران را نشانه گرفته است؛ 
قطع صادرات دارو و مواد غذايي از سمت كشور كره 
جنوبي كه دليل آن مسائل و مشكلات تبادل مالي 
مطرح شد، نش��ان داد تحريم ها نه فقط دولت، بلكه 
ملت ايران را نيز هدف گرفته  اس��ت. حالا پس از دو 
ماه هنوز بانك هاي كره اي در اين زمينه اقدام خاصي 
انجام نداده اند و همچنان واردات دارو از اين كش��ور 
به ايران با مشكل مواجه است. »پويا فيروزي« دبير 
اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و ك��ره در اين زمينه 
گفت: باتوجه به تعطيلات آخر س��ال ميلادي، قرار 
است اواخر ماه دسامبر يا اوايل ژانويه مشخص شود 
كه روند مبادلات بانكي ايران و بانك هاي كره به چه 
صورت خواهد بود. با اين حال هنوز بانك هاي كره اي 
نتيجه اي به ما اعلام نكرده اند كه بدانيم مذاكرات در 
چه وضعيتي است. وي ادامه داد: منتظر دريافت پاسخ 
بانك هاي كره اي هستيم تا كار را زودتر آغاز كنيم و 
اگر مشكلي وجود داشت، راه حلي براي آن پيدا كنيم. 
وي درباره حجم روابط تجاري بين ايران و كره گفت: 
مبادلات تجاري اين دو كشور تحت تاثير تحريم ها و 
روابط بانكي كاهشي بوده و بعد از اتفاق اخير تاحدودي 
متوقف شده است؛ تا زماني كه اين مشكل حل نشود 

نيز امكان مبادله تجاري وجود ندارد.

نظارت بر بازار محصولات 
خوراكي تشديد شد

ايسنا | مدير نظارت و بازرسي اتاق اصناف ايران از 
آغاز طرح تشديد نظارت بر زنجيره توليد و فروش 
محصولات خوراكي و آشاميدني در كشور خبر داد. 
بهنام نيك منش اظهار كرد: به  رغ��م اينكه وزارت 
بهداش��ت متولي بحث بهداشتي و درماني است با 
همكاري صورت گرفته در سطح بازار نظارتمان را 
تش��ديد كرده ايم و با ابلاغيه اي به اتاق هاي اصناف 
سراسر كشور، طرح تشديد نظارت بر زنجيره توليد 
و توزيع محصولات خوراكي و نوشيدني آغاز شده 
است. وي با بيان اينكه در اين طرح از مبادي توليد تا 
خرده فروشي محصولات خوراكي و آشاميدني تحت 
نظارت و تشديد بازرسي قرار مي گيرند، خاطرنشان 
كرد: بازرس��ان اتاق هاي اصناف با همكاري وزارت 
بهداش��ت، س��ازمان هاي صنعت، معدن و تجارت 
استان ها و تعزيرات با گش��ت هاي مشترك رصد، 
كنترل و نظارت بر اقلام مواد خوراكي و آشاميدني را 
انجام مي دهند. مدير نظارت و بازرسي اتاق اصناف 
اي��ران تصريح ك��رد: در ابلاغيه  ص��ورت گرفته به 
اتاق هاي اصناف سراسر كشور قيد شده كه به تمام 
اتحاديه ها و صنوف تاكيد كنند كه اقلام عرضه شده 
به ويژه محصولات خوراكي و آشاميدني را بايد حتما 
از شركت هاي پخش معتبر، رسمي و نام و نشان دار 

تهيه كنند.

عدم افزايش قيمت شيريني 
در شب يلدا

تس�نيم| رييس اتحاديه قنادان ته��ران از عدم 
افزايش قيمت شيريني در شب يلدا خبر داد و گفت: 
تا عيد نوروز قيمت ها تغييري نخواهد داشت. علي 
بهرامند در خصوص قيمت شيريني در آستانه شب 
يلدا اظهار داش��ت: برنامه اي ب��راي افزايش قيمت 
نخواهيم داشت و بازار با همين روند قيمتي پيش  
خواهد رفت. وي ادامه داد: در حال حاضر بازار خريد 
شيريني آرام بوده و ان شاءالله در شب يلدا بازار خوبي 
را خواهيم داشت و فروشندگان بر اساس نياز بازار 
اقدام به عرضه مي كنند. رييس اتحاديه قنادان تهران 
در خصوص تأثير قيمت ارز روي قيمت ها گفت: با 
توجه به اينكه حدود ۷0 درصد از توليد شيريني به 
نوعي به واردات وابسته است، بنابراين قيمت ارز نيز 
روي آن اثر دارد. اما در شرايط فعلي هيج برنامه اي 
ب��راي افزايش قيمت نداريم. بهرامند در پاس��خ به 
اين سوال كه تا چه زماني افزايش قيمت نخواهيم 
داشت، تأكيد كرد: حداقل تا عيد نوروز هيچ افزايشي 

نخواهيم داشت.

 روند كاهشي قيمت
گوجه فرنگي در بازار

ايرنا | رييس اتحاديه مركزي ميوه وتر بار از روند 
كاهش قيمت گوجه فرنگي در بازار تهران خبر داد و 
گفت: با افزايش عرضه، بازار اين محصول در روزهاي 
آينده متعادل مي شود. اسدالله كارگر افزود: از سه روز 
گذشته تاكنون قيمت گوجه فرنگي روند كاهشي 
به خود گرفته و اكنون در خرده فروشي ها، قيمت 
هر كيلوگرم گوجه فرنگي تازه بين پنج تا هش��ت 
هزار تومان اس��ت. وي عامل گراني گوجه فرنگي 
در هفته هاي اخير را بارندگي و تاخير در برداش��ت 
محصول استان هاي جنوبي كشور عنوان كرد و اظهار 
داش��ت: با ورود گوجه فرنگي بوشهر قيمت فعلي 
اين محصول نس��بت به هفته هاي گذشته از روند 
كاهشي برخوردار شده است. رييس اتحاديه مركزي 
ميوه وتربار با تاكيد بر اينكه قيمت گوجه فرنگي از 
اين پس كاهش��ي خواهد بود، گفت: براي روزهاي 
آتي گوجه فرنگي تازه خوري از اس��تان فارس نيز 
وارد بازار مي ش��ود كه همين امر در متعادل شدن 
قيمت ها تاثيرگذار است. براساس اين گزارش، قيمت 
هركيلوگرم گوجه فرنگي رسمي در بازار ديروز بين 
پنج تا هشت هزار تومان و گوجه فرنگي گلخانه اي 
15 هزار تومان اعلام شد. اين درحالي است كه در 
هفته هاي اخير قيمت گوجه فرنگ��ي به 20 هزار 

تومان رسيده بود.
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شگفتي سازي نفت و گاز در گذر تاريخ
گروه انرژي| فرداد احمدي|

15 سال پيش نگرش هاي كارشناسي به صنعت نفت 
حاوي مولفه هايي بودند ك��ه امروز رنگ باخته و اعتبار 
خود را تاح��دودي از دس��ت داده  اس��ت. تحولات در 
تكنولوژي و دانش فني به علاوه ملاحظات سياس��ي و 
اقتصادي در س��طح جهاني، دنياي انرژي را به سمتي 
برد كه كمتر كس��ي پيش بيني مي كرد. تا همين يك 
دهه قبل، پيش فرض هايي نظير »محدود بودند منابع 
فس��يلي جهان«، »اتمام اين منابع در آينده نه چندان 
دور« و »حضور بازيگر نوپا و ضعيفي به نام گاز طبيعي 
در عرصه صادرات انرژي كه رقيب نفت خواهد ش��د« 
بديهي انگاشته مي شدند و اغلب كارشناسي ها بر پايه 
اين پيش فرض ها استوار مي شدند. اما گذشت زمان، براي 
دنياي انرژي شگفتي ساز شد و با تحولات تكنولوژيكي 
سال هاي اخير در استحصال نفت شيل و ظهور پرقدرت 
ال ان جي در عرصه صادرات انرژي فس��يلي، بديهيات 
غل��ط از آب درآمدن��د. روزنامه تع��ادل در گفت وگو با 
محسن قمصري، مدير امور بين الملل شركت ملي نفت 
كه رسانه ها او را مسوول فروش نفت ايران نام نهاده اند، 
تك تك پيش فرض هاي بديهي  انگاشته هاي سال هاي 
گذشته كه اكنون نقض شده اند را مورد بحث قرار داد و 
درصدد پاسخ به اين مساله برآمد كه با توجه به تحولات 
شگرف 10 سال اخير در صنعت و بازار نفت و گاز جهان، 
تا چه حد مي توان براي سياست گذاري هاي كلان اين 
حوزه به نظرات كارشناسي اتكا كرد؟ از نظر قمصري، با 
وجود آنكه تحولات سريع دانشي و فني حوزه نفت و گاز 
در جهان، امكان اتخاذ تصميم هاي كارشناسي را سخت تر 
كرده است، اما بزرگ ترين تهديد براي صنعت انرژي هاي 
فس��يلي ايران، نه ضعف در كارشناس��ي و نه تحولات 
پيش بيني نشده تكنولوژي در اين حوزه است، بلكه آنچه 
در درجه نخست اهميت دارد، به وجود آمدن يك نظام 
استوار و يكپارچه در سياست گذاري انرژي ايران است تا با 
عوض شدن دولت ها و وزيران، سياست گذاري ها هرچند 

نادقيق يا داراي نقص، به كل دچار چرخش نشوند.
اگر تاريخ را ورق بزنيم و نگاهي به يكي، دو دهه گذشته 
بيندازيم، نظرات قديمي اغلب كارشناسان حوزه نفت و 
گاز را خواندني خواهيم يافت، از آن جهت كه با واقعيات 
پيش بيني ش��ده براي س��ال هاي كنوني ناهمخواني 
فاحشي دارند. به عنوان مثال، اتفاق نظري كه تا 15 سال 
پيش درباره محدود بودن منابع فسيلي و رو به اتمام بودن 
آنها در آينده نزديك وجود داشت، اكنون با رشد فناوري ها 
در اكتشاف و استخراج، ظهور پرقدرت نفت شيل در بازار، 
افزايش ضريب بازيافت چاه ه��اي نفت و ظهور رقباي 
جديدي مث��ل گاز ال ان جي و انرژي ه��اي نو در عرصه 
تأمين انرژي، به چالش كشيده شده است. دو نمونه از اين 

كارشناسي هاي منقضي شده، گزارش تحليلي روزنامه 
دنياي اقتصاد در تاريخ 10 مهرماه سال 1385 با عنوان 
»200 ميليارد متر مكعب گاز براي احياي مخازن نفت« و 
همچنين مصاحبه مفصل خبرگزاري ايسنا با علي محمد 
سعيدي، مسعود درخشان و كمال دانشيار در تاريخ 31 
تيرماه سال 1386 با عنوان »6000پاي مكعب گاز=1« 
هستند. در اين گزارش ها پيش بيني مي شد كه كاهش 
منابع نفتي كشورهاي صادركننده نفت باعث كاهش 
عرضه به نسبت تقاضا از سال 2015 شده و قيمت هاي 
نفت سر به فلك خواهند كشيد. اما اكنون كه در آستانه 
سال 2020 به س��ر مي بريم، با گذشت 5 سال از موعد 
آن پيش بيني ها ش��اهد مازاد عرضه جهاني نفت خام 
هستيم و اكثر كارشناسان امروز تخمين مي زنند كه اين 
مازاد عرضه حداقل در سرتاسر سال 2020 ادامه خواهد 
داشت. درست است كه قيمت نفت برنت در آن سال ها 
حدود 30 دلار در هر بشكه بود و اكنون بيش از دو برابر، 
يعني بيش از 60 دلار در هر بشكه ارزشگذاري مي شود، 
اما به گفته محسن قمصري، معاون بين الملل شركت 
ملي نفت ايران، اگر ملاك هاي تورم جهاني و تحولات در 
ارزش نرخ دلار را به محاسبات اضافه كنيم، به اين نتيجه 

مي رسيم كه نفت هر بشكه 60 دلاري امروز ارزشي كمتر 
از نفت هر بشكه 30 دلاري 13 سال پيش دارد. نارضايتي 
صادركنندگان نفت خام از قيمت هاي كنوني و مواجه 
شدن بيش��تر آنها با مشكلات عديده مالي نيز شاهدي 

براي گفته هاي قمصري هستند.
فرض بديهي انگاش��ته ديگري كه با گذش��ت سال ها 
دگرگون ش��د، رابطه خصومت آميز نف��ت و گاز براي 
كشورهاي صادركننده نفت و لزوم پرهيز آنان از صادرات 
اين حامل انرژي بود. البته گزاره نخس��ت كه بر مبناي 
محدود بودن بازار و رقابت اين دو حامل انرژي براي اشغال 

آن استوار بوده است، همچنان صحت خود را حفظ كرده و 
اكنون گاز طبيعي به عنوان رقيبي پرزور براي نفت در بازار 
عرض اندام كرده است. اما در خصوص گزاره دوم، چندين 
مولفه در نظرات كارشناسي سال هاي گذشته مربوط به 
گاز طبيعي در نظر گرفته نشد؛ مولفه هايي مثل پاك بودن 
يا ايجاد وابستگي توسط خط لوله گازي كه اين حامل 
انرژي را از يك كالاي كم ارزش به يك كالاي استراتژيك 
و پراهميت در مناسبات بين المللي امروز تبديل كرد. به 
عبارتي، گاز طبيعي نه تنها رقيب نفت شده است، بلكه 
بازار خود را يافته و جهان با نفت يا بي نفت گاز طبيعي را 
دادوستد خواهد كرد. بنابراين پرهيز از صادرات آن ديگر 

موضوعيت ندارد.
علي محمد سعيدي، كفيل مدير اكتشاف و توليد نفت 
در اوايل دهه 60 شمسي و رييس اسبق بخش نظارت 
بر فعاليت هاي اكتش��اف و توليد نفت و گاز كش��ور كه 
در گزارش ايس��نا تحت عنوان صاحب نظر بين المللي 
نفت و گاز ياد شده اس��ت، در اين گزارش گفته بود كه 
»ش��ركت هاي خارجي به دنبال به دست آوردن انرژي 
مورد نياز خود به ارزان ترين قيمت هستند، لذا هر اقدامي 
را انجام مي دهند تا ما گاز خود را به فروش برسانيم.« او در 

اين گزارش )در سال 1386( ادامه داده بود كه »از سوي 
ديگر هر 3 ميلي��ارد پاي مكعب گاز معادل نيم ميليون 
بشكه نفت است، ما شاهد هستيم كه اوپك براي افزايش 
قيمت نفت، به طور مثال عرضه را 500 هزار بشكه كاهش 
مي دهد، بنابراين اگر به همين اندازه گاز وارد بازار شود 
كاهش نياز بازار انرژي به نفت و در نتيجه كاهش قيمت 
آن را به دنبال خواهد داشت. اما متاسفانه مسوولان نفت 
و گاز كشور توجهي نسبت به اين موضوع ندارند و صرفا 
به دنبال رقابت با كشورهاي كوچكي مثل قطر هستند و 
اين اقدامات كاهش قيمت نفت را در پي خواهد داشت. 
ما در گذشته و حال بارها گفته ايم كه تزريق گاز به مخازن 
نفتي، منافع بسيار زياد براي كشور در پي خواهد داشت.« 
قمصري در اين باره توضيح مي دهد: »اگر چرخش انرژي 
اتفاق بيفتد و بازار به سمت منابع جديد قدم بردارد، حفظ 
و نگهداري منابع فس��يلي به چه درد ما خواهد خورد؟ 
ضمن اينكه به س��ادگي نمي توان گفت كه اگر گاز را به 
چاه هاي نفت تزريق كنيم راندمان چاه هاي مان درست 
به اندازه ارزش گازي كه تزريق كرده ايم افزايش خواهد 
يافت. چنين تصميماتي نيازمند محاسبات ريز فني است 
و به سادگي نمي ش��ود گفت كه سود حاصل از افزايش 
استخراج نفت بيش��تر از گاز تزريق ش��ده خواهد بود. 
همچنين بايد توجه داشت كه در دنياي متحول شونده 
امروز، اگر چرخش تقاضا براي انرژي ايجاد شود؛ امري 
كه نشانه هاي آن اكنون نيز ديده مي شود؛ حفظ منابع 

ارزشي نخواهد داشت.«
او ادامه مي دهد كه »مسائل و مشكلات حوزه نفت بيش 
از آنكه از غلط درآم��دن پيش بيني ها يا حتي تحولات 
سريع تكنولوژي در اين حوزه سرچشمه بگيرد، در درجه 
نخست ناش��ي از وجود نگاه سياسي به نفت و بازار نفت 
بوده كه در يكي دو دهه اخير شدت گرفته و در درجه دوم 
ناشي از نبود ثبات در نگاه به حوزه نفت بوده است. با تغيير 
دولت ها و مديريت ها متاسفانه نوع نگاه به منابع انرژي 
و مسائل اس��تراتژيك متغير بوده و دچار تحول زيادي 
شده است. نگاه ثابت از اين نظر مهم است كه اين امكان 
را فراهم مي كند كه بر اساس آن مي توان برنامه ريزي و 
مديريت كرد. بنابراين وضعيت كنوني نفت ايران نه به 
دليل ضعف در كارشناسي و نه به دليل تحولات سريع 

انرژي در جهان بوده است.«
برمبناي اين مباحث، اين س��وال مطرح اس��ت كه در 
حوزه تصميم سازي هاي ميان مدت يا بلندمدت،  تا چه 
اندازه مي توان بر برآوردهاي تخصصي كارشناس��ان و 
متخصصان علوم مربوطه تكيه كرد؟ به ويژه زماني كه اين 
ديدگاه هاي كارشناسي و تخصصي قرار است در حوزه 
تصميم گيري ها و سياست گذاري كلان و اجرايي، مسير 

پيش روي يك بخش را ترسيم كنند.

قاچاقسوختقبلازجايگاهاست
يك كارشناس انرژي با بيان اينكه بخش عمده قاچاق 
سوخت قبل از جايگاه انجام مي شود، گفت: درآمد دولت 
از محل اصلاح قيمت بنزين با احتساب درآمد صادرات 

اين فرآورده، 55 هزار ميليارد تومان است.
ج��واد نوفرس��تي در گفت وگو با مهر، صنع��ت گاز را 
صنعتي استراتژيك دانست و گفت: اين صنعت براي 
ايران يك مزي��ت و نقطه قوت اس��ت. در حال حاضر 
توليد گاز از ميدان پارس جنوبي در وضعيت مطلوبي 
است اما متاسفانه در حوزه صادرات گاز عملا بازارها را 
از دست داده ايم به نحوي كه خط لوله صلح كه با هدف 
صادرات گاز به پاكستان و هند طراحي شده بود بي ثمر 
مانده و آينده اي نيز براي آن متصور نيس��ت. از سويي 
ديگر بخش��ي از گاز را نيز در نيروگاه ها با نرخي اندك 

مي سوزانيم.
وي با بيان اينكه به دليل سياس��ت گذاري هاي غلط 
دولت در زمينه صنعت سي ان جي سرمايه گذاراني 
كه در اين زمينه فعاليت مي كردند ورشكسته شدند، 
ادامه داد: پيش از افزايش قيمت بنزين كه اخيرا انجام 
ش��د، اين صنعت مهجور مانده بود چرا كه توجيهي 
براي استفاده از گاز به عنوان يك سوخت پاك وجود 
نداشت و البته سياست هاي حمايتي از اين صنعت به 
عنوان ابزاري براي مديريت مصرف س��وخت بنزين 

وجود نداشت.
نوفرس��تي اظه��ار داش��ت: فاصله قيمت��ي بنزين و 
سي ان جي در دولت نهم و دهم رقم جذابي بود و همين 
امر موجب استقبال خودروسازان و كل زنجيره فعال در 
اين زمينه از صنعت س��ي ان جي بود. رشد تقاضا براي 
سي ان جي به نحوي بود كه جايگاه هاي سوخت رساني 
سي ان جي توان پاسخگويي به نياز موجود را نداشتند.

  انتظار ۴ ماهه براي گازسوز كردن خودرو
اين كارش��ناس انرژي با اشاره به اينكه در حال حاضر 
تعداد جايگاه هاي سوخت سي ان جي به حدود 2500 
واحد رسيده است، افزود: وزير نفت در نخستين سال 
فعاليت خود در دولت يازدهم اعلام كرد كه وزارت نفت 
مي خواهد سهم سي ان جي در سبد سوخت مصرفي 
كشور را 50 درصد نسبت به گذشته افزايش دهد. اما 
ش��واهد و قراين نشان مي دهد كه دولت ناآگاهانه يا از 

سر اشتباه اين صنعت را حاشيه نشين كرد.
به گفته وي صنعت س��ي ان جي كه با سرمايه گذاري 
بخش خصوصي ش��كل گرفته بود ب��ه دليل حمايت 
نكردن دولت به ورشكستگي افتاد. دولت بايد حداقل 6 
ماه پيش از افزايش قيمت بنزين فعالان و سرمايه گذاران 
صنعت س��ي ان جي را جمع مي كرد و درب��اره رونق، 
حمايت و پش��تيباني اين صنعت از اين فعالان كمك 
مي گرفت. به اين ترتيب ذهن جامعه و تقاضاي موجود 
براي آن به طور منظم ش��كل مي گرفت و پاس��خ داده 
مي ش��د. نوفرس��تي گفت: در حال حاضر با افزايش 
قيمت بنزين، تقاضا براي گازسوز كردن خودرو و خريد 
خودروهاي گازس��وز رشد داشته اس��ت در حالي كه 
گازسوزكردن خودروها حداقل ۴ ماه زمان مي برد. چرا 
كه ميزان تقاضا بالا بوده و اجابت درخواست ها به دليل 

محدوديت هاي اين حوزه زمان بر است.

  ۷۰ درصد  قاچاق سوخت محاسبه نشد
وي با بيان اينكه ۷0 درصد س��وخت فروخته شده در 
كش��ور در يك ماه از بنزين س��هميه و 1500 توماني 
اس��ت، تصريح كرد: ب��ا وجود اين س��ودجويان براي 
افزايش قيمت كالاها و خدمات مختلف بنزين 3 هزار 

توماني را مد نظر قرار مي دهند. دولت در حالي دوباره 
بنزين دو نرخي را احيا ك��رد كه بنزين ۷00 توماني و 
۴00 توماني در دولت دهم را فس��ادزا مي دانست.اين 
كارشناس انرژي گفت: اگر از س��ال ۹2 دولت به طور 
ميانگين قيمت بنزين را 300 تومان افزايش مي داد، 
شيب افزايشي قيمت ملايم تر بود؛ در چنين شرايطي 
افزايش قيمت هاي احتمالي نيز با شيب ملايمي انجام 
مي شد و از سويي ديگر مصرف مديريت مي شد و ميزان 
قاچاق نيز با كاهش همراه بود.نوفرستي درآمد دولت 
در نتيجه افزايش قيمت بنزين را بيش از 30 تا 32 هزار 
ميليارد تومان دانست و گفت: دولت ميانگين مصرف 
بنزين را ح��دود ۹5 ميليون ليتر در روز و ثابت در نظر 
گرفته است كه از اين ميزان حدود 30 ميليون ليتر آن 
در روز به ص��ورت آزاد و حدود 65 ميليون ليتر در روز 
را بنزين سهميه اي به خود اختصاص مي دهد. اين در 
حالي اس��ت كه حدود نرخ صادراتي بنزين در هر ليتر 
حدود 80 سنت اس��ت و در اين بين درآمد حاصل از 
صادرات را مورد محاسبه قرار ندادند كه حدودا معادل 
23 هزار ميليارد تومان است. البته ما به تفاوت قيمت 
بنزين و سي ان جي نيز كه به صادرات اختصاص داده 

مي شود درآمد دولت محسوب مي شود.
وي تاكيد كرد: رقم ۹5 ميليون ليتر در روزي كه از سوي 
دولت اعلام شده است مربوط به فروش است، در حالي 
كه به اين رقم بايد مصرف كه شامل قاچاق نيز مي شود، 
اضافه شود. از سويي ديگر بايد توجه داشت كه با حذف 
كارت سوخت كه با هدف پايش آنلاين بود، اطلاعات و 
آمار دقيقي درباره مصرف حقيقي بنزين وجود نداشت. 
اين در حالي است كه اصل قاچاق بنزين پيش از جايگاه 
انجام مي گيرد. براي مديري��ت اين چالش بايد كارت 

س��وخت جايگاه داران غيرفعال و اس��تفاده از كارت 
سوخت شخصي الزامي شود.

  چرا گاز صنايع سهميه بندي شد؟
افزايش مصرف گاز خانگي با سرد شدن هوا در كشور، 
 باعث ش��ده تا هر ساله ش��اهد محدوديت يا قطع گاز 
نيروگاه ها و صنايع باش��يم. امسال نيز با هدف كنترل 
مصرف، ديسپچينگ شركت ملي گاز از محدوديتي 
س��ه ماهه براي تحويل گاز كارخانه هاي سيمان خبر 

داده است.
به گزارش ايرنا، ش��بكه گازرساني ايران را شايد بتوان 
بزرگ ترين ش��بكه گازرس��اني جهان دانس��ت كه از 
بزرگ ترين شهرها تا دورترين روستاها را تحت پوشش 
قرار داده اس��ت. اين امر س��بب ش��ده تا گاز به عنوان 
اصلي ترين س��وخت در بخش هاي مختلف از مصرف 

خانگي تا نيروگاه هاي توليد برق شناخته شود.
اما با وجود توليد بيش از ۷00 ميليون مترمكعب گاز در 
روز، به دليل شدت بالاي مصرف انرژي در ايران، فصل 
زمستان مصرف گاز صنايع و نيروگاه ها محدود مي شود 
تا گاز مورد نياز مصرف خانگي به طور كامل تامين باشد.

البته با محدودشدن تحويل گاز به صنايع و نيروگاه ها، 
 س��وخت مايع مورد نياز مانند گازوئي��ل يا نفت كوره 
تامين مي شود.امس��ال نيز كه سرما زودتر از هميشه 
مهمان ايرانيان ش��ده، مص��رف گاز در بخش خانگي 
افزايش پيدا كرده و از همين رو شركت ملي گاز ايران 
به منظور پايداري شبكه گاز خانگي، محدوديت مصرف 
را براي كارخانه هاي سيمان در نظر گرفته است.در اين 
ميان توليدكنندگان سيمان معتقدند كه اين تصميم 
به تعطيلي واحدها مي انجامد چرا كه استفاده از سوخت 

مازوت هزينه زيادي را به واحدها تحميل مي كند.اين در 
حالي است كه بر اساس مصوبه ارديبهشت ماه دولت، 
قيمت هر ليتر نفت كوره مصرفي كارخانه هاي سيمان 
كه به شبكه سراس��ري گاز اتصال ندارند و آن دسته از 
كارخانه هاي سيمان كه به دليل كمبود گاز در ماه هاي 
سرد سال مجبور به اس��تفاده از نفت كوره مي شوند، 
معادل قيمت گاز مصرفي بخش صنعت و معدن تعيين 
مي شود بنابراين كارخانه هاي توليد سيمان نبايد نگران 

افزايش هزينه سوخت خود باشند.
بر اين اس��اس مقرر شده تا كارخانه هاي سيمان از 15 
آذرماه تا 15 اسفند سال جاري و به مدت سه ماه، ۹ هزار 
مترمكعب گاز در شبانه روز دريافت خواهند كرد و بايد 
بقيه سوخت خود را از سوخت هاي مايع دريافت كنند.

البته اس��تفاده از س��وخت مايع اثرات زيست محيطي 
منفي به دنب��ال دارد كه مي توان با كنترل مصرف گاز از 
محدوديت يا قطع گاز صنايع جلوگيري كرد.از س��وي 
ديگر نيروگاه ها نيز هر ساله در زمستان با افزايش مصرف 
بخش خانگي، با كمبود گاز روبه رو مي ش��وند كه علاوه 
بر زيان اقتصادي به كش��ور،  باعث افزايش آلاينده ها در 
هوا خواهد شد.ش��دت مصرف انرژي در ايران، سه برابر 
ميانگين جهاني و پنج برابر كش��ورهاي توس��عه يافته 
اس��ت. واقعي نبودن قيمت ها و پرداخت يارانه دولتي به 
حامل هاي انرژي از سوي دولت سبب شده تا ايراني ها در 
مصرف سوخت بدمصرف باشند.همچنين پرمصرف بودن 
تجهيزات مختلف و خودروها ني��ز در اين ميان بي تاثير 
نيست. هدررفت انرژي در نيروگاه هاي كشور بالاست و 
منازل نيز استانداردهاي لازم براي كاهش مصرف را رعايت 
نمي كنند و همين امر زمين��ه افزايش مصرف انرژي در 

كشور را فراهم كرده است.

بازار جهاني، اوپك را به تغيير مجدد سقف توليد سوق مي دهد؟
گروه انرژي | 

باوجود آنكه قيم��ت جهاني نف��ت در بازارهاي جهاني 
پس از نشست اوپك و تصميم اعضا براي كاهش بيشتر 
سقف توليد، س��ير صعودي به خود گرفت اما باتوجه به 
پيش بيني ها مبني بر افزايش عرضه نفت از سوي ساير 
توليدكنندگان غيراوپكي، شايد نياز به كاهش بيشتر توليد 

اوپك براي حفظ قيمت ها احساس شود. 
قيمت نفت روز گذشته در بازارهاي جهاني باز هم كمي 
افزايش يافت و به 65 دلار و 22 سنت رسيد. با اين حال 
بلومبرگ با انتشار گزارشي ضمن تاكيد بر افزايش ميزان 
ذخيره سازي نفت در نيمه نخست سال 2020، معتقد 
است كه حتي اگر توافق كاهش عرضه نفت كشورهاي 
عضو و غيرعضو اوپك اجرا شود، حفظ قيمت نفت در سال 
آينده دشوار خواهد بود. بلومبرگ با تاكيد بر برآوردهاي 
نهادهاي بين الملل��ي بر كاهش تقاضاي جهاني نفت در 
سال آينده ميلادي، عنوان كرده كه؛ طبق برآورد اوپك اگر 

توليد اين سازمان كاهش نيابد، ذخيره سازي نفت جهان 
در نيمه نخست سال آينده ميلادي روزانه 550 هزار بشكه 
افزايش مي يابد. اين در حالي است كه طبق برآورد آژانس 
بين المللي انرژي، اين افزايش ذخيره سازي يك ميليون و 

2۴0 هزار بشكه در روز است.
به رغم آنكه برخي افزايش اخير قيمت نفت در بازارهاي 
جهاني را صرفا به تصميم نشست اخير اوپك گره مي زنند 
اما در مقابل به اعتقاد برخي كارشناس��ان نزديك شدن 
امري��كا و چين به مرحله توافق تجاري ني��ز در اين روند 

افزايشي بي تاثير نبوده است. 
تازه ترين گزارش ماهانه اوپك در ماه نوامبر، حاكي از آن 
است كه 1۴ عضو اين س��ازمان 2۹ ميليون و 551 هزار 
بشكه نفت در اين ماه توليد كردند كه اين رقم نسبت به 2۹ 
ميليون و ۷۴۴ هزار بشكه در ماه اكتبر، حدود هزار بشكه در 
روز كاهش داشته است. براساس اين گزارش عربستان با 
توليد ۹ ميليون و 850 هزار بشكه در روز بيشترين ميزان 

توليد اوپك را به خود اختصاص داده است. پس از  آن نيز 
عراق با ۴ ميليون و 63۹ هزار بشكه و امارات با 3 ميليون 
و 102 هزار بشكه در روز، بيشترين توليد نفت اوپك را در 

اختيار داشتند. 
اما در ماه نوامبر نفت خ��ام خود را كمي گران تر از قبل 
فروخته اس��ت. ميانگين قيمت هر بش��كه نفت خام 
سنگين ايران در ماه نوامبر حدود 60 دلار و ۹۴ سنت 
براي هر بشكه بوده است. در عين حال ميانگين قيمت 
هر بشكه نفت خام سنگين ايران از ابتداي سال جاري 
ميلادي تاكنون معادل 61 دلار و 68 سنت بوده، اين در 
حالي است كه اين رقم در سال 2018 برابر با 68 دلار و 
۹۷ سنت بوده است. اين در حالي است كه ايران هنوز از 
بابت بخشي از نفت فروخته شده خود طلبكار بوده و پول 
خود را به طور كامل دريافت نكرده كه كره جنوبي از جمله 
اين بدهكاران به ايران است. بلومبرگ در اين خصوص 
نوشته اس��ت كه وزارت امور خارجه ايران ماه گذشته 

سفير كره  جنوبي را فراخوانده تا طلب 6 ميليارد دلاري 
پول نفتي را كه به اين كشور آسيايي فروخته طلب كند. 
گرچه ايران جزو كشورهاي معاف از سهميه بندي تعيين 
شده براي توليد نفت اوپك است، اما از نتايج اين تصميم 

متاثر خواهد شد زيرا هر ميزان تغيير در بازار جهاني نفت 
به واسطه ميزان توليد كشورهاي اوپك، بر قيمت جهاني 
اين محصول استراتژيك تاثير داشته و براين اساس قيمت 

فروش نفت ايران را نيز متاثر خواهد ساخت. 
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احداث پنج هزار مگاوات 
نيروگاه كلاس F كليد خورد

ايرنا|مجري طرح هاي نيروگاهي سيكل تركيبي 
گفت: برنامه ساخت پنج هزار مگاوات نيروگاه كلاس 
اف در كش��ور كليد خورد. علي رضا نصراللهي عنوان 
كرد: قرارداد احداث پنج هزار مگاوات نيروگاه كلاس 
اف ميان گروه مپنا و شركت زيمنس آلمان و انتقال 
تكنولوژي س��اخت اين توربين ها به داخل كش��ور 
منعقد شده و هشت س��اختگاه به منظور راه اندازي 
توربين هاي كلاس اف ياد شده در نظر گرفته شده كه 
هم اكنون اقدام هاي اجرايي چهار ساختگاه بندرعباس، 
انديمشك، سهند و رامين اهواز آغاز شده است.وي 
ادامه داد: چهار س��اختگاه بعدي نيز براي راه اندازي 
نيروگاه هاي كلاس اف مربوط به لرس��تان، تهران، 
اصفهان و بوئين زهرا خواهد بود كه پس از س��اخت 
نيروگاه هاي ياد ش��ده و انتقال تكنولوژي اين عرصه 
به داخل كشور، ايران نيز صاحب تكنولوژي ساخت 
توربين هاي كلاس اف به عنوان يكي از پيشرفته ترين 
توربين ه��اي جهان خواهد ش��د.مجري طرح هاي 
نيروگاهي س��يكل تركيبي افزود: ارزش كل قرارداد 
راه اندازي پنج هزار مگاوات نيروگاه كلاس اف در كشور 
بيش از 2.2 ميليارد يورو است كه حدود 500 ميليون 
يورو )6 هزار ميليارد تومان( از اين مبلغ براي راه اندازي 

نيروگاه ۹06 مگاواتي هنگام اختصاص يافته است.

ظرفيت حداكثري توليد نفت 
براي پالايشگاه هاي كشور

ايسنا|معاون ش��ركت ملي نفت ايران گفت: در 
حال حاضر ظرفيت توليد نفت براي پالايشگاه هاي 
داخلي، حداكثري است و اگر ظرفيت فروش نفت 
كشور با توجه به شرايط كنوني افزايش پيدا كند، 
توليد نفت را بيش��تر خواهيم كرد. فرخ عليخاني، 
درخصوص برنامه ش��ركت ملي نف��ت ايران براي 
توليد با توجه به شرايط فروش نفت در دوران تحريم، 
اظهار كرد: طبيعتا توليد كشور متناسب با مصرف 
پالايشگاه ها و فروش نفت انجام مي شود و اين عدد 
با توجه به شرايط تغيير مي كند.وي افزود: اگر ميزان 
فروش نفت كشور تغيير و افزايش پيدا كند، ايران 
توان افزايش توليد را خواهد داشت و مساله خاصي 
در اين زمينه وجود ندارد.معاون شركت ملي نفت 
ايران تصريح كرد: در حال حاضر ظرفيت توليد نفت 
براي پالايشگاه هاي داخلي، حداكثري است و اگر 
ظرفيت فروش نفت كشور با توجه به شرايط كنوني 
افزايش پيدا كند، توليد نفت را بيشتر خواهيم كرد.

افزايش 1۰ درصدي
مشتركين كم مصرف

ف�ارس | مديرعامل توانير با تاكيد بر اينكه تعداد 
كس��اني كه در حد الگوي مصرف امس��ال مصرف 
كردند نسبت به سال قبل 10 درصد افزايش يافت، 
گفت: فعلا تعرفه برق پرمصرف ها براي تابس��تان 
سال ۹۹ همان 16 درصدي است كه امسال مصوب 
شد. محمدحسن متولي زاده در خصوص اينكه آيا 
وزارت نيرو به اين نتيجه رسيده است كه تعرفه برق 
پرمصرف ها را سال  آينده افزايش دهد،  گفت: مدل 
تعرفه اي كه براي پرمصرف ها امسال مصوب شد و 
16 درصد افزايش يافت همچنان براي سال آينده 
و در سه ماه تابستان جاري است و ادامه مي يابد اما 
مكانيزم ما مدل تشويق محور است. متولي زاده در 
پاسخ به اين سوال كه آيا افزايش 16 درصدي مصرف 
برق در 3 ماه تابستان توانست پرمصرف ها را به خوش 
مصرف تبديل كند، گفت: تعداد كساني كه در حد 
الگوي مصرف امسال مصرف كردند نسبت به سال 
قب��ل 10 درصد افزايش يافت و تعداد كس��اني كه 
نسبت به سال قبل تر مصرف آنها كاهش داشت بالغ 

بر 8 ميليون مشترك بود.

شمار دكل هاي حفاري نفت 
در امريكا افزايش يافت

شانا | يك ش��ركت خدمات حفاري اعلام كرد كه 
شمار دكل هاي حفاري نفت در امريكا هفته گذشته 
براي نخستين بار در حدود دو ماه اخير، افزايش يافته  
است.شركت خدمات حفاري بيكر هيوز اعلام كرد 
كه در هفته گذشته شمار دكل هاي حفاري نفت در 
امريكا با چهار مورد كاهش به 66۷ دكل رسيد.اين در 
حالي است كه در دوره مشابه پارسال، شمار دكل هاي 

حفاري نفت در امريكا، به 8۷3 دكل مي رسيد.

آغاز نبرد سرنوشت ساز
براي نفت ليبي

ايس�نا | ژنرال خليفه حفتر نبرد سرنوشت ساز و 
پيشروي به سوي قلب طرابلس را پس از هشت ماه 
تلاش براي س��رنگوني دولت وفاق ملي اعلام كرد.

ارتش ملي ليبي ژنرال خليفه حفتر بهار امسال حمله 
به دولت وفاق ملي كه از س��وي سازمان ملل متحد 
به رسميت شناخته شده است را آغاز كرد. اين اقدام 
باعث تعجب همگان شد زيرا ژنرال حفتر با شركت 
ملي نفت ليبي وابسته به دولت وفاق ملي به مدت چند 
سال پس از اينكه نيروهاي وي پايانه هاي صادرات نفت 
ليبي را از دست »گارد تاسيسات نفت« آزاد كردند، 
همكاري داش��ت.طبق گزارش خبرگزاري فرانسه، 
حفتر مدعي اس��ت كه دولت وفاق ملي از گروه هاي 
تروريستي حمايت كرده است.طي هشت ماه گذشته 
مبارزه بدون اينكه برنده مشخصي داشته باشد، ادامه 
پيدا كرده اما اين مناقشه فعاليت صنعت نفت را متاثر 
كرده است زيرا ميادين نفتي هدف طبيعي گروه هاي 
مختلفي هستند كه از هر كدام از اين دو طرف حمايت 
مي كنند. به عنوان مثال تنها در ماه گذشته نيروهاي 
وفادر به دولت وفاق ملي كنترل ميدان نفتي الفيل را 
كه حدود ۷3 هزار بشكه در روز نفت توليد مي كند از 
ارتش حفتر پس گرفتند. چند روز بعد شركت ملي 
نفت ليبي  در اين ميدان وضعيت اضطراري اعلام كرد. 
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تركيه و تنش با ناتو

آيا ناتو مي تواند تركيه را اخراج كند

سوريه و مرحله اي به دشواري جنگ

سحرتقيپور|دانشجويدكترايروابطبينالملل|
مقدمه

در شرايط كنوني ناتو حدود 20 هزار نيروي نظامي فعال 
در جهان دارد و بر پايه برخي گزارش ها، اين پيمان نظامي 
در سال 2018 هزينه اي معادل 989 ميليارد دلار داشته 
است. باوجود بازيگري ناتو در مناطق مختلف جهان اين 
تصور وجود دارد كه سازمان پيمان نظامي آتلانتيك شمالي 
همچنان به عنوان قدرتي بلامنازع در عرصه بين المللي 
عمل خواهد كرد در حالي كه به باور ناظران، پيمان مذكور با 
چالش هاي جدي مواجه است؛ چالش هايي كه حتي ممكن 
است بقاي ناتو را نيز به خطر انداخته و سرنوشتي همچون 

ورشو را براي آن رقم بزند.
تركيه با عضويت در سازمان پيمان آتلانتيك شمالي )ناتو( 
در س��ال 1952 با امكانات، توان و پتانس��يل خود يكي از 
اعضاي موثر در تقويت فرماندهي و توان نظامي اين سازمان 
به شمار مي رود. تركيه كه در تمام فعاليت هاي ناتو شركت 
داشته و توان خود در زمينه صنايع دفاعي را گسترش داده 
يكي از كشورهايي است كه در بودجه مشترك ناتو سهم 
بزرگي دارد. تركيه س��ال گذش��ته 89.9 ميليون يورو به 
بودجه مشترك ناتو كمك كرد. اجلاس سران كشور هاي 
عضو سازمان پيمان آتلانتيك شمالي )ناتو( روز هاي سوم 
و چهارم دس��امبر )12 و 1۳ آذر( در لندن برگزار شد. ناتو 
همزمان با برگزاري اين اجلاس هفتادمين سالروز تاسيس 

خود را جشن گرفت. 
يكي از تنش هاي مهم اخير در ناتو اختلاف نظر و انتقاد از 
رويكرد هاي تركيه در قبال مس��اله كردها و خريد سامانه 
موشكي اس 400 از روسيه و حضور تركيه در شمال سوريه 
بوده اس��ت. همچنين تركيه مانع انتش��ار طرح ناتو براي 
محافظت از كشور هاي منطقه بالتيك و لهستان در مقابل 
تهديد روسيه شده است. بهانه اين موضع تركيه، وتوي طرح 
ناتو براي مقابله با تهديد هايي مي باشد كه تركيه ممكن 
است از مرز هاي جنوبي خود با آن مواجه شود. با توجه به 
اهميت تركيه در ناتو در شرايط كنوني اين پرسش مطرح 
مي شود كه افزايش تنش ها مي تواند منجر به خروج تركيه 
از اين س��ازمان ش��ود؟ به رغم برخورداري هاي راهبردي 
تركيه در نات��و، برخي اعضاي اين س��ازمان تركيه را يك 
عضو »مشكل ساز« و البته موثر براي اين سازمان نظامي 
مي دانند و معتقدند تركيه به ويژه پ��س از وقوع كودتاي 
نافرجام 15 جولاي در سال 201۶ مشكلاتي را براي اين 
س��ازمان فراهم كرده كه عملا ممكن است ادامه فعاليت 
اين كشور در ناتو را تحت الشعاع قرار دهد. بنابراين به نظر 
مي رسد بازي پيچيده و در عين حال سرنوشت سازي كه به 
ظاهر از سوي تركيه آغاز شده با نزديك شدن به روسيه ناتو 
را در شرايط بسيار پرمخاطره و حتي حياتي قرار داده كه 
مي تواند موجوديت اين سازمان را در شرايط حاد قرار دهد.

  روابط تركيه -  ناتو
تركيه كشوري كليدي در ناتو محسوب مي شود زيرا تركيه 
در كنار آنكه هدف گروه هاي تروريستي مختلف قرار گرفته 
است، به لحاظ موقعيت ژئواستراتژيك خود از مشكلات 
امنيتي منطقه يورو آتلانتيك نيز به طور مستقيم متاثر 
مي شود. علاوه بر مقابله با تهديدها از طريق امكانات و توان 
ملي خود، در داخ��ل ناتو نيز توان دفاعي و امنيتي خود را 
افزايش مي دهد و در رويكرد دفاع جمعي آن نيز نقش دارد 
و از كشورهايي اس��ت كه نقش بسزايي در ماموريت هاي 

اين سازمان دارد.
تركيه به همراه امريكا در شرق و جنوب، آلمان در شمال 
و ايتاليا در غرب در چارچوب ماموريت پشتيباني ناتو در 
افغانستان يكي از 4 كشور فعال در اين منطقه است.تركيه 
در كابل حضور پررنگ و حفظ امنيت فرودگاه بين المللي 
حامد كرزاي اين شهر را نيز برعهده دارد. تركيه به عنوان 
بخشي از نيروهاي حافظ صلح ناتو در كوزوو نيزحضور دارد 
و از اقدمات اين سازمان در عراق نيز حمايت مي كند. تركيه 
با نظارت و ممانعت از عبور غيرقانوني از درياي اژه يكي از 
عناصر دايمي ناتو در اين درياست. همچنين با حفظ امنيت 
در س��واحل درياي سياه، ابتكارات و مشاركت كشورهاي 
منطقه در اين زمينه را نيز رهبري مي كند. تركيه از اقدامات 
نيروهاي دريايي دايمي ناتو در درياي س��ياه نيز حمايت 
مي كند. تركيه در تامين سوخت هواپيماهاي آواكس ناتو 
كه در قالب ائتلاف بين المللي مبارزه با داعش بر فراز كشور 
پرواز مي كنند نقش دارد و اين هواپيماها از پايگاه قونيه نيز 

استفاده مي كنند.
تركيه ب��ا هواپيماهاي AWACS خ��ود در قالب تدابير 
امنيتي كش��ورهاي عضو ناتو از منطقه اروپاي شرقي به 

هواپيماهاي اين اتحاد نظامي س��وخت رساني مي كند. 
تركيه سوخت لازم گروه دوم نيروي دريايي ناتو و گروه دوم 

نيروهاي ضد مين را تامين مي كند.
تركيه به همراه روماني، لهستان و اسپانيا يكي از كشورهاي 
كليدي در سپر دفاع موشكي ناتو است. منطقه كورجيك در 
مالاتيا ميزبان رادار AN/TPY-2 است. مركز كنترل آن در 
آلمان بوده و درصورت بروز تهديد فرمان شليك موشك ها از 
روماني را ارسال مي كند. از سوي ديگر تركيه از توسعه اين 
برنامه دفاع موشكي براي حفاظت از خاك خود و متحدانش 
در ناتو حمايت مي كند. تركيه از جمله كشورهايي است كه 
نقشي جامع در اتحاد ناتو دارد. فرماندهي نيروي زميني ناتو 
در ازمير است. يكي از 9 قرارگاه نيروي واكنش سريع ناتو 
در مركز فرماندهي استانبول قرار دارد. تركيه همچنين در 
سال 2021 فرماندهي نيروهاي ويژه )VJTF( ناتو را برعهده 
خواه��د گرفت. تركيه همچنين در چارچوب سياس��ت 
مش��اركتي ناتو از مكانيزيم هاي سازمان هاي بين المللي 
پشتيباني و برخي از اين پروژه ها را هدايت مي كند. حمايت 
مالي و نيروي متخصص از 17 پروژه از مجموع 20 برنامه 
صندوق مالي ناتو از جمله اين حمايت هاست. اين كمك 
مالي و تامين نيروي متخصص در ساخت ظرفيت دفاعي 
ناتو در گرجستان، اردن، مولداوي و عراق در جريان است..

  امنيت  ملي تركيه
تحولات عميق در سطح منطقه اي و به ويژه عرصه سياست 
داخلي، عوامل تعيين كننده اي بود كه هم امنيت ملي و هم 
اهداف منطقه اي تركيه را چنان با چالش ها و فرصت هاي 
نويني مواجه نمودند كه اين كشور نمي توانست سياست 
سنتي عدم مداخله در مسائل امنيتي و انزواي سياسي در 
خاورميانه را ادامه دهد. در واقع در دهه اخير، ثبات سياسي 
ناشي از تداوم حاكميت حزب عدالت و توسعه، دستاوردهاي 
بزرگ اقتصادي دولت و حركت به ِ سمت دمكراتيزاسيون 
ساختار سياسي و امنيتي كردن عرصه سياست و فرهنگ، 
بستر مهمي براي سياس��ت خارجي جديد خاورميانه اي 
تركيه در كس��ب منزلت و قدرت بوده است. البته در چند 
دهه اخير بين ثبات سياسي، تقويت روندهاي دمكراتيك 
و سياست خارجي فعال و چندجانبه گرايانه تركيه ارتباط 

مشخصي وجود دارد.
سياست دفاع ملي تركيه بر دفاع پيشگيرانه، مشاركت فعال 
در امنيت جمعي و حفظ قدرت نظامي كه قادر به جلوگيري 
از تهديدهاي داخلي و خارجي باشد، استوار است. در اين 
شرايط تركيه براي گسترش روابط نظامي خود با بسياري 
از كشورها از جمله آلباني، مقدونيه، آذربايجان، گرجستان، 
اسراييل، اردن، تركمنستان، قزاقستان و ... تلاش مي كند. 
همچنين، آنكارا سعي دارد با حل مناقشه هاي منطقه اي از 
طريق طرح اختلاف ها و مشكلات در برخي سازمان هاي 
بين الملل��ي مانند س��ازمان ملل متحد و نات��و و افزايش 
همكاري هاي منطقه اي خود، نقش يك كشور قدرتمند 
كه مي تواند در منطقه ثبات ايجاد نمايد، را ايفا كند. تركيه 
از اعضاي ِسفور، گروه مينسك است كه براي برقراري صلح 
و حل مناقشه قره باغ تلاش مي كند و در آيفور، يونوسام، 
يوانپروفور، يونيكام، يونوميك و ايساف نيرو دارد. در تعيين 
سياست هاي امنيتي تركيه همواره نوعي ترس نهفته است 
كه از آغاز تشكيل حكومت جمهوري ايجاد شده و سبب 
ش��ده ترك ها اعتقاد پيدا كنند كه كشورهاي خارجي و 
همكاران داخلي آنها براي تضعيف و تجزيه تركيه تلاش 
مي كنند. تركيه براي غلبه بر اين ترس، راهبرد دفاع از مرزها 
و بازدارندگي را برگزيده و خود را براي جنگ هاي همزمان 
در صحنه ه��اي درياي اژه و مرزه��اي جنوبي و يك نيمه 
جنگ داخلي كه ممكن است در پي تحريك هاي داخلي 
به وجودآيد، آماده مي نمايد. دولتمردان تركيه معتقدند 
حمايت ناتو از تركيه كاهش يافت��ه و تركيه بايد با اتكا به 
خويش، خود را براي مقابله با هر تجاوز طولاني مدتي آماده 
كند. براي اين كار لازم است تركيه هزينه هاي دفاعي خود را 
افزايش داده و خود را به فناوري پيشرفته نظامي مجهز نمايد. 
آنان چنين نتيجه مي گيرند كه داشتن نيروهاي مسلح قوي 
و بازدارنده براي امنيت ملي تركيه ضروري است و حتي يك 
سياست خارجي مناسب نيز نمي تواند از يك قدرت نظامي 

كه متكي به سياست خارجي است، قوي تر باشد. .

  دلايل تنش با ناتو
سازمان پيمان آتلانتيك شمالي )ناتو( طي نزديك به سه 
دهه گذش��ته يعني از زمان فروپاشي شوروي، همواره به 
عنوان بازوي نظامي امريكا در مناطق استراتژيك جهان 
ايفاي نقش كرده اس��ت. به همين دليل، مي توان گفت: 

اهداف سازمان نظامي ناتو صرفاً با مواضع و منافع امريكا 
همسو شده است. اعضاي اين سازمان نظامي به ويژه تركيه 

به عنوان عامل و مهره امريكا در ناتو نقش ايفا مي كنند.
در واقع، اولويت سازمان نظامي ناتو حفظ و تامين منافع 
امريكاست. به عنوان مثال، در جريان اختلاف هاي تركيه 
با امريكا در س��وريه، ناتو از امري��كا حمايت كرده و تركيه 
به رغم عضويت فعال در ناتو، به حاش��يه رانده شده است. 
همچنين به رغم فريادهاي اعتراض تركيه، امريكا و برخي 
ديگ��ر از دولت هاي غربي همچنان با ارس��ال كمك هاي 
تس��ليحاتي و مالي به كردهاي مخالف دولت آنكارا ادامه 
مي دهند. از جمله مقام هاي تركيه به برخي از كشورهاي 
عضو ناتو به ويژه امريكا و فرانسه درباره آموزش يگان هاي 
مدافع خلق )YPD( در شمال سوريه و ساخت پايگاه در 
اين كشور هش��دار داده و آن را براي دولت آنكارا غيرقابل 

تحمل خوانده بودند.
روابط تركيه و ناتو طي سال هاي اخير به ويژه پس از كودتاي 
نافرجام ماه ژوييه سال 201۶ ميلادي و موضع گيري هاي 
ضد و نقيض كشورهاي عضو اين پيمان عليه منافع حزب 
حاكم تركيه، دچار نوسان است. اما حوادثي ديگر تنش ها را 

ميان تركيه و ناتو شدت بخشيد؛ 
در آخرين روز رزمايش س��ال گذشته ناتو در نروژ موسوم 
به تريدنت ژاولين، يك تكنس��ين، تصويري از »مصطفي 
كمال پاشا« در ميان تصاوير دشمن روي سيبل تيراندازي 

قرار داد.
در اقدامي ديگر، يك افس��ر ترك تبار ارتش نروژ، با ايجاد 
يك اكان��ت جعلي تحت نام رييس جمه��وري تركيه در 
شبكه اجتماعي داخلي ناتو، اظهاراتي ستيزه جويانه عليه 
اين ائتلاف را به »رجب طيب اردوغان« رييس جمهوري 

تركيه نسبت داد.
وزارت امور خارجه تركيه با انتشار بيانيه اي، اقدام خصمانه 
دو تن از كاركنان رزمايش نظامي سازمان پيمان آتلانتيك 
شمالي )ناتو( عليه بنيانگذار تركيه نوين و شخص رجب 
طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه را اقدامي »تأسف  بار« 

خواند.
در بيانيه وزارت امور خارجه تركيه تصريح شده است: »اين 
اقدام تأس��ف بار، غيراخلاقي و غيرقابل قبول است و روند 
كيفري عليه عاملان اين دو اقدام را به طور جدي پيگيري 

خواهد كرد.«
بايد گفت: تبليغات عليه تركيه در سازمان نظامي ناتو بسيار 
زياد است. به طوري كه، به بهانه هاي مختلف، سياست هاي 
آنكارا در داخ��ل، منطقه و جهان زي��ر ذره بين غرب قرار 
مي گيرد. بديهي است كه در اين شرايط، نمي توان گفت: 

تركيه عضو كليدي ناتو است.
با شروع تهاجم نظامي تركيه به شمال سوريه و به رغم 
اينكه نشانه ها حاكي از چراغ سبز واشنگتن به ترك ها 
براي آغاز تاخت و تاز در مناطق كردنشين سوريه بود اما 
اين رويداد موجب شد تا بار ديگر زمزمه هاي بازنگري در 
اتحاد ديرينه نظامي و امنيتي ميان تركيه و غرب بر سر 
زبان ها بيفتد. در اين رابطه بيشتر از حدس و گمان اين 

ش��واهد و اطلاعات و اخبار است كه گوياي ماجراست. 
در پرده اول كشورهاي اروپايي عضو ناتو با محكوميت 
حملات تركيه به شمال س��وريه در اقدامي دومينووار 
يكي پس از ديگري اعمال تحريم تسليحاتي بر آنكارا 
را اعلام كردند. همچنين با افزايش تهديدات منطقه اي 
تركيه در درياي مديترانه، فرانسه و قبرس قرار است با 
برگزاري مانوري مشترك در برابر تهديدات آنكارا اقدام 
كنند. امريكا هر چند به صورت محدود و نمايشي اما در 
اقدامي نمادين وزارت خانه هاي دفاع تركيه و انرژي و 
وزراي آنها را در ليست تحريم ها قرار داد و ترامپ علاوه بر 
تهديد به تحريم هاي سخت تر عليه آنكارا در اظهارنظري 
غيرقابل باور براي ترك ها به صورت ضمني از پيشروي 
دولت سوريه به سمت مناطق كردنشين حمايت كرد. 
از طرف ديگر در خبري مهم روزنامه نيويورك تايمز به 
نقل از منابعي در وزارت كشور امريكا مدعي شد كه اين 
وزارتخانه با همراهي پنتاگون در حال برنامه ريزي براي 
خارج كردن 50 بمب هسته اي تاكتيكي B۶1 از پايگاه 
هوايي اينجرليك هس��تند.در اين ميان اگرچه سخن 
گفتن از روند صعودي شكاف ايجاد شده در ناتو از جانب 
تركيه موضوع جديدي نيس��ت و پيش از اين آنكارا با 
خريد اس 400 از روسيه يا انجام دو عمليات در شمال 
سوريه وجود چنين شكافي را آشكار كرده بود، اما به نظر 
مي رسد واگرايي ميان تركيه و ناتو در حال رشد مي باشد.

  خروج از ناتو
در اساسنامه بسياري از سازمان هاي بين المللي همانند 
منشور ملل متحد )مواد 5 و ۶(، اساس��نامه شوراي اروپا 
)ماده 8( و پيم��ان اتحاديه اروپا )ماده 7( س��ازوكاري در 
مورد نحوه فسخ عضويت يك عضو را لحاظ كرده اند اما در 
مورد ناتو هيچ ماده اي در اين پيمان تعليق عضويت را هم 
پيش بيني نمي كند، چه رسد به اخراج يك متحد. از اين رو 
سازوكار اصلي در داخل ناتو تاكنون در مورد نگراني هاي 
مربوط به رفتار ناسازگار متحداني چون تركيه عموماً كاربرد 
ديپلماسي و فشار سياسي در طولاني مدت براي بازگرداندن 

متحدان بر مدار ارزش ها و اهداف ناتو بوده است.
رادين آچس��ون وزير امور خارجه وق��ت امريكا در دولت 
ترومن كه نقش اساسي در تشكيل ناتو داشت در بيانيه اي 
به كميته روابط خارجي مجلس سنا در سال 1949 در پاسخ 
به شبهه انديشيده نشدن سازوكاري براي اخراج عضوي كه 
مثلا به سمت كمونيسم سوق يابد )بر مبناي نگراني هاي 
آن دوران( اظهار داشت؛ با چنين كشوري حتي در صورت 
عدم تعليق رسمي، مي توان قطع همكاري كرد. اين موضوع 
در كنوانسيون وين مربوط به معاهدات بين المللي آمده 
است كه بر اساس آن »اگر يك عضو پيوسته اصول مندرج 
در پيم��ان را نقض كند، ديگر اعضا موظف به كمك به آن 

عضو نخواهند بود.«
بيانيه هاي رسمي صادر شده توسط كشورهاي عضو ناتو، از 
جمله در نشست بروكسل در سال 2018 و اخيراً به مناسبت 
هفتادمين سالگرد ناتو، بارها و بارها بر اصول مشترك ناتو 

تأييد مي كنند. اصول مشتركي كه در اساسنامه عبارتند 
از: »دموكراس��ي، آزادي ف��ردي و حاكمي��ت قانون«. در 
واقع با اعلام اين اصول در اساسنامه ناتو كشورهاي غربي 
مي توانند تركيه را به عدم رعايت اين اصول متهم و بر مبناي 
ماده ۶0 كنوانسيون تعليق كنند. بنابراين اينكه آيا تركيه 
تعهدات خود طبق معاهده آتلانتيك شمالي را نقض كرده 
يا خيرسوالي است كه پاسخ آن توسط اعضاي ديگر شورا 
تعيين مي شود. لذا احتمال بس��يار جدي وجود دارد كه 
عمليات »چشمه صلح« همراه با تهديد اردوغان مبني بر 
»باز كردن دروازه« براي مهاجرين سوري روي اروپا، از سوي 

غربي ها به عنوان نقض معاهده تلقي شود.
در همين رايطه مارك اسپر وزير دفاع امريكا گفته بود: »به 
دليل اقدامات غير مسوولانه تركيه، خطر براي نيروهاي 
امريكايي در شمال شرقي سوريه به حد خطرناكي رسيده 
است. من قصد دارم به ساير متحدينمان در ناتو فشار بياورم 
تا اقدامات سياسي و ديپلماتيك و اقتصادي را در پاسخ به 

اقدامات مخاطره آميز تركيه انجام دهند.«

  نتيجه گيري
موضوع بي اعتمادي به غرب و س��نجش س��ود و زيان 
ماندگاري در ناتو نيز براي تركيه مساله اي جدي است. 
در واقع آنكارا در حالي بار هزينه هاي سياسي و امنيتي 
عضويت در ناتو را مي پ��ردازد كه تجربه يك دهه اخير 
به اين كش��ور اثبات كرده اس��ت كه كشورهاي غربي 
عضو ناتو نه تنها نسبت به منافع تركيه در منطقه نگاه 
ناهمس��و دارند بلكه حتي در مواقع نياز تركيه حاضر 
به همراهي با اين كش��ور نيستند. مساله سوريه نمونه 
بارز اين ش��كاف مي باش��د. از طرف ديگر تحريم هاي 
تس��ليحاتي و مخالفت غربي ها با خريد س��امانه هاي 
پيشرفته روس��ي اس- 400 از سوي تركيه همزمان با 
عدم فروش اف-۳5 و اكن��ون زمزمه خروج بمب هاي 
هس��ته اي از خاك تركيه همگي مولفه هايي هستند 
كه اردوغان را نس��بت به حركت در مس��ير استقلال 
دفاعي و كاهش وابستگي هاي نظامي به ناتو مصمم تر 
كرده است به صورتي كه وي اخيرا غرب را تهديد كرد 
 كه ب��ا اقدامات خود »غ��ول خفته« را بي��دار كرده اند

موضوع خروج سلاح هاي هسته اي با توجه به فروپاشي 
پيمان اي ان اف )پيمان عدم اشاعه موشك هاي كوتاه و 
ميانبرد هسته اي( ميان روسيه و امريكا همچنين وجود 
تهديد هسته اي رقبايي چون اسراييل و بلندپروازي هاي 
هسته اي عربس��تان سعودي موجب مي شود تا تركيه 
اين اقدام را ضربه مهمي به حفاظ امنيتي ناتو براي خود 
قلمداد كند. لذا در مجموع مي توان گفت اگرچه هنوز 
نه تركيه و نه غرب تمايلي براي جدايي نظامي- امنيتي 
ندارند اما روند تحولات به صورتي پيش مي رود كه نه تنها 
نمي توان بهبود اوضاع را مشاهده كرد بلكه حتي خروج 
يا اخراج تركيه از ناتو به هيچ وجه غيرقابل تصور نيست.
منبع:مركزبررسيهاياستراتژيك
رياستجمهوري

بازسازي ويراني هاي گسترده ناشي از جنگ سوريه با 
موانع مهمي چون كمبود منابع مالي، رقابت بازيگران 
براي افزايش سهم خود در بازسازي ها و نيز تحريم هاي 
امريكا و اتحاديه اروپا روبه رو اس��ت. به گزارش گروه 
تحليل، تفسير و پژوهش هاي خبري ايرنا، با گذشت 
بيش از 8 سال از آغاز بحران سوريه، اكنون با شكست 
تروريست ها و كنترل نظام سوريه بر بسياري از نواحي 
اين كش��ور، اهميت فرآيندهاي سياسي و اقتصادي 
در اين كش��ور افزايش يافته است. يكي از مهم ترين 
مسائل پيش رو، بازسازي ويراني هاي ناشي از جنگ 
است. مس��ائل مربوط به بازسازي س��وريه، افزون بر 
جنبه هاي مالي و فناوري، داراي ابعاد متعدد و پيچيده 
انس��اني، اقتصادي، منطقه اي و فرامنطقه اي اس��ت 
و ادامه تحريم هاي امري��كا و اتحاديه اروپا در فضاي 
پسامنازعاتي اين كشور موانع مهمي در مسير بازسازي 
سوريه به شمار مي آيد و مي تواند روند بازسازي اين 

كشور را كند كند.

  امنيت؛ اساسي ترين پيش نياز بازسازي سوريه
به نوش��ته نشريه »الايام« س��وريه، اكنون نخستين 
نياز كش��ور جنگ زده سوريه برقراري ثبات سياسي 

است. ثبات سياسي پايه اساس��ي بازسازي سوريه و 
شكوفايي اقتصادي اين كش��ور را تشكيل مي دهد. 
براي حضور شركت ها، س��رمايه گذاران، بازرگانان و 
فعالان در عرصه هاي اقتصادي و بازسازي بايد شرايط 
امني فراهم شود. در صورت فراهم نشدن فضاي امن 
همه تلاش ها بر باد خواهد رفت. به نوش��ته تارنماي 
خبرگزاري رسمي سوريه »سانا«، ناآرامي هاي لبنان 
هم در وضعيت اقتصادي سوريه تاثير گذاشته است. 
طي جنگ س��وريه همه گذرگاه هاي مرزي سوريه با 
تركيه و اردن بسته ش��د و گذرگاه هاي مرزي لبنان 
به عنوان ش��ريان تنفسي س��وريه به شمار مي رفت. 
س��وريه از اين طريق با جهان در ارتباط بود و بيشتر 
شهروندان سوريه از طريق فرودگاه »رفيق الحريري« 
به كش��ورهاي ديگر مسافرت مي كردند و بسياري از 
كالاها از اين طريق وارد س��وريه مي ش��د. اما اكنون 
ناآرامي هاي لبنان روي س��وريه آثار ناگواري برجاي 
گذاشته است. در اين زمينه »ماهر احسان« كارشناس 
مسائل اقتصادي سوري مي گويد اوضاع ناگوار لبنان 
به طور گسترده اي بر اوضاع سوريه تاثير گذاشته است. 
زيرا بسياري از بازرگانان و سرمايه گذاران سوريه در 

بانك هاي لبنان داراي حساب هاي بانكي بودند.

  موانع پيش رو در مسير بازسازي
روزنامه »الاتحاد« امارات نوش��ت پوشيده نيست كه 
پس از پايان جنگ سوريه رقابت بعدي ميان كنشگران 
داخلي، منطقه اي و بين المللي سوريه بر سر ميزان سهم 
آنها در پروسه آبادسازي سوريه خواهد بود. هر يك از 
كنشگران در جنگ سوريه هزينه هايي كرده اند و اكنون 
اميدوارند كه از طريق پروژه هاي مختلف به سودهاي 
بلندمدتي دست يابند. نقش��ه راه آبادسازي سوريه با 
ماهيت منافع متناقض كنشگران مختلف و انتظارات 

آنان درباره آينده سوريه برخورد كرده است.
به نوش��ته روزنامه الاتحاد امارات، يكي از چالش ها در 
مسير بازسازي سوريه تامين سرمايه هاي كافي در اين 
زمينه است. با وجود زيان هاي ناشي از جنگ در داخل 
اين كش��ور بخش اندكي از هزينه ها تامين مي شود. 
همچنين بسياري از س��رمايه گذاران نزديك به نظام 
سوريه در داخل با تحريم بين المللي روبه رو هستند. 
طبقات تجاري سنتي هم به دليل نداشتن تصور آشكار 
از ميزان درآمدها نمي توانند در پروژه هاي بزرگ ورود 
پيدا كنند. سرمايه گذاري خارجي هم بستگي به توافق 
روي ثبات و سهم سياسي و مالي دارد و اوضاع پيچيده 
بين المللي و منطقه اي نشان مي دهد كه در اين زمينه 
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نشانه هاي تغييرات  عميق 
اجتماعي در عربستان 

ميدلايستنيوز|
 يك مقام عربس��تاني ج��وان مي گويد: »وليعهد 
مثل يك قطار است كه باسرعت خيلي زياد يك 
مسير را در دل بيابان پيش مي رود، شايد خودش 
مي داند كجا مي رود، اما ما نمي دانيم، مطمئن هم 
نيستيم كه بخواهيم به آنجا برويم. اما مي دانيم كه 
دو گزينه داريم: يا از قطار پياده ش��ويم و در وسط 
بيابان بمانيم، يا بمانيم و دعا كنيم كه به سلامت 
برسيم«. »محمد بن سلمان«، وليعهد عربستان، 
در دوره زمامداري خود با سرعت زياد در حال انجام 
تغييرات است. محور اقدامات وي اقتصادي است، 
اما سياست هاي او به تغييرات اجتماعي عميق در 
عربستان كه از مدتي پيش آغاز شده بود سرعت 
بخشيده است. اين تغييرات باعث تغيير تعهدهاي 
اجتماعي عربس��تاني ها و تغيير نح��وه ارتباط و 
پيوندهاي آنها ش��ده است. با اينكه براي بسياري 
از عربستاني ها هنوز هويت قبيله اي خود را حفظ 
كرده اند، اما اين وضعيت دچار تحولات بزرگ شده 
اس��ت. روابط فاميلي در سال هاي اخير تضعيف 
ش��ده، چون دولت نقش پررنگ ت��ري در زندگي 
اجتماعي مردم بر عهده گرفته اس��ت. تغييرات 
اقتصادي شبكه هاي وابستگي در عربستان را به 
هم زده و جهش در قيمت نفت ميان س��ال هاي 
201۳-200۳ باعث شده كه حمايت هاي دولتي 
افزايش يابد و بهبود رفاه باعث كاهش وابستگي 
عربستاني ها به ش��بكه هاي وابستگي قبيله اي و 
خانوادگي شده اس��ت. با اينكه در سال هاي اخير 
عربستان شهروندانش را به كاهش مصرف تشويق 
كرده و يارانه ها را كاهش داده، اما باز هم شبكه هاي 
وابستگي خانوادگي نتوانسته نقش سابق خود را 
بازيابد. رقابت بر س��ر شهرنشيني باعث تضعيف 
شبكه هاي روابط سنتي شده و بسياري از خانواده ها 
براي زندگي به مجتمع هاي مسكوني بزرگ اطراف 

شهرها كه دولت ساخته رفته اند.
در سال 1950، از هر 5 عربستاني 4 نفر در مناطق 
روس��تايي زندگي مي كردند، ام��روز اين آمار به 
1 نفر از هر ۶ نفر رسيده است. با افزايش جمعيت 
شهري، قيمت مسكن در ش��هرها افزايش يافته 
و خريد س��اختمان هايي كه همه اف��راد خانواده 
در آن زندگ��ي كنند منحصر به طبقه اي بس��يار 
ثروتمند شده است. سياست هاي جمعيتي دولت 
باعث افزايش فاصله مي��ان خانواده ها و تضعيف 
هويت هاي محله اي و قبيله اي شده و همسبتگي 
اجتماعي را تغيير داده است. شاهد اين وضعيت 
افزايش آمار ازدواج با افراد خارج از قبيله اس��ت. 
با اينكه فن��اوري، ارتباط افراد را تس��هيل كرده، 
اما بسياري ازعربستاني ها احساس مي كنند كه 
اين فناوري باعث دور شدن آنها از همديگر شده 
است. از سوي ديگر، همين فناوري باعث شده كه 
افراد بتوانند شبكه هاي روابط تازه تري بسازند و با 
كساني مرتبط شوند كه در چارچوب قبيله ارتباط 
با آنها آسان نبود. بسياري از اين تغييرات از مدت ها 
پيش آغاز شده بود، اما دولت عربستان با قاطعيت 
بيش��تر در اين موضوع وبراي شدت بخشيدن به 
آن مداخل��ه مي كند. دولت البت��ه در پي از ميان 
بردن شبكه هاي قبيله اي نيست، اما با همه توان 
مي كوشد كه س��لطه خود را بر آنها تحميل كند. 
مث��لا تعيين نمايندگان وزارت كش��ور در قبايل 
سياس��ي تر از قبل شده و معمولا از ميان مدعيان 
رقابت با رهبران قبايل تعيين مي شود. اين كار باعث 
مي شود كه داخل قبيله مركز قدرتي ايجاد شود كه 
كاملا تابع دولت است و اين قدرت قبيله را به عنوان 
ناظر مستقل عملكرد دولت تضعيف مي كند. يكي 
از كاركردهاي قبيله تأمين برخي هزينه هاي بالا، 
مانند هزينه ازدواج افراد فقير يا پرداخت ديه است. 
موضوعي كه باز در زندگي جديد مردم عربستان 
كم فروغ شده است. عربستاني ها متوجه شده اند 
كه پس از تضعيف هويت هايي محلي، دولت تلاشي 
گسترده براي ايجاد هويتي ملي را آغاز كرده و در 
اين ميان مي كوشد كه هويت هاي بزرگ تر مانند 
هويت اسلامي يا هويت هاي قومي را هم تضعيف 
كند. دولت در اين راس��تا دس��ت به تغييراتي در 
كتاب هاي درس��ي ابتدايي زده و در آن انتظارات 
متقاب��ل دولت و ش��هروندان از يكديگر پرداخته 
است. فضاي سياسي استبدادي كه در سال هاي 
اخير تقويت هم ش��ده باعث تضعيف شبكه هاي 
حمايتي سنتي شده و وحش��ت از سركوب را به 
جاي اعتماد و تعامل با دولت نش��انده است. يك 
فعال عربس��تاني تأكيد مي كند كه اگر بازداشت 
شود، انتظار ندارد كه خانواده يا قبيله اش به ياري او 
برخيزند، چون آنها هم در معرض خطراتي بزرگ 
خواهند ب��ود. اين يعني در اين فضاي سياس��ي 
تازه سرمايه اجتماعي كاسته شده و افراد اميدي 
به حمايت ازجانب همبس��تگان خ��ود ندارند. با 
اين همه نباي��د در ارزيابي تغييرات اجتماعي در 
عربستان مبالغه كرد. هنوز خانواده واحد اجتماعي 
اصلي در جامعه اس��ت و هنوز جوانان احس��اس 
مسووليت سنگيني درقبال والدين و بستگان خود 
احساس مي كنند. ازدواج هايي كه خانواده درباره 
آنها تصميم مي گيرد هم هرچند كمتر ش��ده اما 
همچنان بسيار رايج اس��ت. همچنان بسياري از 
شهروندان عربستاني پس از پايان تحصيلات خود 
در خارج به كشورشان برمي گردند. اين يعني كه 
روابط خانوادگي همچنان قدرتمند است و افراد 

ترجيح مي دهند در كنار خانواده خود باشند.
با وجود همه تغييرات، عربستاني ها بارها نشان 
داده اند كه بسيار محافظه كار هستند و شبكه هاي 
وابستگي سنتي همچنان مي كوشد كه در حل 
مشكلات كشور سهيم شود. عربستاني ها معتقدند 
كه اصلاحات محمد بن سلمان باعث تضعيف اين 
شبكه ها شده و مي گويند كه دولت بايد كمك كند 
كه جامعه با اين اصلاحات دشوار همراه و همدل 
ش��ود. چيزي كه در تلاش هاي دولت اثري از آن 

ديده نمي شود.

موانع بسياري وجود دارد. هنوز اوضاع در منطقه خليج 
فارس نامناسب است و جنگ در يمن هم امكانات مالي 
عربستان را به فرس��ايش برده است. اتحاديه اروپا هم 
تمايل بالايي براي سرمايه گذاري ندارد. دريافت وام از 
بانك هاي بين المللي هم در گروي شماري از شرايط 
سياسي، مالي و حقوقي است كه پايبندي به آن سخت 
است و در درازمدت زيان هايي را به دنبال خواهد داشت. 
يكي ديگر از چالش هاي بازس��ازي سوريه مربوط به 
موضوع پناه جويان و ساختار جمعيتي و اجتماعي اين 
كشور است. جنگ در اين كشور افزون بر تغيير ساختار 
جمعيتي، شكاف هاي اجتماعي گسترده اي را به وجود 
آورده است. به نوش��ته روزنامه »العرب« چاپ لندن، 
تحريم هاي غرب در مس��ير تلاش ها براي بازس��ازي 
سوريه سنگ اندازي مي كند و مانع از حضور شركت ها 
در روند بازسازي سوريه مي ش��ود. تحريم هاي غرب 
ناعادلانه است. با وجود اينكه برخي شركت ها مي توانند 
در سوريه فعال باش��ند اما گسترش دامنه تحريم ها و 
اقدام امريكا در اعمال تحريم ها سبب شده كه شركت ها 
با ريس��ك روبه رو ش��دن با زيان هاي ناشي از تحريم 
مواجه شوند. در نتيجه اين موضوع، برخي شركت هاي 
بزرگ غربي در اين زمينه ريس��ك نمي كنند. امريكا 
نه تنها مخالفان تحريم ها را ه��دف قرار مي دهد بلكه 
ممكن است اين كشور شركت ها و افرادي را كه سوريه 
در دور زدن به تحريم ها كمك مي كنند در فهرس��ت 

تحريم هاي خود قرار دهد و مانع از فعاليت آنها ش��ود. 
به نوشته روزنامه العرب، ناظران معتقدند كه روسيه و 
ايران به عنوان همپيمانان سوريه به دليل تاثيرپذيري 
از تحريم هاي امريكا نمي توانند در پروژه هاي بازسازي 
سوريه سرمايه گذاري كنند. سوريه داراي نيروي كار 
لازم براي بازسازي نيست و بازگشت پناه جويان براي 

تامين نيروي كار داخلي و ارزان ضروري است.
به نوشته روزنامه »الشعب اليوميه«، »رستم محمود« 
پژوهشگر جامعه شناسي دانش��گاه »اسد« در سوريه 
معتقد اس��ت كه ثب��ات تدريجي اوضاع در س��وريه 
موضوع اساس��ي براي بازسازي اس��ت، اما زيان هاي 
اقتصادي بس��يار و مش��كلات اجتماعي مختلف هم 
از بزرگ ترين چالش ها در مس��ير بازسازي سوريه به 
ش��مار مي آيد. بزرگ ترين مشكل در زمينه بازسازي 
سوريه بحث سرمايه گذاري اس��ت. با توجه به آسيب 
ديدن زيرس��اخت ها، كمبود انواع م��واد و كالا و ديگر 
مش��كلات مالي كه پيش روي بازسازي سوريه است، 
ايجاد توسعه پايدار در اين كشور به بيش از يك تريليون 
دلار نياز دارد و تامين آن تنها از جانب سوريه امكان پذير 
نيست. با توجه به تحريم هاي بلندمدت امريكا و اروپا و 
بي اعتمادي هايي كه در نتيجه جنگ پيش آمده است 
محافل و منابع خارجي به سرمايه گذاري در سوريه با 
ديده ترديد نگاه مي كنند و اهداف شركت هاي خارجي 

از سرمايه گذاري در سوريه مبهم است.



يادداشت 9 وبيمه بانك

بررسي مشكلات تامين مالي بنگاه ها در اعتبار تجاري، بانك ها و اوراق بازار سرمايه نشان مي دهد 

طرح گام براي افزايش اعتبار واحدهاي توليدي تا چه حد موثر است؟

كاهش زمان اعتبار در بازار مهم ترين مشكل تامين مالي

سه نكته ضروري در باب اوراق وديعه

گروهبانكوبيمه |مهديكرامتفر |
اعطا و دريافت اعتبار تجاري )خريد و فروش استقراضي( در 
يك سال گذشته، ميان بنگاه ها كاهش يافته و اين مساله با 
افزايش نياز به وجوه نقد، مشكلاتي را در رابطه با سرمايه در 

گردش بنگاه ها ايجاد كرده است.
اقتصاد ايران در دو سال اخير شرايط مناسبي نداشته و افت 
محسوس توليد ناخالص داخلي به عنوان يكي از اصلي ترين 
نماگرهاي اقتصادي به خوبي گواه اين مدعاست. براساس 
گزارش مركز آمار ايران، نرخ رشد توليد ناخالص داخلي در 
سال ۱۳۹۷ معادل با منفي ۴.۹ درصد بوده و توليد بدون 
نفت نيز نرخ رش��د منفي ۲.۴ درصدي داشته است. براي 
سال ۱۳۹۸ نيز صندوق  بين المللي پول نرخ رشد منفي 
۸.۷ درصدي و بانك جهاني نرخ رشد منفي ۹.۵ درصدي 
را پيش بيني كرده اند. چش��م انداز آتي ارايه ش��ده در اين 
گزارش ها نيز به شكلي است كه طي سه سال آينده، انتظار 
عبور نرخ رشد از محدوده مثبت يك درصد محتمل نخواهد 
بود. مجموع اين تغييرات، به خوبي گوياي شرايط نامساعد 
رشد اقتصادي كشور و بخش حقيقي در سال هاي پاياني 

دهه جاري است.
هرچند كه ش��وك درآمدهاي نفتي و دشواري مبادلات 
تجاري و مالي از مهم ترين دلايلي بوده كه منجر به انقباض 
بخش حقيقي اقتصاد ايران شده اما قطعا مشكلات بخش 
پولي و مالي كشور نيز در ش��كل گيري اين شرايط موثر 
بوده است. براس��اس آخرين نسخه منتش��ره از گزارش 
رقابت پذيري جهاني در ماه نوامبر، جايگاه ايران در س��ال 
۲۰۱۹ نسبت به سال قبل با افت ۱۰ پله اي مواجه شده و از 
ميان مولفه هاي دوازده گانه اين شاخص، بيشترين كاهش 
مربوط به مولفه نظام مالي بوده كه نس��بت به سال قبل با 
كاهش ۲۵ پله اي مواجه شده است. اين مساله به معناي 
ناتواني نظام مالي در ايجاد ش��رايط و زمينه مناسب براي 
بخش حقيقي اقتصاد جهت داش��تن عملكرد مناسب و 

رقابت پذير است.
تامين مالي بنگاه ها مي تواند از س��ه مجراي نظام بانكي، 
بازار سرمايه و اعتبار تجاري صورت گيرد. بررسي عملكرد 
نظام بانكي در اين زمينه نش��ان مي دهد كه مانده اسمي 
تسهيلات در پايان مردادماه ۱۳۹۸ )آخرين آمار موجود( 
نسبت به ابتداي سال ۱۳۹۷ رشدي معادل ۲۷.۸ درصد را 
نشان مي دهد. البته جهت تفسير بهتر اين رقم بايد به سه 
نكته توجه كرد؛ نخست اينكه با در نظر گرفتن نرخ تورم، 
رشد مانده حقيقي تسهيلات در اين دوره هفده ماهه به رقم 
منفي ۳۴.۵ درصد كاهش خواهد يافت. دوم آنكه بخشي از 
اين تسهيلات صرفا تمديد و استمهال معوقات بانكي بوده و 
در واقع تامين مالي جديد توسط نظام بانكي صورت نگرفته 
اس��ت. هرچند كه آمار دقيقي در اين زمينه در دسترس 

نيست اما بررسي صورت هاي مالي شش ماهه بانك هايي 
كه اقدام به انتشار پيوسته گزارشات مالي بر روي سامانه 
كدال مي كنند )شامل يازده بانك از جمله ملت، صادرات 
و تجارت( نشان مي دهد كه در ش��هريورماه سال جاري 
مانده مطالبات غيرجاري نسبت به زمان مشابه سال قبل 
۱.۳ درصد افزايش يافته اس��ت. در نهايت نكته سوم آنكه 
به نظر مي رس��د طي دو سال اخير سهم تسهيلات خريد 
كالا از مجموع تسهيلات افزايش يافته و بخش اصلي اين 
تسهيلات يا جهت تامين نيازهاي خانوار يا جهت اقدامات 
سفته بازانه خانوار )نظير خريد ارز، طلا و ساير كالاها( مورد 
استفاده قرار گرفته است. به عنوان جمع بندي مي توان گفت 
كه تامين مالي توليد از مجراي نظام بانكي در شرايط پس 
از تحريم به قدر كافي مطلوب نبوده و احتمالا تسهيلات 
حقيقي دريافتي توسط بنگاه ها با كاهش روبرو بوده است.

در بازار سرمايه نيز اوضاع تامين مالي شركت ها )برخلاف 
افزايش تامين مالي دولت( چندان مناسب نبوده و سهم 
اوراق شركتي در بورس و فرابورس از حدود ۲۰ درصد در 
ابتداي سال ۱۳۹۷ به كمتر از ۱۵ درصد در پايان آبان ماه 
۱۳۹۸ رس��يده و خالص افزايش ارزش اوراق شركتي در 

اين دوره )اختلاف انتش��ار اوراق جديد و سررسيد اوراق 
قبلي( تنها حدود ۷ هزار ميليارد تومان بوده است. به منظور 
مقايسه توجه داشته باشيد كه فقط مانده تسهيلات يك 
شركت بورسي، يعني فولاد مباركه، در پايان شهريورماه 
معادل ۷.۳ هزار ميليارد تومان بوده اس��ت. تركيب مانده 
اوراق در پايان آبان ماه نيز به شكلي بوده كه بيش از نيمي از 
اوراق مربوط به دو گروه خودرو و مالي بوده و سهم صنايعي 

نظير فولاد و سيمان دقيقا معادل صفر بوده است.
سومين مجراي تامين مالي بخش حقيقي، يعني اعتبار 
تجاري يا خريد و فروش غيرنقد و مدت دار ميان بنگاه ها نيز 
شرايط مطلوب و كاركرد مناسبي نداشته است. با توجه به 
رشد قابل ملاحظه تورم در دو سال اخير و تغييرات روزانه 
قيمت ها كه با تشديد انتظارات تورمي همراه بوده، تمايل 
بنگاه ها به فروش اعتب��اري كاهش يافته و ترجيح آنها بر 
فروش كمتر اما نقدي بوده اس��ت تا به اين ترتيب هزينه 
فرصت احتمالي ناشي از افزايش قيمت محصولات خود 
را كاهش دهند. محاسبه نس��بت دريافتني هاي تجاري 
به فروش )به عنوان ش��اخصي از ف��روش اعتباري( براي 
نمونه منتخبي از ش��ركت هاي توليدكننده فولاد حاضر 

در بازار سرمايه نش��ان مي دهد كه در شش ماه اول سال 
۱۳۹۸ تقريبا براي تمامي شركت ها اين نسبت در مقايسه 
با سال قبل كاهش يافته است. براي نسبت پرداختني هاي 
تجاري به فروش نيز شرايط يكساني وجود دارد و براي بقيه 
صنايع نيز مي توان شرايط كمابيش مشابهي را متصور بود. 
به اين ترتيب مي توان گفت كه در يك سال گذشته، اعطا 
و دريافت اعتبار تجاري )خريد و فروش استقراضي( ميان 
بنگاه ها كاهش يافته است و اين مساله با افزايش نياز به وجوه 
نقد، قطعا مشكلات مربوط به سرمايه در گردش بنگاه ها را 

تشديد كرده است.
در اين شرايط كه آمار نشان مي دهد تامين مالي توليد از 
س��ه مجراي بانك، اوراق و اعتبار تجاري در دو سال اخير 
به شدت محدود شده است، به نظر مي رسد تسهيل و بهبود 
شرايط تامين مالي بنگاه ها يكي از اصلي ترين چالش هاي 
رش��د بخش حقيقي خواهد بود. در مورد راهكارهاي اين 
مساله به نظر مي رسد كه به دليل مسائلي نظير حجم بالاي 
مطالبات معوق، دارايي هاي منجمد و اثرات تورمي فشار بر 
منابع بانك مركزي، نمي توان انتظار زيادي از نظام بانكي 
داشت و راهكار پايدار تامين مالي بنگاه ها بايد بر بازار سرمايه 

و اعتبار تجاري متمركز شود. گواهي اعتبار مولد )گام( طرح 
جديد بانك مركزي اس��ت كه به تازگي در شوراي پول و 
اعتبار تصويب شده است و هرچند هنوز اطلاعات زيادي از 
جزييات آن در دسترس نيست اما به نظر مي رسد كه اين 
ابزار، تمامي پيش شرط هاي لازم براي بهبود تامين مالي 
توليد را داراست. به طور ساده، گواهي اعتبار مولد يك چك 
تضمين شده توسط نظام بانكي و داراي نرخ بازده است كه 
بنگاه ها مي توانند با آن از يكديگر خريد اعتباري كرده و در 
موعد مشخص بدهي خود را تسويه نمايند. به اين ترتيب 
مي توان گفت كه اين ابزار به دليل ويژگي مهم خود، يعني 
اتصال به مفهوم نرخ تنزيل، مي تواند اعتبار تجاري ميان 
بنگاه ها را مجددا احيا كرده و حتي به ش��كل محسوسي 
افزايش دهد چرا كه با لحاظ كردن قيمت استقراض پول، 
عملا تفاوت ميان فروش نقد و اعتباري براي بنگاه ها تا حد 
زيادي بي معنا خواهد ش��د. ويژگي مهم ديگر اين اوراق، 
امكان خريد و فروش در بازار ثانويه است كه سبب خواهد 
شد اتصال بين بازار س��رمايه و حلقه هاي اعتباري ميان 
بنگاه ها برقرار شده و به اين ترتيب عملا امكان استفاده از 
منابع موجود در بازار بدهي نيز براي بنگاه ها فراهم خواهد 
شد. با توجه به شرايط تنگناي مالي بنگاه ها و وضعيت فعلي 
تقاضا در بازار بدهي، انتظار مي رود كه استقبال مناسبي 
نيز از انتشار اين نوع اوراق تامين هم از ناحيه بنگاه ها و هم 
از ناحيه فعالان بازار سرمايه صورت گيرد. البته بايد توجه 
داشت كه تهيه سازوكارهاي لازم جهت حضور بنگاه هاي 
كوچك و متوسط در اين چرخه و بهره مندي آنها از مزاياي 
اين ابزار، نكته مهمي است كه مي بايست حتما مورد نظر قرار 
گيرد چرا كه به نظر مي رسد در شرايط تنگناي نقدينگي 
غالبا مش��كلات مربوط به بنگاه ه��اي كوچك تر بيش از 
همتايان ب��زرگ آنها )كه داراي ان��واع روش ها و ابزارهاي 
چانه زني و اعمال نفوذ هستند( خواهد بود. فراهم كردن 
امكان حضور اين نوع از بازيگران و تقويت تامين مالي خرد 
مي تواند هم افزايي توليد در خوشه هاي مختلف صنايع و 

زنجيره هاي تامين را به دنبال داشته باشد.
به عنوان جمع بندي مي توان گفت كه برنامه بانك مركزي 
جهت بهبود تامين مالي توليد از طريق انتشار اوراق گواهي 
اعتبار مولد، با دو ويژگي برخورداري از نرخ تنزيل و امكان 
معاملات ثانويه در بازار سرمايه، مي تواند به خوبي امكان 
اس��تفاده بنگاه ها از منابع موجود در بازار سرمايه و منابع 
حاصل از اعتبار تجاري را فراه��م آورد. انتظار مي رود كه 
طرح مذكور بتواند در كوتاه مدت نيز اثرات مثبتي بر بخش 
حقيقي اقتصاد داشته باشد و در صورت تحقق اين موضوع، 
بانك مركزي علاوه بر موفقيت در اجراي سياست هاي ارزي 
و پولي خود در يك س��ال اخير توانسته كه سياست مالي 

مناسبي را نيز اجرا نمايد.

وهابقليچ |
هدف از طراحي اوراق وديع��ه، تلاش بانك مركزي براي 
جمع آوري و انقباض نقدينگي جامعه به واسطه يك ابزار 
شرعي اس��ت. در حالي  كه رس��انه ها به ارايه گزارش ها و 
تحليل هايي در خصوص اوراق جديد گام )گواهي اعتبار 
مولد( مشغول هستند، خبرهايي مبني بر طراحي و تصويب 
سازوكار »اوراق وديعه« در شوراي فقهي بانك مركزي به 
عنوان ابزاري براي سياست گذاري پولي به گوش رسيده 
است. شايسته است در ابتدا مروري بر مفهوم وديعه و اوراق 
وديعه داشته باش��يم. وديعه در لغت به معني »سپردن« 
و »استقرار يافتن«  اس��ت. جوهر و ماهيت اصلي وديعه، 
نگهداري از مال است؛ درحالي كه ماهيت اصلي عقد عاريه 
»اجازه انتفاع« يا اذن در اس��تفاده و بهره برداري از مال از 
سوي گيرنده آن است كه اين را مي توان مهم ترين تفاوت 
وديعه از عاريه دانست. در خصوص مشروعيت وديعه بايد 
اذعان داشت اين مشروعيت در آيات قرآن كريم، روايات 
حضرات معصومين عليهم الس��لام و منابع معتبر فقهي 
مشخص است. همچنين اين عقد از قديم الايام تا به امروز نزد 
عرف جوامع بشري داراي كاربرد بوده است. بنابر نظر بيشتر 
فقها،  گيرنده وديعه حق استفاده از آن را ندارد و درصورتي كه 
بدون اجازه وديعه گذار از آن استفاده كند، متعدي )متجاوز( 

شناخته مي شود و در صورت تلف شدن، ضامن آن است.
اوراق وديعه ابزاري براي اعمال سياس��ت انقباضي پولي 
معرفي شده كه بر پايه عقد شرعي وديعه طراحي مي شود. 
شيوه كار اين اوراق به اين شكل است كه صاحبان وجوه ، 
منابع خ��ود را جهت حفظ ارزش وجوه، نزد بانك مركزي 
به وديعه مي گذارند. بانك مركزي اين وجوه را بلوكه كرده 

)انقباض نقدينگي( و اجازه استفاده از آن را نخواهد داشت. 
در انتهاي دوره، با توجه به ميزان تورم، كاهش ارزش وجوه 
جبران ش��ده و معادل قدرت خريد وجوه ابتداي دوره به 
صاحبان اوراق پرداخت خواهد شد. به عبارتي بانك مركزي 
وجوه را در قالب ي��ك امانت هم از جهت فيزيكي و هم به 
لحاظ ارزشي )در شرايط تورمي( حفظ مي كند. اين اوراق 
داراي ابعاد مختلفي اس��ت. از جمله اينكه هدف طراحي 
اين اوراق، تلاش بانك مركزي براي جمع آوري و انقباض 
نقدينگي جامعه به واسطه يك ابزار شرعي است، امري كه 
اقتصادهاي متعارف عموما با استفاده از اوراق قرضه همراه 
با سود ربوي آن را به انجام مي رسانند. يكي از ابعاد مهم اين 
اوراق، بعد شرعي و فقهي آن است. با توجه به آنكه پرداخت 
معادل قدرت خريد در قالب پرداخت سود نبوده و به نوعي 
تنها جبران كاهش ارزش پول بر اثر تورم ملاك است، گفته 
مي شود عليرغم برخي اختلاف نظرات فقهي، جنبه شرعي 
اين اوراق مورد پذيرش بوده و شوراي فقهي بانك مركزي 
موافقت خود را با اين مكانيسم اعلام داشته است. اما نكته 
خطيري كه در اينجا وجود دارد آن است كه آيا مي توان با 
همين اس��تدلال در سطح خرد جامعه به صاحبان وجوه 
مازاد كه منابع خود را به متقاضيان منابع مي سپارند در زمان 
تاديه، اجازه دريافت معادل قدرت خريد وجوه برحسب نرخ 
تورم، تحت عنوان جبران كاهش ارزش پول را داد؟ يا كه اين 
جبران صرفا براي عقد وديعه اي كه در آن، وديعه گيرنده 
حق اس��تفاده از وجوه را ندارد جايز است و در عقد قرض 
نمي توان از اين قاعده استفاده كرد؟ آيا اين قاعده فقط براي 
نهاد حاكميتي همچون بانك مركزي رواست و در سطح 
خرد و نهادهاي غيرحاكميت��ي اجراي اين موضوع مجاز 

نيست؟ به هر حال اجراي يك قاعده در سطح اقتصاد كلان، 
آن هم با لحاظ تاييد شوراي فقهي بانك مركزي، نيازمند 
پيوست هاي آموزشي و مباحث ترويجي و روشنگرانه براي 
آحاد جامعه و فعالان اقتصادي است تا جامعه از روي تقليد 
ناقص و بدون در نظر گرفتن احكام لازم عقود شرعي، در 
دام شبهات ربا نيفتند. پيوستي كه حداقل در مورد مذكور، 
تاكنون مشاهده نشده است. نكته ديگر از جنبه اقتصاد پولي 
مطرح مي شود و آن اينكه ممكن است ايراد شود كه با لحاظ 
نرخ تورم حدود ۳۰ تا ۴۰ درصدي در اقتصاد كشور، جبران 
ارزش وجوه وديعه گذاشته شده نزد بانك مركزي معادل 
اين نرخ، مي تواند با برپايي يك »جنگ نرخي« بر س��ود 
بانك ها و موسسات مالي غيربانكي و نيز سود ساير اوراق 
بهادار اثرگذاري منفي داشته باشد. چراكه عموما نرخ سود 
سپرده هاي سرمايه گذاري مدت دار بانكي و اوراق دولتي 
كمتر از ۲۰ درصد است و ورود اوراق وديعه با نرخ جبران برابر 
نرخ تورم مذكور، مي تواند تعادل بازار پول و سرمايه را برهم 
بزند و حتي بر بازارهاي با سود متغير همچون اوراق سهام 
اثر تخريبي داشته باشد. البته پاسخ به اين ايراد را مي توان 
در صحبت هاي حجت الاسلام سيدعباس موسويان عضو و 
سخنگوي شوراي فقهي بانك مركزي در گفت وگو با پورتال 
بانكداري اسلامي )۸ آبان ۱۳۹۸( با هدف تشريح سازوكار 
اين اوراق جست وجو كرد. ايشان در اين گفت وگو به عنوان 
يكي از ملاحظات اين اوراق بيان مي دارند: »شورا، انتشار 
اوراق وديعه توس��ط بانك مركزي با هدف جذب وجوه از 
عموم در قالب وديعه و باز پرداخت آن در سررسيد با حفظ 
قدرت خريد، با نرخي حداكثر معادل نرخ تورم سالانه را در 
اجراي سياست هاي پولي و كنترل رشد نقدينگي مغاير با 

موازين شرع تشخيص نداد«. همچنين ايشان در بخش 
ديگر متذكر مي شوند: »بانك مركزي براي جبران كاهش 
ارزش وجوه وديعه گذاري ش��ده، مي تواند درصد معيني 
را اعلام كند يا به صورت كلي اعلام كند كه در سررس��يد 
با لحاظ نرخ تورم، وجوه وديعه گذاري شده را بازپرداخت 
خواهد كرد. در هر صورت نرخ جبران كاهش ارزش وجوه 
وديعه گذاري شده، نبايد از نرخ تورم سالانه محاسبه شده 
توسط بانك مركزي بيشتر باشد.« اشاره به اينكه سقف نرخ 
جبران كاهش ارزش وجوه وديعه گذاري شده، نرخ تورم 
سالانه محاسبه شده توسط بانك مركزي است، گوياي اين 
حقيقت است كه نرخ جبران مي تواند كمتر از نرخ تورم و 
متناسب با نرخ بازارهاي موازي همچون سپرده هاي بانكي 
و ساير اوراق بهادار اسلامي باشد. بديهي است تعيين نرخ 
جبران كاهش ارزش وجوه وديعه گذاري شده در محدوده  
بيان شده به صلاحديد مقام سياست گذار پولي و با توجه به 

حفظ تعادل و ثبات در بازارهاي موازي قانوني خواهد بود. 
شايان ذكر است سازوكار استفاده از اوراق وديعه حاوي نكات 
و تحليل هاي ديگري هم هست كه در فرصت هاي ديگر 
بدان پرداخته خواهد شد؛ اما جمع بندي يادداشت حاضر 
اين سه نكته خواهد بود كه اولا اين اوراق بنا بر عقد شرعي 
وديعه و به عنوان ابزار سياست گذاري پولي طراحي شده 
است و بانك مركزي حق استفاده از وجوه جمع آوري شده 
را ندارد و بايد منابع تماما بلوكه شوند. ثانيا نياز است همراه با 
طراحي و معرفي اين ابزار، پيوستي ترويجي و آموزشي براي 
ممانعت از سوءبرداشت فعالان اقتصادي در مشابهت سازي 
الگوي جبران كاهش ارزش پول، تدارك ديده ش��ود تا از 
افتادن در دام ربا اجتناب شود. ثالثا ضروري به نظر مي رسد 
كه مقام سياست گذار پولي با لحاظ نرخ هاي بازار رقيب و 
ممانعت از ورود شوك به اقتصاد به برنامه ريزي و استفاده از 

اين اوراق بينديشد.
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تامين سرمايه در گردش 
بنگاه ها و نقش بانك ها

مهديهزمردي |
در ش��رايط فعلي كه بنگاه هاي اقتصادي از سمت 
عوامل برون زاي بس��ياري تحت فش��ار قرار دارند، 
نبايد سيستم بانكي را فراتر از توان خود مقصر اصلي 

كمبود نقدينگي بنگاه ها دانست.
در مباحث مربوط ب��ه رونق توليد و خروج از ركود، 
اصطلاح »كمب��ود نقدينگي بنگاه ه��ا« را بارها از 
مديران بخش هاي مختلف اقتصادي شنيده ايم و 
از آنجايي كه نظام تامين مال��ي ايران عمدتا بانك 
محور است مقصر اصلي اين كمبود، بانك ها شناخته 
مي شوند. به بيان دقيق تر منظور از كمبود نقدينگي 
بنگاه ها، در واقع مشكلات بنگاه ها در تامين سرمايه 
در گردش خود است كه مي تواند منشأ داخل بنگاه 
يا خارج از آن داشته باشد. ناتواني مدير مالي بنگاه 
در مديريت دارايي ها و بدهي هاي جاري آن بنگاه از 
عوامل داخلي و نوسانات نرخ ارز، افزايش نرخ تورم و 
تحريم از عوامل خارجي تاثيرگذار بر ميزان سرمايه 

در گردش بنگاه هاست.
گرچه نمي توان مرز دقيقي بين نحوه تامين مالي 
كوتاه مدت و بلندمدت بنگاه ها در اقتصاد قائل شد، 
اما عمدتا تامين مالي كوتاه مدت بر عهده بانك ها بوده 
و بازار سرمايه و بانك هاي سرمايه گذاري، عهده دار 
تامين مالي پروژه هاي بلندمدت بنگاه ها هستند. 
طرف عرضه تامين مالي در ايران، اعم از كوتاه مدت 
و بلندمدت، بانك ها هستند و بازار سرمايه ابزارهاي 
مناسب تامين مالي س��رمايه در گردش بنگاه ها را 
در اختيار آنها قرار نداده اس��ت و لذا بنگاه ها عمدتا 
براي تامين مالي سرمايه در گردش خود به بانك ها 
مراجعه مي كنند. لذا عرضه كننده اصلي تامين مالي 

سرمايه در گردش بنگاه ها، بانك ها هستند.
از طرفي جهش هاي اخير نرخ ارز، بازگشت مجدد 
تحريم هاي بين المللي و افزايش غيرقابل اجتناب 
نرخ تورم در سال گذش��ته، مديريت حساب هاي 
دريافتني و پرداختني بنگاه ها را با مشكلات جدي 
مواجه س��اخته اس��ت. زيرا بنگاه ها در تامين مواد 
اوليه و ماشين آلات خود از خارج از كشور به دليل 
تحريم، نمي توانند از ابزارهايي مانند اعتبار اسنادي 
و ... استفاده كنند و لاجرم نيازمند وجه نقد بيشتري 
براي گذران امور جاري خود هس��تند، همچنين 
افزايش نرخ ارز و تورم نيز بر خود بنگاه و بر بنگاه هاي 
بدهكار و در ارتباط با آن تاثيرگذار است. تاثير شرايط 
خاص ركودي و تورمي اقتصاد در س��ال گذشته بر 
تمامي بنگاه هاي اقتصادي كه به صورت حلقه هاي 
زنجير به هم متصل هستند، باعث شده كه تقاضاي 
بنگاه ها براي تامين مالي س��رمايه در گردش خود 

افزايش يابد.
از س��مت عرضه نيز آمارهاي بانك مركزي نشان 
مي دهد كه سياس��ت اين بانك ب��ر تمركز بانك ها 
بر تامين مالي س��رمايه در گ��ردش بنگاه ها بوده 
و از مس��ووليت بانك ه��ا در قب��ال تامي��ن مالي 
سرمايه گذاري هاي بلندمدت اندكي كاسته شده 
اس��ت. به طوري كه بر اساس گزارش بانك مركزي 
سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه در گردش 
در تمام بخش هاي اقتصادي طي شش ماهه نخست 
سال ۹۸ مبلغ ۲۱۱۱.۷ هزار ميليارد ريال بوده كه 
معادل ۵۵.۳ درصد كل تسهيلات پرداختي سيستم 
بانكي كشور است. اين رقم در مقايسه با دوره مشابه 
س��ال قبل ۱۳.۵ درصد معادل مبلغ ۲۵۰.۵ هزار 

ميليارد ريال افزايش داشته است.
همچنين سهم تس��هيلات پرداختي بابت تامين 
س��رمايه در گردش بخ��ش صنعت و مع��دن در 
شش ماهه سال جاري معادل ۸۶۲.۰ هزار ميليارد 
ريال بوده كه ۷۲.۸ درصد از كل تسهيلات پرداختي 
به اين بخش و ۴۰.۸ درصد از منابع تخصيص يافته 
به سرمايه در گردش كل بخش هاي اقتصادي است 
كه بيانگر توجه و اولويت دهي بانك مركزي به تامين 
مالي سرمايه در گردش بنگاه ها توسط سيستم بانكي 
در سال جاري است. از سوي ديگر، اين آمار حاكي از 
افزايش سهم تامين مالي سرمايه در گردش بنگاه ها 
در سبد دارايي هاي بانك هاست و اين درحالي است 
كه بنگاه ها همواره از كمبود دسترسي به اين منابع 
نارضايتي دارند. آنچه در اين بين معمولا منعكس 
نمي شود، دشواري هاي پيش روي بانك ها در اعطاي 
اينگونه تس��هيلات اس��ت. يكي از اين دشواري ها 
عدم انعطاف پذيري نرخ هاي سود است كه مانع از 
اعمال نرخ سود متناسب با ريسك هر بنگاه توسط 
بانك مي ش��ود. از آنجايي كه اطلاعات پنهاني در 
ترازنامه بنگاه ها وجود دارد كه ممكن است بانك را 
متضرر كند، از انگيزه بانك ها براي ورود به اين گونه 
تسهيلات مي كاهد. براي حل اين مشكل مي توان 
رابطه بلندمدت��ي بين بانك و بنگاه تعريف كرد كه 
بنگاه بر اساس اعتبار كسب كرده براي خود در اين 
مدت بتواند از تسهيلات بانك استفاده كند و ديگر 
انگيزهاي براي پنهان كردن اطلاعات خود از بانك 
نداشته باشد و از طرفي بانك نيز با پايش مداوم و از 
نزديك بنگاه، از ريسك س��بد دارايي خود كاسته 
و با توجه ب��ه ماهيت كوتاه مدت اين تس��هيلات، 
انگيزه كافي براي ورود به آن را داش��ته باشد. البته 
مي بايست خاطرنشان كرد كه اين امر بدون وجود 
موسسات معتبر اعتبارسنجي و رتبه بندي بنگاه ها 
ممك��ن نخواهد بود. يكي ديگر از موانع بر س��ر راه 
بانك ها در تامين مالي بنگاه ها در دسترس نبودن 
ابزارهاي تامين مالي متنوع و متناسب با بانكداري 
اسلامي اس��ت كه بر پايه عقود مشاركتي نبوده تا 
بتواند تامين مالي مواد اوليه، حقوق و دس��تمزد و 
ساير هزينه هاي جاري بنگاه ها را با سرعت و سهولت 
بيشتري نسبت به عقود موجود تامين كند. در نهايت 
با توجه به كيفيت دارايي هاي سيستم بانكي و حجم 
بالاي مطالبات معوق بانك ها كه عمدتا با استمهال 
تسهيلات پوشانده ش��ده اند، در شرايط فعلي كه 
بنگاه هاي اقتصادي از سمت عوامل برونزاي بسياري 
تحت فشار قرار دارند، بدون در نظر گرفتن موارد فوق 
نمي بايست سيستم بانكي را فراتر از توان خود مقصر 

اصلي كمبود نقدينگي بنگاه ها دانست.

ديدگاه

نكته

راه حل قيمتي و غيرقيمتي مشكلات مالي و پولي
محمدگلشاهي|

نگاه اقتصاددانان كشور به س��مت و سويي بايد باشد كه 
همه جوانب در آن در نظر گرفته شود چرا كه بعضا عوامل 
غيراقتصادي و غيرقيمتي بيشتر از عوامل قيمتي تاثيرگذار 
هستند. يكي از مس��ائلي كه ذهن برخي از علاقه مندان 
به رش��ته اقتصاد را به خ��ود درگير ك��رده، بحث علاقه 
اقتصاددانان كشور به خصوص اقتصاددانان نسل جوان به 
ارايه راه حل هاي قيمتي است، يعني عنصر قيمت را عامل 
بسيار تعيين كننده دانسته و حل تمام مشكلات را در گرو 
عملكرد نظام قيمت ها مي دانند. در واقع اقتصاد امروزي هر 
چه بيشتر دلبسته رياضيات سنجي و نمودارها شده است 
و در عوض تا آنجا كه توانس��ته از علوم انساني بودن خود 

فاصله گرفته است.
يعني اقتصاددان امروز كش��ور ما به دليل اهميت يافتن 
رياضي��ات و اقتصادس��نجي در امتحان��ات و مق��الات 
خودخواسته يا ناخواسته راه پيشرفت علمي را در فراگيري 

صرف اين دروس قرار داده و تا آنجا كه توانسته از رشته هاي 
انساني مانند جامعه شناسي و روانشناسي فاصله گرفته 
و هر روز فاصله اقتصاد با ديگر رش��ته هاي علوم انس��اني 
بيشتر مي شود. اين فراموشي علوم انساني سبب شده تا 
اقتصاددانان كش��ور در ارايه راه حل هاي خود، انسان را در 
معادلات اقتصادي يك انسان اقتصادي عادي و بهينه ياب 
در نظر بگيرند كه به سرعت خواسته هاي خود را بر اساس 
قيمت ها تعدي��ل مي كند و مطلوبيت خود را بر اس��اس 
بودجه خود به حداكثر مي رساند؛ اما در واقع برخي اوقات 
فراموش مي كنند كه انس��ان در يك جامعه ممكن است 
تفكر اقتصادي نداشته باشد و به جاي تعديل خواسته ها 
فرياد بكشد، اعتراض كند و رفتار غيراقتصادي انجام دهد. 
انسان ها در جامعه امروز كشورمان آنگونه كه اقتصاددانان 
»فرض« مي كنند رفتار نمي كنند شايد فقط مردم سوييس 
باشند كه همانطور رفتار مي كنند كه اقتصاددانان كشور 
مي خواهند و حتي مردم كشوري مانند فرانسه هم نسبت 

به تغييرات قيمت و ماليات و ... حساس هستند. شايد بتوان 
گفت ملموس ترين مثال براي ناكارآمدي ارايه راه حل هاي 
قيمتي همين مساله بنزين باشد در حالي كه بسياري از 
اقتصاددانان كش��ور تنها راه بهينه شدن مصرف، حذف 
يارانه ثروتمندان، جلوگيري از قاچ��اق و... را گران كردن 
اين كالا و نسخه آن را يا شوك درماني يا افزايش تدريجي 
قيمت بنزين مي دانستند. اما شايد براي بسياري از دوستان 
تعجب آور باشد اگر بگوييم تجربيات قبلي ثابت كرده كه 
اين امر اشتباه و غيرواقعي است و گران كردن چه يك باره 
و چه تدريجي چندان تاثيري بر مصرف داخلي نگذاشت 
و بهبودي حاصل نكرد و اتفاقا عاملي كه به يك باره جلوي 
افزايش مصرف بنزي��ن را گرفت تنها و تنها همين كارت 
سوخت به عنوان يك راه حل غيرقيمتي بود كه اجرا شد 
و بيشترين تاثير را در كاهش مصرف بنزين داشت. البته 
سه يا چهار برابر كردن قيمت يك كالا بر ميزان مصرف آن 
دخيل اس��ت اما اگر فقط ۱۰ درصد از مصرف آن كالا كم 

شود نشان از ضرورت استفاده از آن كالا در زندگي روزمره 
است. آخرين آمارنامه شركت پالايش و پخش كه مربوط 
به سال ۱۳۹۵ است نشان مي دهد نه افزايش تدريجي در 
سال هاي قبل از طرح تثبيت توانست روند رو به رشد مصرف 
را تغيير دهد و نه طرح تثبيت تفاوت معناداري را با گذشته 
در مصرف ايجاد كرد. حتي ۴ برابر شدن قيمت بنزين در پي 
طرح هدفمندي يارانه ها نيز در كاهش ميزان مصرف آن به 
اندازه سهميه بندي سال ۱۳۸۶ موثر نبوده است. نكته دوم 
هم آن است كه در سال ۱۳۹۴ و با كاهش قيمت نفت در 
بازارهاي جهاني و حذف طرح سهميه اي و يكسان كردن 
نرخ بنزين به هزار تومان در واقع قيمت به قيمت فوب خليج 
فارس رسيد. اما نكته اصلي اين است كه اگرچه قيمت بنزين 
در اين سال ها به قيمت فوب افزايش داشت اما عامل اصلي 
اختلاف قيمت مربوط به افزايش يك باره قيمت دلار بود كه 

به واسطه تحريم امريكا صورت گرفت.
آيا چ��ون قيمت دلار بالا رفته و قيم��ت كالاهاي داخلي 
نسبت به كشورهاي همسايه ارزان شده بايد قيمت همه 
كالاها را گران كنيم. منطق اقتصاد قيمتي پاس��خ مثبت 

مي دهد اما اين نكته را در نظر نمي گيرد كه با اين قيمت ها 
بس��ياري از خانوارها از خريد مايحتاج خود باز مي مانند و 
اين فشار اقتصادي به يك باره انسان اقتصادي را تبديل به 
انسان معترض مي كند. اگر بگوييم وقتي صادرات نفت در 
كشور ما به پايين ترين حد خود در اين سال ها رسيده چه 
اشكالي دارد كه اين نفت را به جاي محاسبه با قيمت فوب 
خليج فارس كه امكان فروش به آن قيمت را نداريم به قيمت 
تمام شده داخلي محاسبه كنيم و در اختيار مردم قرار دهيم. 
اين همه فرياد در رابطه با يارانه پنهان مطمئنا در زماني اتفاق 
مي افتد كه ما بتوانيم اين نفت يا بنزين را در بازارهاي جهاني 
بفروشيم. ضمن آنكه اين نكته را هم نبايد از نظر دور داشت 
كه كيفيت بنزين داخلي شايد خريدار چنداني در بازارهاي 

بين المللي نداشته باشد.
و البته برخي اوقات دوستان اقتصادي فراموش مي كنند 
كه انس��ان در جامعه ايراني اگر ميزان مصرفش بيشتر از 
اس��تانداردهاي جهاني است نه به خاطر ارزاني بنزين كه 
برخي از آن به خاطر ماشين هاي پُرمصرفي است كه در اين 
سال ها در داخل كشور توليد شده يا به كشور وارد شده است.



دانش و فن10دنياي فناوري

با وجود سرعت بالاي پيشرفت برنامه هاي تحقيق و توسعه در حوزه هوش مصنوعي

 هوش انسان  هنوزازهوش مصنوعي  برتراست
گروه دانش و فن   

هوش مصنوعي به س��رعت در حال رشد و شكوفايي 
اس��ت، اما هنوز محدوديت هاي بسياري در اين حوزه 
وجود دارد كه قابل انكار نيس��ت. البته در مواردي در 
مقايسه عملكرد هوش مصنوعي در مقايسه با انسان 
هوش مصنوعي توانس��ته به رقابت با هوش انس��اني 
بپردازد يا حتي قدم هايي جلوتر از هوش انساني بردارد، 
اما بسياري نيز معتقدند كه هوش مصنوعي كماكان 

بسيار عقب تر از هوش انساني قرار دارد. 
برنامه هاي تحقيق و توسعه در زمينه هوش مصنوعي با 
سرعت به پيش مي رود، اما اين فناوري هنوز به صورت 
جدي و آن طور كه بايد و ش��ايد مورد بهره برداري قرار 
نگرفته اس��ت. تاكنون تلاش هاي بسياري در زمينه 
هوش مصنوعي انجام شده و كماكان بحث تحقيق و 
توس��عه در اين حوزه با قدرت به پيش مي رود. آخرين 
گ��زارش مربوط به تحقيقات هوش مصنوعي نش��ان 
مي دهد محققان پيش��رفت هاي خوبي دراين زمينه 
داشته اند و توانس��ته اند به دستاوردهاي قابل توجهي 
دست پيدا كنند. سيستم هاي مبتني بر هوش مصنوعي 
شامل طيف گسترده اي از فعاليت هاي مختلف اعم از 
تحقيقات، آموزش و دس��تاوردهاي فني مي ش��وند و 
  AI Index شاخص هاي مربوط به هوش مصنوعي يا
 AI Index زمينه هاي مختلفي را پوشش مي دهد و
به قدري متنوع اس��ت ك��ه دانش��گاه هايي همچون 
هاروارد، استنفورد و مراكزي همچون OpenAI، دو 
ابزار جديد را براي بررسي داده هايي كه از طرق هوش 
مصنوع��ي دريافت مي كنند، معرف��ي كرده اند. يكي 
از اين ابزارها براي جس��ت وجوي مقالات تحقيقاتي 
هوش مصنوعي و ديگري براي تحقيق در مورد داده ها 
به منظور تحقيق و سرمايه گذاري كاربرد دارد. گزارش 
مربوط به AI Index سال ۲۰۱۹ نشان  مي دهد روند 
تحقيق و توسعهي در زمينه  هوش مصنوعي كماكان 
ادامه داشته و متوقف نشده است. همچنين اين گزارش 
تأييد مي كند كه رويكردهاي تحقيقاتي در زمينه هوش 
مصنوعي نسبت به سال هاي قبل به صورت جدي تري 
دنبال مي ش��ود. اين گزارش ۲۹۰ صفحه اي وضعيت 
روش��ني از تحقيقات و طرح هاي توسعه اي در زمينه 
هوش مصنوع��ي ارايه مي دهد ك��ه در مقاله زوميت، 

بخش هاي مهم آن استخراج شده است
تحقيقات هوش مصنوعي به سرعت به پيش مي رود؛ 
از سال ۱۹۹۸ تا ۲۰۱۸، تعداد مقاله هاي منتشرشده  
در زمينه هوش مصنوعي رشد ۳۰۰ درصدي داشته و 
با گذشت زمان، تعداد افراد بيشتري در كنفرانس هاي 
مرتبط با هوش مصنوعي شركت مي كنند. در كنفرانس 
Neurips امسال درحدود ۱۳۵۰۰ نفر حضور داشتند 
كه نسبت به كنفرانس ۲۰۱۲ رشد ۸۰ درصدي را به 

ثبت رسانده است.
آموزش هاي مرتبط با هوش مصنوعي محبوبيت دارند؛ 
از دوره هاي آموزشي يادگيري ماشين هم در دانشگاه ها 
و هم به صورت آنلاين بسيار استقبال مي شود. به نظر 
مي رسد هوش مصنوعي يكي از موضوعات مورد توجه 
و علاق��ه فارغ التحصيلان رش��ته هاي مرتبط با علوم 
كامپيوتر در امريكاي شمالي است. بيش از ۲۱ درصد 

از فارغ التحصيلان مقطع دكت��را به دريافت تخصص 
در زمينه  هوش مصنوعي علاقه مند هس��تند كه اين 
رقم در ح��دود دو برابر علاقه  مندان ب��ه زمين ه هايي 
امنيت و امنيت اطلاعات است كه از محبوبيت بالايي 

برخوردار است.
ايالات متحده، در بسياري از حوزه هاي مرتبط با هوش 
مصنوعي، جلوت��ر از بقيه كش��ورها حركت مي كند؛ 
باوجودي كه چيني ها بيش��تر مقاله ه��اي مرتبط با 
هوش مصنوعي را منتشر مي كنند، اما از نظر تأثيرگذار 
بودن مقاله هاي تحقيقات��ي، امريكايي ها حرف هايي 
ب��راي گفت��ن دارند. بي��ش از ۴۰ درص��د مقاله هاي 
تحقيقاتي امريكايي ها مرتب��ط با هوش مصنوعي در 
سطح جهاني مطرح مي شوند. ايالات متحده، بيشترين 
سرمايه گذاري مالي را در بين كشورهاي جهان به هوش 
مصنوعي اختصاص داده است. امريكايي ها سرما يه اي 
حدود ۱۲ ميليارد دلار براي تحقيقات مرتبط با هوش 
مصنوعي اختصاص داده اند. در حالي كه چيني ها تنها 
6.۸ ميليارد دلار براي تحقيق و توس��عه دراين زمينه 
تخصيص داده اند و به عنوان دومين كشوري كه در اين 
حوزه بيشترين سرمايه گذاري را اختصاص داده شناخته 
مي شوند. از سوي ديگر امريكايي ها بيشترين ثبت پتنت 
)اختراع( را در زمينه  هوش مصنوعي نس��بت به ساير 
كشورها به ثبت رسانده اند. تعداد پتنت هاي ثبت شده 
امريكا يي ها در زمينه هوش مصنوعي سه برابر بيشتر از 

تعداد پتنت هاي ژاپني ها در همين حوزه است.
آموزش الگوريتم هاي مبتني بر هوش مصنوعي به مرور 
سريع تر و ارزان تر مي شوند؛ تا زماني كه نتيجه تحقيقاتي 
نتواند در دس��ترس و مورد استفاده قرار گيرد، كاربرد 
 AI Index خاصي هم نخواهد داشت. تيم تخصصي
در گزارش خود خاطرنشان كرده اند كه زمان لازم براي 
آموزش الگوريتم بينايي ماش��ين روي مجموعه داده 
محبوب )ImageNet( از حدود سه ساعت در اكتبر 
۲۰۱۷ به حدود ۸۸ ثانيه در ج��ولاي ۲۰۱۹ كاهش 
يافته است. علاوه بر مدت زمان آموزش، شاهد كاهش 

هزينه هاي آموزش نيز هستيم.
بيش��ترين س��رمايه گذاري در حوزه هوش مصنوعي 
به تحقي��ق و توس��عه خودروهاي خ��ودران مربوط 
مي ش��ود؛ درحدود ۱۰ درصد س��رمايه گذاري هاي 
جهاني به خودروهاي خودران مربوط مي شود كه رقمي 
درحدود ۷.۷ ميليارد دلار اس��ت. در بخش تحقيقات 
پزشكي و حوزه تشخيص چهره در حدود ۷/۴ ميليارد 
دلار سرمايه گذاري مي ش��ود. در سال ۲۰۱۸ بخش 
اتوماسيون فرآيندهاي روباتيكي در حدود يك ميليارد 
دلار و براي زنجي��ره تأمين بيش از ۵۰۰ ميليون دلار 
جذب سرمايه داشته اند. آمار و ارقام و همچنين اطلاعات 
منتشرش��ده در اين گزارش واقعا قابل توجه است. اما 
مي توان اينطور نتيجه گيري كرد كه سرعت تحقيق و 
توسعه در بخش هوش مصنوعي شايد آنقدرها اهميت 
نداشته باشد، بلكه آن چيزي كه اهميت دارد آن است 
كه ببينيم چنين تحقيقاتي، چه دستاوردها و نتايجي 

را به همراه داشته اند. 
باوجودي كه هوش مصنوعي به سرعت در حال رشد 
و شكوفايي اس��ت، اما هنوز محدوديت هاي بسياري 

در اين حوزه وجود دارد كه قابل انكار نيس��ت. يكي از 
بخش هاي گزارش تهيه شده به موضوع مقايسه عملكرد 
هوش مصنوعي در مقايسه با انس��ان اختصاص داده 
شده است و به مواردي اشاره كرده كه هوش مصنوعي 
توانسته به رقابت با هوش انساني رفته يا حتي قدم هايي 
جلوتر از هوش انس��اني بردارد. موضوع به دهه  ۱۹۹۰ 
برمي گردد كه براي نخستين بار برنامه هاي مبتني بر 
هوش مصنوعي توانس��تند در بازي  شطرنج يا برخي 
بازي هاي ديگر از هوش انساني پيشي گرفته و پيروز 
ميدان ش��وند. با رونق يادگيري ماشين، اين وضعيت 
شتاب بيشتري به خود گرفت و شاهد معرفي بازي هاي 
ويديويي و بازي هاي بيشتري مبتني بر هوش مصنوعي 
به بازار بوديم. حتي در س��ال ۲۰۱۷ گزارشي مبني بر 
استفاده از هوش مصنوعي براي بررسي تصاوير مربوط 
به س��رطان پوست منتشر شد كه نشان مي داد هوش 
مصنوعي در بررسي تصاوير مربوط به سرطان پوست 
عملكرد دقيق تري نس��بت به هوش انسان دارد. البته 
بسياري نيز معتقدند كه هوش مصنوعي كماكان بسيار 
عقب تر از هوش انساني قرار دارد. هرچند پيش تر گفته 

شده بود كه هوش مصنوعي ديپ مايند در بازي هاي 
چندنفره هم انسان را شكست مي دهد. باوجودي  كه 
هوش مصنوعي توانس��ته كارهايي را به انجام برساند 
ولي هنوز بر هوش انساني به صورت كامل برتري ندارد. 
براي مثال، وقت��ي هوش مصنوعي مي تواند در برخي 
بازي هاي رايانه اي انس��ان را شكست بدهد، به قوانين 
روشن و شفاف شبيه سازي و آموزش هوش مصنوعي 
ارتباط دارد. گاهي لازم است براي آموزش الگوريتم هاي 
هوش مصنوعي به سيستمي، صدها سال بر مبناي روز 
خورشيدي زمان صرف شود. در حالي كه هوش انساني 

به سرعت همان موضوع را فرا مي گيرد.
از طرف��ي، دامنه كاربردهاي هوش مصنوعي بس��يار 
محدود اس��ت. مثلا وقتي سيستمي مبتني بر هوش 
مصنوعي آم��وزش داده مي ش��ود، نمي تواند از آنچه 
آموخته براي حوزه هاي ديگري اس��تفاده كند و براي 
انجام كارهاي ديگر مجددا بايد آموزش ببينيد. آبان ماه 
امس��ال در خبري گفته شد كه هوش مصنوعي ديپ 
مايند بالاتر از ۹۹.۹۸ درصد از بازيكنان استاركرافت 
۲ قرار گرفته است. ممكن است هوش مصنوعي بتواند 

سرطان سينه را با دقتي مشابه يك متخصص تشخيص 
بدهد، ام��ا نمي تواند همين كار را براي س��رطان ريه 
هم انجام دهد و حتي نمي تواند براي بيمار نس��خه اي 
بنويس��د. به عبارت ديگر، در حال حاضر سيستم هاي 
مبتني بر هوش مصنوع��ي ابزارهايي يك بار مصرف 
هس��تند ك��ه از انعطاف پذي��ري لازم همانند هوش 
انس��اني نيز برخوردار نبوده و نمي توانند در مقايسه با 
هوش انساني ايفاي نقش كنند. البته آنچه گفته شد 
بدين معني نيست كه هوش مصنوعي بي فايده بوده و 
كاربردي ندارد. با وجود محدوديت هاي سيستم هاي 
مبتني بر يادگيري ماشين، تحقيق و توسعه دراين زمينه 
با صرف بودجه هاي كلان با س��رعت به پيش مي رود. 
وقتي موضوع محدوديت هاي هوش مصنوعي مطرح 
مي شود، به ياد صحبت Andrew Ng از پيش گامان 
يادگيري ماشين مي افتيم كه مي گفت:  »وقتي فردي 
معمولي مي تواند كار ذهني را در زماني كمتر از يك ثانيه 
با فكر خودش انجام دهد، احتمالا در آينده نزديك هوش 
مصنوعي بايد بتواند همان كار را به صورت خودكار در 

لحظه به انجام برساند.«

رييس س��ازمان فضايي ايران از افزاي��ش حدود دو 
برابري بودجه بخش فضايي كش��ور خبر داد و گفت: 
»سال آينده موضوع صنعتي سازي حضور ماهواره هاي 
ايراني در مدار پايين زمين )لئو( در دس��تور كار قرار 
دارد.« مرتض��ي ب��راري در گفت وگو با مه��ر، درباره 
جزييات لايحه پيشنهادي بودجه سال ۹۹ در بخش 
فضا گفت: »براي تحقق اعتبار سال ۹۹ در حوزه فضا، 
سه تكليف در راس��تاي تكاليف برنامه ششم توسعه 
مدنظر قرار گرفته كه ش��امل توسعه فناوري بومي، 
تامين ماهواره عملياتي و توسعه خدمات نوين فضايي 
مي شود. اعتبارات سال ۹۹ در لايحه بودجه با توجه 
به تحقق اين س��ه هدف، پيش بيني شده است. اين 
برنامه ريزي براساس برنامه ها و پروژه هايي است كه 
از قبل شروع شده و نيز براي تكميل آنها در سال ۹۹ 

صورت گرفته است.«
رييس سازمان فضايي ايران در مورد آخرين وضعيت 
اين اهداف گفت: علاوه ب��ر تامين ماهواره عملياتي، 
صنعتي كردن ماهواره ها در مدار لئو نيز در دستور كار 
قرار دارد كه اين موضوع در راس��تاي توسعه فناوري 
بومي صورت مي گيرد. ما در بخش توسعه ماهواره هاي 
در مدار پايين زمين )لئو( از مرحله تحقيق و توسعه 
در حال گذر هستيم و بخش عمده اي از فعاليت هاي 
تحقيق و توسعه مان انجام ش��ده است. براين اساس 
برنامه پيش بيني شده براي سال ۹۹ و ۱۴۰۰ نيز اين 
است كه فناوري بومي ماهواره، در مدار لئو تثبيت و 
صنعتي ش��ود و از وادي تحقيقات گذر كنيم. بودجه 
پيش فرض سال ۱۴۰۰ نيز در جداول لايحه بودجه 
آمده است اما تنها اعتبارات بودجه سال ۹۹ مصوب 

مي شود.«
رييس سازمان فضايي ايران، كل بودجه بخش فضايي 
كش��ور را 6۰۱ ميليارد تومان عنوان كرد كه از محل 
درآمدهاي وزارت ارتباطات و چند رديف ديگر مربوط 

به پژوهشگاه فضايي و رديف متفرقه سازمان فضايي 
ايران در سال ۹۹ تخصيص مي يابد و گفت: »با توجه 
به رديف هاي بودجه كه براي س��ازمان فضايي ايران 
در نظر گرفته شده اس��ت، پيشنهاد بودجه سال ۹۹ 
نسبت به مصوب سال ۹۸ رشدي حدود ۲ برابر )۱.۹( 
را نشان مي دهد. اعتباري كه براي سال ۹۹ و ۱۴۰۰ 
پيش  بيني ش��ده، جوابگوي اهداف كلان س��ازمان 
فضايي اس��ت و ما اميدواريم اي��ن بودجه در صورت 
تصويب، تثبيت فن��اوري فضايي و صنعتي س��ازي 

ماهواره هاي در مدار لئو را پوشش دهد.«
براري توضيح داد: »ما اگ��ر بخواهيم براي محصول 
ماه��واره، چرخه عمر درنظر بگيري��م، اين چرخه از 
مراحل اوليه كه توس��عه فناوري، تحقيقات، تست و 
ساخت نمونه است، شروع مي ش��ود و در نهايت اين 
فناوري در مراحل پايين خود تثبيت ش��ده و به يك 
محصول قابل اعتماد، اتكا و عملياتي تبديل مي شود 

و اگر نياز باش��د مي توان به تعداد و تيراژ از آن توليد 
ك��رد. در دنيا نيز اين روال وج��ود دارد. به نحوي كه 
طي چندين سال براي يك محصول تحقيقات انجام 
مي دهند و زماني كه اين فناوري تثبيت و صحه گذاري 
ش��د، به عنوان يك محصول عملياتي درنظر گرفته 
مي شود و مي توان با آن به عنوان يك محصول صنعتي 
برخورد ك��رد؛ ما نيز در اي��ران در بحث ماهواره هاي 
سنجشي و مخابراتي كه در مدار پايين قرار دارند، به 
آن نقطه از صنعتي سازي مي رسيم و پرونده تحقيقات 
و توس��عه فناوري را كامل مي كنيم. در بخش تامين 
ماهواره هاي عملياتي نيز در سال ۹۹، طبق تكاليف 
برنامه ششم توسعه و با استفاده از ظرفيت هاي خارج 
از كشور، تامين يكي از دو ماهواره عملياتي در دست 

تكليف را در سال آينده محقق مي كنيم.«
مع��اون وزير ارتباط��ات وفناوري اطلاع��ات با بيان 
اينكه بودجه اي كه براي بخش فضايي در س��ال ۹۹ 

پيش بيني شده اس��ت، اين دو حوزه را كامل پوشش 
مي دهد، افزود: »در بحث توسعه خدمات فضايي نيز 
پيش بيني ش��ده كه طبق برنامه ششم، ۱۵ سامانه 
ارايه خدمات نوي��ن فضايي راه ان��دازي و در اختيار 
دس��تگاه هاي بهره بردار داده هاي فضايي قرار گيرد. 
در اين زمين��ه با توجه ب��ه محدوديت هاي اعتباري 
س��ال هاي اول برنامه، از اهدافمان عقب تر هس��تيم 
و با اي��ن وجود پيش بيني مي كنيم كه در س��ال ۹۹ 
حدود س��ه تا چهار س��امانه را محقق كنيم و تحويل 
دستگاه هاي بهره بردار دهيم. از جمله اين سامانه ها 
مي توان به س��امانه پايش محصولات كش��اورزي با 

استفاده از داده هاي فضايي اشاره كرد.«
رييس سازمان فضايي ايران در مورد وضعيت پرتاب 
ماهواره ها در سال ۹۹ نيز گفت: »در سرفضل توسعه 
فناوري بومي براي س��ال آينده، يكي از اركان اصلي 
بحث پرت��اب ماهواره اس��ت و برنامه ما ني��ز در اين 
خصوص مشخص است و بس��ته به ميزان پيشرفت 
پروژه ه��ا و توافقاتي كه انجام مي ش��ود، آن برنامه را 
اعلام مي كنيم. ما اتمام ساخت سه ماهواره بومي را در 
برنامه سال ۹۸ داشتيم كه با توجه به روند پيشرفت 
كار، اتمام آنها نيز محقق و آماده پرتاب خواهند بود. 
اما زمان بندي پرتاب آنها، تابع برنامه ريزي كلان كشور 
انجام مي شود. براي سال ۹۹ نيز پيشنهادمان را براي 
س��اخت ماهواره ارايه داده ايم و در صورتي كه نهايي 

شود، آن را اعلام مي كنيم.«
به گزارش مهر، در لايحه پيشنهادي بودجه سال ۹۹ در 
جدول شماره يك مصارف دستگاه هاي اجرايي، براي 
سازمان فضايي ايران، ۲6۱ هزار و ۹۸۸ ميليون ريال 
اعتبار هزينه اي در نظر گرفته شده است كه اين سازمان 
بايد آن را در تامين و توس��عه زيرساخت ها، خدمات، 
كاربردهاي و مديريت بخش فضايي با ارايه ۱۵ خدمت 
نوين فضايي مصرف كند. در همين حال اين سازمان 

براي تهيه و ارايه اسناد و گزارش هاي مديريتي و توسعه 
فعاليت هاي فضايي كشور مبلغ ۱۰۴ هزار ميليون ريال، 
براي راهبري و نظارت بر پروژه ها و توسعه كاربردها و 
خدمات فضايي كشور مبلغ ۸۴ هزار ميليون ريال، براي 
انجام مطالعات فني، اقتصادي درجهت توسعه و ترويج 
كس��ب و كارهاي فضايي مبلغ ۳6 هزار ميليون ريال و 
براي ارايه خدمات فضايي ۳6 هزار ميليون ريال بودجه 
دريافت مي كند. در جدول ش��ماره ۲ برآورد اعتبارات 
هزينه و تملك دارايي هاي سرمايه اي مربوط به فصل 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، ب��راي موضوع تامين و 
توس��عه فناوري هاي نوين فضايي مبل��غ ۳ ميليون و 
۲۹ هزار و ۳۳6 ميليون ريال بودجه پيش بيني ش��ده 
اس��ت كه اين رقم در س��ال ۹۷ حدود يك ميليون و 
۳۵۷ هزار و ۴۵۹ ميليون ريال بوده و مصوب سال ۹۸ 
نيز يك ميليون و ۵۴۴ ه��زار و ۷۳۹ ميليون ريال در 
نظر گرفته شده است. در همين حال برآورد اعتبارات 
تملك دارايي هاي س��رمايه اي از اي��ن رديف بودجه، 
مبلغ ۴ ميليون و ۱۰۰ هزار و ۲۰۰ ميليون ريال است 
كه در سال ۹۷ حدود ۷۳۰ هزار ميليون ريال و مصوب 
سال ۹۸ نيز مبلغ ۴ ميليون و ۸۷6 هزار ميليون ريال 
بوده است. از سوي ديگر، در جدول شماره ۷ مربوط به 
اعتبارات هزينه اي دستگاه هاي مجري نيز به پژوهشگاه 
فضايي ايران در ذيل س��ازمان فضايي ايران براي سال 
۹۹ مبلغ ۵۱6 هزار و ۲۴۰ ميليون ريال بودجه پيشنهاد 
شده است. عملكرد هزينه اي اين پژوهشگاه در سال ۹۷ 
مبلغ ۱۵۰ هزار و ۹۷۸ ميليون ريال و بودجه مصوب در 
سال ۹۸ آن مبلغ ۱۹۰ هزار ميليون ريال بوده است. اين 
درحالي است كه از محل اعتبارات تملك دارايي هاي 
سرمايه اي نيز بودجه اين پژوهشگاه در سال ۹۹ مبلغ 
۸۸ هزار ميليون ريال برآورد شده كه اين رقم در سال 
۹۷ حدود ۳۰ هزار ميليون ريال و مصوب سال ۹۸ آن 

6۲ هزار ميليون ريال بوده است.

برنامه براي صنعتي شدن ماهواره ها در مدار لئو

مديركل نظارت بر سرويس هاي ارتباطي و فناوري اطلاعات 
س��ازمان تنظيم مقررات راديويي گف��ت: »پرونده برخي 
شركت هاي خدمات ارزش افزوده كه از ناآگاهي شهروندان 
درآمد كسب مي كردند در قوه قضاييه تشكيل شده و يك 
ميليون و 6۰۰ هزار شاكي در كشور دارد.« به گزارش ايرنا، 
سيدمحمد امامي روز شنبه در نشست شوراي برنامه ريزي 

كرمانشاه درباره فعاليت شركت هاي خدمات ارزش افزوده 
اظهار كرد: »اين شركت ها از بستر ارتباطي اپراتورها استفاده 
كرده و براي ارايه اين خدمات برخ��ي افراد را بدون اطلاع 
عضو كرده و از اين محل درآمد كسب مي كردند.« وي در 
بخش ديگري از صحبت هاي خود در رابطه با پوشش كامل 
اپراتورهاي تلفن همراه در كشور گفت: »باتوجه به مشكلاتي 

همچون عوارض زمين پوشش ۱۰۰ درصد راديويي در كشور 
امكان پذير نيست اما در تلاشيم كه اين ميزان به حداكثر 
برسانيم.« مديركل نظارت بر سرويس هاي ارتباطي و فناوري 
اطلاعات سازمان تنظيم مقررات راديويي كشور، با اشاره به 
وجود ۱۰۰ هزار كيلومتر جاده بين شهري در كشور، گفت: 
»پوشش ۸۰ درصدي اين محورها در تعهد اپراتورهاست 

و ۲۰ درصد بقيه بايد از محل اعتبارات دولتي تامين شود.« 
امامي با بيان اينكه در سه سال اخير اقدام هاي بسياري در 
حوزه بهبود پوشش ارتباطي در كرمانشاه انجام شده است، 
افزود: »اكنون در حال انجام برآوردهاي لازم هستيم و تا ۴۵ 
روز آينده گزارش كاملي از مشكلات ارتباطي كرمانشاه را 
ارايه مي دهيم.« هوشنگ بازوند، استاندار كرمانشاه نيز در اين 

نشست نسبت به پول ارزش افزوده اي كه از مردم كسر شده 
است، گلايه كرد و گفت: »اين كار كه بدون رضايت مردم 
بوده را مي توانيم دزدي آشكار بدانيم. به بهانه ارزش افزوده 
از يك جوان جوانرودي ۱۲ ميليون تومان برداشت كرده اند، 
مخابرات بايد اين پول هاي برداشت شده از افراد مختلف را 

به حساب آنها برگرداند.«

يك ميليون و ۶۰۰ هزار نفرشاكي خدمات ارزش افزوده  هستند
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اطلاعات هزاران كارمند 
فيس بوك به سرقت رفت

بلومبرگ| اطلاعات ۲۹ هزار كارمند فيس بوك كه 
به شكل ساده و بدون رمزنگاري روي چند هارد ديسك 
ذخيره شده بود، به سرقت رفت. به گزارش ديجياتو، 
اين هارد ديسك ها از داخل ماشين يكي از كارمندان 
بخش حقوق و دستمز اين شركت دزديده شده اند. 
داخل اين درايوها اطلاعات هزاران كارمند امريكايي 
قرار داشته كه در سال ۲۰۱۸ به استخدام فيس بوك 
درآمده اند. اين اطلاعات ش��امل شماره حساب، نام 
كامل و چهار رقم آخر ش��ماره بيم��ه، مقدار حقوق، 
مزايا، پاداش و ديگر موارد مالي هستند. فيس بوك روز 
جمعه از طريق ارسال ايميل، كارمندانش را در جريان 
اين واقعه قرار داده اس��ت. اگرچه برخلاف هميشه، 
درايوهاي به س��رقت رفته ح��اوي اطلاعات كاربران 
نبوده، اما باز هم نقطه ضعفي براي اين غول شبكه هاي 
اجتماعي به شمار مي رود؛ شركتي كه رسوايي هاي 
زيادي را در مورد حريم ش��خصي به بار آورده و حالا 
حتي نمي تواند اطلاع��ات كاركنان خودش را حفظ 
كند. شيوه اطلاع رساني فيس بوك هم به تنهايي جاي 
بحث دارد. سرقت حدود يك ماه قبل يعني در تاريخ 
۱۷ نوامبر رخ داده اما كاركنان از آن بي اطلاع بودند. 
سه روز بعد فقط سرقت درايوها به اطلاع آنها رسيده 
و ۱۲ روز بعد مشخص شده كه اطلاعات كاربران روي 
آنها قرار داشته است. فيس بوك با همكاري پليس به 
دنبال كشف درايوهاست و به كاركنانش هم دو سال 
اشتراك خدمات حفاظت از جعل هويت ارايه مي دهد. 
سخنگوي فيس بوك در اين رابطه به بلومبرگ گفته 
است: »ما هيچ نش��انه اي از سوءاس��تفاده مشاهده 
نكرديم و به نظر مي رسد سرقت درايوها بدون انگيزه 
خاص ص��ورت گرفته، يعني س��ارق برنامه  اي براي 
كسب اطلاعات كاركنان فيس بوك برنامه ريزي نكرده 
است.« با اين حال هنوز مشخص نيست چرا اطلاعات 
كاركنان فيس بوك به شكل رمزنگاري نشده و از طريق 
درايوهاي قابل حمل به بيرون از ساختمان اين شركت 
منتقل ش��ده و با وجود آمار بالاي سرقت خودرو در 
منطقه خليج سان فرانسيسكو، چرا اين درايوها بدون 

ملاحظات امنيتي به حال خود رها شده بودند.

كاهش اختلاف سهم سامسونگ 
و هواوي از بازار موبايل 

كوريا هرالد| براساس تحقيقي جديد تخمين زده 
مي شود اختلاف ميان سهم سامسونگ و هواوي از بازار 
موبايل در ۲۰۱۹ كمتر شود. به گزارش مهر، بسياري از 
كارشناسان پيش بيني مي كنند سامسونگ به برترين 
توليدكننده موبايل جهان در سال جاري تبديل شود. 
اما طبق يك گزارش صنعتي به نظر مي رسد اختلاف 
فروش موبايل هاي هواوي با سامسونگ كاهش يابد و 
به كمترين ميزان برسد. طبق آمار شركت تحقيقاتي 
Strategy Analytics، شركت كره اي سامسونگ 
با بارگيري ۳۲۳ ميليون دس��تگاه موبايل در ۲۰۱۹ 
ميلادي ۲۱.۳ درصد از س��هم بازار جهاني اين كالا را 
به خود اختصاص داده اس��ت. اين در حالي است كه 
سامسونگ سال گذشته ۲۹۱ ميليون موبايل بارگيري 
كرد و ۲۰.۳ درصد از س��هم بازار جهاني موبايل را در 
اختيار داشت. از سوي ديگر اين شركت تخمين مي زند 
در سال جاري ميلادي ۲۵۱ ميليون دستگاه موبايل 
بارگيري كند و ۱۷.۷ درصد از سهم بازار جهاني موبايل 
را به خود اختصاص دهد. اين در حالي است كه سهم 
هواوي از بازار مذكور در سال گذشته ميلادي ۱۴.۴ 
درصد بوده است. با توجه به افزايش خريد موبايل هاي 
هواوي داخل چين، عملكرد اين شركت ارتقا يافته و 
به اين ترتيب عدم قطعيت خريد در بازارهاي امريكاي 
شمالي و اروپا )به دليل تحريم هاي امريكا( جبران شود. 
با توجه به آنچه گفته شده اختلاف سهم دو شركت 
از بازار جهاني موباي��ل از ۵.۹ درصد در ۲۰۱۸ به ۳.6 
درص��د در ۲۰۱۹ ميلادي مي رس��د. همچنين اين 
ش��ركت تخمين مي زند اپل درسال جاري ميلادي 
نيز ۱۹۳ ميليون دس��تگاه آيف��ون بارگيري كند و 
۱۳.6 درصد از س��هم بازار جهان��ي موبايل را به خود 

اختصاص دهد.

رشد ۶۵ درصدي بازار گجت 
پوشيدني در سه ماهه سوم ۲۰۱۹

جي اس ام آرنا| شركت IDC هفته گذشته اعلام 
كرد كه اپل در صدر بازار گجت پوشيدني قرار دارد. از 
نظر اين شركت، جايگاه نخست اين كمپاني مديون 
فروش بخش گجت هاي ش��نيدني بود. اما شركت 
ديگري به نام Canalys فصل س��وم سال ۲۰۱۹ 
را بررس��ي كرده و اعلام مي كند كه اين بار شيائومي 
در جايگاه نخست ايستاده است. البته اين كمپاني 
تنها گجت پوشيدني مثل دستبند هاي هوشمند، 
ساعت هاي هوشمند و پايشگرهاي سلامتي را بررسي 
مي كند. به گزارش ديجياتو، شيائومي با فروشي ۱۲.۲ 
ميليون گجت پوشيدني و رشد سالانه ۷۴.۴ درصد، 
در جايگاه نخست اين بازار قرار گرفته و ۲۷ درصد از 
سهم بازار را نيز به خود اختصاص داده است. شركت 
Canalys موفقيت شيائومي را در فروش قدرتمند 
محصولات در بازارهاي بومي و همچنين رشد برند در 
سطح جهاني مي داند. تعقيب كننده كمپاني محبوب 
چيني، اپل اس��ت كه با ۱۵ درصد از سهم بازار، رتبه 
دوم عرضه گجت پوش��يدني را ب��ه خود اختصاص 
داده. 6۰ درصد فروش اپل در اين سه ماه، مربوط به 
اپل واچ سري ۵ است. هواوي به عنوان ديگر كمپاني 
چيني اين ليس��ت، با ۱۳ درصد سهم بازار و فروش 
۵.۹ ميليون دستگاه، رتبه سوم را به خود اختصاص 
داده. اين كمپاني، رشد ۲۴۳ درصدي سالانه را تجربه 
كرده كه بيشتر آن را مديون فروش محصولاتش در 
چين بوده اس��ت. فيت بيت با ۸ درصد، تنها سازنده 
گجت پوشيدني بوده كه نسبت به ديگر رقبا، رشد 
چنداني نداشته است. سامسونگ هم با شش درصد 
از سهم بازار، رتبه پنجم را كسب كرده كه بيشتر آن را 
مديون فروش گلكسي فيت ارزان قيمت در بازارهاي 

آسيايي است. 

  با وجودي كه هوش مصنوعي به سرعت در حال رشد و شكوفايي است، اما هنوز محدوديت هاي بسياري در اين حوزه وجود دارد كه قابل انكار نيست. يكي 
از بخش هاي گزارش تهيه شده به موضوع مقايسه عملكرد هوش مصنوعي در مقايسه با انسان اختصاص داده شده است و به مواردي اشاره كرده كه هوش 
مصنوعي توانسته به رقابت با هوش انساني رفته يا حتي قدم هايي جلوتر از هوش انساني بردارد. موضوع به دهه  1۹۹0 برمي گردد كه براي نخستين بار برنامه هاي 
مبتني بر هوش مصنوعي توانستند در بازي  شطرنج يا برخي بازي هاي ديگر از هوش انساني پيشي گرفته و پيروز ميدان شوند. با رونق يادگيري ماشين، اين 
وضعيت ش�تاب بيشتري به خود گرفت و شاهد معرفي بازي هاي ويديويي و بازي هاي بيشتري مبتني بر هوش مصنوعي به بازار بوديم. حتي در سال ۲01۷ 
گزارشي مبني بر استفاده از هوش مصنوعي براي بررسي تصاوير مربوط به سرطان پوست منتشر شد كه نشان مي داد هوش مصنوعي در بررسي تصاوير مربوط 
به سرطان پوست عملكرد دقيق تري نسبت به هوش انسان دارد. البته بسياري نيز معتقدند كه هوش مصنوعي كماكان بسيار عقب تر از هوش انساني قرار دارد.

برش



اخبار شهرستان ها 11 بنگاهها

»تعادل«سهماستانهادرمهمترينسندماليكشوررابررسيميكند

دورنماي توسعه استاني
گروهبنگاهها| 

بعد از ارايه بودجه سال 99توسط دولت به مجلس و آغاز 
فرآيند بررسي بودجه در بهارستان، بازار ارزيابي هاي 
تحليلي در خص��وص ابعاد و زواياي كل��ي بودجه در 
رسانه هاي گروهي و محافل كارشناسي حسابي گرم 
ش��ده و اف��راد و جريانات مختلف ت��اش مي كنند تا 
مهم ترين سند اقتصادي كشور را در بخش هاي مختلف 
تحليل و ارزيابي كنند. در اين ميان سهم استان هاي 
مختلف از بودجه س��نواتي كل كشور و دورنمايي كه 
از بودجه 99 در فرآيند توس��عه اس��تان هاي مختلف 
منعكس مي شود يكي از مهم ترين داده هاي اطاعاتي 
است كه با پيگيري آن مي توان تصويري از پيشرفت به 
دست آورد. نكته جالب توجه اما افزايش سهم بودجه 
استان ها در سال 99 به نسبت سال98 است؛ موضوعي 
كه نشانگر اين واقعيت مشخص است كه دولت تاش 
مي كند تا فرآيند توسعه در استان ها را بر اساس يك نگاه 
بومي و منطقه اي دبنال كند و از تمركز بودجه در مركز 

پرهيز كرده است. 
بر اس��اس آمار ارايه ش��ده بودجه اي كه براي مصارف 
هزينه اي و تملك دارايي هاي سرمايه اي استان ها در 
نظر گرفته ش��ده بيش از ۲8 هزار ميليارد تومان بوده 
كه سهم استان خورستان همانند امسال بيش از ديگر 
استان هاي كشور است. بودجه استان خوزستان بيش 
از ۲/3 هزار ميليارد تومان بوده كه پنج برابر بودجه استان 
سمنان است. بعد از استان خوزستان، بيشترين ميزان 
بودجه به استان هاي تهران و فارس تعلق گرفته است. 
بر اساس آمارها، بودجه اس��تان تهران در سال آينده 
۱9۱۵ ميليارد تومان است. همچنين كمترين بودجه 
در نظر گرفته در س��ال آينده متعلق به استان سمنان 
است. بودجه استان سمنان در لايحه بودجه 99 معادل 
۴۵۴ ميليارد تومان است. بعد از استان سمنان، كمترين 
ميزان بودجه به اس��تان هاي قم و قزوين تعلق گرفته 
اس��ت. با عبور از روزهاي ابتدايي ارايه بودجه آرام آرام 
چهره هاي اقتصادي استان هاي مختلف در خصوص 
بودجه هاي استاني به اظهارنظر مي پردازند كه بد نيست 
از منظر تحليلي نگاهي به اين اظهارنظرها انداخته شود. 

  تصوير مطالبات فارس در بودجه
 در شرايطي كه استان فارس بعد از خوزستان و تهران 
توانس��ته بيشترين س��هم بودجه اي را به دست آورد؛ 
رييس سازمان برنامه و بودجه فارس مي گويد: بودجه 
استان فارس در رديف بودجه سال ٩٨ از دوهزار و ٩٩۴ 
ميليارد تومان به سه هزار و ۴۶٢ ميليارد تومان مي رسد. 
حسن نوروزي ديروز در نشستي خبري با بيان اينكه 
پروژه هاي ملي در اس��تان فارس رش��د ٣۴ درصدي 
اعتبارات را تجرب��ه مي كنند بيان كرد: در س��ال ٩٨ 
اعتب��ارات پروژه هاي ملي در فارس ي��ك هزار و ٣۵۶ 
ميليارد تومان بود كه اين اعتبارات در سال آينده به هزار 

و ٨١٨ ميليارد تومان افزايش خواهد يافت.
نوروزي در خصوص پروژه هاي استاني نيز خاطرنشان 
كرد: در سال ٩٨ بالغ بر يك هزار و ۶٣٨ ميليارد تومان 
پروژه مصوب اس��تاني در بودجه وجود داشت كه اين 
ميزان در بودجه س��ال ٩٩ به يك هزار و ۶۴۴ ميليارد 

تومان افزايش يافته است.
وي در خصوص پروژه هاي اولويت دار اس��تان فارس 
در رديف بودجه س��ال ٩٩ تاكيد كرد: آزاد راه شيراز-

أصفهان در بودجه سال ٩٩ بيش از ٢٠٠ ميليارد تومان 
اعتبار به آن تخصيص خواهد يافت و در س��ال ١۴٠٠ 
نيز مقرر شده تا ٢٠٠ ميليارد تومان ديگر به اين پروژه 
اختصاص يابد لازم به ذكر است كه در. سال ٩٨ بيش از 
٧٨ ميليارد تومان اعتبار به اين پروژه عمراني تخصيص 

يافته است. 
نوروزي ادامه داد: پ��روژه راه آهن اقليد -يزد نيز يكي 
از پروژه هاي اولويت دار اس��تان اس��ت كه پيش بيني 
اختصاص ٣٠٠ ميلياردي اين طرح نيز در لايحه بودجه 

سال ٩٩ تقديم مجلس شده است. 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه ف��ارس در خصوص 
پروژه هاي فعال فارس طي دو سال اخير تاكيد كرد: در 
سال ٩٨ بيش از ١۶٢ پروژه در فارس در بودجه در نظر 
گرفته ش��ده بود اما با احتساب تجمع پروژه ها و تغيير 
پروژه ها از ملي به اس��تاني در بودجه سال ٩٩ مي توان 

گفت كه ١۵٢ پروژه در استان فارس مطرح شده است. 
نوروزي در خص��وص بودجه عمران��ي گفت: بودجه 
عمراني فارس در سال ٩٨ بيش از ٢٢٩ ميليارد تومان 
بود كه از اين ميزان ٢۶٢ ميليارد تومان تخصيص يافت 
اما در بودجه س��ال ٩٩ بودجه عمراني فارس افزايش 

داشته و به ٣٨٨ ميليارد تومان رسيده است. 
وي همچنين در خصوص اختصاص بودجه نفت و گاز 
و توازن نيز عنوان ك��رد: در بودجه ٣درصد نفت و گاز 
در سال ٩٨ مصوب شده بود كه به استان ٢٩١ ميليارد 
تومان تخصيص يابد كه اين ميزان نيز در سال ٩٩ به 
١٧٠ ميليارد توم��ان تقليل مي يابد و در حوزه بودجه 
توازن نيز تغيير چشمگيري رخ نداده و از ٩۵۶ ميليارد 
تومان در س��ال ٩٨ به ٩۵۴ ميليارد تومان در سال ٩٩ 

رسيده ايم.

  افزايش سهم كردستان در لايحه بودجه 
استان كردس��تان هم يكي از اس��تان هايي است كه 
معمولا اعداد و ارقام بودجه اي آن بازتاب هاي وسيعي 
در رسانه هاي گروهي پيدا مي كند؛ در همين خصوص 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه كردستان مي گويد: 
اعتبارات اين استان از س��ه رديف تملك  دارايي هاي 
استاني، ملي استاني  شده و ملي در لايحه بودجه سال 
آينده در مقايس��ه با امسال بيش از ۲9 درصد افزايش 

دارد. بهرام نصراللهي زاده اظهار داش��ت: در چند سال 
اخير دولت پايبند به تقدي��م لايحه بودجه در مهلت 
مقرر به مجلس بود كه باعث شد طرح هاي اجرايي چند 
ماه اول سال در انتظار تخصيص بودجه نباشد و به موقع 
آغاز شوند. وي با اشاره به افزايش ۵.۲ درصدي بودجه 
عمراني كشور در لايحه 99 نسبت به امسال يادآور شد: 
بودجه سال 98 نسبت به 9۷ نيز حدود ۱۱ درصد رشد 
داش��ت ولي بودجه كردستان همان سال افزايش 38 
درصدي داشت. نصراللهي زاده افزود: اعتبار كردستان 
از تملك دارايي هايي سرمايه اي 9۱9 ميليارد تومان بود 

كه امسال به 9۲۲ ميليارد تومان افزايش يافته است.
وي افزايش سهم اعتبارات عمراني كردستان از لايحه 
بودجه 99 را ۶ برابر افزايش بودجه كشور اعام كرد و 
گفت: در طرح هاي پيوست شماره يك قانون بودجه كه 
طرح هاي مشخصي را شامل مي شود، سهم كردستان 
در سه بخش اعتبارات تملك دارايي، ملي استاني شده و 
ملي ۲9 درصد افزايش دارد و از يك هزار و 39۶ ميليارد 
تومان در سال گذشته به يك هزار و 8۰۰ ميليارد تومان 

در لايحه بودجه 99 رسيده است.
رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي كردستان به 
طرح هاي مهم و كليدي استان از جمله راه آهن اشاره 
كرد و اظهار داش��ت: اعتبار راه آهن در سال 9۷ حدود 
۴8 ميليارد تومان بود كه اين ميزان در سال 98 به ۱۵۰ 

ميليارد تومان افزايش يافت و امسال در لايحه بودجه 
3۵۰ ميليارد تومان به اين طرح اختصاص يافته است.

وي اضافه كرد: براي سدهاي گاران اميرآباد و رمشت 
و شبكه هاي انتقال آنها ۱3۵ ميليارد تومان اعتبار در 

لايحه قانون بودجه سال آينده پيش بيني شده است.
وي افزود: ۱۰ طرح ملي مشترك در استان وجود دارد 
كه از جمله مهم ترين آنها كريدور شمال به جنوب است 

كه در لايحه بودجه ۲۰۵ ميليارد تومان اعتبار دارد.
نصراللهي زاده با بيان اينكه سال گذشته ۲3 طرح ملي 
استاني شده داشتيم، يادآور شد: بخشي از اين طرح ها 
به اتمام رسيده و بخش��ي ديگر نيز به پروژه هاي ملي 
تبديل شدند و امس��ال ۱۵ طرح در لايحه بودجه 99 

اعتبار دارند.
رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي استان مساله 
اول كشور را رونق توليد و بهبود اقتصاد دانست و افزود: 
همان گونه كه رهبر معظ��م انقاب فرمودند جنگ از 
وزارت جنگ امريكا به وزارت خزانه داري اين كش��ور 

منتقل شده است.
نصراللهي زاده همچنين از تاش سرادر رجبي فرمانده 
سابق سپاه بيت المقدس در اجراي طرح هاي محروميت 
زدايي تقدير كرد و گفت: امنيت نقش مهمي در ايجاد 

ظرفيت هاي لازم براي توسعه نقش اساسي دارد.

 گيلان نيازمند نگاه جامع دولت در بودجه
در ش��رايطي كه هنوز اعداد و ارق��ام بودجه اي گيان 
از سوي مس��وولان استخراج نشده اما بهبود وضعيت 
بهداش��ت و درمان، س��اماندهي پس��ماند، آلودگي 
رودخانه ها مهم ترين معض��ات و چالش هاي گيان 
هستند كه نيازمند برنامه ريزي، اعتبارات و منابع مالي 
از سوي دولت است. محمد حسن قرباني نماينده مردم 
آس��تانه در مجلس دهم در همي��ن زمينه مي گويد: 
پيگيري نيازهاي گي��ان و تخصيص اعتبارات كافي 
به اس��تان درخال بررس��ي و تصويب لايحه بودجه 
99 ض��روري اس��ت كه پ��س از فرصت كميس��يون 
تلفيق، رايزني در صحن علن��ي مجلس براي افزايش 
سهم اعتبارات گيان از بودجه 99 در دستور كار قرار 
مي گيرد. گيان از حيث موقعيت جغرافيايي و توليد 
بسياري از محصولات كشاورزي موقعيتي استراتژيك 
در كشور دارد بنابراين انتظار داريم دولت نگاه جامع تري 

نسبت به اين استان داشته باشد.
قربان��ي تخصيص اعتبارات لازم ب��ه گيان در خال 
تصويب لايحه بودجه س��ال آينده را هدف مش��ترك 
تمام نمايندگان استان در مجلس عنوان كرد و افزود: 
نمايندگاني كه از اس��تان گي��ان در مجلس حضور 
دارند ب��راي افزايش س��طح اعتب��ارات و منابع مالي 
تخصيص يافته به استان تاش زيادي را انجام مي دهند 
و قطعاً در اين راه همكاري بسيار خوب و سازنده اي بين 

آنان شكل مي گيرد.

رييسسازمانشهرداريهاودهياريهايكشورخبرداد

تعيين تكليف لايحه درآمد پايدار شهرداري ها پس از ۳۷ سال
رييس سازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كشور گفت: 
لايحه درآمد پايدار شهرداري ها بعد از 3۷ سال هفته آينده 
در مجلس نهايي و تمام مي شود. مهدي جمالي نژاد رييس 
سازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كشور در نشست با 
شهرداران كهگيلويه و بويراحمد گفت: سال ۶۲ شهرداري ها 
را خودكفا اعام كردند و قرار بود طي ۶ ماه لايحه تنظيم و 
در واقع جايگزين درآمد هاي دولتي ش��ود، كه اين آرزوي 

شهرداري ها 3۷ سال به طول انجاميد. 
او با اشاره به اينكه اين لايحه تصويب شده و هفته آينده در 
مجلس تمام مي شود، عنوان كرد: بدون شك شاهد انقابي 
در ش��هرداري هاي خواهيم بود به گونه اي كه در بسياري 
از بخش ه��ا از جمله عوارض نوس��ازي و درآمد مس��تمر 

شهرداري ها شاهد تغييرات جدي هستيم.
جمالي نژاد ابراز كرد: سال گذش��ته تبصره دو ماده 39 به 
عنوان اصل درآمد س��ازمان ش��هرداري را به هدفمندي 

يارانه ها اختصاص دادند كه به همين دليل مشكات مالي 
فراواني داشتيم، ولي در بودجه 98 مجدد به سازمان همياري 
شهرداري ها برگش��ت خورد. معاون عمراني وزير كشور 
با بيان اينكه براي اولين بار كمك به س��امانه پسماند هاي 
عادي با مشاركت بخش خصوصي تصويب شد، ادامه داد: 
پايگاه استخدامي ش��هرداري ها در كميسيون اجتماعي 
مجلس تصويب ش��ده و به زودي در صحن علني مجلس 
مطرح مي شود. جمالي نژاد بيان كرد: شهرداري ها يك نهاد 
مستقل عمومي غيردولتي هستند كه دولتي شدن آنها در 
واقع انعطاف و سرعت را از آنها مي گيرد كه امسال از طريق 
تبصره دو ماده 39 و ۵8 مي توانيم به شهرداري ها و دهياري ها 
كمك كنيم. او تاكيد كرد: شهرداري هايي كه پروژه خوب 
درآمدزا، كم هزينه و زود بازده تعريف كنند، تسهيات لازم 
تا ۵ ميليارد تومان به آنها پرداخت مي شود و در اين زمينه 

نهايت همكاري را داريم.

جمالي ن��ژاد با بيان اينك��ه ۱3۰۰ ش��هرداري و 3۷ هزار 
دهياري در كشور داريم، افزود: در بحث كمك هاي متعدد 
از جمله ماشين آلات امكان ديده شدن اين همه شهرداري 
و دهياري وجود ندارد، اما قول مي دهيم ش��هر هاي كمتر 
برخوردار در اولويت باشند. او اظهار داشت: برخي شهر هاي 
كشور از جمله استان كهگيلويه و بويراحمد زيرساخت هاي 
فرهنگي و هنري ندارند كه طبق تفاهم نامه منعقد شده با 
وزارت فرهنگ و ارشاد، براي شهر هاي فاقد سالن سينما و 
تئاتر يك سالن چند منظوره پيش بيني كرده كه هزينه مورد 
نظر توسط سازمان همياري شهرداري ها، وزارت فرهنگ و 

ارشاد و شهرداري مورد نظر تامين مي شود.
جمالي نژاد با اشاره به اينكه قير براي توزيع بين شهرداري ها 
ديگر نداريم، اما پول معادل را پرداخت مي كنيم، افزود: 3۴۰ 
ميليارد به جاي قير به زودي بين شهرداري ها در روز هاي 

آينده توزيع مي شود.

مع��اون عمراني وزير كش��ور تلفات جاده اي را در كش��ور 
وحشتناك دانس��ت و گفت: ۱۷۵۰۰ نفر تلفات جاده اي 
داشتيم كه همچون اين بوده كه 3۰۰ هواپيما سقوط كند، 

ولي با اين حال صداي كسي در نيامده است.
جمالي نژاد با بيان اينكه خيلي از جاده هاي كشور شرايط 

خاص دارند و بايد همه كمك كنيم، ابراز كرد: طبق تفاهم 
منعقد شده با سازمان راهداري نقاظ حادثه خيز با اولويت 
خطرساز ها ساماندهي و اصاح مي شوند و انتظار مي رود 
ايمني جاده ها در دستور كار مسوولان استاني باشد و به نوعي 

شوراي ترافيك را با حساسيت پيگيري كنند.

اطلاعات۹۰۰هزارمشترك
گازگيلانيثبتشد

گيلان|مديرعامل شركت 
گاز استان گيان مي گويد: 
در جه��ت اج��راي پروژه 
حذف صورتحساب كاغذي 
گاز، در مدت كمتر از چهار 
ماه، اطاعات بالغ بر 9۰۰ 
هزار مش��ترك ثبت شده 
است. حسين اكبر با بيان اينكه شركت گاز در نيمه اول 
سال كليه ايستگاه ها و تاسيسات گاز را مورد سرويس 
و تعمير قرار مي دهد تا در فصل سرما هيچگونه خللي 
در روند گازرساني به مشتركين استان به وجود نيايد، 
اظهار كرد: از ابتداي سال جاري تاكنون متاسفانه ۱۰ نفر 
از مشتركين گاز در استان گيان بر اثر حوادث مرتبط 
با گاز طبيعي جان خود را از دست داده اند، از اين رو از 
كليه مصرف كنندگان گاز خواستاريم تا با رعايت هر 
چه بيشتر نكات ايمني، زمستاني امن و آرام را در كنار 
خانواده س��پري كنند. مديرعامل شركت گاز استان 
گيان گفت: در راستاي اشاعه فرهنگ مصرف بهينه 
و ايمن گاز طبيعي، طرح هاي فرهنگي متنوعي مانند 
سفيران انرژي را در س��طح جامعه به ويژه مدارس به 
اجرا كرديم و امسال نيز با هدف نهادينه كردن فرهنگ 
مصرف تفاهم نامه اجرايي با اداره كل آموزش و پرورش 

استان به امضا رسيده است.

بهكارگيرياتباعخارجيغيرمجاز
وبدونمجوزممنوعاست

الب�رز|مدي��ركل اتباع 
خارج��ي وزارت كش��ور 
گفت: اجاره دادن منزل و 
به كارگيري اتباع خارجي 
غيرمج��از و ب��دون مجوز 
كار ممنوع اس��ت. مهدي 
محم��ودي درگفت وگو با 
تس��نيم در مورد اتب��اع خارجي و غيرمجاز س��اكن 
در اس��تان البرز، اظهار داشت: اس��تان البرز از جمله 
استان هايي است كه اتباع خارجي غيرمجاز زيادي در 
آن سكونت دارند. وي افزود: اتباع مجاز اين استان به 
واسطه مشاغل موجود در شغل هاي مختلف مشغول به 
كار هستند و براساس نياز كار مي كنند. مديركل اتباع 
خارجي وزارت كشور با بيان اينكه اجاره دادن منزل و 
به كارگيري اتباع خارجي غيرمجاز و بدون مجوز كار 
ممنوع است، بيان كرد: در به كارگيري افراد بايد داشتن 
مجوز فعاليت مورد نظر قرار گيرد و كساني غيرمجازند 
نبايد در مشاغل مختلف به كارگيري شوند. وي با بيان 
اينكه بايد از افرادي در مشاغل استفاده شود كه داراي 
مدرك و صاحيت باشند، عنوان كرد: در حال حاضر 
آمار دقيقي از اتباع خارجي غيرمجاز اس��تان البرز در 
دست نيس��ت، اما آمار افراد و اتباع خارجي مجاز در 

استان موجود است.

نهالكاريمشاركتيدرعرصه
تنگهلتهساري

س��يد  مازن�دران|
محسن موسوي تاكامي 
مدي��ركل منابع طبيعي 
و آبخي��زداري مازندران- 
ساري، گفت: نهال كاري 
مشاركتي در عرصه تنگه 
لته س��اري انجام ش��د. 
موسوي تاكامي اضافه كرد: اجراي بسيج نهال كاري 
مشاركتي با شعار )نهال كاري همگاني براي ايراني 
سرسبز( كه با حضور معاون محترم دادستان، مديران 
استاني و شهرس��تاني اعم از محيط زيست، هال 
احمر، نيروي انتظامي و... حضور داشتند درعرصه 
8 هكتاري »تنگه لته« ساري انجام شد. مقرر شد در 
راستاي ترويج و اشاعه فرهنگ و سنت پسنديده نهال 
كاري و توجه بيشتر به موضوع درخت و درخت كاري 
و حفظ طبيعت، ۱۴ آذر ۱۴ ميليون اصله نهال در 
كشور به طور همزمان غرس شود، كه اداره كل منابع 
طبيعي و آبخيزداري مازندران- ساري، نيز در ۱۱ 
شهرستان برنامه ريزي هاي مربوطه صورت گرفت 
كه با حضور مردم و مسوولان، در مناطق و عرصه هاي 
مشخص شده، نهال هاي مختلفي غرس گردد و در 
مركز استان به طور ويژه اين مراسم در عرصه تنگه 

لته انجام شد.

قطعهدومآزادراهحرمتاحرم
نيازمند۷۲۰ميلياردتوماناعتبار
س�منان|مديركل راه و 
شهرسازي استان سمنان 
بابيان اينك��ه اتمام قطعه 
دوم آزادراه ح��رم ت��ا حرم  
نيازمند ۷۲۰  ميليارد تومان 
اعتبار اس��ت، گفت: هدف 
از بهس��ازي كريدوره��اي 
عبوري، توسعه اس��تان است. به گزارش مهر، حسين 
دهقان ديروز بابيان اينكه راه هاي ارتباطي امروز يكي 
از مولفه هاي اصلي توس��عه يافتگي به شمار مي رود، 
ابراز داشت: تكميل كريدور هاي عبوري يكي از هشت 
راهبرد محوري توسعه استان سمنان را شامل مي شود. 
وي بابيان اينكه سه هزار و 838 كيلومتر طول راه هاي 
ارتباطي استان سمنان است، افزود: كريدور شرق به 
غرب از تهران شروع و به مشهد ختم مي شود كه بالغ بر 
۵۰ درصد طول اين مسير در استان سمنان قرارگرفته 
اس��ت. دهقان بابيان اينكه كنارگذر شمالي سمنان 
حدفاصل پل مومن آباد تا  پل شهيد ترحمي شرق شهر 
سمنان به طول ۱۴ كيلومتر با احداث سه تقاطع غير 
همسطح انجام شده است، ابراز داشت: با توجه به اينكه 
هدف اين طرح س��اماندهي ورودي ها و خروجي هاي 
شمالي، شرقي و غربي است براي تكميل اعتباري بالغ بر 

۲۵۰ ميليارد ريال نياز دارد.

جمعآوريتماميچادرهاي
اسكانموقتزلزلهزدگانميانه
آذربايجانش�رقي|
مديركل مديريت بحران 
اس��تانداري آذربايج��ان 
ش��رقي از جم��ع آوري 
تمامي چادر هاي اسكان 
موقت در مناطق زلزله زده 
ميانه خبر داد. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران، هنربر گفت: از مراحل اسكان 
اضطراري و موقت زلزله زدگان رد ش��ده ايم و بنياد 
مسكن در حال ايجاد اماكن اسكان دايمي است. او 
افزود: اسكان موقت ۲ هزار و ۲۷۱ نفر انجام و كمك 
باعوض به آنها پرداخت شده است، همچنين 3۰۰ 
دستگاه كانكس و ۲۴9 اتاقك ۲ در 3 متر در اختيار 
زلزله زدگان قرار گرفته اس��ت. مديركل مديريت 
بحران اس��تانداري آذربايجان شرقي افزود: ۲ هزار 
و ۵۰۰ نفري كه واحد هاي مس��كوني آنها تخريب 
ش��ده، تعيين تكليف ش��دند، هزار و ۴9۵ جايگاه 
دايمي تش��كيل پرونده ش��ده و برخي به بانك ها 
معرفي شده اند. هنربرگفت: مالكان هزار و 8۰۰ واحد 
مسكوني كه ۵ تا ۵۰ درصد تخريب شده به بانك ها 
معرفي ش��ده اند و پرونده 3 ه��زار نفر نيز تكميل و 
۱۵ ميليون توم��ان وام كم بازده و ۵ ميليون كمك 

باعوض به آنها پرداخت شده است.
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ثبت »دوتار« خراسان
در كميته ميراث بشري كلمبيا

بجنورد| ساز سنتي دوتار خراسان در اجاس 
كميته ميراث بشري در كلمبيا، ثبت جهاني شد و 
پرونده مهارت هاي سنتي ساختن و نواختن دوتار 

در فهرست ميراث جهاني قرار گرفت.
در اج��اس كميت��ه ميراث بش��ري ناملموس 
يونسكو كه با حضور محمدحسن طالبيان معاون 
ميراث فرهنگي كشور در بوگوتا پايتخت كلمبيا 
در حال برگزاري است، پرونده مهارت هاي سنتي 
ساختن و نواختن دوتار كه از س��وي ايران ارايه 
شده بود، با نظر موافق اعضاي كميته، در فهرست 
يونسكو ثبت جهاني شد. اين چهاردهمين پرونده 
ميراث ناملموس ايران اس��ت كه به ثبت جهاني 
مي رسد. دوتار يكي از ساز هاي سنتي اهالي شمال 

خراسان است.

فولاد خوزستان موفق به كسب 
گواهينامه معيار مصرف انرژي شد

اهواز|  فولاد خوزستان موفق به كسب گواهينامه 
معيار مصرف انرژي بر اساس استاندارد 9۶۵3 شد. 
سيدمسعود معصوم نتاج مدير دفتر فني انرژي و 
سيالات با اعام اين خبر افزود: با توجه به جايگاه و 
اهميت انرژي در ايران و جهان، به تدريج رويكرد 
استراتژيك كشور به سوي حفظ و صيانت از منابع 
انرژي س��وق يافت. ردپاي اين مسائل و مباحث 
مديريت انرژي را در قانون پنج ساله سوم توسعه و 
پس از آن به صورت توسعه يافته و دقيق در قانون 
اصاح الگوي مصرف در س��ال ۱389 مي توان 
يافت. بر اس��اس ماده ۱۱ قان��ون اصاح الگوي 
مصرف انرژي، س��ازمان ملي استاندارد اقدام به 
مش��خص نمودن اس��تانداردهاي انرژي جهت 
تجهيزات و ماشين آلات انرژي بر و فرآيندهاي 
صنعتي، معدني و كشاورزي، توليدكنندگان و 
واردكنندگان سوخت هاي مصرفي و برق كرده و 
رعايت اين قوانين و استانداردها از سوي صنايع و 

ساير مشمولان، الزامي است.

كلاهبرداري
در پوشش طرح ملي مسكن

ايلام| رييس اداره تش��خيص و پيش��گيري از 
جرايم س��ايبري پليس فتا اي��ام در خصوص 
كاهبرداري مالي در فضاي مجازي در پوشش 
طرح ملي مسكن هش��دار داد. سرگرد »عليرضا 
يعقوبي« اظهار كرد: در چند روز گذشته پيامكي 
حاوي يك لينك با موضوع »طرح ملي مسكن« 
به تعدادي از شهروندان ارسال شده است و از آنها 
خواسته شده تا جهت ثبت نام در طرح مذكور بر 
روي لينك معرفي شده كليك كنند. پس از اين 
اق��دام، كاربر به يك صفحه بانكي جعلي هدايت 
شده و بايستي مشخصات كارت بانكي از جمله 
رم��ز دوم آن را وارد و جهت ثبت ن��ام مبالغي را 

واريز نمايد.
اين كارشناس انتظامي تصريح كرد: پس از وارد 
كردن اطاعات بانكي مشاهده مي شود كه حساب 
بانكي ش��هروندان خالي ش��ده و در واقع از آنان 

كاهبرداري شده است.

مشاركت ۶۸  درصدي
در طرح حذف قبض كاغذي

اصفه�ان| مديرعام��ل ش��ركت گازاس��تان 
اصفهان، گفت: ۶8 درصد مشتركين گاز شهري و 
روستايي استان براي تكميل اطاعات و دريافت 
پيامكي قبض گاز با ارايه شماره اشتراك از طريق 
وب سايت شركت، سامانه پيامكي و تكميل فرم 
پيوست قبوض تلفن همراه در اجراي اين طرح 
همكاري كرده اند. سيد مصطفي علوي با اعام 
اين خبر، اظهار ك��رد: از مجموع يك ميليون و 
8۷۰ هزار مش��ترك گاز در استان، تاكنون يك 
ميليون و ۲۷۱ هزار مشترك معادل ۶8 درصد، 
در طرح ح��ذف كاغذي قبوض گاز مش��اركت 
كردند. وي با قدرداني از تعامل خوب شهروندان 
در اج��راي اين طرح مل��ي، افزود: بيش��ترين 
آمار ارس��ال اطاعات مربوط به شهرهاي اژيه، 
حسن آباد، خور، محمدآباد، نيك آباد و نصرآباد 
اس��ت كه ۱۰۰ درصد مش��تركين مش��اركت 
كرده ان��د. وي با بيان اينكه ت��اش مي كنيم تا 
اجراي ط��رح حذف قبوض كاغ��ذي گاز بدون 
دغدغه ب��راي ش��هروندان انجام ش��ود، گفت: 
مشتركين مي توانند براي ثبت و تكميل اطاعات 
به صورت غيرحضوري، شماره اشتراك خود را به 
سامانه پيام كوتاه ۱۰۰۰۱9۴ با الگوي )شماره 

اشتراك*۱( ارسال كنند.

ركورد روزانه توليد فولاد سازي 
در فولاد خوزستان شكسته شد

اه�واز| غامرض��ا طالبي مدي��ر برنامه ريزي 
و كنترل توليد فولاد خوزس��تان ب��ا اعام اين 
خبر به خبرنگار رواب��ط عمومي افزود: با تاش 
فولاد مردان در دهم آذر م��اه 98، توليد روزانه 
شكس��ته ش��د و به ميزان ۱۲۶89 تُن رسيد.

طالبي ركورد قبلي توليد روزانه فولاد س��ازي 
را ۱۴ آذر ماه س��ال گذشته و به ميزان ۱۲۶۵۴ 
تُن اعام كرد.مدير برنامه ريزي و كنترل توليد 
ضمن قدرداني از تاش فولاد مردان در دستيابي 
به ركوردهاي توليد افزود: برنامه ريزي، انگيزه و 
همت جهادي از عوامل تاثيرگذار در دستيابي به 
ركوردهاي توليد در واحدهاي مختلف شركت 
فولاد خوزستان است؛ در شرايط تحريم، حفظ 
روند توليد و دستيابي به ركورد روزانه، تنها يك 
معني دارد، ايس��تادگي و عزم راس��خ كاركنان 

فولاد خوزستان.

چهره هاي استاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش »تعادل« از وضعيت بودجه سازمان حفاظت محيط زيست در سال 99

افزايش سهم طبيعت از بودجه كشور
ريحانه جاويدي|

س��ازمان حفاظت  محيط زيست كش��ور همواره در رده 
دستگاه هاي دولتي قرار دارد كه با مشكل بودجه و اعتبار 
دس��ت و پنجه نرم كرده اس��ت، اما بررسي لايحه بودجه 
سال 99 نش��ان مي دهد كه فهرست بلندبالاي معضلات 
محيط زيستي سرانجام س��بب شده تا در تدوين بودجه، 
محيط زيست قدري جدي گرفته شده و سهم آن از بودجه 
كشور وضعيت بهتري نسبت به سال هاي قبل پيدا كند. بر 
اساس لايحه بودجه سال 99، رقم كل بودجه اي كه دولت 
براي اين سازمان در نظر گرفته معادل 874 ميليارد و 198 
ميليون و چهارصد هزار تومان است كه از اين مقدار 638 
ميليارد و 572 ميليون و پانصد هزار تومان مربوط به بودجه 
هزينه اي اين سازمان بوده و 277 ميليارد و 284 ميليون 
و 900 هزار تومان هم در بخش سرمايه اي به اين سازمان 
تعلق گرفته است تا در حوزه هايي مانند پالايش و مديريت 
آلاينده ها، حفاظت و بهره برداري پايدار زيس��ت بوم هاي 
آبي، حفاظت، احيا و بهس��ازي زيست بوم هاي خشكي، 
حفاظت از مناطق تحت مديريت و حمايت از محيط بانان، 
فرهنگسازي و ارتقاي مشاركت هاي مردمي در بهسازي 

محيط زيست و ... صرف شود. 
با اين وجود اگرچه بودجه س��ال 99 س��ازمان حفاظت 
محيط زيست كشور نسبت به سال 98، بيش از 30 درصد 
افزايش را نشان مي دهد اما رقم اختصاص يافته به برخي 
برنامه هاي اين س��ازمان نسبت به س��ال قبل كم شده يا 
تغييري نكرده است. به عنوان مثال در حالي كه سال گذشته 
رقمي معادل س��ه ميليارد و پانصد هزار تومان به موضوع 
حمايت از محيط بانان اختصاص داده شده بود، امسال رقم 
در نظر گرفته شده براي آن عدد دو ميليارد و 990 ميليون 
تومان را نشان مي دهد. از سوي ديگر در راستاي نظر مثبت 
مقام معظم رهبري براي استفاده از صندوق توسعه ملي با 
هدف مقابله با گرد و غبار، سال گذشته مبلغ 100 ميليون 
يورو براي اين موضوع تصويب شده بود كه البته 50 درصد 
آن تخصيص يافت و براي سال 99 هم اين رقم تغيير نداشته 
و همچنان سهم سازمان براي مقابله با گرد و غبار از صندوق 
توسعه ملي همان عدد س��ال گذشته است كه مسوولان 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت اميدوارند سال آينده به 
سرنوش��ت امسال دچار نش��ده و تمام رقم در نظر گرفته 
شده تخصيص يابد. اما بررسي لايحه بودجه سال آينده دو 
اتفاق مثبت در حوزه محيط زيست را هم نشان مي دهد، 
قرار است از كالاهايي كه پسماند مخرب توليد مي كنند، 
عوارضي به نفع حفاظت از محيط زيس��ت دريافت شده و 
از سوي ديگر دولت در لايحه بودجه سال1399 پيشنهاد 
برداشت مبلغ 150 ميليون يورو از منابع صندوق توسعه 
ملي به صورت تسهيلات ارزي را به مجلس شوراي اسلامي 
ارايه كرده است تا از اين محل براي رفع مشكلات حاد در 

زمينه پسماندها هزينه شود. 

    اعتبار مقابله با گرد و غبار تغيير نكرد
در لايحه بودجه 99 در قالب ردي��ف 3 تبصره 4 بند ه در 
بحث گرد و غبار مبلغ 100 ميليون يورو از محل صندوق 
توسعه ملي براي مقابله با گرد و غبار پيش بيني شده است 
كه مقايسه آن با رقم مربوط به سال گذشته نشان مي دهد 
تغيير چنداني در اين زمينه ايجاد نشده است. علي محمد 
طهماسبي بيرگاني دبير س��تاد ملي مقابله با گرد و غبار 
درباره اين موضوع بيان كرد: از اعتبار 100 ميليون يورويي 
كه سال گذش��ته از محل صندوق توسعه ملي قرار بود به 
موضوع گرد و غبار داده ش��ود تاكن��ون فقط 50 ميليون 
يورو تخصيص داده شده و براي سال آينده هم رقم در نظر 
گرفته شده براي آن افزايش��ي از نظر ارزي نداشته است. 
سال گذشته پيشنهاد ما 150 ميليون يورو بود كه با 100 
ميليون يورو موافقت شد. امسال همان 100 ميليون يورو 
را پيشنهاد داديم. اظهارات دبير ستاد ملي مقابله با گرد 
و غبار درباره اين موضوع درحالي است كه از رقم 100 
ميليون يورو براي مقابله با گرد و غبار از محل صندوق 
توسعه ملي، مبلغ 26.5 ميليون يورو براي سال آينده در 
اختيار سازمان جنگل ها قرار گرفت تا كار بيابان زدايي را 
با اين اعتبارات انجام دهد و همچنين بر اساس بند »ه�« 
تبصره چهار لايحه بودجه بخشي از اين بودجه علاوه بر 

سازمان حفاظت محيط زيست و سازمان جنگل ها به 
وزارت نيرو هم براي اجراي طرح هاي مقابله با ريزگردها 
اختصاص دارد و در واقع تم��ام اين رقم 100 ميليون 
يورويي از محل صندوق توس��عه ملي براي س��ازمان 

حفاظت محيط زيست كشور نيست.

    عوارض و برداشت 
از صندوق توسعه براي معضل پسماند

دولت در لايحه بودجه 1399، سازمان امور مالياتي را مكلف 
كرده از فروش كالاهايي كه مصرف آنها منجر به توليد پسماند 
مخرب محيط زيست مي ش��ود، عوارض دريافت كند و تا 

سقف 10 هزار ميليارد ريال از اين مبلغ را در اختيار سازمان 
حفاظت محيط زيست قرار دهد تا براي بازيافت پسماندهاي 
مذكور مصرف شود. همچنين آن طور كه مسوولان سازمان 
حفاظت محيط زيست مي گويند، در لايحه بودجه 99 مبلغي 
براي مديريت پسماندها از محل صندوق توسعه ملي هم در 
نظر گرفته شده است. مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت درباره اين موضوع بيان كرد: طي 
سال هاي گذشته اقداماتي براي بهبود شرايط مديريت پسماند 
در كشور انجام شده است اما متاسفانه به دليل تامين نشدن 
منابع مورد نياز و فقدان زير ساخت هاي مناسب همچنان با 
شرايط مطلوب فاصله داريم به همين دليل دولت در لايحه 
بودجه سال1399 پيشنهاد برداشت مبلغ 150 ميليون يورو 
از منابع صندوق توسعه ملي به صورت تسهيلات ارزي را به 
مجلس شوراي اسلامي ارايه كرده است تا از اين محل براي 
رفع مشكلات حاد در زمينه پسماندها هزينه شود. اين براي 
نخستين بار است كه اعتباري براي مديريت پسماندها در 
بودجه كشور در نظر گرفته شده است، متاسفانه طي سال هاي 
گذشته اين منابع تخصيص نمي يافت. حسين پسنديده افزود: 
طبق بند ط تبصره 6 لايحه بودجه سال 99 از محل عوارض 
فروش كالاهايي كه مصرف آنها منجر به توليد پسماند مخرب 
محيط زيست مي شود تا سقف 10 هزار ميليارد ريال براي 
بازيافت پسماندهاي اين كالاها و فعاليت هايي نظير ايجاد 
تاسيسات منطقه اي تبديل پسماند به مواد و انرژي با اولويت 
مشاركت بخش خصوصي پيش بيني شده است. اين منابع 
مالي پيش بيني شده مي تواند براي ايجاد زير ساخت هاي 
مناسب مديريت پسماندهاي عادي، صنعتي و ويژه در تمام 
نقاط كشور هزينه شود. اظهارات پسنديده در حالي است 
كه در لايحه بودجه س��ال 96 هم دولت يك ميليارد و 300 
ميليون دلار براي پسماند در بودجه 96 پيش بيني كرد كه قرار 
بود منبع مالي لايحه مديريت پسماند از صندوق توسعه ملي 
تامين شود اما نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 
اين موضوع خلاف اصل 110 قانون اساسي بوده و دولت دولت 
نبايد قبل از آنكه اذن رهبري را مي گرفت در لايحه پيش بيني 
مي كرد، آن را تصويب نكردند. اما اخذ عوارض از محل كالاهاي 
مخرب محيط زيست كه در لايحه بودجه امسال به آن اشاره 
شده موضوع جديدي نيست چرا كه بر اساس بند »ي« تبصره 
6 لايحه بودجه 98 كل كشور، سازمان امور مالياتي كشور 
موظف به دريافت عوارض از فروش كالاهايي بود كه مصرف 
آنها منجر به توليد پسماند مخرب محيط زيست مي شود و به 
اين سازمان اجازه داده شده بود تا سقف 10 هزار ميليارد ريال 
از اين درآمدها را پس از مبادله موافقتنامه با سازمان برنامه و 
بودجه كشور براي بازيافت پسماندهاي حاصل از اين كالاها 
)ايجاد تاسيسات منطقه اي تبديل پسماند به مواد و انرژي( 
با اولويت مشاركت بخش خصوصي مصرف كند كه سقف 
در نظر گرفته شده براي برداشت از اين محل در سال آينده 

نسبت به سال 98 هم تغييري نكرده است.

بحران »سرما« در مناطق زلزله زده 
نماينده مردم ميانه در مجلس شوراي اسلامي با گلايه از روند 
كند بازسازي در مناطق زلزله زده در استان آذربايجان شرقي 
گفت: در اين سرما چادر براي زندگي مردم مناسب نيست 
و بايد سريع تر خانه هاي پيش ساخته براي آنها آماده كنند.

فردين فرمند درباره آخرين وضعيت مناطق زلزله زده در 
استان آذربايجان شرقي گفت: مسوولان گفتند، طي چند ماه 
اين منطقه را بازسازي مي كنند، من همان موقع هم به آقاي 
جهانگيري گفتم اين منطقه مانند كرمانشاه و بم نيست، ما 
در اين مناطق با چله زمستان مواجه هستيم، در حال حاضر 
در برخي از روستاها نزديك به يك متر برف باريده است و 

ماشين ها امكان تردد ندارند. 
او با بيان اينكه چادر در اين منطقه پاسخگوي سرما نيست و 
مردم يخ مي زنند، ادامه داد: بايد سريعا براي  مردم خانه هاي 
پيش س��اخته تهيه كنيم. بخاري برقي در اين منطقه به 
هيچ وجه پاس��خگو نيست، چراكه سيس��تم برق روستا 
براي اين حجم از بخاري برقي در نظر گرفته نش��ده است، 
اما مي بينيم كه بين مردم بخاري برقي توزيع مي شود. از 
سوي ديگر اگرچه اكثر روس��تاها در اين منطقه از نعمت 
گاز برخوردار هستند، اما نمي توانيم براي خانه هاي موقت 
گازرساني داشته باش��يم. اين نماينده مردم در مجلس با 
بيان اينكه مس��وولان مي گويند، در اين منطقه همه چيز 
امن و امان است و كسي در چادر هم زندگي نمي كند، گفت: 
صحبت هاي مس��وولان، باعث ش��ده كمك هاي مردمي 

كاهش پيدا كند، در حالي كه در حال حاضر مردم به شدت 
رنج مي برند. در روستاي ورنكش، اكثر مردم در تهران ساكن 
هس��تند و اين افراد خانه هاي مقاومي در روس��تا داشتند 
كه مي توانند مابقي مردم روس��تا را تا زماني كه دوره سرما 
برطرف شود، در خانه هايشان نگهداري كرده و به آنها پناه 
دهند، اما در روس��تاي صومعه عليا كه از روستاي ورنكش 
نيز وسعت بيشتري دارد، 350 منزل تخريبي ارزيابي شده 
و بزرگ ترين مشكل روستا اين است كه دولت براي افرادي 
كه مستاجر هستند، چيزي نمي دهد. او ادامه داد: مستاجران 
كه خانه هايشان ويران شده، جايي براي اجاره خانه ندارند. 
اين خانواده ها كجا بايد منزل اجاره كنند؟ افرادي هم كه 
مالك خانه بوده و خانه هايش��ان را اجاره داده بودند، از اين 
مناطق كوچ كرده  اند و با اين وضعيت ديگر انگيزه اي براي 
بازگشت به اين منطقه و بازسازي و نوسازي خانه هايشان را 
ندارند، حالا اين مستاجران كجا بايد ساكن شوند؟ آيا بايد 
به حاشيه شهرها پناه آورده و حاشيه نشين شهرها شوند؟ 
فرمند با تاكيد بر اينكه هوا در اين مناطق بسيار سرد است، 
خاطرنشان كرد: لازم است يك گروه ويژه براي بازرسي به 
منطقه بروند تا بررسي كنند ببينند با سرعت چه كارهايي را 
مي توان براي مردم انجام داد. در همين روستاي صومعه عليا 
ما به 30 الي 40 كانكس نياز داريم و بايد سريعا با چادرهايي 
كه نصب كرده اند، جابه جا شود. متاسفانه در مناطقي هم كه 
چادر نصب كرده بودند، يك حمام در نظر گرفته نشده است. 

الان بيش از يك ماه است كه زلزله مي گذرد يعني مردم به 
يك حمام نياز ندارند؟! او ادامه داد: روز شنبه هفته گذشته در 
خصوص وضعيت مناطق زلزله زده با مسوولان بنياد مسكن 
صحبت كردم و گزارش مفصلي از مناطق براي شان ارايه 
كرديم و آقاي مهديان كه مسوول بازسازي در اين مناطق 
هس��تند قول داده اند كه خودش��ان به اين مناطق بروند. 
متاسفانه سرعت بازسازي در اين مناطق بسيار كم است. 
كارهاي اداري در اين جا مسوولان را گرفتار كرده است، از 
همين رو ماموريت به ماموران در شهرستان محول مي شود. 
در شهرس��تان  ميانه  متاسفانه باندبازي هايي سال هاست 
وجود دارد كه اين باندبازي ها باعث شده كار با سرعت پيش 
نرود. متاسفانه ما هم هر حرفي مي زنيم به موضوع انتخابات 
متصل مي كنند و مي گوين��د مي خواهيم از اين موقعيت 
بهره  ببريم و اين موضوعات علي��ه مردم اين منطقه تمام 
مي شود. اين نماينده مردم در مجلس به ايلنا گفت: من نه 
به دنبال شعار هستم و نه حركت پوپوليستي، وضعيت در 
اين مناطق هم به گونه اي است كه اگر خودتان به منطقه 
بياييد، قطعا نيازي نيس��ت كه حرف هاي من را بشنويد 
همه چيز كاملا مشخص است. فرمند   گفت: پيمانكاري 
كه قرار بود اتاقك هاي پيش ساخته را آماده كرده و به مردم 
تحويل دهد، متاسفانه بسيار بد عمل كرده است. مسوولان 
هم مدعي هستند كه پيمانكار را تحت فشار قرار داده اند تا 
سريع تر اقدامات لازم را انجام دهد، در حالي كه معتقدم اين 

كار مشكلي را برطرف نمي كند و الان كار بايد تمام مي شد و 
حالا كه تمام نشده بايد پيمانكار را دادگاهي كنند. در حالي 
كه كار تمام نش��ده، حرف هاي مسوولان براي مردمي كه 
شب در سرما هس��تند، چه دردي دوا مي كند؟ متاسفانه 
در برخي از خانه هاي پيش س��اخته از درز ديوارهايش آب 
چكه مي كند و سوراخ دارند. آيا پيمانكار وضعيت منطقه را 
نمي داند، اطراف اين خانه هاي پيش ساخته را برف فراگرفته 
و اينها به يخچال تبديل شده اند.  او با بيان اينكه متاسفانه 
در يكي از روستاها روستاييان مجبور شدند، دام هايشان را 
به قيمت بسيار ارزان بفروشند، گفت: در روستاي هلنسي 
روستاييان از آنجا كه ديگر مكان و علوفه اي براي دام هايشان 

نداشتند، آنها را به قيمت ارزان فروختند و الان خودشان هم 
جايي براي زندگي ندارند. يك نفر از بخش خصوصي يك 
پيشنهاد عالي براي روستاييان داشت، اما متاسفانه مسوولان 
بسيار دير عمل مي كنند. اين فرد پيشنهاد داده بود كه همه 
دام ها را خريداري مي كند و به دشت مغان مي برد، روستاييان 
هم فاكتورها را نگه دارند و تابستان كه طويله ها درست شد، 
مي توانند با همان فاكتور بيايند و دام هايشان را با همان قيمت 
از من تحويل بگيرند، اما مسوولان ما نتوانستند اين را به مردم 
اطلاع رساني كنند و مردم در اين روستا به دليل نبود جاي 
مناسب براي دام هايشان دام ها را به قيمت بسيار اندك به 

دلالان فروختند.
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 تغيير رويكرد موادفروشان
 از فضاي حقيقي به مجازي

با رشد اس��تارت آپ ها و ش��ركت هاي ارايه دهنده 
خدم��ات حم��ل و نق��ل مس��افر و كالا، احتمال 
سوءاس��تفاده از اي��ن فض��ا از س��وي قاچاقچيان 
موادمخدر نيز وجود دارد، موضوعي كه رييس پليس 
مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ از رصد و برخورد با 
موارد مجرمانه در آن خبر داده است. محمد بخشنده 
درباره احتمال قاچاق موادمخدر از سوي رانندگان 
برخي از تاكس��ي ها يا پيك هاي موتوري اينترنتي 
گفت: در بح��ث توزيع موادمخ��در رويكرد جديد 
قاچاقچيان بيش��تر در حوزه فضاي مجازي است 
تا حوزه ش��ركت هاي حمل و نقل اينترنتي مسافر 
و كالا. در حوزه فضاي مجازي نيز با تش��كيل دايره  
ويژه فضاي مج��ازي در پليس مبارزه با موادمخدر 
تهران بزرگ توفيقات خوبي در اين زمينه داشتيم و 
چندين باند فعال در فضاي مجازي را هم شناسايي 
و منهدم كرديم. او در مورد نظارت بر استارت آپ ها 
و تاكس��ي هاي اينترنتي نيز به ايسنا گفت: در اين 
مورد نيز چنين مواردي بسيار اندك است و عمدتا 
در موارد انگشت ش��مار هم رانندگان از آن بي خبر 
بوده ان��د، اما در اين مورد پيگير هس��تيم و ما رصد 
لازم را انجام داده و با موارد مجرمانه برخورد خواهيم 
كرد. بخشنده ادامه داد: به طوركلي استارت آپ ها و 
شركت ها هنگام دريافت مجوز بايد به پليس مراجعه 
كنند كه در آنجا نيز مسوولان و مديران اين شركت ها 
و استارت آپ ها از سوي كارشناسان پليس مبارزه 
با موادمخدر توجيه  و م��وارد و توصيه هاي لازم به 
آنان ارايه مي شود تا در دام افراد سودجو نيفتند. در 
مجموع به دليل همين اقدامات است كه در اين فضا 

چنين جرايمي نداريم.

 اگر كنكور بگذارد
پژوهش  در كشور رشد مي كند

رييس س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي با 
بيان اينكه گاهي دانش آموزان در حيطه فعاليت هاي 
پژوهش��ي گرفتار رقابت زدگي مي ش��وند و هدف 
اين رقابت ها ديگر آموزش و تعليم و تربيت نيست 
گفت: اگر كنكور بگذارد پژوهش در كش��ور رش��د 
خواهد كرد. علي ذوعلم در جش��نواره ملي تجليل 
از پژوهش��گران و فناوران برتر دانش آموزي كه در 
دبيرستان پسرانه فرهنگ منطقه 2 آموزش و پرورش 
برگزار شد با بيان اينكه تا وقتي به خلاءها توجه نكنيم 
پيشرفت نمي كنيم، گفت: در برخي پژوهش هاي 
دانش آموزي شاهد فعاليت والدين هستيم، يعني 
والدين هستند كه كارهاي پژوهشي دانش آموز را 
انجام مي دهند و دانش آموزان نقشي ندارند.  او افزود: 
از والدين مي خواهيم اين كار را نكنند و اجازه دهند 
دانش آموزان خودش��ان را وارد كار پژوهشي كنند. 
رييس سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي با بيان 
اينكه علاوه بر اين دبيران و معلمان بيش از آنچه كه 
بايد، به دانش آموزان كمك مي كنند و مانع خلاقيت 
دانش آموزان مي شوند اظهار كرد: خلاقيت، يك اصل 
در پژوهش است و كمك هاي زياد از حد، مانع ظهور 
خلاقيت در دانش آموزان مي شود.  ذوعلم ادامه داد: 
گاهي ما فراتر از برنامه درسي از دانش آموزان مطالبه 
كارهاي پژوهشي داريم و گاهي موضوعاتي مطرح 
مي ش��ود كه موضوعات فانتزي هستند و برخي از 
اين كارها فرات��ر از دغدغه هاي ذهني دانش آموزان 
هس��تند. او افزود: همچني��ن در اين حيطه گاهي 
دانش آموزان گرفتار رقابت زدگي مي شوند و هدف 
اين رقابت ها ديگر آموزش و تعليم و تربيت نيست از 
اين رو چنين اقداماتي حتي مي تواند آسيب زننده 
باشد، اما در انتها بايد تاكيد كنم كه اگر كنكور بگذارد 

پژوهش در كشور رشد خواهد كرد.

ديابت، سرطان و آلزايمر 
بيمه ها را ورشكست مي كنند

مع��اون تحقيق��ات و فناوري وزارت بهداش��ت، 
درمان و آموزش پزشكي گفت: 10 درصد مردم 
دياب��ت دارن��د، 35 درصد به كب��د چرب مبتلا 
هستند، سرطان ها، بيماري هاي قلبي و آلزايمر 
در كنار پيرش��دن جامعه هزينه هاي بيمه هاي 
س��لامت را به ش��دت بالا مي برند و در سال هاي 
آينده چالش اصلي بيمه ه��ا خواهند بود و آنها را 
ورشكست مي كنند. رضا ملك زاده افزود: ايراني ها 
10 سال زودتر از مردم دنيا به بيماري هاي قلبي 
مبتلا مي ش��وند،  گر چه استعداد ژنتيكي در اين 
بيماري نقش دارد اما عامل اصلي سبك زندگي، 
كم تحركي، مصرف دخانيات و تغذيه نامناسب 
است. 10 درصد مردم ايران اكنون ديابت دارند و 
تا 20 سال آينده 25 درصد ايرانيان به اين بيماري 
مبتلا خواهند بود و همين الان در برخي استان ها 
شيوع اين بيماري بسيار بيش از ميانگين كشوري 
است. شيوع كبد چرب اكنون در كشور 35 درصد 
است و تا 20 س��ال آينده به 50 درصد جمعيت 
كشور مي رسد. معاون وزير بهداشت گفت: روند 
پير ش��دن جمعيت كش��ور و افزايش ناتواني ها، 
سرطان ها و آلزايمر چالش بسيار جدي بيمه ها و 
نظام سلامت در آينده است كه هزينه هاي بسيار 
سرس��ام آوري را تحميل مي كند؛ در حالي كه با 
پيش��گيري از هم اكنون مي توانيم با هزينه هاي 
بسيار كمتري در آينده مواجه شويم. وي افزود: 
س��ازمان هاي بيمه گر بايد ب��راي بهبود كيفيت 
زندگي مردم، افزاي��ش ورزش همگاني، افزايش 
امكانات ورزشي براي آحاد مردم و كاهش مصرف 
قند و شكر هزينه كنند زيرا يكي از مهم ترين عوامل 
بروز اين بيماري ها مصرف بالاي قند و ش��كر در 
ايران است، قنادي ها در ايران هميشه با صف هاي 
مشتريان مواجه است. بيشترين ميزان مصرف 
نوشابه هاي قندي دنيا را ايرانيان دارند در حالي كه 
در دنيا بيمه ها با جايگزين كردن قندهاي گياهي 
مانند استيويا يا برنامه هاي ملي كاهش فشار خون 
و اضافه وزن براي كاهش هزينه هاي س��لامت و 

ارتقاي سطح سلامت مردم هزينه مي كنند. 

ادامه بررسي ها درباره كيك هاي مشكوك
معاون كل وزارت بهداشت از تشكيل جلسه شوراي عالي 
س��لامت و امنيت غذايي براي بررسي بيشتر ابعاد توزيع 
كيك هاي مش��كوك خبر داد و گفت: اين جلسه 23 آذر 
با حضور دس��تگاه هاي ذي ربط برگزارو نتايج ان متعاقبا 
اعلام مي ش��ود. ايرج حريرچي در جمع خبرنگاران گفت: 
كيك هايي در برخي اس��تان ها ديده ش��ده كه مربوط به 
كارخانه يا پخش كننده آن نبوده اس��ت زيرا امكان ندارد 
كه قرص و كپسول در حرارت بالا يا فرآيند ساخت كيك 
سالم باقي بماند. او در ادامه اظهاركرد: موارد گزارش شده 
در حال بررسي است و فعلا هيچ اثري از قرص برنج درون 
كيك هاي مشكوك مشاهده نشده است. قرار است جلسه 
شوراي عالي سلامت و امنيت غذايي با حضور دستگاه هاي 
ذي ربط تشكيل شود و نتايج آن اعلام خواهد شد. معاون 
كل وزارت بهداشت تأكيد كرد: در آينده اي نزديك منشأ 
اين نوع كيك هاي مشكوك شناسايي مي شود و اطلاعات 
كامل در اختيار م��ردم قرار مي گيرد. مراقبت هاي لازم در 
زمينه سلامت مواد غذايي و كارخانجات صنايع غذايي به 
خوبي انجام گرفته و نظارت ها با دقت بالايي بوده اس��ت. 
حريرچي اف��زود: توزيع اين نوع كيك هاي مش��كوك از 
زنجيره هاي رسمي مشاهده نشده و بررسي ابعاد اين موضوع 
نشان مي دهد كه نظير اين اتفاق در كشورهاي همسايه هم 

رخ داده است.

او سپس در خصوص منابع پايدار در حوزه سلامت اظهار 
كرد: يكي از اين منابع، ماليات بر س��يگار است كه درآمد 
زيادي را براي كشور به همراه دارد البته هزينه هاي ناشي از 
استعمال دخانيات به طور مستقيم 30 هزار ميليارد تومان و 
به طور غيرمستقيم 100 هزار ميليارد تومان است كه افزايش 
ماليات در خرده فروش��ي يكي از راه هاي مقابله با مصرف 
دخانيات است و مي تواند ميزان دسترسي نوجوانان و جوانان 
را به انواع محصولات دخاني كم كند. حريرچي گفت: منابع 
پايدار يكي از بخش هاي مهم و موضوعات اولويت دار در دولت 

است كه از سطح مطلوب ما هنوز فاصله داريم.
وزير آموزش و پرورش درباره وجود كيك هاي مش��كوك 
و آلوده به قرص در مدارس توضيحاتي ارايه كرد. محس��ن 
حاجي ميرزايي در حاشيه مراسم تجليل از پژوهشگران و 
فناوران برتر دانش آموزي كه در دبيرس��تان نمونه دولتي 
منطقه 2 آموزش و پرورش برگزار ش��د در اين باره اظهار 
كرد: اين كيك ها لزوما در مدرس��ه يافت نشده و در برخي 
استان ها داخل بعضي از كيك ها قرص هايي قرار داده شده 
كه بررسي ها نشان مي دهد اين كار در فرآيند توليد اتفاق 
نيفتاده ب��ود. وي افزود: اين قرص ها تغيير ش��كل و رنگ 
نداشته اند، بنابراين در فرآيند توليد وارد كيك ها نشده بود 
و با توجه به اين شرايط توصيه ما به همه مدارس اين است 
كه بوفه هاي مدارس منحصرا از مراكز رسمي توزيع، اقلام 

مورد نياز دانش آموزان را خريداري كنند. حاجي ميرزايي 
ادامه داد: همچنين بايد اولياء هم اين اقلام را كنترل كنند، 
زيرا خوراكي هايي كه چنين تغييراتي در آن ايجاد ش��ده 
قابل مشاهده بوده و به سرعت كاملا قابل دسترسي است. 
به گفته وزير آموزش و پرورش، مسوولان امنيتي درصدد 
پيدا كردن عوامل اين كار هستند.  وزير آموزش و پرورش 
درباره وضعيت پرداخت حق التدريس ها نيز بيان كرد كه 
هدف ما اين است كه هيچ پرداختي در آموزش و پرورش 
به تعويق نيفتد. خوشبختانه براي سال گذشته تمهيدات 
لازم انجام شد و براي امسال نيز هماهنگي هايي انجام شده 
اس��ت تا در ماه هاي آينده بتوانيم به سرعت كاستي هاي 
قبلي را جبران كنيم. وزير آموزش و پرورش در ادامه با بيان 
اينكه مي پذيرم بسياري از مدارس به دليل محدوديت هاي 
اعتباري به لحاظ امكانات در سطح خوبي قرار ندارند اظهار 
كرد: اما بايد توجه داش��ت همواره در شرايط سختي است 
كه نيروي انساني مي تواند جانشين نداشته ها باشد. حاجي 
ميرزايي افزود: انگيزه و تلاش خانواده ها و مدرسه به گسترش 
پژوهش كمك مي كند. از خيرين درخواست دارم به حيطه 
پژوهش ياري نيز ورود كنند. حاجي ميرزايي همچنين با 
اشاره به وجود پژوهش سرا در650 منطقه و تجهيز تدريجي 
آنها در همه مناطق اظهار كرد: وجود پژوهش سراها كمك 

مي كند تا همه دانش آموزان مجال پژوهش داشته باشند.

يارانه ۴ميليوني براي ارتودنسي ۲ بيماري خاص
كارشناس هموفيلي و تالاسمي اداره بيماران خاص وزارت 
بهداشت، خدمات جديدي را كه قرار است به هموفيلي ها 
و تالاسمي ها ارايه شود، تشريح كرد. راضيه حنطوش زاده 
با اش��اره به آخرين اقدامات وزارت بهداشت براي بيماران 
تالاسمي و هموفيلي، گفت: در سال گذشته 83 مركز جامع 
بيماران خاص راه اندازي و مقرر شد كه اين مراكز خدماتي را 
براي بيماران خاص انجام دهند. بر اين اساس در سال جاري 
60 درصد تجهيزات مورد نياز اين مراكز تامين و تحويل آنها 
شد و احتمالا تا پايان سال گزارشي از وضعيت اين مراكز ارايه 

خواهيم كرد، اما تاكنون پيشرفت شان خوب بوده است.
او با اش��اره به خدمات مراكز جامع بيماران خاص، افزود: 
اين مراكز خدمات مختلفي را در حوزه دندان پزش��كي، 
فيزيوتراپ��ي و... ارايه مي دهند و خدمات ش��ان در حال 
توسعه نيز هست. به عنوان مثال اعلام كرده ايم كه خدمات 
توان بخشي نيز بايد در اين مراكز براي بيماران خاص انجام 
شود. همچنين در حوزه دندان پزشكي طبق روال، سالانه 
800 هزار توم��ان كمك هزينه درماني به بيماران خاص 
مي پردازيم و براي ارتودنس��ي اين بيم��اران نيز بابت هر 
بيمار، چهار ميليون تومان يارانه مي دهيم. در عين حال اگر 
بيماري به بستري نياز داشت، تا سقف يك ميليون تومان 
به عنوان كمك هزينه فرانش��يز بس��تري از سوي وزارت 
بهداشت پرداخت مي شود. حنطوش زاده با بيان اينكه بر 

اين اساس تيم هاي مراقبت جامع از بيماران خاص در اكثر 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي تشكيل شده است، به ايسنا 
گفت: همچنين كلينيك هاي مراقبت  مفصلي براي بيماران 
تالاسمي و هموفيلي در 18 دانشگاه راه اندازي شده و تيم 
ارتوپد،  فيزيوتراپ و هماتولوژيست در اين مراكز فعاليت 
مي كنند. بايد توجه كرد كه اين بيماران با افزايش س��ن، 
مقداري مشكلات مفصلي پيدا مي كنند كه اين مراكز براي 
رسيدگي به آنها داير شده است؛ اين خدمات براي بيماران 

هموفيلي به صورت رايگان ارايه مي شود. 
در حوزه بيماران تالاسمي هم بخشي از هزينه را بيمه ها 
مي پردازند و بخش��ي از آن را هم وزارت بهداشت از محل 
بسته هاي حمايتي اين بيماران خواهد پرداخت. بنابراين 
ارايه خدم��ات مراقبت مفصلي براي بيمار رايگان خواهد 
بود. حنط��وش زاده با بيان اينكه در ح��وزه دريافت خون 
بيماران تالاسمي سازوكار جديدي را با سازمان انتقال خون 
برنامه ريزي كرده ايم، ادامه داد: بر اين اساس قرار است سبد 
درخواست خون بيماران تالاس��مي از ساير بيماران جدا 
شود؛ به طوري كه خوني كه براي بيماران تالاسمي ارسال 
مي شود، خوني باشد كه گلبول هاي سفيدش كمتر از 10روز 
گرفته شده   و از نظر گروه هاي فرعي هم آزمايش شده باشد. 
يعني خون ايده آلي كه از نظر بين المللي هم بسيار خوب 

ارزيابي مي شود.

جدول مقايسه بودجه برنامه هاي سازمان حفاظت محيط زيست )اعداد به ميليون ريال است( 
سال 99سال 98برنامه هاي سازمان حفاظت محيط زيست كشور

1.749.4981.814.304برنامه حفاظت از زيست بوم هاي آبي

2.005.4622.024.114برنامه پايش و مديريت آلاينده ها

3.352.3323.910.427برنامه حفاظت از زيست بوم هاي خشكي

350.000299.264برنامه حمايت از محيط بانان

805.9601.100.465برنامه فرهنگ سازي و ارتقاي مشاركت مردمي

49.57097.250برنامه پژوهش هاي كاربردي درمحيط زيست و توسعه پايدار

29.77118.166برنامه آموزش هاي مهارتي در حوزه محيط زيست
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»تعادل«وضعيتبازارمسكنيكيازپرمخاطبترينمناطقپايتخترابررسيميكند

2 جاذبه منطقه 14 تهران براي متقاضيان مصرفي آپارتمان
زهره علامي|

منطقه 14 پايتخت طي سال هاي گذشته همواره در 
زمره مناطق پرفروش قرار داشته است.  اين منطقه در 
ش��رق تهران قرار دارد و داراي شش ناحيه و ۲۶ محله 
اس��ت كه بيش��ترين محلات را در بين مناطق تهران 
به خود اختصاص داده اس��ت، يكي از دلايل استقبال 
خريداران مس��كن از منطقه 14، قيمت مناس��ب هر 
مترمربع واحد مسكوني در اين منطقه است. براساس 
تازه ترين آمار منتشر شده از وضعيت بازار مسكن، قيمت 
متوس��ط هرمترمربع واحد مسكوني در اين منطقه 9 
ميليون و 7۲0 هزارتومان است، درحالي كه متوسط 
قيمت هر مترمربع در شهرتهران، 1۲ ميليون و 4۶0 
هزار تومان است، يكي ديگر از دلايل پرطرفدار بودن 
منطقه 14، دسترس��ي خوب محلات اين مناطق به 
ايستگاه هاي بي. آر.تي و مترو پايتخت است كه موجب 
شده بسياري از خريداران مسكن، اين منطقه را براي 
سكونت انتخاب كنند.منطقه 14 تهران طي ماه هاي 
گذشته در زمره 5 منطقه پرفروش پايتخت بوده و در 
گزارش بانك مركزي از تحولات بازار مس��كن در آبان 
ماه س��ال جاري، اين منطق��ه در جايگاه پنجم و پس 
از منطقه، 5، ۲، 10 و 4 قرار داش��ته است.بررسي هاي 
ميداني روزنامه تعادل نشان مي دهد كه در منطقه 14 
پايتخت، به راحتي مي توان خانه هايي با متراژ متوسط 
و نوس��از با قيمتي ارزانتر از خانه هايي مشابه در ساير 

مناطق پرفروش پايتخت پيدا كرد.

 خانه هايي ارزان تر از متوسط قيمت 
طبق گزارش بانك مركزي قيمت متوسط هر مترمربع 
واحد مسكوني در منطقه 14 پايتخت حدود 9 ميليون 
و 7۲0 ه��زار تومان و كمتر از متوس��ط قيمت هرمتر 
مربع در تهران بوده اس��ت، ضم��ن اينكه اين منطقه 
دربين خريداران مصرفي و همچنين س��رمايه اي هم 

پرطرفدار اس��ت و همين ويژگي ها موجب ش��د كه 
روزنامه »تعادل« به بررسي قيمت واحدهاي مسكوني 
پيشنهادي مشاوران املاك و صاحبان ملك در منطقه 

14 تهران بپردازد. 
بررسي ها نشان مي دهد، اغلب واحدهاي پيشنهادي 
قيمت هايي نزديك به قيمت اعلام شده توسط بانك 
مركزي در آبان ماه دارند. )به گفته مش��اوران املاك 
قيمت ها در آبان و آذر تفاوت محسوس چنداني ندارند( 
درحالي كه قيمت واحدهاي مس��كوني پيشنهادي 
صاحب��ان املاك مناطق 1، ۲، 3، 4 و 5 از قيمت اعلام 
شده از سوي بانك مركزي بالاتر بود، اما در منطقه 14 

پايتخت چنين قانوني حكمفرما نيست.
در منطقه ۲۲ پايتخت هم براس��اس گزارش ميداني 
روزنامه تعادل كه در هفته گذش��ته به چاپ رس��يد، 
قيمت هاي اعلامي از سوي صاحبان املاك به قيمت 
ارايه ش��ده توسط منابع رس��مي نزديك بود، اگرچه 
در بررس��ي ها مواردي هم مشاهده شد كه قيمت هر 
مترمربع واحد مس��كوني ح��دود ۲۲ ميليون تومان 
بود كه حدود 13 ميليون نسبت به متوسط قيمت در 
منطقه 14 بالاتر بوده است يا اينكه برخي واحدها در 
اين منطقه با وجود نوساز بودن كمتر از 9 ميليون تومان 
براي فروش گذاش��ته ش��ده بودند كه در اين گزارش 

بااستثناها كاري نداريم.
در منطقه 14 اغلب واحدهاي متوسط و كمتر از 100 
مترمربع كمتر از يك ميليارد قيمت گذاري شده اند و 
فقط واحدهاي ب��الاي 100 متر، قيمت هايي بالاتر از 

يك ميليارد تومان دارند.

 پيشينه معاملاتي و قيمتي در سال هاي 89 تا 97
بررسي حجم معاملات بين س��ال هاي 89 تا 97 در 
منطقه 14 حكاي��ت از آن دارد ك��ه كمترين تعداد 
قراردادهاي خريد و فروش، مربوط به سال 89 با ثبت 

۶ هزار و 84 فقره معامله و بيشترين تعداد قراردادهاي 
خريد و فروش مسكن مربوط به سال 90 با 15 هزار و 

41۶ فقره معامله بوده است.
البته پس از سال 90 و ثبت بالاترين حجم قرارداد طي 
9 سال مورد بررسي، شاهد افت و خيز تعداد معاملات 
بوديم اما در هيچ كدام از س��ال ها، حجم معاملات به 

بالاي 15 هزار فقره نرسيد.

بررس��ي روند قيمت هر مترمربع واحد مسكوني در 
منطق��ه 14 پايتخت طي 9 س��ال مورد نيز نش��ان 
مي دهد كه كمتري��ن قيمت مربوط به س��ال 89 و 
بيشترين آن مربوط به سال 97 با ثبت هر متر مربع ۶ 
ميليون و ۲00 هزار تومان بوده است. در واقع قيمت ها 
طي سال 89 تا 97 سيرصعودي داشته است و از 1.3 
ميليون تومان در اولين سال به ۶.۲ ميليون تومان در 

سال 97 رسيده اس��ت و طي اين 9 سال، 79 درصد 
رشد كرده است.نخستين جهش قيمتي در اين منطقه 
مانند ساير مناطق پايتخت مربوط به سال 9۲-91 با 
افزايش 34 درصد و دومين جهش به س��ال 9۶-97 
با رش��د 38 درصد اختصاص دارد كه جهش قيمتي 
رخ داده در سال 9۶ به 97 چشمگيرتر از سال 91 به 

9۲ بوده است.

سخنگویشورایاسلامیشهرتهران:

منابعحاصلازصرفهجويیسوختبهمتروپرداختمیشود
علي اعطا، س��خنگوی شورای اس��لامی شهر تهران 
گفت: دس��تور پرداخت منابع حاصل از صرفه جويی 
سوخت به مترو تهران از سوی شرکت بهينه سازی 
مصرف س��وخت وابسته به ش��رکت ملی نفت ايران 

صادر شد.
اعطا با انتشار مطلبی در صفحه تلگرام خود با اعلام 
اين خبر اظهار كرد: ش��ورای اقتص��اد در خرداد ماه 
139۶ بر اس��اس ماده 1۲ قانون رف��ع موانع توليد 
رقابت پذير و ارتقاي نظام مالی کشور، طرح توسعه 
 حم��ل و نقل مس��افر با قط��ار ش��هری در تهران و

8 کلانشهر را تصويب کرده است.
او با بيان اينکه براس��اس مصوبه ش��ورای اقتصاد به 
ازای هر افزايش س��فر ناش��ی از افزايش واگن های 
جديد به مترو تهران، مبلغ 9.8 سنت )حدود 1۲00 

تومان( از محل منابع حاصل از صرفه جويی سوخت 
به مترو پرداخت خواهد شد، اضافه کرد: از خرداد ماه 
س��ال139۶  تاکنون، 105 واگن به ناوگان شرکت 
بهره برداری مترو تهران اضافه ش��ده است که پس 
از ارس��ال صورت وضعيت صرفه جويی تأييد ش��ده 
توسط شهرداری تهران، دستور پرداخت بخش اول 
س��هم دولت از منابع حاصل از صرفه جويی سوخت 

صادر شده است.
 سخنگوی شورای شهر تهران با بيان اينکه پيش بينی
 می ش��ود اين رقم برای پاييز س��ال ج��اری حدود

3 ميليون دلار باشد، ادامه داد: مهندس زنگنه، وزير 
نفت با نگاه مثبتی که به مترو دارند، پرداخت صورت 
وضعيت بازه زمانی ش��روع طرح در خرداد 139۶ تا 
زمان ابلاغ قرارداد )تيرماه سال 1398( که حدود 10 

ميليون دلار می شود را در هيأت مديره شرکت ملی 
نفت ايران تصويب کرده اند که اميد داريم به زودی 
پرداخت شود. اين منابع صرف خريد واگن جديد و 
توسعه حمل و نقل مسافر با قطار شهری خواهد شد.

اعط��ا با بيان اينکه پس از افزاي��ش قيمت بنزين در 
اواخر آبان ماه س��ال جاری، ميزان س��فرهای درون 
شهری با مترو به طرز محسوسی افزايش يافته است، 
 عنوان کرد: براس��اس گزارش های ارائه ش��ده؛ روز 
 ۲5 آبان ماه يک ميليون و 881 هزار و 571 نفر مترو 
را برای س��فرهای درون شهری خود انتخاب کردند 
که رتبه دوم شلوغ ترين روز در تاريخ مترو را به خود 
اختصاص داده است.روز شنبه ۲ آذرماه نيز با جذب 
 يک ميليون و 87۲ هزار و 788 مس��افر رتبه س��وم 

شلوغ ترين روز تاريخ در مترو ثبت شده است.

آلودگیهوادرشهرهایبزرگ

بارشبرفوبارانازسهشنبهدرکشور
مدير پيش بينی و هشدار سازمان هواشناسی با اشاره 
به آلودگی هوا در شهرهای بزرگ، گفت: آسمان تهران 
روز يكشنبه کمی ابری و غبارآلود پيش بينی می شود، 
روز دوشنبه آسمان پايتخت صاف است و روز سه شنبه 

آسمان تهران ابری و بارانی است.
صادق ضيائيان در گفت وگو با فارس، در تشريح آخرين 
وضعيت جوی کش��ور اظهار كرد: ام��روز جوی آرام و 
پايدار در اغلب مناطق کشور همراه با افزايش غلظت 
آلاينده های جوی در شهرهای صنعتی و پرجمعيت 
پيش بينی می شود.وی افزود: از اواخر وقت يكشنبه با 
نفوذ سامانه بارشی، بارش باران گاهی رگبار و رعدوبرق 

در جنوب و جنوب غرب کشور آغاز می شود.
وی ادامه داد: با تقويت س��امانه بارش��ی روز دوشنبه 
در جنوب غرب، جنوب و جنوب ش��رق کشور رگبار و 

رعدوبرق و در برخی نقاط با تگرگ و در استان های واقع 
در امتداد رشته کوه زاگرس، مرکز و شمال غرب کشور 

بارش برف و باران پيش بينی می شود.
مدير پيش بينی و هشدار س��ازمان هواشناسی افزود: 
روز دوشنبه در سواحل مرکزی و غربی خزر بارش باران 
داريم.ضيائيان اظهار كرد: روز سه شنبه در اغلب مناطق 
کشور بارندگی وجود دارد و در مناطق جنوبی به شکل 
باران و رعدوبرق و در مناطق سردسير و کوهستانی به 

شکل برف است.
روز چهارشنبه در نيمه شرقی کشور بارش برف و باران و 
در شمال غرب و مرکز کشور بارش پراکنده برف و باران 
پيش بينی می شود.مدير پيش بينی و هشدار سازمان 
 هواشناس��ی افزود: روز دوش��نبه خليج ف��ارس  و روز 

سه شنبه خليج فارس و دريای خزر مواج است.

رييسشورايشهرتهرانخبرداد

اعتبار۲۰۰ ميليارد توماني برای پژوهش های شهرداری 
گروه راه و شهرسازي|

 محسن هاش��می، رييس شورای اس��لامی شهر تهران 
در يازدهمين جش��نواره پژوهش و نوآوری در مديريت 
 شهری با اش��اره به اين مطلب که در ش��هرداری تهران

 ۲00 ميليارد تومان صرف انجام پژوهش ها می شود، گفت: 
شهردار تهران بايد فکری برای متمرکز کردن پژوهش ها 

کند تا نتايج بهتری بگيرد. 
هاش��مي با بيان اين كه تحقيقات دو نوع اس��ت، تصريح 
 كرد: يکی بنيادی )تجربی و مبانی( که بيشتر برای کشف 
پديده ها و افزودن مرز توسعه و دانش است و با اين نوع از 
پژوهش و تحقيق قوانين اوليه کشف می شود. در شهرداری 
تهران و در مرکز مطالعات و برنامه ريزی شهر تهران عمدتا 
اين نوع تحقيقات را مد نظر قرار نمی دهيم، زيرا اين نوع 

تحقيق توسط دانشگاه ها انجام می شود.
او تصريح کرد: نوع دوم، تحقيقات کاربردی است که برای 
رفع مشکل، رفع نيازهای انس��اني و برای بهبود اوضاع و 
حتی بهبود ابزارها انجام می شود. اين نوع تحقيق منجر 
به بهبود کيفيت زندگی بشری می شود و ما در شهرداری 
تهران از اين نوع تحقيقات بيش��تر داريم که هم درآمدزا 
بوده و هم زودتر به نتيجه می رسد. اين نوع تحقيقات در 
بين پژوهشگران هم طرفداران بيشتري دارد.او افزود: در 
کل ش��هرداری تهران حدود ۲00 ميليارد تومان بودجه 
برای تحقيقات صرف می ش��ود، اما تنه��ا 10 درصد آن 
در مرکز مطالع��ات و برنامه ريزی ش��هر تهران مصرف 

شده است. يکی از مش��کلات ما اين است که 90 درصد 
بودجه مربوط ب��ه پژوهش به صورت پراکنده در س��اير 
بخش ها و معاونت های ش��هرداری ته��ران مصرف می 
شود. بهتر است که شهردارتهران فکری کنند و به جای 
 انجام تحقيقات و پژوهش به ص��ورت پراکنده همه اين 

پژوهش ها را در مرکز مطالعات متمرکز کنند.
وی ادام��ه داد: در طول برگزاری اين 11 دوره جش��نواره 
40 هزار پژوهش به مرکز مطالعات رسيده است اما بايد 

ديد که چرا اين تعداد پژوهش تا به حال منجر به افزايش 
و بهبود کيفيت عملکردمان در ش��هرداری تهران نشده 
است. ما نبايد تحقيق کنيم برای تحقيق. نبايد پژوهش 
کنيم برای پژوهش. بلکه بايد پژوهش کنيم برای آنکه از 
نتيجه آن پژوهش در بهبود عملکرد و وظيفه مان استفاده 
کنيم.رييس شورای  شهر تهران ادامه داد: در شهرداري 
۶7 هزار نفر نيرو داريم که حدود 9 هزار نفر آنها تحصيلات 
کارشناس��ی ارش��د و بيش از 400 نفر هم مدرک دکترا 

دارند، در حالی که اثر بخشی خاصی از اين نيروی انسانی 
دانشمند نمی بينيم. اگر پژوهش ها درست انجام نشود 
و تحقيقات ما اثر بخش نباشد کشور پيشرفتی نخواهد 
داش��ت و راه پيشرفت ما يا کند می ش��ود يا به طور کلی 
بسته می شود. وقتی به تعداد تحقيقات انجام شده نگاه 
می کنيم، متوجه مي شويم در يک موضوع خاص تعداد 
تحقيقات زياد است اما خروجی درستی از آن نگرفته ايم 
در نتيجه بايد يک تصميم جدی در اين حوزه بگيريم. بايد 
از پژوهش ها و نتايج آن قبل از تصميم گيری ها استفاده 
کنيم و اينگونه نباشد که تازه پژوهش ها بعد از انجام کارها 

انجام شود.

    برنامه ريزی بدون تحقيق  
محکوم به شکست است

مرتضی الويری، رييس شورای عالی استان ها نيز در اين 
مراسم با بيان اين كه بر اساس آمار يونسکو هزينه تحقيق و 
توسعه در ايران حدود 0.3۲ درصد از توليد ناخالص داخلی  
است، تصريح كرد: در حالی که اين ميزان در ژاپن 10 برابر 
است و اين بيانگر لزوم توجه جدی به پژوهش و تحقيق در 
کشور است.پژوهش و نوآوری به عنوان يک حلقه اتصال 
بين حکمروايی شهری و کارآفرينی عمل می کند و اين 
مهم از طريق سياستگذاری مديريت شهری با هدف حل 
مسائل پيچيده ش��هری و بهبود خدمات شهری صورت 
می گيرد.او با بيان اينکه ش��هرها به عنوان پيچيده ترين 

ساخته های بش��ر نياز به پژوهش و بهره گيری از علوم و 
دانش دارند بر ضرورت و اهميت تحقيق و پژوهش تاکيد 
کرد و گفت: هرگونه برنامه ريزی بدون پژوهش و تحقيق 
محکوم به شکست است. نبايد اين موضوع مهم را فراموش 
کنيم که استفاده از خدمات دانش��گاهی به هم افزايی و 

کاهش معضلات شهری منجر می شود.

   لزوم بومی سازی دانش در کشور
مهدی جمالی ن��ژاد، معاون عمرانی وزير کش��ور نيز  در 
يازدهمين جشنواره پژوهش و نوآوری در مديريت گفت: 
در حال حاضر۲4  دانش��گاه ايران در ميان 500 دانشگاه 
برتر جهان قرار گرفته است به شکلی که ما ۲۶00 مرکز 
دانشگاهی داريم که همه اينها می توانند در مسير پيشرفت 
و توسعه کشور کمک بسزايی داشته باشند، اما چرا با وجود 
اين ظرفيت های بی بديل هنوز آسيب های اجتماعی در 
شهرها و روستاهای ما حل نش��ده و گسل ميان مديران 
شهری و شهروندان وجود دارد.او تاکيد کرد: تنها جايی 
که محدوديت زمانی و مکانی نداريم در حوزه دانش است 
نبايد واردکننده صرف باشيم و در اين زمينه کاملا وابسته 
باشيم. همانند آنچه که در حوزه بودجه و وابستگی به نفت 
اتفاق افتاده است. بايد دانش بومی و محلی خود را ارتقاء 
دهيم.زمان��ی در دنيا ما به عنوان مرجع و صادرکننده در 
حوزه دانش محسوب می شديم، لذا بايد با نگاهی به گذشته 

در مسير بومی سازی و محلی سازی دانش گام برداريم.
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 وزير راه: نذر نداريم
زمين بدهيم تا برخی سود کنند

وزير راه و شهرس��ازی با دعوت از قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبيا)ص( برای ورود به طرح ملی مس��کن، 
گفت: نذر نداري��م که زمين دولتی بدهيم تا عده ای 

کسب و کار کنند.
به گ��زارش خبرگ��زاری مهر، محمد اس��لامی در 
همايش مديران قرارگاه سازندگی خاتم الانبيا)ص( 
با اشاره به ضعف کشور در حوزه ايجاد زيرساخت ها و 
ساخت وساز افزود: ما در دورانی به سر می بريم که از 
حدود يک ونيم دهه پيش، سهم بودجه های عمرانی 
از بودجه کل که همواره بيش از 40 درصد سبد بودجه 
کشور بود، به شدت به دلايل گوناگون تحليل رفته 
است. تا جايی که سهم قابل تخصيص بودجه عمرانی 
کشور به حدود 10 درصد يا کمتر رسيد. يعنی کشور 
به سمتی رفت که عمليات جاری و تامين حداقل ها 

تبديل به اقدامات غالب دولت شد.
اين عضو کابين��ه دوازدهم با اش��اره به تحريم های 
ظالمانه عليه ايران که در طول تاريخ شبيه آن عليه 
هيچ کشوری اعمال نشده است، ادامه داد: همزمان 
شدن افزايش هزينه ها و تعهدات جاری برای دولت 
با کاهش درآمدها به علت تحريم، نشان داد که اگر 
کشور بخواهد وابستگی خود را به مولفه هايی مانند 
نفت خام ادامه دهد، با شرايط سختی روبرو خواهد بود.

او با دعوت از هلدينگ ساختمانی قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبيا برای شرکت در طرح اقدام ملی مسکن 
افزود: ما نذر نداريم که زمين بدهيم تا عده ای کسب 
و کار کنند. زمين دولت��ی را واگذار می کنيم تا برای 
جامعه هدف ما، يعنی اقشار متوسط و ضعيف کشور 

مسکن ايجاد شود. ما نياز به خانه سازی انبوه داريم.

پورسيدآقايي استعفا كرد
شهردار تهران با استعفاي معاون حمل و نقل و ترافيك 

شهرداري موافقت كرد.
به گزارش مهر، پيروز حناچي روز گذشته با استعفاي 
محسن پورسيدآقايي معاون حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران موافقت كرد.  به گزارش مهر، محسن 
پور سيدآقايي به وسيله نامه اي با كاركنان معاونت 
حمل و نقل خداحافظي كرد؛ متن اين نامه به شرح 
ذيل است: با توجه به شرايط فعلي شهرداري و شورا 
و عدم امكان اجراي برنامه هايي كه مد نظر داش��تم 
هفته قبل استعفاي خود را تقديم جناب آقاي دكتر 
حناچي كردم و دلايل آن را توضيح دادم و بحمدالله 
مورد موافقت ايشان قرار گرفت و قرار است سرپرست را 
تعيين نمايند. به جهت رسم ادب قبل از انتشار رسمي 
موضوع خواستم شما در جريان قرار بگيريد. اميدوارم 
قصور و كوتاهي بنده را به بزرگواري خود ببخشيد و از 
اين پس به عنوان دوستاني نزديك با هم ارتباط داشته 
باشيم. واقعا از تيم معاونت حمل و نقل راضي بودم و 
كارهاي بزرگي به دست شما انجام شد كه نتايج خير 
آن انشاءالله نصيب مردم خواهد شد.«پورسيدآقايي كه 
پيش از اين مديرعامل راه آهن بود، شهريور ماه سال 9۶ 
با حكم محمدعلي نجفي شهردار اسبق تهران به عنوان 
معاون حمل و نقل ترافيك منصوب ش��د؛ در دوره 
مديريت وي مرحله دوم طرح LEZ، تغيير در اجراي 
طرح ترافيك و طرح كاهش آلودگي هوا اجرايي شد.

تكميل پروژه هاي  زيرساختي 
نيازمند ۱8۰ هزار ميليارد تومان 

امير محمود غفاری، معاون وزير راه و شهرسازی 
گفت:  اي��ن وزارتخانه برای تكمي��ل پروژه های 
زيرساختی حمل و نقلی خود نيازمند بيش از 180 

هزار ميليارد تومان منابع مالی است.
مع��اون برنامه ريزی و مديريت مناب��ع وزارت راه 
و شهرس��ازی در پاسخ به س��والی مبنی بر هدف 
اي��ن وزارتخانه از ايجاد صندوق توس��عه حمل و 
نقل و اينکه ميزان منابع درآمدی، حجم مصارف 
و مخ��ارج در آن چه مقدار اس��ت، اظه��ار كرد: با 
عنايت به ماده 48 قانون احكام دائمی برنامه های 
توسعه كشور مصوب 10 بهمن 1395 و با توجه 
به حجم عظيم منابع مالی مورد نياز، وزارت راه و 
شهرسازی بر اساس قانون بودجه سال جاری برای 
تكميل پروژه های زيرساختی حمل و نقلی خود 
نيازمند بيش از 180 ه��زار ميليارد تومان منابع 
مالی است.وی در گفت و گو با پايگاه خبری وزارت 
راه و شهرسازی افزود: در همين زمينه و در جهت 
تكاليف توسعه ای اين وزارتخانه در زيرساخت ها و 
نوسازی ناوگان حمل و نقل، صندوق توسعه حمل 
و نقل به عنوان تنها نهاد تخصصی و مالی اين حوزه 
تاسيس شده است. هدف اصلی صندوق توسعه 
حمل و نقل ايجاد ساز و كار تجهيز و تامين منابع 
درآمدی پايدار برای توس��عه زيرساخت و ناوگان 
حمل و نقل كشور، ارتقای ايمنی و افزايش سطح 
خدمات حمل و نقل كالا و مسافر، تشويق، حمايت 
و مشاركت در سرمايه گذاری زير ساخت ها، بيمه 
سرمايه گذاری ها در حوزه حمل و نقل و مشاركت 
در س��اخت، توس��عه و نگهداری ش��بكه ها و زير 
ساخت های حمل و نقل كشور است.غفاری ادامه 
داد:  منابع اين صندوق شامل سرمايه اوليه دولت 
از طريق بودجه های س��نواتی، اختصاص تمام يا 
بخش��ی از عوارض خودرو، جاده و سوخت كه در 
قوانين بودجه سنواتی هر ساله تعيين می شود و 
همچنين، درآمدهای حاصل از طرح های دولتی 
اس��ت كه بهره برداری و نگه��داری آن به بخش 
غيردولتی واگذار می شود. استفاده از درآمدهای 
حاصل از پروژه های مشاركتی كه استهلاك اصل 
و فرع س��رمايه گذاری آن اتم��ام يافته و به دولت 
منتقل ش��ده و درآمد حاصل از واگذاری املاك و 
اراضی مازاد وزارت راه و شهرسازی نيز از ديگر موارد 
تامين منابع اين صندوق به شمار می آيد.معاون 
وزير راه و شهرس��ازی تصريح کرد: س��رمايه اوليه 
صندوق به ميزان 19 هزار ميليارد تومان از طريق 
ساز و كار بودجه سنواتی از محل دارايی های دولت 
كه در اختيار وزارت راه و شهرسازی و يا سازمان ها و 

شركت های تابعه است، تامين می شود. 
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صنعت،معدن و تجارت14اخبار

واردات و صادرات كالايي ايران و اتحاديه اروپا در فصل سوم سال 2019 تحليل شد 

كسري تراز تجاري با اروپا 
گروه تجارت |

تجارت ايران با كشورهاي اروپايي تا پايان فصل سوم 
سال 2019 چگونه رقم خورده است؟ صادركنندگان 
و واردكنندگان ايراني چه كالاهايي را صادر يا وارد 
كرده اند و اينكه مهم ترين مبادي صادراتي و وارداتي 
ايران كدام كش��ورها ب��وده اند؟ تحلي��ل داده هاي 
آم��اري بيانگر اين اس��ت كه تراز تج��اري كالايي 
اي��ران با اتحاديه اروپا در نه ماهه نخس��ت 2019 با 
كس��ري 2.8 ميليارد يورويي همراه بوده است، كه 
علت افزايش 4.5ميليارد يورويي كسري تجاري در 
مقايسه با مدت مشابه سال 2018 را مي توان كاهش 
94 درصدي ارزش صادرات ايران به اين كش��ورها، 
با وجود اف��ت 51 درص��دي ارزش واردات ايران از 
اتحاديه اروپا نسبت داد. موثرترين عامل در كاهش 
صادرات ايران ب��ه اتحاديه اروپ��ا، كاهش صادرات 
به كش��ورهاي ايتاليا، اسپانيا، فرانس��ه يونان بوده 
است. مش��اهده سبد صادراتي ايران نشان مي دهد، 
»س��وخت هاي معدني، روان كننده ها و محصولات 
مرتبط« در 9 ماه نخس��ت سال 2018 و »كالاهاي 
صنعتي )س��اخت( - طبقه بندي ش��ده بر حس��ب 
مواد« در سال 2019 عمده ترين كالاي صادراتي به 
اتحاديه اروپا در اين بازه زماني بوده است. در مقابل، 
»ماشين آلات و تجهيزات حمل و نقل« عمده ترين 
كالايي بوده كه ايران در مدت اقدام به واردات آن از 
اتحاديه اروپا كرده اس��ت. از سوي ديگر، چهار مبدا 
عمده وارداتي ايران از اتحاديه اروپا از نظر ارزشي در 
زمان ياد شده، »آلمان، ايتاليا، هلند و فرانسه« بوده 
اس��ت. در مقابل چهار مقصد عمده صادراتي ايران، 
» آلمان، ايتاليا، اسپانيا و روماني« گزارش شده اند.

  روند تجارت ايران با اتحاديه اروپا 
ارزش تج��ارت كالايي اي��ران و اتحاديه اروپا طي 9 
ماهه نخست سال 2019 برابر با 15.4 ميليارد يورو 
بوده است كه اين مقدار نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته حدود 145 درصد توامان كاهش يافته 
ك��ه علت آن، كاهش توام صادرات و واردات ايران از 
اتحاديه اروپا، بوده اس��ت. همچنين مطابق آمارها، 
تراز تجاري ايران با اتحاديه اروپا در نه ماهه نخست 
2019 با كس��ري 2.8 ميليارد يورويي همراه بوده؛ 
اين در حالي اس��ت كه تراز تجاري ايران در نه ماهه 
نخست 2018 مثبت و برابر با 1.7 ميليارد يورو بوده 
است. علت منفي شدن تراز تجاري ايران با اتحاديه 
اروپا در نه ماهه نخست 2019، كاهش 94 درصدي 
صادرات و كاهش حدود 51 درصدي واردات نسبت 

به نه ماهه نخست 2018 بوده است. 
براس��اس داده هاي منتشر ش��ده، ايران در نه ماهه 
نخست س��ال 2019 حدود 500 ميليون يورو كالا 
ب��ه اتحاديه اروپا صادر كرده ك��ه اين رقم با كاهش 
حدود 94 درصدي نسبت به مدت زمان مشابه سال 

گذش��ته همراه بوده است. از آن سو، ارزش صادرات 
كالاي��ي ايران در كليه ماه ه��اي 2019 )از ژانويه تا 
س��پتامبر( از مدت زمان مشابه سال گذشته به طور 
قابل ملاحظه اي پايين تر بوده و از ژوئن تا سپتامبر 
2019 نيز روند نزولي را طي كرده اس��ت. علاوه بر 
كاهش شديد ارزش صادرات ايران به اتحاديه اروپا، 
مق��دار وزني صادرات اي��ران به اي��ن اتحاديه نيز با 
كاهش چش��مگيري همراه بوده به طوري كه مقدار 
صادرات ايران به اتحاديه اروپا طي نه ماهه نخست 
2019 حدود 5.3 هزارتن بوده كه با افت حدود 95 
درصدي نس��بت به مدت زمان مشابه سال 2018 

همراه بوده است. 

  روند صادرات كالايي 
از سوي ديگر، مقايسه گروه كالاهاي صادراتي ايران 
به اتحاديه اروپا در نه ماهه نخس��ت س��ال 2019 و 
مدت مشابه سال قبل حاكي از تغيير قابل توجه در 
گروه كالاهاي صادراتي ايران به اتحاديه اروپا در سال 
جاري است. به طوري كه سهم صادرات سوخت هاي 
معدني، روان كننده ها و محص��ولات مرتبط از كل 
صادرات، از حدود 89 درصد در نه ماهه سال 2018 
به حدود 0.5 درصد در نه ماهه سال 2019 كاهش 
يافته، كه اين امر موجب افزايش س��هم صادرات در 

ساير گروه ها طي نه ماهه سال 2019 شده است.

 جزييات صدوركالاهاي ايراني به تفكيك گروه هاي 
كالايي به اتحاديه اروپا در 9 ماه نخست سال 2018 
بيانگر اين اس��ت كه »مواد ومحص��ولات غذايي و 
حيوان��ات زنده )1درص��د( س��وخت هاي معدني، 
روان كننده ه��ا و محصولات مرتب��ط )89 درصد(، 
مواد شيميايي و ساير محصولات مرتبط )3 درصد(، 
كالاهاي صنعتي )ساخت( طبقه بندي شده برحسب 
مواد )4 درصد(  و در نهايت ماشين آلات و تجهيزات 
حم��ل ونق��ل )3 درص��د( « عمده تري��ن كالاهاي 
صادراتي ايران در س��بد صادراتي كش��ور به شمار 
مي رود.  اما مقايس��ه صدور اين كالاه��ا به اتحاديه 
اروپا در 9 ماه نخست سال 2019 نشان از اين دارد 
كه تركيب گروه هاي كالايي و درصد آنها در س��بد 
صادراتي ايران دس��تخوش تغييرات زيادي ش��ده 
است؛ به طوري كه مطابق آمارها، مواد ومحصولات 
غذايي و حيوانات در اين بازه زماني 28 درصد از سهم 
صادرات به اروپ��ا را به خود اختصاص داده اند. گروه 
كالايي ديگري كه سهم بيشتري در سبد صادراتي 
ايران به اروپا در 9 ماه نخست 2019 داشته، كالاهاي 
صنعتي )س��اخت( طبقه بندي شده بر حسب مواد 
گزارش شده كه سهم 30 درصدي را نشان مي دهد. 
مواد شيميايي و ساير محصولات مرتبط 18 درصد 
و ماش��ين آلات و تجهيزات حمل ونقل نيز س��هم 

28درصدي را از آن خود كرده اند. 

  مقاصد صادراتي
از سوي ديگر، تحليل داده هاي آمار تجارت خارجي 
كشور با اروپا بيانگر اين است كه چهار مقصد عمده 
صادراتي ايران در نه ماهه نخست 2019 به ترتيب 
ارزش صادرات، كش��ورهاي»آلمان، ايتاليا، اسپانيا 
و رومان��ي« هس��تند. مطاب��ق آماره��ا، در نه ماهه 
نخس��ت س��ال 2019 صادرات ايران به كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپا  )به جز 4 كش��ور( كاهش يافته 
است. بيش��ترين كاهش صادرات ايران طي نه ماهه 
نخست 2019 نسبت به نه ماهه سال 2018، متعلق 
به كشورهاي فرانس��ه، يونان، اسپانيا و اتريش بوده 
اس��ت. موثرترين عامل در كاهش صادرات ايران به 
اتحاديه اروپا، كاهش صادرات به كش��ورهاي ايتاليا 
)با س��هم حدود منفي 29 واحد درصد(، اسپانيا )با 
س��هم حدود منفي 21.3 واحد درصد(، فرانسه )با 
س��هم حدود منفي 17.5 واحد درص��د( و يونان )با 
سهم حدود منفي 12.7 واحد درصد( بوده است. در 
نه ماهه نخست س��ال 2019 نسبت به مدت مشابه 
سال 2018، صادرات ايران به كشورهاي» دانمارك، 

استوني، لتوني وبلغارستان« افزايش يافته است.

  روند واردات كالايي 
از س��وي ديگر، روند ورود كالا از اتحادي��ه اروپا به 
كشور نشان مي دهد، وارد كنندگان ايراني در نه ماهه 

نخست سال 2019 حدود 3.4 ميليارد يورو كالا از 
اتحاديه اروپ��ا وارد كرده اند كه اي��ن رقم با كاهش 
حدود 51 درصدي نسبت به مدت زمان مشابه سال 
گذشته همراه بوده است. براساس داده هاي منتشر 
ش��ده، ارزش واردات كالايي ايران در كليه ماه هاي 
2019 )از ژانويه تا س��پتامبر( در مقايسه با مقادير 
مشابه سال 2018، به طور قابل توجهي پايين تر بوده 
و از جولاي تا س��پتامبر 2019 نيز روندي نزولي را 

طي كرده است. 
روند مق��داري واردات ايران از اتحادي��ه اروپا در نه 
ماهه نخس��ت سال 2019 با نوس��ان همراه بوده به 
گونه اي كه در ماه هاي »فوريه، مارس، ژوئن، جولاي 
و آگوس��ت« اين سال با افزايش نسبت به ماه مشابه 
سال قبل روبه رو بوده و در ساير ماه ها با كاهش نسبت 

به مدت زمان مشابه سال قبل همراه بوده است.
مقايس��ه گروه كالاه��اي واردات اي��ران از اتحاديه 
اروپا در نه ماهه نخس��ت سال 2019 و مدت مشابه 
سال قبل نشان مي دهد، سهم واردات گروه كالايي 
ماشين آلات و تجهيزات حمل ونقل و كالاهاي گروه 
ساخته شده طبقه بندي شده توسط مواد، در نه ماهه 
نخست س��ال 2019 نس��بت به مدت مشابه سال 
2018 كاهش يافته و سهم ساير گروه هاي كالايي 
در مدت مذكور افزايش يافته است. براساس آمارها، 
»مواد ومحصولات غذايي و حيوانات زنده، مواد خام، 
غيرقابل خوردن، به جز س��وخت، مواد شيميايي و 
ساير محصولات مرتبط، كالاهاي صنعتي )ساخت( 
 طبقه بندي ش��ده بر حس��ب مواد، ماش��ين آلات و 
تجهيزات حمل ونقل« ج��زو عمده ترين كالاهايي 
بودند ك��ه ايران در 9 ماه نخس��ت س��ال 2018 از 

اتحاديه اروپا وارد كشور كرده اند. 

  مبادي وارداتي
چهار مب��دا عمده واردات��ي اي��ران از اتحاديه اروپا 
در نه ماهه نخس��ت س��ال 2019 به ترتيب ارزش 
واردات شامل »آلمان، ايتاليا، هلند و فرانسه« بوده 
است. ذكر اين نكته ضروري است كه در همين بازه 
زماني، واردات ايران از اكثر كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا، به جز 5 كش��ور» بلغارستان، يونان، كرواسي، 
قبرس و مال��ت« كاهش يافته اس��ت . بيش��ترين 
كاه��ش واردات اي��ران در ن��ه ماهه ابتدايي س��ال 
2019 نسبت به مدت مشابه سال 2018 به ترتيب 
از كش��ورهاي»لوكزامبورگ، لتوني، سوئد، فنلاند، 

اسلواكي و روماني« بوده است. 
همچنين موثرين عام��ل در كاهش واردات ايران از 
اتحاديه اروپا، كاهش واردات از كشورهاي آلمان با 
س��هم حدود منفي 14 واحد، ايتاليا با سهم حدود 
منفي 8.5 واحد درصد، فرانسه با سهم حدود منفي 
6.5 واحد درصد و اس��پانيا با س��هم حدود منفي 5 

واحد درصد بوده است.

دبير ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد اقتصادي:

در مبارزه با فساد بايد يك صدا باشيم

دليل قاچاق شمش طلا در معادن كشور چيست

بخش خصوصي در كش��ورمان نيازمند يك بس��تر 
س��الم اقتصادي براي فعاليت اس��ت و خوشبختانه 
فعالان سالم در حوزه بخش خصوصي به اين نتيجه 
رسيده اند كه بايد شرايط كشور را به سمتي حركت 
دهيم كه اقتصاد س��المي داشته باش��يم. دبير ستاد 
هماهنگي مبارزه با مفاس��د اقتصادي مي گويد براي 
مقابله با فساد حاكميت، بخش خصوصي و مردم بايد 
يك صدا و هماهنگ عمل كنند. كاظم پاليزدار، دبير 
ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد اقتصادي با اشاره به 
اينكه ما شاهد ش��كل گيري حركت هايي در مبارزه 
با فساد هس��تيم كه از آن جمله مي توان به برگزاري 
همايش مبارزه با فساد از سوي اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي تهران اش��اره كرد، گفت: » البته 
قطع��ا خود همايش به تنهايي راه مب��ارزه يا كاهنده 
فساد در جامعه نيست اما آن چيزي كه همايش هايي 

مانند مبارزه با فساد كه از سوي اتاق تهران چند سال 
است به خوبي برگزار مي شود در افكار عمومي و بين 
فعالان بخش خصوصي تبين مي كند اهتمام و اهميت 
موضوع مبارزه با مفاس��د اقتصادي و ايجاد انگيزه در 
حوزه فعالان اقتصادي براي حفظ سلامت بنگاه هاي 
خود از هر گونه كژروي است.« به گزارش پايگاه خبري 
اتاق تهران، او با اشاره به اينكه رييس اتاق تهران هفته 
گذشته در جريان همايش مبارزه با فساد اعلام كرد 
كه اولين قرباني حوزه فساد اقتصادي بخش خصوصي 
است، گفت: »زماني كه فساد شكل مي گيرد بيشترين 
آسيب را بخش خصوصي مي بيند. بخش خصوصي 
در كشورمان نيازمند يك بستر سالم اقتصادي براي 
فعاليت اس��ت و خوش��بختانه فعالان سالم در حوزه 
بخش خصوصي به اين نتيجه رسيده اند كه بايد شرايط 
كشور را به س��متي حركت دهيم كه اقتصاد سالمي 

داشته باشيم و اتفاقا با برگزاري جلسات و همايش ها 
و ايجاد كميس��يون هايي مانن��د »حمايت قضايي و 
مبارزه با فساد« كه در اتاق تهران شكل گرفته است 
مي خواهند صحبت ها و نظرات خودشان را بيان كنند 
و اراده خود را نس��بت به مبارزه با فساد نشان دهند و 
مطالبه گر فضاي سالم اقتصادي از مسوولان باشند.«

پاليزدار در ادامه به نقش دولت هم اشاره كرد و گفت: 
»ما به عنوان دولت و دستگاه حاكميتي حركت هاي 
اتاق تهران به نمايندگ��ي از فعالان بخش خصوصي 
براي مبارزه با فساد را ارج مي نهيم و تمام تلاش مان 
اين اس��ت كه با همكاري هاي مش��ترك و برگزاري 
جلس��ات و نشس��ت هاي تخصصي ب��ه راهكارهاي 
عملياتي، اقدامات علمي و ريشه اي برسيم تا بتوانيم 
يك اراده ملي را در كش��ور براي مبارزه با فس��اد رقم 
بزنيم.« او همچنين در پاس��خ به اين س��وال كه چه 
همكاري هاي مشتركي بين دولت و بخش خصوصي 
در مبارزه با فساد مي تواند شكل بگيرد؟ ادامه داد: » 
ما به عنوان ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي تكليفي 
كه از س��وي رهبري براي ما تعيين شده است ايجاد 

هماهنگي در مبارزه با فساد بين سه قوه بوده است و 
در اين مسير هم حركت كرده ايم ولي حالا بعد از چند 
سال كار به اين نتيجه رسيده ايم كه مبارزه با مفاسد 
اقتصادي به تنها از س��وي سه قوه و حاكميت ميسر 
نيست و نيازمند همراهي و همگامي بخش خصوصي 
يا به نوعي مردم هس��تيم. از اين رو ما تلاش كرده ايم 
تش��كل هايي كه در امر مبارزه با مفاسد اقتصادي در 

حال شكل گرفتن هستند يا اعلام موجودي كرده اند 
را تقويت كنيم و هماهنگي بين آنها ايجاد كرده ايم. 
همچنين با كميسيون حمايت قضايي و مبارزه با فساد 
كه در اتاق تهران ش��كل گرفته همكاري هاي خوبي 
داريم، جلسات مشتركي با اين عزيزان برگزار كرده ايم 
و بسترهاي مناسبي شكل گرفته است تا در مبارزه با 

مفاسد اقتصادي يك صدا باشيم.«

بنابر اظهارات يك مقام مس��وول در س��تاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، برخي از معدنكاران ترجيح مي دهند 
ش��مش طلاي استحصال ش��ده را قاچاق كنند و به 

توليدكنندگان طلا نفروشند.
 اميرمحمد پرهام فر مدي��ركل مبارزه با قاچاق طلا، 
ارز و پولشويي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز درباره 
قاچاق طلا اعلام كردكه برخي از معدنكاران ترجيح 
مي دهند شمش استحصال شده را قاچاق كنند و به 
توليدكنندگان طلا نفروش��ند. به اعتقاد ما از وقتي 
9درصد ارزش افزوده براي ش��مش استحصال شده 
درنظر گرفته شد، قاچاق طلاي خام افزايش پيدا كرد. 
مديركل مبارزه با قاچاق طلا، ارز و پولش��ويي ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز مي گويد: اگر ارزش افزوده 
از روي طلاي اس��تحصال ش��ده در معادن برداشته 
ش��ود، قاچاق طلا اتفاق نخواهد افتاد. در حال حاضر 
شمش استحصال شده، بدون هيچ ارزش افزوده اي 
)بدون اينك��ه روي آن فراوري صورت گيرد با قيمت 
پايين( از كشور خارج مي شود و اين گوياي آن است 
كه دولت بايد سازوكار دريافت ماليات ارزش افزوده را 

از معدنكاران تغيير دهد. 
به گفته پرهام فر، شكل ديگري كه طلا از كشور خارج 

مي شود، مربوط به طلاهاي آب شده است، برخي از 
افراد براي اينكه سرمايه خود را از كشور خارج كنند، 
سراغ طلاي آب شده مي روند و سرمايه خود را خارج 
مي كنند. البت��ه برخي ديگر هم طلاي آب ش��ده را 
با هدف كس��ب س��ود قاچاق مي كنند. البته خروج 
طلاي آب شده به جهت آنكه اجرت ندارد، براي فرد 

سودآور است.
به گزارش خبرگزاري تس��نيم، مدي��ركل مبارزه با 
قاچاق طلا، ارز و پولشويي ستاد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز با اشاره به اينكه خروج طلاي آب شده از كشور 
براي ما حكم قاچاق دارد، گفت: طبق قانون طلاهاي 
ساخته شده و آن هم به صورت محدود امكان خروج 

از كشور را دارد. 
در همين زمينه ب��راي اينكه قاچاق طلا كاهش پيدا 
كند، مهم ترين كاري كه بايد صورت گيرد، اين است 
كه قيمت جهاني طلا و داخلي به هم نزديك شود، در 
اين صورت تا حد زيادي قاچاق طلا به خصوص طلاي 

آب شده صرفه اقتصادي ندارد.
محمد رضا بهرامن رييس خانه معدن ايران در همين 
ارتباط به تسنيم مي گويد: 9 درصد ارزش افزوده براي 
شمش استحصال شده توس��ط توليدكنندگان رقم 

بسيار بالايي است و اصلا توجيه اقتصادي ندارد. وي 
با بيان اينكه نامه نگاري متعددي با بانك مركزي براي 
لغو يا كاهش اين ميزان ارزش افزوده انجام داده ايم، 
افزود: متاسفانه هنوز براي جلب موافقت بانك مركزي 
و وزارت اقتصاد براي تغيير ميزان دريافت ارزش افزوده 

از توليدكنندگان طلا موفقيتي نداشته ايم.
بهرامن با اعلام اينكه در صورت عدم پرداخت ارزش 
افزوده توليدكننده جريمه خواهد شد، گفت: واردات 
شمش توسط بانك مركزي مش��مول ارزش افزوده 
نيست اما توليدكننده داخلي بايد اين ارزش افزوده را 
پرداخت كند كه اين عادلانه نيست. وي با اعلام اينكه 
توليدكننده در اين شرايط يا بايد متمركز بر صادرات 
باش��د يا محصول خود را با پرداخت ارزش افزوده بالا 
به فروش برس��اند، تصريح كرد: در اي��ن بين افرادي 
هستند كه به صورت غير رسمي با شگردهاي خاص 
خود اقدام به فروش طلا بدون پرداخت ارزش افزوده 
مي كنند .به گفته بهرامن، حل اين مش��كل نيازمند 
تصميم مناسبي است تا با اعمال شفافيت در امر توليد، 
موانع پيش روي توليدكنندگان برطرف شود، چراكه 
امروز توليدكننده نيازمند نقدينگي اس��ت تا بتواند 

فعاليت خود را انجام و حتي توسعه دهد.
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چشم انداز ۲۰ ميليارد دلاري 
تجارت ايران و عراق

ايسنا | رييس اتاق بازرگاني ايران و عراق معتقد 
است با توجه به زمينه هاي گسترده اي كه براي 
همكاري اقتصادي ميان دو كش��ور وجود دارد، 
رسيدن به چشم انداز تجارت مشترك 20 ميليارد 

دلاري دور از انتظار نيست.
يحيي آل اسحاق اظهار كرد: براساس برآوردهايي 
كه از تجارت ايران و عراق در ماه هاي ابتدايي سال 
جاري وجود دارد، توانسته ايم امسال حدود هفت 
ميليارد دلار به عراق صادرات داشته باشيم و اين 

روند در ماه هاي پيش رو نيز ادامه خواهد داشت.
به گفته وي، رسيدن به آمارهاي صادراتي ايران 
به عراق در سال هاي گذشته دور از انتظار نيست و 
حتي در صورت فراهم بودن مقدمات لازم مي توان 
به هدف گذاري تجارت مشترك 20 ميليارد دلار 
در سال دسترسي پيدا كرد. رييس اتاق بازرگاني 
ايران و عراق با بيان اينكه ميزان صادرات ايران به 
عراق در آبان ماه امسال كاهشي نسبي را تجربه 
كرد، در اين باره توضيح داد: اين كاهش همزمان 
با كاهش نسبي آمار صادرات ما به تمامي كشورها 
بود. البته با توجه به مبحث صادرات برق و انرژي به 

عراق اين كاهش نيز جبران خواهد شد. 

جزييات جلسه خودرويي 
مجلس با وزير صنعت 

عضو كميسيون صنايع مجلس با تشريح جزييات 
جلسه با وزير صنعت و مديران خودروساز، از طرح 
موضوع اعطاي تسهيلات به خودروسازان در اين 
جلس��ه خبر داد و گفت: جمع بندي اين مس��اله 
در كميت��ه اي ويژه انجام خواهد ش��د. حميدرضا 
فولادگر در گفت وگو با خبرگزاري فارس در مورد 
جلس��ه اخير كميس��يون صنايع با وزير صنعت و 
مديران خودروساز، اظهار داش��ت: در اين جلسه 
بحث هايي در ارتباط با بس��ته حمايتي از صنعت 
خودرو و قطعه سازي مطرح و مقرر شد اين موضوع 
به منظور حل مش��كل نقدينگي صنعت خودرو و 
قطعه سازي در يك كارگروه ويژه مورد بررسي قرار 
گيرد و نتيجه آن در كميسيون صنايع مطرح شود 
تا به جمع بندي نهايي برسيم. وي توضيح داد: سال 
گذشته پرداخت تسهيلات به صنعت خودرو مصوب 
شد كه به دو شكل ريالي و ارزي مطرح شد اما فقط 
بخشي از آن مصوبه عملي شد كه در پرداخت بدهي 
قطعه سازان به خودروسازان و بهبود وضع توليد موثر 
بود. فولادگر ادامه داد: در حال حاضر نيز اين بحث 
مطرح اس��ت كه مصوبه قبلي دوباره براي صنعت 
خودرو و قطعه سازي اجرا شود. وي با اشاره به اينكه 
مصوبه قبلي مربوط به پرداخت تس��هيلات اواخر 
سال گذشته اجرايي ش��د، گفت: بحث هاي فعلي 
نيز به ادامه اجراي همان مصوبه مربوط مي شود كه 
البته بايد در مورد تاريخ اجراي آن بررسي شود، زيرا 
مصوبه قبلي منقضي شده است.  عضو كميسيون 
صنايع مجل��س در ادامه با بي��ان اينكه حمايت از 
صنعت خودروسازي بايد طوري باشد كه باعث رونق 
در اين صنعت شود، افزود: البته در اين زمينه موضوع 
كيفيت و اصلاح ساختار خودروسازي ها را نيز بايد 
مورد بررسي قرار دهيم، نه اينكه اين دو موضوع را به 
صورت جداگانه از هم ببينيم. وي با بيان اينكه برخي 
معتقدند موضوع حمايت از خودروسازي و ارتقاي 
كيفيت اين صنعت ارتباطي به يكديگر ندارد،  گفت: 
طبق يك ديدگاه نبايد به صنعت خودروسازي كمك 
كنيم تا خودش جلو رود، حتي اگر تعطيل شود بهتر 
است تا از آن صنعت حمايت شود. يك ديدگاه ديگر 
نيز اين است كه بايد از صنعت خودروسازي حمايت 
شود كه از نظر من هيچ يك از اين دو ديدگاه درست 
نيست بلكه علاوه بر افزايش كيفيت و رقابت پذيري 
صنعت خودرو بايد در زمينه اصلاح قيمت و ساختار 
خودروسازان نيز اقدام شود. در عين حال بايد تا حدي 
كه امكان دارد از اين صنعت حمايت شود تا تعطيل 
نشود. وي همچنين در مورد طرح موضوع افزايش 
قيمت خودرو در جلس��ه كميسيون صنايع با وزير 
صنعت نيز گفت: اين موضوع در حاشيه جلسه مطرح 
ش��د كه وزير صنعت معتقد بود قيمت كارخانه اي 
خودروها افزايش نداشته اما قيمت خودرو در بازار 
به دليل ش��رايط اقتصادي جامعه و رش��د نرخ ارز، 

افزايش داشته است.

 نام سازمان : دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني البرز- مرکزآموزشی درمانی شهید مدنی     
 موضوع : واگذاری امور اياب و ذهاب )مینی بوس وخودرو سواری(

محل دريافت اوراق: دبیرخانه مرکزی دانشگاه )طبقه همکف( با ارائه معرفی نامه از طرف شرکت با مهر امضاء و اخذ رسید مدارک 
مربوطه را تحويل گیرند

مهلت دريافت اوراق: به مدت 7 روز از تاريخ 98/09/26  لغايت  98/10/02 
مهلت قبول پیشنهادات )تحويل پاكات(:  به مدت 13روز از تاريخ  98/10/03لغايت  98/10/15 

محل تحويل پاکات مناقصه دبیرخانه حراست دانشگاه )طبقه اول( می باشد. 
میزان سپرده تضمین شركت در مناقصه:  354/920/000 ريال به صورت فیش واريزي به حساب جاری 44245780/69 نزد بانک 
ملت شعبه مهستان کرج کد 8837/7 يا ارايه ضمانت نامه بانکی بنام دانشگاه علوم پزشكي وخدمات بهداشتي درماني البرز كه 

مدت ضمانت نامه نبايدكمتر از 3 ماه باشد.
تذکر1: جهت دريافت اوراق مناقصه، ارائه فیش واريزی به مبلغ 300/000 ريال به حساب جاری 218126426 نزد بانک رفاه  شعبه 

بهار کرج کد 972 به نام دانشگاه علوم پزشکی البرز و معرفی نامه شرکت الزامی می باشد.
تذکر2: در صورت دريافت اخطار کتبی بابت طرف قرارداد بودن با دانشگاه و واحدهای تابعه آن، متقاضی حق شرکت در مناقصه 

را نخواهد داشت.
     پرداخت هزينه چاپ آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.

     کارفرما در رد يا قبول يک يا کلیه پیشنهادات مجاز و مختار می باشد.
نشاني سازمان : بلوار طالقانی شمالی - بالاتر از میدان طالقانی - شهرک اداری -ساختمان مرکزی

ساعت کاری دانشگاه از روز شنبه تا چهارشنبه، ساعت 8 لغايت 16 می باشد.
شماره تماس:     026-32563369

 آگهي مناقصه عمومي يک مرحله اي
  به استناد ماده 63 آيين نامه مالی و معاملاتی دانشگاه های علوم پزشکی

نوبت اول
شناسه آگهي :7 69661
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استقبال صندوق بين المللي پول از توافق چين و امريكا 

توقف جنگ تجاري؛ ميلياردها دلار تعرفه حذف شد 
گروه جهان|

 چين و ايالات متحده امريكا سرانجام بر سر آنچه »فاز 
اول يك معامله« ناميده مي شد، به توافق رسيدند تا 
به اين ترتيب اولين گام موث��ر را براي پايان دادن به 
جنگ تجاري كه يك سال و نيم طول كشيد، بردارند. 
با اين توافق اوليه، ميلياردها دلار از تعرفه هايي كه هر 
طرف بر كالاهاي طرف مقابل اعمال كرده حذف شد 

يا اعمال آنها به تاخير افتاد.
به گزارش رويترز، انتشار اين خبر باعث شده كه ارزش 
سهام ايالات متحده در بازارهاي مالي افزايش يابد؛ با 
اين اميد كه ادامه مذاكرات پكن و واشنگتن منجر به 
كاهش تنش هاي تجاري ميان دو اقتصاد بزرگ جهان 
شود. به اين ترتيب موج جديدي از تعرفه هاي ايالات 
متحده كه قرار بود از يك ش��نبه )امروز( بر كالاهاي 

چيني اعمال شود نيز لغو شدند. 
بر اساس توافق دو كشور، امريكا برخي از تعرفه ها بر 
كالاهاي چيني را كاه��ش مي دهد و در مقابل چين 
محصولات بيشتري را از امريكا مي خرد. مذاكره كننده 
ارشد تجاري ايالات متحده در اين باره گفته: »پكن 
موافقت كرده اس��ت كه علاوه بر ميزان خريد س��ال 
۲۰۱۷، حداقل ۲۰۰ ميلي��ارد دلار كالاها و خدمات 
بيشتر طي دو س��ال آينده از ايالات متحده بخرد.« 
مقام هاي چيني هم در پكن گفته اند دو طرف بر سر 
ام��ا توضيحي در  متن حل اخت��لاف توافق كرده اند ْ
خصوص مي��زان خريد كالا و محص��ولات امريكايي 

ارايه نكردند.
رويترز نوش��ته، در صورت اجرايي ش��دن اين توافق 
افزايش چشمگيري در صادرات امريكا به چين روي 
خواه��د داد،چرا كه در س��ال ۲۰۱۷ ميزان صادرات 
كالاي امري��كا به چين ۱۳۰ميلي��ارد دلار بوده و ۵۶ 
ميليارد دلار هم سرويس و خدمات به چين ارايه شده 
است. ناظران معتقدند كه اين توافق بيشتر از همه به 

نفع اپل است.
رويترز نوش��ته: »اگر توافق فاز ي��ك جنگ تجاري 
امضا ش��ود، تس��كيني براي اپل خواهد بود. اپل بين 
تمام ش��ركت هاي امريكايي بيش��ترين آسيب را از 

جنگ تجاري ديده است، چرا كه اغلب تراشكارهايي 
كه قطعات دس��تگاه هاي اپل را مي سازند، در چين 

هستند.«
دان ايوز تحليلگر ش��ركت س��رمايه گذاري ويدباش 
با تاكي��د بر تمركز اين تواف��ق روي ۱۵درصد تعرفه 
جديد مي گويد: »ب��اور داريم كه توافق فاز يك چراغ 
سبزي براي بازار سهام ش��ركت هاي فناوري است. 
اين بازار ديگر نگران تعرفه هاي ۱۶۰ ميليارد دلاري 
نخواهد بود. اگر اين تعرفه ها در روز يك شنبه اعمال 
مي ش��دند، درآمد اپل در سال ۲۰۲۰ به ازاي هر يك 
س��هم ۴ درصد كاهش مي يافت.« گفته شده، سند 

توافق ۸۶ صفحه اي بين دو كشور قرار است در هفته 
اول ماه ژانويه توسط مذاكره كنندگان اصلي دو كشور 
امضا شود. علاوه بر اين دونالد ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متحده امري��كا، در پيامي توييتري اعلام كرد 
كه گفت وگوهاي مربوط ب��ه فاز دوم اين توافق را نيز 
فورا آغاز خواهد كرد. او در دو پيام توييتري نوش��ته: 
»با ما چين بر س��ر فاز يك اين معامله، توافق كرديم. 
آنها بس��ياري از تغييرات ساختاري همچنين خريد 
گس��ترده محصولات كش��اورزي، انرژي، توليدات 

كارخانه ها و بسياري چيزهاي ديگر را پذيرفتند.«
رييس جمهوري امريكا ضمن تاكيد بر اينكه افزايش 

۲۵درصدي تعرفه ه��ا همچنان باقي مي ماند، گفته: 
»تعرفه هاي جريم��ه اي كه قرار بود از ۱۵ دس��امبر 
اعمال آنها آغاز شود، با اين معامله اجرا نخواهند شد. 
ما ب��ه جاي اينكه تا پايان انتخاب��ات ۲۰۲۰ ميلادي 
منتظر بمانيم، مذاكرات مربوط به فاز دوم را نيز فورا 
آغ��از مي كنيم. اين معامل��ه اي فوق العاده براي همه 
اس��ت.« دونالد ترامپ همچنين به خبرنگاران گفته 
»فكر مي كند كه چي��ن ۵۰ ميليارد دلار محصولات 
كشاورزي خواهد خريد.« در توافقنامه اخير دو كشور 
همچنين قيد شده اس��ت كه چنانچه چين بخشي 
از آن را نقض كند، امري��كا مي تواند همه تعرفه هاي 

لغو ش��ده را دوباره بر كالاه��اي چيني تحميل كند. 
توافق امريكا و چين همزم��ان با راي كميته قضايي 
مجلس نمايندگان امريكا ب��ه متهم كردن ترامپ به 
سوءاس��تفاده از اختيارات خود و مانع تراشي سر راه 
تحقيقات اس��تيضاح اعلام شده است. همچنين اين 
خبر ب��ه فاصله كوتاهي پس از تواف��ق با كنگره براي 
فراهم سازي زمينه تاييد توافق تجاري جديد امريكاي 

شمالي اعلام شده است.

  استقبال صندوق بين المللي پول
ريي��س صندوق بين المللي پ��ول در واكنش به خبر 
توقف جنگ تج��اري دو اقتصاد اول و دوم دنيا گفته: 
»توافقي كه چين و امريكا در فاز نخس��ت مذاكرات 
تجاري دو جانبه امضا كرده اند به كاهش تنش تجاري 
در جهان منجر خواهد ش��د.« كريستالينا جورجيوا 
تاكيد كرده: »م��ا از بيانيه امروز چين و امريكا درباره 
به نتيجه رسيدن فاز نخست مذاكرات تجاري بين دو 
كشور استقبال مي كنيم. زماني كه اين توافق اجرايي 
ش��ود مي تواند به كاهش تنش تجاري بين دو كشور 
منجر شده و روند اعمال تعرفه بر واردات كالا بين دو 
كشور را كه از س��ال ۲۰۱۸ ميلادي در جريان است، 

معكوس كند.«
جورجيوا در توييتر نوش��ته: »اميدواريم اين مساله 
همچنين يك قدم مهم به سمت توافق جامع باشد، 
توافقي كه بتواند ريشه هاي اختلافات تجاري را حل 
كرده و از يك نظام تجاري بين المللي شفاف، پايدار و 

باز حمايت كند.« 
صندوق بين المللي پول دو هفته پيش بار ديگر درباره 
هزينه ۷۰۰ميليارد دلاري جنگ تجاري امريكا و چين 
براي اقتصاد جهاني هشدار داده بود. جورجيوا گفته 
بود: »بايد با ديدي روش��ن ب��ه هزينه جنگ تجاري 
توجه داش��ت. اين وضع س��بب خواهد شد كل كره 
زمين به علت اين جنگ تج��اري، ۷۰۰ميليارد دلار 
زيان متحمل شود. اين رقم معادل هشت دهم توليد 
ناخالص جهاني است. در اين ش��رايط، همه متضرر 

مي شوند.« 

دريچه

كوتاه از منطقه

عمر البشير به مركز اصلاح 
اجتماعي مي رود 

گروه جهان| دادگاه عمر البشير رييس جمهور بركنار 
شده س��ودان، را به اتهام فساد به ۲ سال حبس در يك 
مركز اصلاح اجتماعي محكوم كرد. به گزارش البيان، 
دادگاه محاكمه عمر البش��ير در ميان تدابير امنيتي 
گس��ترده براي مقابله با راهپيمايي ه��اي مردمي در 
خارطوم برگزار شده است. دادگاه سودان حكم نهايي 
را عليه رييس جمهوري بركنار شده اين كشور به اتهام 
پولشويي، فساد و كسب مال از راه غيرقانوني صادر كرد 
و در اين پرونده او به دو س��ال حب��س در مركز اصلاح 
اجتماعي محكوم شد. دادگاه پيش تر رييس جمهوري 
سابق سودان را به ۱۰ سال حبس محكوم كرده بود اما 
نظر خود را تغيير داد. گفته شده، دادگاه با توجه به اينكه 
سن البشير بيش از ۷۰ سال است و طبق قوانين سودان 
نمي تواند به زندان منتقل شود، ۱۰ سال زندان را به ۲ 
س��ال حبس در يك كانون اصلاح اجتماعي و مصادره 
اموالش تبديل كرد. هيات وكلاي مدافع بش��ير نيز در 
واكنش به اين حكم ها، ضمن ابراز ترديد در ش��رايط 
محاكمه، اين دادگاه را سياسي خوانده است. گفته شده، 
عبدالفتاح البرهان رييس شوراي حاكميتي سودان، 
با توجه به احتمال آغ��از راهپيمايي هايي در خارطوم 
همزمان با آغاز جلس��ه محاكمه عمر البشير، نشست 
نظامي-امنيتي با حضور فرماندهان دستگاه هاي امنيتي 
برگزار كرده بود. بشير براي مدتي فرمانده نظامي در نيمه 
جنوبي كشور و مسوول عمليات نظامي عليه جنبش 
آزاديبخش خلق سودان بود. او با درجه ژنرالي در ۱۹۸۹ 
با حمايت جبهه قومي اسلامي به رهبري دكتر حسن 
الترابي كودتاي��ي نظامي تدارك ديد و نخس��ت وزير 

منتخب وقت، صادق المهدي را سرنگون كرد. 

مركل باز هم در صدر فهرست 
زنان قدرتمند فوربس

گروه جهان|صدراعظم آلمان براي نهمين بار متوالي 
در صدر فهرست س��الانه مجله فوربس براي معرفي 
قدرتمندترين زنان جهان قرار گرفت. مركل چند ماه 
پيش در واكنش به نگراني ها درباره س��لامتش گفت 
كه حالش خوب است و مي تواند وظايفش را به عنوان 
صدراعظم آلمان انجام دهد. نگراني درباره س��لامت 
صدراعظم آلمان پس از آن ش��دت گرفت كه مركل 
در چند مراسم رسمي دچار لرزش هاي ناگهاني شد.  
به گزارش خبرگزاري فرانسه، اين مجله امريكايي هر 
ساله فهرستي را براي معرفي ۱۰۰زن قدرتمند جهان 
منتشر مي كند. در فهرست امسال اين مجله، كريستين 
لاگارد رييس بانك مركزي اروپا، نانسي پلوسي رييس 
مجلس نمايندگان امريكا، و اورزولا فون درلاين رييس 
جديد كميسيون اروپا، از نزديك مركل را تعقيب كرده  
و هر يك به ترتيب در رده هاي دوم تا چهارم اين فهرست 
قرار گرفته اند. گولر سابانجي زن كارآفرين و بازرگان 
تركيه اي و رييس هيات مديره ش��ركت »س��ابانجي 
هلدينگ« در اين فهرست در رده ۷۳ قرار گرفته است. 
او اولين زن در تركيه است كه تجارت خانوادگي خود 
را اداره مي كند. در اين فهرست همچنين اليزابت دوم، 
ملكه انگلستان نيز در رده چهلم قرار گرفته در حالي 
كه نام ايوان��كا ترامپ، دختر و مش��اور دونالد ترامپ، 
رييس جمهور امريكا نيز در رده ۴۲ اين فهرست ديده 
مي ش��ود. نكته جالب ديگر اين فهرست مشاهده نام 
گرتا تونبرگ، فعال نوجوان جنبش مقابله با تغييرات 
آب وهوايي در جهان در رده صدم قدرتمندترين زنان 
جهان است. او چند روز پيش نيز از سوي مجله تايم به 

عنوان شخصيت سال ۲۰۱۹ انتخاب شد.

ماهاتير محمد بعد از ۲۰۲۰ هم 
نخست وزير مي ماند

گروه جهان|نخست وزير مالزي گفته احتمالا پس از 
۲۰۲۰ ميلادي هم در اين پست باقي مي ماند. به گزارش 
رويترز، ماهاتير محمد، نخست وزير مالزي، در گردهمايي 
دوحه در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه آيا در ۲۰۲۰ از 
مقامش كناره گيري مي كند، گفته مي خواهد مشكلاتي 
كه دولت هاي قبلي ايجاد كرده اند پيش از استعفا حل و 
فصل كند. ماهاتير محمد ۱۰ دسامبر وعده داد تا قدرت 
را به انور ابراهيم واگذار كند و او ممكن است بعد از نشست 
كش��ورهاي عضو همكاري اقتصادي آسيا-پاسيفيك 
)اپك( ك��ه در نوامبر ۲۰۲۰ به ميزبان��ي مالزي برگزار 
مي شود، از نخس��ت وزيري كناره گيري كند. ماهاتير 
در س��ال ۲۰۱۸ به عنوان رييس يك دولت ائتلافي كه 
بزرگ ترين حزبش به رهبري انور ابراهيم ۷۲ ساله است، 
انتخاب شد. نتايج يك بررسي بين المللي نشان مي دهد 
۶۲ درصد از مردم مالزي برنامه چشم انداز ۲۰۲۰ ماهاتير 
محمد را موفق ارزيابي مي كنند. ماهاتير محمد از فوريه 
سال ۱۹۹۱، برنامه چشم انداز توسعه ۲۰۲۰ اين كشور 
جنوب شرق آسيا را ارايه داد. مطالعات ايپسوس نشان 
مي دهد مالزيايي ها دي��دگاه كاملا مثبتي به آينده 
جامعه خود دارند و در مجموع ۹۰درصد مالزيايي ها 
معتقدند كه مال��زي بايد براي رس��يدن به اهداف 
جهاني تلاش كند، حتي اگر اين كشور هميشه آنچه 
مي خواهد به دست نياورد.براساس اين برنامه مالزي 
در سال ۲۰۲۰ مي تواند ملتي متحد و داراي جامعه اي 
مطمئن و آكنده از ارزش هاي والاي اخلاقي و اصول 
رفتاري مطلوب، در جامعه اي دموكراتيك، آزاد، برابر 
از بعد اقتصادي، موفق و در حال پيشرفت و با اقتصادي 

رقابتي، پويا، قوي و در حال رشد باشد. 

انتقاد روسيه از آزمايش جديد 
موشكي ايالات متحده 

گروه جهان| روسيه از اين آزمايش جديد موشكي 
انتق��اد كرده اس��ت. اين آزمايش موش��كي، دومين 
آزماي��ش امريكا پس از خ��روج از پيمان موش��كي 
آي اف ان به ش��مار مي آيد. به گزارش تاگس شاو، در 
پيمان موشكي آي اف ان، در سال ۱۹۸۷ كه از سوي 
دو كشور امريكا و اتحاد جماهير شوروي امضا شده بود، 
انجام هرگونه آزمايش موشك هاي ميان  برد از سوي دو 
كشور ممنوع اعلام شده بود. ولاديمير ارماكوف رييس 
بخش تسليحات وزارت خارجه روسيه، ضمن انتقاد از 
آزمايش موشكي جديد امريكا، اين اقدام دولت ترامپ 
را نگران كننده ارزيابي كرده است. روسيه اعلام كرده 
است كه در تعيين سياست هاي نظامي خود نسبت 
به اين آزمايش موشكي امريكا واكنش نشان خواهد 
داد. امريكا ۱۲ دسامبر اقدام به آزمايش يك موشك 
بالستيك ميان برد كرده بود. اين موشك از پايگاه نيروي 
هوايي واندنبرگ، واقع در ايالت كاليفرنيا پرتاب شده 
بود. موشك ياد شده پس از طي مسافتي حدود ۵۰۰ 
كيلومتر در آب هاي اقيانوس آرام فرود آمده است. خبر 
اين آزمايش موشكي رسما از سوي وزارت دفاع امريكا 
اعلام شده است. اين دومين بار ظرف چهار ماه گذشته 
اس��ت كه امريكا اقدام به آزمايش موش��كي مي كند. 
انجام چنين آزمايش هاي موشكي در چارچوب پيمان 
آي اف ان ممك��ن نبود. اكنون هر دو كش��ور امريكا و 
روسيه از اين پيمان خارج شده اند. امريكا در ماه اوت 
سال جاري رسما از پيمان يادشده خارج شد. روسيه 
نيز در واكنش به اين اقدام امريكا به پايبندي خود به 
اين پيمان خاتمه داد. امريكا پيش از آن، بارها روسيه را 

متهم به نقض اين پيمان كرده بود. 

زيمبابوه: به استفاده از دلار 
امريكا برنمي گرديم

گروه جهان| رييس جمهوري زيمباب��وه قول داده 
كه كش��ورش ديگر به استفاده از دلار امريكا بازنگردد. 
به گزارش رويترز، از آغاز سال جاري ميلادي وجه رايج 
محلي جديد در زيمبابوه معرفي شد؛ اقدامي كه كشور را 
به بحران اقتصادي و تورم فرو برده است. دولت امرسون 
منانگاگوا، رييس جمهوري اين كشور در ژوئن استفاده از 
دلار امريكا را در كشور پايان داد كه تا حدودي درخواست 
زياد براي كمبود ارز را از ميان بردارد؛ تصميمي كه به 
گفته اقتصاددان ها تورم را به ۴۴۰ درصد افزايش مي دهد 
و دستمزدها و پس اندازها را از بين مي برد. اقتصاددان ها، 
تاجران و اپوزيسيون دولت را به تعجيل در ارايه مجدد 
دلار زيمبابوه بدون پش��توانه منابع ارز خارجي متهم 
كرده و مي گويند، دولت بايد براي مهار قيمت هاي بالا 
از ساير ارزها و دلار امريكا استفاده كند. رييس جمهوري 
زيمبابوه گفته: »هيچ كش��ور مترقي نمي تواند بدون 
وجه رايج مملكتي پيشرفت كند. افراد زيادي هستند 
كه با اين مساله مخالفت مي كنند. ما هرگز بار ديگر به 
سمت استفاده از ارزها برنمي گرديم.« سرمايه گذاري 
خارجي در زيمبابوه بسيار كم است؛ كشوري كه يك 
دهه است با بحران اقتصادي روبه روست. نتيجه كاهش 
استفاده از دلار امريكا براي پرداخت هزينه هاي واردات 
باعث كمبود برق و س��وخت مي شود و بر تجارت هاي 
مربوط به بخ��ش معدن اثر مي گ��ذارد. همچنين در 
حال حاضر استفاده از ارز خارجي براي خريد كالاهاي 
محلي غيرقانوني است. همچنين اميد به احياي اقتصاد 
زيمباب��وه با روي كار آمدن منانگاگ��وا پس از كودتاي 
دو س��ال پيش عليه رابرت موگاب��ه، رييس جمهوري 

درگذشته اين كشور رنگ باخته است.
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 تشديد جدايي طلبي 
در اسكاتلند و ايرلند شمالي 

گروه جه�ان| بوريس جانس��ون نخس��ت وزير 
محافظه كار بريتانيا، مصمم است تا خروج كشورش 
از اتحادي��ه اروپا را در تاريخ از پيش تعيين ش��ده به 
مرحل��ه اجرا در آورد و اين موضوع ش��كاف عميقي 
بين مردم ايجاد كرده اس��ت. لوموند نوشته، نتايج 
انتخابات پارلماني بريتانيا جدايي طلبي اسكاتلند و 
ايرلند شمالي را كه مخالف برگزيت هستند شدت 
بخشيده است. اسكاتلند و ايرلند راي دهندگان حزب 
كارگر به رهبري جرمي كوربين هس��تند و پس از 
پيروزي بوريس جانسون، چالش��ي براي او و حتي 
سلطنت بريتانيا محسوب مي ش��وند. پس از اعلام 
نتايج انتخابات سراسري در بريتانيا، نيكولا استورجن 
وزير اول اسكاتلند و رهبر حزب ملي با ابراز تاسف از 
پيروزي محافظه كاران گفت: »راي دهندگان انگليسي 
به جانسون ماموريت دادند تا انگليس را از اتحاديه اروپا 
خارج كند. راي دهندگان اسكاتلندي نشان دادند كه 
جانسون را نمي خواهند. پس بايد به مردم اسكاتلند 
حق انتخاب داده شود.«  با اين حال جانسون يك روز 
پس از پيروزي اش در انتخابات با درخواست اسكاتلند 
براي برگزاري همه پرسي اس��تقلال دوم مخالفت 
كرده است. رويترز نوش��ته، جانسون به درخواست 
استورجن براي برگزاري همه پرسي مجدد استقلال 
از بريتانيا جواب رد داده است. گفته شده، جانسون در 
گفت وگوي خود با وزير اول اسكاتلند گفته با برگزاري 
همه پرسي استقلال آن هم بعد از اينكه يك بار مردم 
اس��كاتلند در سال ۲۰۱۴ خواس��تار باقي ماندن در 
پادش��اهي متحد بريتانيا شدند، موافقت نمي كند. 
دفتر جانس��ون هم با صدور بياني��ه اي اعلام كرده: 
»نخست وزير تصريح كرده همچنان با همه پرسي 
دوم اس��تقلال مخالفت است و از رأي اكثريت مردم 
اسكاتلند كه گفتند نمي خواهند به گسستگي و عدم 
قطعيت بازگردند، حمايت مي كند.« در ادامه اين بيانيه 
آمده از نظر نخست وزير انگليس نتيجه همه پرسي 
۲۰۱۴ قاط��ع بود و بايد به آن احترا م گذاش��ت. در 
انتخابات سراسري پنجشنبه حزب محافظه كار به 
رهبري جانسون موفق شد از ۶۵۰ كرسي پارلمان، 
۳۶۵ كرسي را از آن خود كند و به اكثريت قاطع برسد. 
اين رقم كه بهترين نتيجه براي حزب محافظه كار از 
زمان پيروزي مارگارت تاچر در سال ۱۹۸۷ است، در 
حالي رقم خواهد خورد ك��ه اين حزب در انتخابات 
۲۰۱۷ توانس��ته بود ۳۱۷ كرس��ي به دس��ت آورد. 
جانسون پيشتر در مراس��م رونمايي از برنامه حزب 
محافظه كار براي دولت بعدي، وعده داده بود در صورت 
پيروزي در انتخابات، انگليس ۳۱ ژانويه اتحاديه اروپا 

را ترك خواهد كرد.

 ضرب الاجل كنگره 
براي اعلام قاتلان خاشقجي

كنگره امريكا به سازمان س��يا يك ماه مهلت داده 
تا مشخص كند كه وليعهد عربستان مسوول قتل 
جمال خاشقجي است يا خير. به گزارش روسيا اليوم، 
سازمان سيا بايد ظرف مدت ۳۰ روز قاتلان جمال 
خاشقجي روزنامه نگار منتقد عربستاني را مشخص 
و معرفي كند. همچنين بايد تعيين كند كه آيا محمد 
بن سلمان وليعهد عربستان سعودي، مسوول قتل 
خاشقجي، بوده است يا خير. مساله اي كه در صورت 
تاييد در سطح بين المللي براي عربستان پيامدهايي 
خواهد داشت. به  نوشته رس��انه هاي امريكا، جرد 
كوشنر داماد و مشاور ترامپ، مذاكراتي را با اعضاي 
كنگره به نيابت از كاخ سفيد براي حذف بندهايي 
كه عربس��تان را در قتل جمال خاشقجي و جنگ 
يمن متهم مي كند انجام داد اما اين بندها در نسخه 
اخير پيش نويس بودجه دفاعي سالانه به نام »قانون 

اختيارات دفاع ملي« باقي مانده است.

درخواست اصلاحات جامع 
داووداوغلو در تركيه

نخس��ت وزير س��ابق تركيه متحد س��ابق و رقيب 
امروز اردوغان، ضمن تاسيس حزب جديد، اجراي 
اصلاحات جامع در ساختار سياسي را خواستار شده 
و از انحصار قدرت در دست رييس جمهوري فعلي 
تركيه انتقاد كرده است. به گزارش الميادين، احمد 
داووداوغلو در مراس��م آغاز به كار »حزب آينده« از 
اردوغان انتقاد كرده و گفت��ه: »اردوغان با انحصار 
قدرت، ايجاد بحران اقتصادي و شرايط هراس، كشور 
را به اسارت گرفته است.« داوود اوغلو با اشاره به اينكه 
ساختار قضايي تركيه به مكانيسمي ترسناك تبديل 
شده و اقتصاد نيز دچار بحراني عميق است، گفته: 
»كساني كه تركيه را مديريت مي كنند، برنامه اي 

فراتر از حفظ خود در قدرت ندارند.«

تعطيلي نهادها و موسسات 
وابسته به جريان صدر 

دفتر رهبر جريان صدر عراق در واكنش به حوادث 
اخير از بسته ش��دن نهادها و موسسات وابسته به 
اين جريان به مدت يك س��ال خبر داد. به گزارش 
سومريه نيوز، دفتر مقتدي صدر اعلام كرده، همه 
نهادهاي وابس��ته به اي��ن جريان ج��ز دفتر ويژه 
صدر، اداره مرقد ش��هيد سيد محمد صادق صدر و 

تشكيلات سرايا السلام بسته مي شوند. 

ايوانكا ترامپ به قطر رفت
دختر رييس جمهور امريكا به منظور مش��اركت در 
همايش دوحه به قطر رفته اس��ت. به گزارش ايسنا، 
ايوانكا ترامپ به همراه استيون منوچن وزير خزانه داري 
امريكا با مس��وولان قطري ديدار كرده است. ايوانكا 
همچنين در كنفرانس بين المللي كه در هفته جاري 
در قطر برگزار مي شود، ش��ركت مي كند. همايش 
ديپلماتيك دوحه شنبه و يك شنبه برگزار مي شود. 

درنگي بر يافته ها و اسناد محرمانه يك بحران 18 ساله

جنگ افغانستان؛  عينيت گمشده
گروه جهان|

 واشنگتن  پست هفته گذشته اسنادي را منتشر كرد 
كه نشان مي داد در ۱۸ سال گذشته چطور دولت هاي 
مختلف در كاخ  س��فيد عوام فريبي كرده و براي موفق 
نشان دادن طولاني ترين جنگ در تاريخ امريكا، حقايق 
را از مردم پنهان كرده اند. در اين اسناد صدها مسوول 
دولتي و نظامي امريكايي در مصاحبه  با بازرسان از دلايل 
ناكامي جنگ افغانستان گفته اند  و در مجموع اين جنگ 

را »غيرقابل فتح« توصيف كرده اند.
آنچه از لابه لاي اكثر مصاحبه ها و موضوعات مختلفي 
كه واشنگتن پست منتش��ر كرده، مي توان دريافت، 
شانه خالي كردن از زير بار مس��ووليت است. در اكثر 
اين مصاحبه ها بار مسووليت اين همه بدبختي بر دوش 
دولت و مردم افغانستان انداخته شده است. حقيقت 
آش��كار اين اس��ت كه دولتمردان امريكايي به خاطر 
ادامه حاكميت شان و فرار از فشار ماليات دهند گان، در 
چند سال گذشته همواره تلاش كرده اند عوام فريبي 
و واقعيت هاي جنگ افغانس��تان را دستكاري تا ادامه 
طولاني ترين حضورشان  را در يك جنگ خارج از خانه 
توجيه كنند.  نش��ريه نيويورك تايمز نوشته: آنچه در 
اين اسناد ديده مي شود، اين است كه پيشرفت نكردن 
بازسازي افغانستان و فس��اد گسترده متوجه دولت و 
مردم افغانستان شده، در حالي كه ۸۰ درصد كمك هاي 
اختصاص داده ش��ده براي افغانس��تان، توسط خود 

نهاد هاي خارجي به مصرف رسيده است. قدرت هاي 
بزرگ هيچ استراتژي درست و كارا براي پايان جنگ و 
برقراري صلح دايمي در افغانستان نداشتند و از سوي 
ديگر ني��ت جدي اي هم براي بازس��ازي، خودكفايي 

افغانستان وجود نداشت.
جنگ افغانستان بيش از يك تريليون دلار هزينه روي 
دست ماليات دهندگان امريكايي گذاشته، اما نتيجه  
آن در بهتري��ن حالت يك دموكراس��ي متزلزل و در 
فجيع ترين حالت كشته شدن نزديك به ۱۱۵هزار نفر از 
جمله غيرنظاميان، نظاميان، امدادرسانان و خبرنگاران 
بوده است؛ آن  هم در شرايطي كه ايالات متحده هنوز بر 

ادامه اين جنگ اصرار دارد.
اس��نادي كه هفته گذشته منتشر ش��ده، از جزييات 
تكان دهن��ده  هش��دارها مبن��ي بر شكس��ت جنگ 
۱۸ساله افغانستان پرده برداشت. آنچه پس از حملات 
۱۱سپتامبر با حمله  نظامي به افغانستان براي دوركردن 
طالب��ان از ق��درت و نابودكردن القاعده آغاز ش��د، به 
ماموريت بزرگ تري تبديل شد كه سرانجام در دستيابي 

به اهدافش شكست خورده است. 
با گذشت چند س��ال اولويت اين ماموريت از جنگ با 
ش��به نظاميان به كمك به برقراري ثبات در حكومت 
افغانس��تان تغيير يافت. در مواقعي، برخي از مقامات 
امريكايي خواستند بر برقراري دموكراسي در فرهنگ 
و جامعه قبيله اي افغانس��تان تمركز كنند و ديگران 

خواهان تثبيت حقوق زنان قبل از خروج امريكا از اين 
كشور بودند. همچنين تعدادي از مقامات امريكايي، 
نقش ايالات متحده در افغانستان را به عنوان فرصتي 
براي تغييرشكل اس��تراتژي كلان تر واشنگتن براي 

امنيت اين منطقه مي دانستند.
داگلاس لوت ژنرال ارتش و مش��اور جورج دبليو بوش 
و باراك اوبام��ا، ۲۰۱۵ در خصوص تلاش هاي جنگي 
امري��كا در افغانس��تان گفته: »خوب راس��تش اصلا 

نمي دانستيم كه آنجا چه كار مي كنيم؟« 
در ادامه گ��زارش نيويورك تايمز آم��ده: درك مبهم 
امريكا از رابطه طالبان با القاعده اين پرسش را به ميان 
آورد كه كدام گروه يا چه كس��ي دش��من شماره يك 
امريكا است. ايالات متحده با فهرست گيج كننده اي از 
مخالفان بالقوه در افغانستان روبه رو بود و طبق اسناد 
تازه منتشر شده، واشنگتن نتوانست تعيين كند كه در 
بين اين مخالفان، كدام شان دشمن است. كمك رهبران 
پاكستان در اين خصوص لازم بود، اما مقامات امريكايي 
اعتمادي به آنها نداشتند. پول هاي هنگفت امريكا به 
جيب جنگ سالاراني ريخته شد كه در غير اين صورت، 

مخالفان واشنگتن به شمار مي رفتند.
 ديري نگذشت كه شبه نظاميان خارجي، از جمله داعش 
براي ثابت كردن خودشان به ميدان نبرد در افغانستان، 
هجوم آوردند. سردرگمي به وجودآمده در افغانستان 
از اول آشكار بود. طبق اسناد، دونالد رامسفلد وزير دفاع 

وقت امريكا، در ۸ سپتامبر ۲۰۰۳ در يادداشتي نوشته 
»نمي دانم كه آدم بدها چه كساني هستند.«

براي سال ها، طرح استراتژي كه تعيين كند چه زماني 
نيروهاي امريكايي افغانستان را ترك كنند، بيشتر به 
بحث مرغ و تخم مرغ تبديل ش��د. در اين ميان برخي 
برآوردها هزينه مجموعي ايالات متحده را در افغانستان 
از سال ۲۰۰۱ به اين سو حدود ۲ تريليون دلار تخمين 
مي زنند. اين هزينه هنگفت نتيجه چيزي اس��ت كه 
يك مقام اداره توسعه بين المللي امريكا آن را »عينيت 
گمشده« توصيف كرده است. اين مقام ناشناس ۲۰۱۶ 
در مصاحبه اي با بازرسان سيگار گفته: »به ما پول داده 
شد، گفتند كه آن را مصرف كنيم، ما هم مصرف كرديم 
اما بدون دليل.« با توجه به آن همه پولي كه به افغانستان 
سرازير شده بود، اين امر كه امكان دارد مقداري از آن 

به جيب رهبران محلي برود، اجتناب ناپذير بود. اسناد 
تازه منتشرشده نش��ان مي دهد كه مقامات امريكايي 
فساد گسترده حكومت افغانستان را ناديده گرفته اند و 
اين سهل انگاري در نهايت به تضعيف استراتژي جنگ 

منجر شده است. 
چشم انداز امريكا براي آينده افغانستان عمدتا تقويت 
دموكراس��ي با الگوبرداري از ايالات متح��ده بود. اما 
اين چش��م انداز در يك فرهن��گ قبيله محور نه تنها 
غيرواقع بينانه بود، بلكه دستيابي به آن طي مدت زماني 
كه مقامات امريكايي پيش بيني كرده بودند، غيرممكن 
بود. يك مقام پيشين وزارت خارجه امريكا ۲۰۱۵ به 
بازرس��ان گفته كه »چارچوب زماني براي ايجاد يك 
دولت مركزي قدرتمند ۱۰۰س��ال است كه ما آنقدر 

زمان نداشتيم.«
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عكسروز

چهرهروز

نقشهاييراكهاذيتمكردهاند،كشتهام!
تهيه كننده سريال هاي طنز درباره دشواري برخي نقش ها در سريال ها اظهار كرد: خيلي از نقش هايي را كه اذيتم كرده اند، كشته ام! در واقع به 
فيلمنامه نويس گفته ام او را بكش! مهران مهام درباره ارتباط با بازيگران گفت: شما وقتي فيلمنامه را مي خواني بازيگر آن جلوي چشمت مي آيد و 
معمولا دو، سه گزينه انتخاب مي كنيم كه در نهايت يكي به نتيجه برسد. نويسنده و كارگردان هم پيشنهاداتي دارند و كسي كه به نقش نزديك تر 
است، انتخاب مي شود. خيلي از نقش هايي را كه اذيتم كرده اند كشته ام! مثلا يك سريال گرفته و فرد انتظارات ديگري از آن داشته و اذيت كرده، 
اينگونه به فيلمنامه نويس گفته ام او را بكش! او ادامه داد: حتي پيش آمده كه كار به ضرغامي و حراست سازمان كشيده است. مردم ممكن است 

آقاي پورمخبر را روي آنتن ببينند، يا آقاي ارجمند را ببنيد اما دغدغه مردم جوان ها است و اينكه شخصيت هاي جوان به كجا مي رسند. 

بازارهنر

»كوچهلر«ايستگاهاول»درخانه-بيمرز«
گروه موسيقي »رستاك« در نخستين 
گام از مراح��ل انتش��ار جديدترين اثر 
خوداولي��ن قطعه از پ��روژه »در خانه-
بي مرز« را به زودي روانه بازار موسيقي 
مي كند. گروه موسيقي »رستاك« در 
نخستين گام از مراحل انتشار جديدترين 
اثر خود، اولين قطعه از پروژه »در خانه-
بي مرز« را به زودي روانه بازار موسيقي 

مي كند. گروه »رستاك« كه براي اولين بار اثري را به 
صورت تك آهنگ منتشر خواهد كرد، اين بار در قالب 
پروژه »در خانه -بي مرز« به موس��يقي كشورهاي 
همس��ايه ايران پرداخته اس��ت. قطعه »كوچه لر« 
برگرفته از ي��ك ترانه قديمي و محبوب آذربايجاني 
است كه گروه »رستاك« با تنظيمي متفاوت، ضبط 
و آماده انتشار كرده است. پروژه »در خانه - بي مرز« 

حاصل چندين سال مطالعه و تحقيق 
گروه »رس��تاك« در زمينه ش��ناخت 
موسيقي كشورهاي همسايه ايران است 
و به پيشنهاد مخاطبان پرشمار خود در 
اين كشورها، اقدام به طراحي و توليد اين 
آثار كرده است. »كوچه لر« اولين قطعه 
از اين پروژه بين المللي اس��ت و انتشار 
ساير قطعات اين مجموعه نيز به صورت 
تك آهنگ و در بازه هاي زماني مشخص ادامه خواهد 
يافت تا در اختيار علاقه مندان داخل و خارج كشور 
قرار گيرد. هواداران گروه »رستاك« در داخل كشور 
براي شنيدن اين اثر مي توانند از روز سه شنبه ۲۶آذر 
به سايت ttps://beeptunes.com مراجعه و اين 
قطعه را خريداري كنند و با دانلود مجاز اين اثر، گروه 

»رستاك« را براي توليد آثار بعدي حمايت كنند.

تاريخنگاري

روزهايسختپسازبهتوپبستهشدنمجلسبرايرييسالوزرا
بيس��ت و چهارم آذر 1۲8۶، ناصرالملك رييس الوزرا با ميانجيگري س��فارت 
انگليس از زندان آزاد ش��د و به لندن رفت. ناصرالملك در آذر 1۲8۶ از رييس 
الوزرايي خلع شد. يحيي دولت آبادي مي نويسد: »چون شاه از رييس الوزرايي 
ناصرالملك دلتنگ است و با وجود او اجراي مقاصد خود را مشكل مي داند، اين 
است كه نهايت اصرار را به برهم زدن كابينه و خلع ناصرالملك دارد. ناصرالملك 
به ملاحظه مليون با اينكه بي نهايت ترسناك است از استعفا دادن هم مي ترسد. 
با وجود اين يك روز پيش از واقعه، زباني اس��تعفا داده به دربار نمي رود. وزراي 
ديگر هم از رفتن به حضور ش��اه خودداري مي كنند. روز شنبه بعدازظهر شاه 
آنها را احضار مي كند. مردد هس��تند بروند يا نروند، بالاخره طرف عصر مصمم 
مي شوند بروند، س��ببش اين است كه مي شنوند حكم ش��ده اگر نيايند جبرا 
آنها را ببرند؛ ناچ��ار ناصرالملك و مش��يرالدوله و موتمن الملك با هم به دربار 
مي روند.... مقابل اتاق حاجب الدوله كه مي رسند به ناصرالملك مي گويند شما 
در اين اتاق بنشينيد. ناصرالملك مي گويد مرا شاه احضار فرموده اند. مي گويند، 
بلي ولي، حالا حكم اين اس��ت كه ش��ما در اين اتاق بمانيد.« مهدي ملك زاده 
ضمن شرح وقايع ميدان توپخانه، مي نويسد: »در همان روز )روز واقعه ميدان 
توپخانه( ناصرالملك رييس الوزرا از طرف محمدعلي ش��اه دس��تگير و زنداني 
شد، وزرا از كار بركنار ش��دند.« كسروي نيز ضمن اشاره به بحران روابط ميان 
شاه و مشروطه خواهان مي نويسد: »حال به اين سان پيش مي رفت، تا روزشنبه 
بيست ودوم آذر ماه )8 ذيقعده( كابينه ناصرالملك كه آشوب را نزديك ديده از 
آن دوري مي خواست، از كار كناره گرفت و چگونگي آن را به شاه آگاهي داد.« 
او در جاي ديگري مي نويسد كه در روز نخست واقعه ميدان توپخانه، شاه اعضاي 
هيات دولت را احضار كرد، »ناصرالملك به بهانه ناخوشي از رفتن باز مي ايستاد، 
ولي سرانجام ناگزير گرديد و رفت. محمدعلي ميرزا به او دشنام ها داده و دستور 
چوب زدن داد. سپس گفت او را در اتاق حاجب الدوله باز دارند.« سرانجام او با 
وساطت سفارت انگليس آزاد شد و به لندن رفت.  او يكي از دشمنان سرسخت 
محمدعلي شاه محسوب مي شد و در تمام طول دوران حضور در لندن درصدد 
براندازي حكومت او بود. هر چه بعد ها محمدعلي شاه از او خواست كه به ايران 
بيايد، اما او كه از مقاصد شاه اطلاع داشت، به ايران نيامد. پس از خلع محمدعلي 
شاه و جانشيني احمد شاه 1۲ ساله، عضدالملك نايب السلطنه شد و در اين زمان 

ناصرالملك بعد از سال ها به ايران آمد. مدت نيابت سلطنت عضدالملك طولاني 
نشد و او در شهريور 1۲8۹ شمسي در سنين بالا تر از ۹۰ سالگي درگذشت. بعد 
از مرگ عضدالملك، براي جانش��يني از طرف قاجاريه نام سه نفر برده مي شد 
كه عبارت بودند از عبدالصمد  ميرزا عزالدوله پسر محمدشاه و برادر ناصرالدين 
شاه، مهديقلي خان مجدالدوله پسردايي و داماد ناصرالدين شاه و بالاخره ميرزا 
احمدخان علاءالدوله داماد عضدالملك. پيشنهاد گروهي ديگر، ميرزا حسن خان 
مستوفي الممالك بود و البته سردار  اسعد بختياري هم براي قبول چنين پستي 
بي ميل نبود. ام��ا در اين ميان گروهي با محوري��ت ذكاءالملك فروغي كه آن 
زمان رييس مجلس بود، به تلاش افتادن��د و زمينه را در مجلس براي انتخاب 
ناصرالملك فراهم كردند و سرانجام ناصرالملك با اكثريت ضعيفي )۴۰ رأي( 
در اول مهرماه 1۲8۹ به نيابت س��لطنت تعيين شد. وقتي اين خبر را تلگرافي 
به وي اطلاع دادند، ناصرالملك براي قبول چنين پستي شرايطي سنگين قائل 
شد كه از جمله ماهيانه يكصد هزار ريال حقوق بود كه مورد پذيرش واقع شد. 
بدين ترتيب ناصرالملك به مدت حدود ۴ سال نايب السلطنه ايران ماند و گاهي 

در لندن و زماني در تهران به امور رسيدگي مي كرد.

»جاييبرايفرشتههانيست«پروفروشترينِسينماحقيقت
فيلم هاي مستند »جايي براي فرشته ها 
نيست« رتبه اول، »جميله«، »آبشار«، 
»بافندگان خيال« و »روياي آب« به طور 
مشترك رتبه دوم و »سرزمين عسل« 
رتبه  سوم پرفروش ترين فيلم هاي روز 
پنجم جشنواره سينماحقيقت را كسب 
كردند. باكس نمايش مس��تند »جايي 
براي فرشته ها نيست«، باكس نمايش 

جميله، آبش��ار، باك��س نمايش بافن��دگان خيال، 
روياي آب و باكس نمايش سرزمين عسل به عنوان 
پرفروش تري��ن باكس هاي نمايش داده ش��ده روز 
جمعه ۲۲ آذرماه سيزدهمين جشنواره بين المللي 
سينماحقيقت معرفي شدند.  مستندهاي جايي براي 
فرشته ها نيست ساخته سام كلانتري، جميله ساخته 
 محمدباقر شاهين و آبشار اثري از علي شهابي نژاد، 
بافندگان خيال به كارگرداني س��يد محمدصادق 
جعفري و »روياي آب« اثر محمد واعظي و سرزمين 
عس��ل اثري به كارگرداني لوبومير استفانوو و تامارا 
كوتفسكا هستند. همچنين فيلم ناگفته هاي شهر 
شلوغ نيز با اختلاف يك بليت فروخته شده نسبت 
به فيلم رتبه س��وم، از جمله پرفروش هاي اين روز 
از جشنواره بود.  اين آمار صرفا مربوط به فيلم هايي 
است كه بليت آنها در سامانه سينما تيكت فروخته 
شده است. س��يزدهمين و جش��نواره بين المللي 
س��ينماحقيقت در بخش مس��ابقه ملي شامل ۶۲ 

فيلم است. از اين تعداد ۲7 فيلم به گونه 
مستند كوتاه، 15 فيلم به گونه مستند 
نيمه بلند و ۲۰ فيلم به گونه مستند بلند 
اختص��اص دارند كه كامران ش��يردل، 
يونس شكرخواه، س��يف الله صمديان، 
پيروز كلانت��ري، حبيب احم��دزاده، 
محمدحس��ين مهدويان و مونا زندي 
داوري براي انتخاب برترين مس��تندها 
را در اين بخش ب��ه عهده دارند. همچنين در بخش 
مسابقه بين الملل امس��ال كه حدود ۶ هزار فيلم از 
بيش از 1۰۰ كش��ور جهان متقاضي شركت در آن 
بوده اند، 5۴ فيلم در 7 بخش مس��ابقه و غيررقابتي 
پذيرفته ش��ده اند. در بخش مس��ابقه بين الملل به 
تفكيك 8 مس��تند كوتاه، 8 مس��تند نيمه بلند و 8 
مستند بلند نمايش دارند. روس��وا به همراه كارول 
پيشاروك Karol Piekarczyk و مهرداد اسكويي 
داوري اين بخش را برعهده دارند. نمايش هاي ويژه 
8 فيلم و پرتره شامل 8 فيلم مي شود.  جايزه شهيد 
آويني وي��ژه  نمايش و تقدير از فيلم هاي مس��تند 
منتخب حوزه  انقلاب اسلامي، دفاع مقدس و مقاومت 
در منطقه نيز براي ششمين سال متوالي، به عنوان 
بخش  ويژه  جشنواره بين المللي سينماحقيقت برگزار 
مي شود و امسال ۲۹ فيلم در آن شركت دارند و داوري 
اين بخش به عهده محمدمه��دي طباطبايي نژاد، 

مسعود فراستي و مهدي قربان پور است.

»كيفپول«ايرانيچگونهجهانيشد
كارگردان فيلم كوتاه »كيف پول« كه 
چندي پي��ش موفق به كس��ب جايزه 
۲۰ هزار يورويي بهترين فيلم موبايلي 
از جشنواره فرانس��ه شد، درباره تجربه 

ساخت اين فيلم توضيحاتي ارايه كرد.
فيل��م كوت��اه »كي��ف پول« س��اخته 
فاطيما نوفلي چندي پيش توانس��ت 
در پانزدهمين دوره جشنواره فيلم هاي 

موبايلي فرانسه، جايزه بهترين فيلم خارجي زبان 
را از آن خود كند؛ يك فيلم كوتاه از ايران با موضوع 
بحران آب كه تبديل به يك اثر تحسين شده در يك 
رويداد جهاني شد. فاطيما نوفلي كارگردان اين فيلم 
كوتاه در گفت وگو با خبرنگار مهر ضمن اشاره به اين 
موفقيت درباره جزييات حضور فيلم »كيف پول« در 
اين جش��نواره گفت: اين دومين دوره اي بود كه در 
جشنواره فيلم هاي موبايلي فرانسه حضور داشتم و 
از طريق سايت جشنواره اثر خود را بارگذاري كردم. 
اين پانزدهمين دوره جش��نواره فيلم هاي موبايلي 
فرانسه است و پيش از اين و در دوره چهاردهم اين 
جش��نواره با فيلم »جعل هويت« شركت كردم كه 
متاسفانه موفق به حضور در رويداد نشدم. او با اشاره 
به اينكه جشنواره فيلم هاي موبايلي فرانسه از جمله 
جشنواره هاي معتبر جهاني است كه سازمان ملل 

از آن حماي��ت مي كند، بي��ان كرد: در 
اي��ن دوره ۲ اثر ديگر از ايران نيز حضور 
داشت و فكر مي كنم به بخش نامزدها 
هم راه يافتند. اي��ن كارگردان جوان با 
بيان اينكه در اين مس��ابقه نزديك به 
۹1 كشور با 8۰۰ اثر در جشنواره حضور 
داش��تند، تاكيد كرد: مبلغ جايزه اول 
اين جشنواره ۲۰ هزار يورو است كه به 
دليل آنكه نتوانستم به فرانسه بروم و در اختتاميه اين 
جشنواره شركت كنم، هنوز مبلغ جايزه را دريافت 
نكرده ام. البته از طريق مكاتباتي كه با همديگر داريم 
شرايط دريافت مبلغ جايزه را بررسي مي كنيم و البته 
اين امكان وجود دارد براي دريافت جايزه به فرانسه 
س��فر كنم. وي درباره اينكه به چه دليل نتوانسته 
در اختتاميه جشنواره شركت كند، توضيح داد: به 
دليل اختلال در اينترنت در مقط��ع برگزاري اين 
رويداد نتوانس��تم براي دريافت ويزا به موقع اقدام 
كنم و همين مساله سبب شد تا نتوانم در اختتاميه 
جشنواره حضور داشته باشم. شبي كه جوايز اعلام 
شد، همزمان حس شادي و غم را تجربه كردم، چرا كه 
دوست داشتم در اين مراسم شركت كنم اما نتوانسته 
بودم در جشنواره اي كه مقام اول را در آن كسب كرده 

بودم، حضور داشته باشم.

میراثنامه

نقشبرجستهسربازهخامنشينمايشدادهميشود
مراسم رونمايي از نقش برجسته سرباز هخامنشي تخت جمشيد استردادي از 
امريكا ۲۶ آذرماه در موزه مشاهير برج ميلاد برگزار مي شود و مردم مي توانند به 
مدت يك ماه از اين اثر تاريخي بازديد كنند. اين نقش برجسته به مدت يك ماه 
در موزه مشاهير برج ميلاد به عنوان نماد ملي كشور از تاريخ ۲7 آذر تا ۲7 دي ماه 
نمايش داده مي شود و عموم مردم و شهروندان مي توانند از اثر تاريخي و فرهنگي 
در موزه مشاهير برج ميلاد در ارتفاع ۲71 متري از ساعت ۹ الي ۲۳ بازديد كنند.

نقش برجسته سرباز هخامنشي در فاصله سال هاي 1۳1۲-1۳11 در كاوش هاي 
موسسه شرق شناسي دانشگاه شيكاگو در تخت جمشيد توسط ارنست هرتسفلد 
 كشف شد اما متأسفانه در سال 1۳1۶ به سرقت رفت. اين قطعه نقش برجسته 
15 سال بعد، در سال 1۳۳۰ توسط يك مجموعه دار خصوصي خريداري و به موزه 
هنرهاي زيباي مونترال كانادا اهدا شد. نقش برجسته سرباز هخامنشي نزديك 
به ۶۰ سال در اين موزه به نمايش گذاشته شده بود تا اينكه در سال 1۳۹۰ مجددا 
به سرقت رفت.اين اثر طبق حكم دفتر دادستاني منطقه منهتن نيويورك در سال 
1۳۹۶ از يك موسس��ه حراج آثار هنري نيويورك مصادره شد و سازمان ميراث 
فرهنگي بلافاصله پس از اطلاع از اين موضوع اقدامات حقوقي خود را آغاز كرد و 
جمهوري اسلامي ايران در سال 1۳۹۶ با ارايه مدارك مالكيت، استرداد اين اثر 
تاريخي را از دادگاه نيويورك درخواست كرد. با هماهنگي مركز خدمات حقوقي 
رياست جمهوري، مركز ديوان لاهه، وزارت امور خارجه و سازمان ميراث فرهنگي، 

صنايع دستي و گردشگري ثابت شد اين ش��يء تاريخي متعلق به ايران است و 
دادستاني امريكا در همان سال رأي نهايي خود را مبني بر استرداد اين اثر تاريخي 
به ايران صادر كرد و در نهايت اين اثر در 1۳ شهريورماه 1۳۹7 تحويل نماينده دايم 
ايران در سازمان ملل شد و دكتر حسن روحاني، رييس جمهوري اسلامي ايران در 

بازگشت خود از سفر نيويورك اين اثر را به ايران بازگرداند.

ايستگاه

تجليلازاديمورفي
درجشنوارهكاپري

خالقان»بازيتاجوتخت«
بهدنيايوحشتميروند

از ب��ازي ادي مورفي در 
فيلم »دولمايت اسم من 
است« در جشنواره فيلم 
كاپري، هاليوود تجليل 
مي ش��ود. به گ��زارش 
هالي��وود ريپورت��ر، در 
جشنواره بين المللي فيلم 
كاپري، هاليوود، از ادي 

مورفي براي بازي در فيلم »دولمايت اسم من است« 
به عنوان بهترين كمدين سال تجليل مي شود. در 
بيس��ت و چهارمين دوره برگزاري اين جشنواره، 
پل فيگ كارگردان نيز نخس��تين جايزه س��الانه 
شاه كمدي اين جشنواره را مي گيرد. »دولمايت 
اسم من است« محصولي از نتفليكس است كه در 
آن ادي مورفي در نقش اسطوره و پيشتاز كمدي 
و رپ يعني رودي ري مور ظاهر ش��ده است. اين 
فيلم را كريگ برو بر مبناي فيلمنامه اي از اسكات 
الكساندر و لاري كارازوسكي ساخته و فيلم درباره 
اين اس��ت كه چگونه اين موسيقيدان به قهرمان 
س��ينماي آفريقايي- امريكايي  دهه 1۹7۰ بدل 
ش��د. اين فيلم در جوايز گلدن گلوب در دو بخش 
نامزد شده اس��ت كه يكي نامزدي بهترين بازيگر 
مرد براي ادي مورفي و ديگري بهترين فيلم كمدي 
يا موزيكال اس��ت. مايك اپس، كريگ رابينسون، 
تايتس برگس، كودي اسميت-مك في، اسنوپ 
داگ، ران سفاس جونز و كيگان مايكل-كي ديگر 
بازيگران فيلم هستند. پل فيگ 57 ساله نيز بازيگر و 
كارگرداني است كه فيلم هاي كمدي مطرحي چون 
»ساقدوش ها«، »مخمصه« و »جاسوس« را ساخته 
است. جديدترين فيلم وي »كريسمس پيش« با 
بازي اميليا كلارك، ميشله يو، هنري گلدينگ و اما 

تامپسون اكنون روي پرده سينماهاست.

بع��د از خ��روج از دنياي 
»جنگ ستارگان«، حالا 
خالقان سريال »بازي تاج و 
تخت« يعني دي بي وايس 
و ديوي��د بني��وف، پروژه 
جديد خود را پيدا كرده اند 
و قصد دارند فيلمي بر پايه 
رمان »لاوكرافت« بسازند. 

به گزارش ورايتي، خالقان سريال »بازي تاج و تخت« 
اعلام كرده اند فيلمي بر پاي��ه رمان لاوكرافت پروژه 
بعدي آنها خواهد بود. مشخص نيست كه خود دي بي 
وايس و ديويد بني��وف روي صندلي كارگرداني هم 
مي نش��ينند يا خير، اما آنها از همين حالا فيل هي 
و م��ت مانفردي را براي نوش��تن فيلمنامه انتخاب 
كرده اند. رماني كه بر پايه آن، اين فيلم ساخته مي شود 
داس��تان زندگي اچ پي لاوكرافت نويسنده و استاد 
ژانر وحش��ت و گروتسك را به تصوير مي كشد كه با 
نگاشتن رمان هايي چون »نداي كثولهو«، »موش ها 
در ديوارها«، »در كوهس��تان هاي جنون« و »سايه 
خارج از زمان« توانست ژانري جداگانه خلق كند كه 
به عنوان ژانر وحشت لاوكرافتي شناخته مي شود. با 
وجود اينكه هنوز جزييات داستان مشخص نيست، 
منابع آگاه مي گويند بنيوف و وايس مي خواهند دنيايي 
را به تصوير بكشند كه در آن تمام مخلوقات لاواكرفت 
واقعي باشند. سال هاست هاليوود نسبت به ساختن 
اقتباس هاي��ي از آثار لاوكرافت علاقه نش��ان داده و 
جديدترين مثال آن گي يرمو دل تورو اسپانيايي بود 
كه مي خواهد اقتباسي سينمايي از »در كوهستان هاي 
جنون« بسازد. بعد از اينكه »بازي و تاج و تخت« به 
پايان رسيد و آخرين فصل آن در ماه مه روي آنتن رفت 
و برنده جايزه امي بهترين درام شد، بنيوف و وايس يك 

قرارداد عظيم با نت فليكس امضا كردند.   

مدالطلايدخترسنگنوردايرانيدرمسابقاتجوانانآسيا

جهانازموفقيتهايكاراتهايرانتعجبميكند

در ادامه مسابقات سنگنوردي نوجوانان 
و جوانان قهرماني آسيا، راحيل رمضاني 
موفق به كس��ب مدال طلا شد. صبح 
ديروز و در ادامه رقابت هاي سنگ نوردي نوجوانان 
و جوانان آس��يا راحيل رمضاني دختر س��نگ نورد 
تيم ملي ايران موفق به كس��ب م��دال طلا در ماده 
بولدرينگ رده سني جوانان شد. همچنين در ادامه 
اين رقابت ها ك��ه در بنگلور هند جريان دارد، محيا 
دارابيان موفق به  كس��ب مدال نق��ره در ماده ليد 
نوجوانان گروه A شد. در اين ماده ورزشكاران ژاپن 
و كره جنوبي در رتبه هاي اول و س��وم قرار گرفتند. 
وي پي��ش از اين و در جريان همين رقابت ها موفق 
به كسب مدال طلا در ماده بولدرينگ و در رده سني 

نوجوانان A شده بود.

دارن��ده مدال هاي ط��لا و نقره جه��ان و بهترين 
كارات��ه كاي س��نگين وزن جهان، با بي��ان اينكه 
امكانات كاراته در حد نرمال اس��ت، گفت: ما توقع 
زيادي از مسوولان ورزش نداريم اما كاراته نيازمند 
توجه و حمايت بيش��تري است. س��جاد گنج زاده 
درباره آخرين وضعيت خود پس از كس��ب مدال 
طلاي رقابت هاي گرندپري اس��پانيا، اظهار كرد: 
خدا را شكر در مسابقات اسپانيا اتفاقات خوبي در 
وزن من رقم خورد و توانس��تم با كسب مدال طلا 
امتيازات خوبي را در راه كس��ب سهميه المپيك 
به دس��ت بياورم. هنوز 5 رويداد ديگر براي كسب 
س��هميه در پيش داريم و اميدوارم با نتايج خوب 
بتواني��م در نهاي��ت المپيكي ش��ويم. كاراته كاي 
سنگين وزن ايران افزود: بهترين هاي دنيا در اين 
مس��ابقات حاضر مي شوند و مس��ابقات به صورت 
فشرده و س��نگين برگزار مي شود، هر كس بتواند 
در اين مارات��ن آمادگي خود را حف��ظ كند قطعا 
به موفقيت مي رس��د. اينكه در طول اين رقابت ها 
توانسته ايم تا حد زيادي خود را در يك سطح حفظ 
كنيم و نتايج خوبي بگيريم، كار بزرگي است كه با 
تلاش هاي كادر فني و فدراسيون و بچه ها صورت 
گرفته اس��ت. دارنده مدال هاي طلا و نقره جهان، 
درباره وضعيت خود در راه كسب سهميه المپيك، 

گفت: اختلاف امتياز من و پورشيب زياد نيست و 
رقابت خوبي با يكديگر داريم. ان شاءالله هر كس كه 
لايق تر است به المپيك برسد و بتواند پرچم ايران را 
به اهتزار درآورد. گنج زاده در ادامه درباره وضعيت 
امكانات ملي پوش��ان كاراته به عنوان يك رش��ته 
المپيكي، خاطرنشان كرد: همه چيز ما نرمال است 
و اين نيس��ت كه در حد جهاني باشد، اما ما راضي 
هس��تيم و توقع زيادي از مسوولان ورزش نداريم. 
با اينكه كاراته المپيكي اس��ت اما ب��از هم تفاوت  
زيادي با برخي رشته هاي ديگر دارد و آنچنان كه 
بايد مورد توجه قرار نمي گيرد. ملي پوشان كاراته 
واقعا بي توقع هستند و هميشه سعي  كرده اند بدون 
حاشيه براي كش��ور افتخارآفريني كنند. بهترين 
سنگين وزن كاراته جهان در سال ۲۰1۹ با اشاره 

به موفقيت ه��اي تيم ملي در رويدادهاي مختلف، 
گفت: چند سالي است كاراته ايران با هدايت استاد 
هروي در جايگاه س��رمربي تيم ملي توانس��ته به 
موفقيت هاي زيادي برس��د و قطعا كاراته ايران باز 
هم مي تواند موفقيت هاي بيشتري را از آن ورزش 
ايران كند. همه چي��ز تمرين كردن و عرق ريختن 
نيست و مهم ترين موضوع در كنار آمادگي بدني، 
اين است كه ذهن ورزشكار آماده باشد تا بتواند با 
روحيه و انگيزه بالا به موفقيت برس��د. او با تاكيد 
بر نقش ش��هرام هروي در راس تي��م ملي كاراته 
خاطرنش��ان كرد: هروي در اين چند س��ال تيم را 
عالي مديريت كرده كما اينكه كاراته ايران هميشه 
در مس��ابقات مختلف با كسب عناوين اول تا سوم 
عملكرد فوق العاده اي داشته است. همه جهان هم 
از اينكه تيم ايران تا اين حد آماده است و هميشه در 
مسابقات مختلف مدال مي گيرد، تعجب مي كنند. 
قطعا در اين موفقيت نقش سرمربي تيم ملي و ساير 
اعضاي كادر فني بس��يار پررنگ است. نفر نخست 
رنكينگ برترين هاي جهان، در پايان با بيان اينكه 
آرزوي هر ورزشكاري كسب مدال المپيك است، 
گفت: اميدوارم بتوانيم در نهايت سربلند باشيم و 
در ادامه راه نيز موفقيت هايمان را تكرار كنيم و در 
نهايت باعث سرافرازي كاراته و ورزش ايران شويم.

ورزشي
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